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شیرموز نصف 
شب آقای دکتر 

با هک اسنپ فود چه 
اطلاعاتی از ما لو رفت و چه 
خطری تهديدمان می کند؟
نگین باقری|در ساعت ۲:۱۳ بامداد شب جمعه 
۲۰ مهرماه آقای دکتر کاظمی  هوس شــیرموز 
پسته کرد. این اطلاعاتی که من و شما می دانیم 
بخشی از دیتایی است که هکرها از اسنپ فود 
منتشر کرده اند. نه فقط اطلاعات خورد و خوراک 
آقای دکتر بلکه نام و آدرس و سفارش و شماره 
کارت میلیون ها کاربر دیگر هم در معرض فروش 

قرار گرفته. ماجرا چیست؟
ساعت ۱۲ نیمه شب شــنبه همان گروهی که 
تابستان امســال تپســی و بعد چند شرکت 
بیمه ای را هک کرده بود اعــلام کرد اطلاعات 
اســنپ فود را هم هک کرده. آیا این اطلاعات 
واقعی بــود؟ همانطور که تپســی بیانیه داد و 
گفت این اطلاعات واقعی است، ۱۰ساعت بعد از 
رویداد اسنپ فود هم این خبر را تایید کرد. این 
ماجرا چقدر برای ما می تواند خطر ناک باشــد؟ 
اگر فقط نمونه دیتایی که این گروه منتشر کرده 
دانلود کنید می بینید که در این ۱9 فایل، شماره 
تلفن، آدرس، رستورانی که از آن غذا سفارش 
داده شده، ایمیل و پیشــنهادهایی که کاربران 
برای غذای خود می نویسند منتشر شده. میزان 
کمیسیون رستوران، تعداد رستوران هایی که 
تعطیل شده اند، تعداد سفارش هایی که با مشکل 
روبه رو شده از دیگر دیتاهای این بانک اطلاعاتی 
نشت شده هستند. رمزگشایی یکی از این فایل ها 
به ما نشان می دهد که اگر از هجدهم تا نوزدهم 
آذرماه غذایی از این اپلیکیشــن سفارش داده 
باشید، احتمالا اطلاعات شــما هم لو رفته ولی 
گروه هکری می گویند اطلاعاتشــان بیشتر از 
این حرف هاست. حالا اصلا نشت این داده ها چه 
خطری برای ما دارد و چرا باید نگران آن باشیم؟

خطری ما را تهدید می کند؟ 
جواب به این سوال بســتگی دارد به کسی که 
اطلاعات را می خرد بخواهد بــا آنها چه کند: 
این نشت اطلاعات می تواند به دست هکرهای 
دیگری بیفتد. گرووه IRLeaks  که همین هکر 
موردنظر ماست، نام، تاریخ تولد، آدرس و شماره 
تلفن شما را در دســت دارد که البته اسنپ فود 
بخشــی از آن را تایید نکرده و گفته اطلاعات 
بانکی در امنیت کامل است. اما اگر این طور که 
هکر ها می گویند باشــد آنها با تجمیع همه این 
دیتا می توانند دست به کلاهبرداری های دیگری 
بزنند که اس ام اس گروهی و ارسال لینک جعلی 
فقط یک نمونه از آنهاســت. حتی نوع گوشی 
اندروید یا آیفون، شماره حساب بانکی، شماره 
کارت، اینکه چه روزهایی چه غذایی می خورید 
هم در دست هکرهاست که از هرکدام می توانند 
به عنــوان راهی برای خالی کردن حســابتان 
اســتفاده کنند. مثلا با چک کردن آدرس محل 
کار و ساعت هایی که کاربر در خانه نیست احتمال 
دستبرد به خانه شما افزایش می یابد. در واقع اگر 
هکرها این اطلاعات را بگذارند روی اطلاعاتی 
که تا امروز از هکرهای دیگــر در بیمه و بانک 
نشــت یافته، می توانند طوری به شما آسیب 
بزنند که تخیل آن هم ممکن نباشــد. اما حالت 
بی خطر دیگری هم وجود دارد. استفاده دیگر، 
استفاده تبلیغاتی است. کاری که همین الان هم 
کمپانی های مختلف با خریدن اطلاعات ثبت شده 
شما از آن برای تبلیغ رستوران، لباس، خیریه و 
... انجام می دهند. اتفاق آخر از همه بدتر است. 
شما ممکن است جایی به صورت ناشناس نظری 

بگذارید، ادامه در صفحه ۰۲

وداع با ۲۳

سارا  سبزی| نزديك به 700 دانشجوي ايراني مدت هاست 
كه منتظر صدور ويزاي دانشجويي از طرف آمريكا مانده اند.  
بعضي از آنها حدود شــش ماه و بعضي حتي نزديك به دو 
سال است كه منتظرند ويزاي آنها صادر شود و مراحل اداري 
آن به پايان برسد. آنها از دانشگاه هاي اين كشور در مقاطع و 
رشته هاي مختلف پذيرش گرفته اند و به بعضي از آنها فاند 
و بورس تحصيلي هم تعلق گرفته، اما هنوز پاسخي از اداره 

مهاجرت آمريكا دريافت نكرده اند. 
مشكل براي اين دانشــجويان آنقدر بالا گرفته كه از طريق 
ايرانيان ساكن آمريكا هم با يكي از سناتورهاي اين كشور 
تماس گرفته شــد ولي به نتيجه نرسيد. بســياري از اين 
دانشــجويان در جريان دريافــت ويزاي آمريكا از شــغل 
خودشان استعفا دادند، خانه خود را فروخته اند و آماده سفر 
شده اند. حالا به دليل اين بلاتكليفي در دريافت ويزا، شروع 
تحصيلاتشان را براي چند ترم به تعويق انداخته اند و براي 
گروهي از آنها ديگر امكان به تاخير انداختن ورود به دانشگاه 
وجود ندارد. علاوه بر خود اين دانشجويان، مراكز تحقيقاتي، 
دانشگاه ها و اساتيدي كه در انتظار دانشجويان خود مانده اند 
هم در وضعيت معلقي به سر مي برند. آنها در آستانه از دست 
دادن موقعيت هايي هستند كه در اين دانشگاه ها به عنوان 
محقق به دســت آورده اند. براي عمومي كردن اين ماجرا 
هشــتگي در توئيتر به راه افتاده تا اطلاع رســاني بيشتري 
درباره آن به جريان بيفتد. درخواســت دانشــجوياني كه 
اين هشتگ را در توئيتر ترند كرده اند، اين است كه آمريكا 
رسيدگي به ويزاي دانشجويان ايراني را در اولويت خود قرار 

دهد و به صورت عادلانه به درخواست آنها رسيدگي كند. 
ويزايي كه قرار اســت براي آنها صادر شود،  از نوع »اف« و 
»جي« است كه فعلا در مراحل اداري متوقف مانده است؛ 
مرحله اي كه معمولا زمان خاصي براي آن اعلام نمي شود، 
اما معمولا بيشــتر پرونده هايي كه به اين مرحله مي رسند 

در 60 روز يا كمتر به نتيجه مي رســند. با اين حال عوامل 
مختلفي ممكن است اين روند را طولاني تر كند. ويزاي »اف 
وان« يكي از انواع رواديدهاي آمريكاست كه براي متقاضيان 
به تحصيل در اين كشور صادر مي شود. ويزاي »جي« هم 
رواديدي است كه به صاحبان آن اجازه اقامت در آمريكا را 
مي دهد و براي دريافت آن بايد يك اسپانســر تحصيلي يا 

كاري در اين كشور پيدا كنيد. 
يكي از دانشجوياني كه هشتگ را توئيت كرده، نوشته است 
كه »ما دوره اي طولاني براي دريافت ويزاي غيرمهاجرتي 
آمريكا پشت ســر مي گذاريم و ممكن اســت دانشگاه هاي 
آمريكا با تاخير در ورود به دانشگاه موافقت نكنند؛ به همين 
دليل اين امكان وجود دارد كه پذيــرش و موقعيتي را كه 
بين هزاران متقاضي ديگر به دست آورديم، از دست بدهيم. 
انتظار بي پايان براي تاييد ويزا براي بيش از 700 دانشجو كه 
در مراحل اداري گير افتاده اند، غيرقابل تحمل شده است.«

يكي ديگر از كاربران توئيتر با انتشار اين هشتگ در صفحه 
توئيتر خود نوشته است كه »بيش از 200 روز است كه در 
پيچ و خــم بروكراتيك پردازش ويزا گير افتــاده ام... وقت 

عمل است.«
كاربراني كه تجربه مشتركي داشــتند، به اين دانشجويان 
توصيه كرده اند كه بهترين راه گرفتن وكيل و تنظيم شكايت 
گروهي است تا زودتر به نتيجه برسند؛ چون فعلا تنها راهي 
كه اين 700 نفر براي جلب توجه رسانه ها در پيش گرفته اند، 
هشتگ و ايميل زدن به سناتورهاي آمريكايي است. كاربر 
ديگري هم درباره تجربه مشابه خودش در تاخير در دريافت 
ويزاي كانادا نوشــته بود كه او هم با كمك وكيل مشكلش 

را حل كرده بود. 
كاربري به نام عاطفــه از 318 روز انتظار همســرش براي 
مصاحبه براي دريافت ويزا گفته و نوشــته اســت كه روند 
طولاني اداري و بي دليل اين ماجرا خانــواده آنها را از هم 

مي پاشد. خود او سال گذشته توانسته ويزاي آمريكا دريافت 
كند، اما ويزاي همسرش با مشكل روبه رو شده است. او در 
طول اين مدت بارها با يكي از سناتورهای آمريكايي درباره 
مشكل ويزاي همسرش صحبت كرده و هر دوبار به او پاسخ 
داده شــده كه بايد منتظر بماند و حالا نزديك به 248 روز 

است كه از همسرش جدا مانده. 
يكي ديگر از دانشــجوياني كه در اين شــرايط قرار دارد، 
درباره تجربياتش نوشته اســت كه »من در ايران در مقطع 
ليسانس و ارشد رشته مهندسی برق در دانشگاه اميرکبير 
)پلی تکنيک تهران( با معدل بالا درس خوندم. در دانشگاه 
ما برای دريافت توصيه نامه بايد تعداد واحد قابل توجهی با 
استادان درس گذرانده باشی يا اينکه مقاله داشته باشی. از 
طرفی تعداد محدودی توصيه نامه داده می شــود. من سال 
2022 توانستم از يکی از دانشگاه های خوب آمريکا پذيرش 
بگيرم، ولی طبق هر سال به دليل دلال های وقت سفارت، 
نتوانستم به موقع وقت سفارت بگيرم و پذيرشم را از دست 
دادم. با همه سختی و مشقت نااميد نشدم و همچنان تلاش 
کردم و ســال بعدش يعنی 2023 دوباره با زحمت مجدد 
پذيرش گرفتم. از پنج دانشگاه که همه را به غير از يکی رد 
کردم، توانستم وقت سفارت بگيرم، ولی بيش از هشت ماه 
است که هنوز هيچ نتيجه ای بابت بررســی پرونده به من 
داده نشــده و برای بار دوم دارم پذيرش رو از دست ميدم؛ 
پذيرشی که حاصل 21 مصاحبه و پرداخت اپليکيشن فی با 
اين وضعيت دلار و صرف زمان زياد و محدوديت توصيه نامه 
توسط استادان داخل ايران است. هيچ راهی ندارم و در برزخ 

گير کرده ام.«
مشــابه اين ماجرا هم مدتي پيش براي دانشجويان ايراني 
عازم ايتاليــا رخ داده بود كه آنها هــم مدت ها منتظر وقت 
ويزاي سفارت ايتاليا بودند و بابت همين موضوع روبه روي 

سفارت اين كشور در تهران تجمع كرده بودند. 

یک خداحافظیِ باشکوه
نگاهی به »شورولت کامارو 

 »COLLECTORs Edition
که آخرين نسخه تولیدی از 

کاماروی افسانه ای خواهد
 بود  و قرار است فقط
 350 دستگاه از آن
 ساخته  شود  صفحه 05

پرونده  هفتصد دانشجوی ایرانی
سیاست سختگیرانه آمريکا برای ويزای دانشجويی که آنها را در وطن   معلق نگه داشته 

ما هم سپاسگزار هستیم  
پس چی !     صفحه 04 را بخوانید

چهار نکته درباره فردين ،  زادگاه ، دولت و سینما     
بروتوس خجالت بکش 

100 قصه ديگر از لابه لای تاريخ صفحه 04 را بخوانید

قتل پسر ۲1 ساله در جگرکی 
خیابان مسعودیه صفحه 13 را بخوانید

نزاع دسته جمعی بر سر هیچ و پوچ، رنگ خون 
گرفت و شش نفر متهم اين  پرونده هستند

مردان مریخی، زنان  ونوسی   
اطلاعات باورنکردنی  درباره کسب وکار 

فروشندگان آرايشی و بهداشتی   صفحه06

 همزمان با بحث در شبکه های اجتماعی فارسی زبان درباره اينکه 
آيا مهاجرت کردن کار خوبی است يا خير، در جوامع مهاجرپذير 
هم بحث درباره اينکه آيا پذيرش مهاجر کار خوبی است يا خير در 
جريان است. نهادهای قانونگذار در اتحاديه اروپا به تازگی درباره 
قانون جديد مرتبط با مهاجران و پناهجويان در اين اتحاديه توافق 
کرده اند، پارلمان فرانســه هم قانون مهاجــرت تازه ای را تصويب 
کرده که کار را برای مهاجران سخت تر خواهد کرد. اين قانون که از 
بی بی سی گرفته تا لوموند آن را جنجالی می نامند از حمايت حزب 
راســت افراطی اجتماع ملی برخوردار اســت. در هلند، جايی که 
مردمش به تساهل معروفند، هم حزبی پيروز انتخابات شده که به 
صراحت از محدود کردن مهاجرت سخن می گويد. شايد فکر کنيد 
اين فشارها تنها برای مهاجران غيرقانونی و يا پناهجويان است، اما 
دولت فعلی هلند همين حالا هم بــه دنبال راه هايی برای محدود 
کردن تعداد دانشجوهای خارجی در اين کشور است. در آمريکا هم 
دونالد ترامپ که خود را برای بازگشت به کاخ سفيد آماده می کند 
وعده بزرگ ترين اخراج مهاجرين غيرقانونی تاريخ را داده اســت. 
حتی فريد زکريا، از انديشمندان نزديک به حزب دموکرات آمريکا 
هم بارها به دولت بايدن هشــدار داده که اگر می خواهد در قدرت 

باقی بماند بايد فکری به حال وضعيت مهاجرت بکند. 
البته همه اين وقايع نســبتا تازه نتيجه روندی است که طی چند 
سال اخير مشاهده کرده ايم. به طور مشخص از زمان خروج بريتانيا 
از اتحاديه اروپا و پيــروزی آقای ترامپ در انتخابــات )هر دو در 
سال 2016( می شد ديد که بخش هايی از جامعه در اقتصادهای 
توسعه يافته دل خوشی از جامعه مهاجر ندارند. فرانسس فوکوياما، 
انديشــمند آمريکا که در دهه نود ميلادی ايده »پايان تاريخ«  را 
مطرح کرد در کتاب هويت که در ســال 2018 منتشر شد شرح 
می دهد که بخشــی از اين خــروش عليه مهاجران بــه عاملی بر 
می گردد که آقای فوکويامــا از آن به عنوان »سياســت هويت« 
نام می برد. برخی در جوامع غربی احســاس می کنند که هويت و 
ارزش های آن ها در اثر جهانی ســازی و البته ورود مهاجران مورد 
تهديد قرار گرفته است. البته جای تعجبی ندارد که چنين حسی 
در ميان اقشاری پررنگ تر است که از نظر اقتصادی هم تحت تاثير 
جهانی سازی قرار گرفته اند و شغلشان را از دست داده اند و يا درآمد 

طبقه آن ها طبق انتظار رشد نکرده است. 
تا اينجا حرف تازه ای نزده ايم و همه آنچه گفته شد را پيش تر هم 
می دانستيم. اما ممکن است موج تازه ای که در فناوری و بر اساس 
هوش مصنوعی شکل گرفته به طور قابل توجهی بر محدوديت های 
مربوط به مهاجرت بيفزايد. تاکنون شــرکت های بزرگ به خاطر 
صرفه اقتصادی هم که شده از ورود مهاجران استقبال می کردند 
اما شايد حتی اين نيروی کار متخصص هم ديگر خيلی مورد نياز 
نباشد. اگر موج قبلی جهانی سازی مشاغل يقه آبی را تحت تاثير 
قرار داد، حالا هوش مصنوعی تهديدی برای مشــاغل يقه سفيد 
به حســاب می آيد و بخش قابل توجهی از نيــروی کار حاضر در 
اين بخش احتمالا در آينده ای نه چنــدان دور خود را در بخش 
مازاد نيروی کار خواهد يافت. آن موقع واکنش اين گروه احتمالا 
چيزی مشابه ديگر گروه هايی خواهد بود که پيش تر تحت تاثير 
فناوری های تازه  قرار گرفته اند: ابتدا برای مهار آن فناوری تلاش 
خواهند کرد و سپس خواهند کوشيد تا بازار کار را محدود کنند 
تا شغل هايشان را حفظ کنند. چنين وضعيتی احتمالا موج ضد 
مهاجرتی فعلی در اقتصادهای توسعه يافته را تشديد خواهد کرد، 
آن هم در شــرايطی که نابســامانی های در هم تنيده اقتصادی، 
امنيتی و تغييرات اقليمی در بخش هايی از جهان به تقويت موج 
مهاجرت خواهد انجاميد. عصر هوش مصنوعی ساختار اقتصادی 
کشورهای ثروتمند و به تبع آن ساختار دولت رفاه را تغيير خواهد 
داد و يکی از نتايج آن هم احتمالا بلندتر شــدن ديوارهای مرزی 

باشد.     

پايان عصر مهاجرت؟

ستون دوشنبه
آرش پورابراهیمی

یک  بله  یا  نه بگو      و   خلاص!

درباره شايعه 
عجیب   غیبت 

سردارآزمون در 
جام ملت های 

آسیا   صفحه 12
 قيمت در تهران و البرز 6000 تومان
ساير استان ها 5000 تومان

مهران فر    هم آمد 
 با یک تبلیغ خاص

به تازگی تیزر يک محصول با 
حضور احمد مهران فر از آنتن 
تلويزيون پخش می شود؛ اين 
اتفاق را می توان ادامه خروج 

چهره ها از سايه تعبیر کرد
 صفحه 090 را بخوانید
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   ناداستان    داستان   حاشیه   اتفاق

رمان »مثل آب برای گل« نوشــته والری پِرَن 
با ترجمه مريم مفتاحی از ســوی نشر »آموت« 
منتشر شد. در نوشته پشــت جلد کتاب آمده: 
»ويولت توســن، نگهبان گورســتان کوچک 
بورگندی اســت. عزاداران و آدم های همیشگی 
و کشــیش و چندنفری که در گورســتان کار 
می کننــد، به گرمــای خانه او پنــاه می برند و 
مصاحبت و خنده ها و اشک هايشان با قهوه ای که 
ويولت به آن ها می دهد درهم می آمیزد. روزهای 
زندگی ويولت با ضرباهنگ رازهای تکان دهنده 
و عجیب وغريب آن ها همراه است. با ورود ژولین 
سول به گورستان که اصرار دارد خاکستر مادر 
تازه درگذشــته اش را روی قبر مــردی غريبه 
بگذارد، روزمرگی ويولت از دست می رود. ديری 
نمی پايد که اعمــال غیرقابل توجیــه ژولین با 
گذشته دردناک ويولت درهم می پیچد. والری 
پرن در اين رمان به عمق زندگی زنی می پردازد 

که به رغم آنچه از سر گذرانده است، باور عمیقی 
به خوشــبختی دارد.« اين رمان کــه در صدر 
پرفروش های فرانسه قرار گرفته است؛ داستانی 
امیدبخــش و لطیف و دردناک کــه تأثیرش تا 
سال ها با خواننده می ماند. نشــريه »پابلیشرز 
ويکلی« درباره اين رمان نوشــته: »والری پرن 
در خلق شخصیت های ضعیف و شخصیت های 
مهربان و خوش طینت و نقش هايشــان مهارت 
خاصــی دارد.« والری پرن در ســال 1۹67 در 
ريمیرمــون فرانســه واقع در کوه هــای ووژ به 
دنیا آمد. بزرگ شده شــهر بورگندی است و در 
سال 1۹۸6 در پاريس سکنا گزيد. رمان »مثل 
آب برای گل« کــه به 30 زبان ترجمه شــده، 
جوايز متعددی را از آن خود کرده است. بخش 
ادبی فیگارو از والری پــرت به عنوان يکی از 10 
نويسنده پرفروش فرانســه در سال 201۹ ياد 

می کند.

حنیف قريشی، نويسنده بريتانیايی-پاکستانی 
سال گذشته هنگام پیاده روی در شهر رم ايتالیا 
زمین خورد و حالا در نخســتین مصاحبه خود 
صراحتاً دربــاره اين که ديگر توانايی اســتفاده 
از دســت ها، بازوها يا پاهايــش را ندارد و حس 
استقلالش نابود شــده، صحبت کرده است. او 
هنوز قادر به استفاده از اعضای بدن خود نیست 
و ســال گذشــته را در پنج بیمارستان مختلف 
گذرانده اســت. قريشــی با بیان اينکه از زمان 
حادثه احســاس می کرده به يک »نمايشگاه« 
تبديل شده که توسط پزشــکان محاصره شده 
است، می گويد: »در ابتدا اين موضوع تحقیرآمیز 
است و بعد متوجه شــدم که واقعاً مهم نیست. 
خیلی سريع متوجه می شــوی که بدنت ديگر 
متعلق به تو نیست... و مدام توسط پرستاران و 
پزشــکان مختلف تر و خشک می شوی. در اين 

شرايط شــما هرگونه احساس حريم خصوصی 
را کنار می گذاريد.« حنیف قريشی امسال پس 
از سپری کردن حدود يک سال در بیمارستان 
به خانه بازگشت. او در اين باره می گويد: »بايد 
راهی برای زندگی در اين شرايط پیدا کنم.« او 
درباره اتفاقی که سال گذشته در ايتالیا برايش 
رخ داد نیز توضیح می دهد: »مُردن به اين شکل 
احمقانه بود  و در حالی کــه منتظر آمبولانس 
بودند می خواســتم از طريق تلفن با دوســتانم 
خداحافظی کنم، با اين حال، شريک همسرم مرا 
منصرف کرد زيرا مردم از شنیدن صدای مردی 
در حال مرگ پشت تلفن، شــوکه می شوند.« 
اين نويســنده می گويد پس از وقوع اين حادثه 
حس شوخ طبعی خود را از دست داده و يکی از 
پرستاران به او اين لقب را داده است: »مردی که 

هرگز لبخند نمی زند«.

کتاب »من علی حاتمی هستم؛ شاعر سینما« به 
نويسندگی پرويز امینی برای گروه سنی نونگاه 
)بالای 12 سال( منتشــر شد. اين کتاب در 24 
صفحه، قطع وزيری و به قیمت 1۵هزار تومان 
با شــمارگان 2۵00 نسخه از ســوی انتشارات 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان منتشر 
شــده اســت. تصويرگری اين کتاب را مهدی 
آقاجانی برعهده داشته اســت و در میان يکی 
از آثار مجموعه »کودکــی نامداران« )نامداران 
يک صد سال اخیر ايران( قرار دارد که برای گروه 
ســنی نونگاه )بالای 12 ســال( مناسب است. 
کتاب »من علی حاتمی هستم؛ شاعر سینما« 
به خاطره هايــی از دوران کودکی علی حاتمی 
کارگردان نامدار ايرانی می پردازد. در اين کتاب 
به يکی از بخش های فیلم »مادر« به کارگردانی 
زنده ياد علی حاتمی اشــاره شــده است: »سر 
شــام گريه نکنید، غذا رو به مردم زهر نکنین. 

ســماور بزرگ و اســتکان نعلبکی هــم به قدر 
کفايت داريم. راه نیفتین دوره در و همســايه 
پی ظرف و ظروف. آبــروداری کنین بچه ها، نه 
با اسراف. ســفره از صفای میزبان خرم می شه، 
نه از مرصع پلو. حرمت زنیت مادرتون رو حفظ 
کنین. محمدابراهیم، گوشت رو خیلی ريز نکن 
مادر، اون وقت می گن خورشت شــون فقط لپه 
داره و پیــاز داغ« حاتمی اين جمله ها را حاصل 
خاطره های کودکی و واژه هــای به يادمانده از 
مادربزرگش عنوان می کند. مجموعه نامداران 
در قالب 10 عنوان کتاب به شــیوه اول شخص 
و از زبان شخصیت اصلی به کودکی چهره های 
نامدار ايرانی در حوزه های مختلف می پردازد و 
شامل داستان هايی است که با شخصیت پردازی 
مناسب و تصويرســازی جذاب، نوجوانان را به 
فضای زندگی ايــن چهره ها در قرن گذشــته 

نزديک می کند.

مثل آب برای گل من علی حاتمی هستمروزگار وحشتناک قریشی!
مراسم پايانی شانزدهمین دوره جايزه ادبی »جلال 
 آل احمد«، روز چهارشــنبه هفته گذشته )ششم 
دی ماه( در تالار وحدت برگزار شد. در اين مراسم 
برگزيدگان و شايستگان تقدير اعلام شدند و جوايز 
خود را دريافت کردند. در بخش »مستندنگاری«، 
محمد رحمانی برای نگارش »من اعتراف می کنم: 
زندگی و زمانه وحید افراخته، عضو مرکزی سازمان 
مجاهدين خلق« برگزيده شــناخته شد و جايزه 
400 میلیون تومانی را به خانه برد. در اين بخش 
محمد حکم آبادی برای نوشــتن »عملیات احیا: 
روايت صعود يــک مجموعه دانش بنیــان به قله 
دانش و فناوری الکتروموتور« شايســته تقدير و 
برنده جايزه 100 میلیون تومانی شــد. همچنین 
در بخش »مجموعه داســتان کوتاه«، کتاب »از 
قبل يکشنبه می شود« نوشــته علی شاهمرادی 
شايســته تجلیل و برنده ۵0 میلیون تومان شد. 
در بخــش »ويراســتاری« )از بخش های جنبی 

جايزه جلال( نیز سپیده شاهی برای ويراستاری 
»روزهای پیام بری؛ روايتی از زندگی غلامحسین 
حدادزادگان، پیام رســان و راننده پیکر شــهدا« 
تجلیل و برنده 30 میلیون تومان شــد. در بخش 
ويژه »آرمان فلسطین «، »صور« نوشته حسینعلی 
جعفری و »متاســتاز اســرائیل« نوشته کوروش 
علیخانی به عنوان منتخب شــناخته شدند و 30  
میلیون تومان بــه آن ها اهدا شــد. همچنین در 
بخش »نقد ادبی«، هیأت اثری را برگزيده ندانست 
و صغــری صالحی  برای نــگارش »آخرالزمان در 
رمان های آپوکالیپتیک«  به عنوان شايسته تقدير 
شناخته و برنده مبلغ 100 میلیون تومان شد. در 
بخش »رمان و داســتان بلند« نیز دو اثر مشترک 
به عنوان برنده اعلام شــدند: »بیروط« نوشــته 
ابراهیم اکبری ديزگاه و  »غمسوزی« نوشته اعظم 
عظیمی که هر کدام مبلغ 200 میلیون تومان را 

به خانه بردند. 

جایزه ۴۰۰ میلیونی را چه کسی برد؟

فاطمه علیمــرادی| محمد پروین متولد 1367 در 
تهران و فارغ التحصیل رشته مدیریت بازرگانی 
بین الملل است. سال 9۴ در مجموعه شعر »امید 
بی زوال ما« اشــعارش به همراه آثاری از سیمین 
بهبهانی، ســید علی صالحی و چهل شاعر دیگر 
منتشر شــد. اولین رمان او با عنوان »برای مرگ 
نام دیگری انتخاب کن« در سال 95 از سوی »نشر 
علم« منتشر و در همان سال مجموعه شعر »فردای 
همان اتفاق« از سوی نشر »ثالث« روانه بازار شد. 
»رمان« جوکس را در ســال 97 با همکاری نشر 
»روزنه« منتشر کرد و یک سال بعد مجموعه شعر 
»مقتل خوانی چاقوی جنی برای ماه« از ســوی 
همین نشر منتشر شد. این مجموعه شعر در سال 
99 برگزیده نشان ویژه اخوان ثالث شد. مجموعه 
شعر سپید »مزامیر پری زاده ماه به قصیده کاردی 
کاتوره« اوایل امسال با همکاری نشر »لف« وارد 
بازار شد و به تازگی رمان »عمارت پری زادگان« 
به همت نشر مروارید منتشر شده است. در ادامه 

گفت وگوی کوتاهی با او داشته ایم.

شاعری را از کی شروع کردید و چه شد که سراغ 
نویسندگی رفتید؟

نوشــتن را به طور حرفه ای از سال ۹1 شــروع کردم و 
خوشحالم که در اين مسیر استادی بزرگ و دانا راهنمای 
من بود؛ استاد ســیدعلی صالحی. خلق کردن فرايندی 
دشوار اســت؛ اين که بتوانی جهان واره ای بسازی و اگر 
خوب اين کار را انجام بدهی و بتوانی تأثیرگذار باشــی 
کار مهم و بزرگی است. ســعی من هم اين بود که بتوانم 

فعالیت مثمری داشته باشم.

در مجموعه شــعر ســپیدتان بیشــتر دنبال چه 
مضامینی بوده اید؟

در اين مجموعه شــعر، مضامین اجتماعی- سیاســی 
و اســطوره ای جزو محورهای اصلی اســت و اين امر به 
دلیل رخدادهای سیاســی و اجتماعی چند سال اخیر 
بوده است. نمی توانم نسبت به رنج هم نوعان، دوستان و 
خانواده، تنها مشاهده گر باشم و بی تفاوت بگذرم. »مزامیر 
پری زاده  ماه به قصیده  کاردی کاتــوره« برايم مجموعه 
ويژه ای است؛ در آن از تمامی پتانسیل های زبانی، فرمی 
و روايی اســتفاده کردم تا آنچه ارائه می دهم اثری ادبی 
باشد نه خاطره نگاری، روايت های مبهم و سیاه نمايی های 
رسانه ای. بیشتر می خواهم بگويم که در اين فضا توجه به 
مردم و مســائل آن بايد متعهدانه باشد. اين نکته مهمی 

است: همه چیز برای مردم است، همین مردم شريف.

چقدر در نوشتن شعر از تجربه های شخصی خود 
استفاده می کنید؟

به نظرم چیزی به عنوان جداســازی زندگی شخصی و 
نوشتن وجود ندارد. فکر کنم مارکز در مصاحبه ای گفته 
اســت که اگر می خواهید زندگی يک قصاب را بنويسید 

بايد برويد آن زيست را ببینید، لمس کرده و تا حدودی 
تجربه کنید. منظور من البته تجربه های مخرب نیست، 
مثلًا نیازی نیســت برای اينکه در حــوزه اعتیاد چیزی 
بنويسید برويد معتاد بشــويد. تجربه به واسطه  زيست 
پیوسته ما در ساختار زندگی و اتفاق هايش خلق می شود. 

شعر و داستان هم از اين مقوله جدا نیست. 
تجربه فاکتور مهمی است و در کنارش استفاده از تخیل 
و ذات روايت داستان گونه است که کنار مؤلف می ايستد 
و شعر يا داستانی خلق می شود. به هر حال آدمی اتفاقی 
را که خودش از ســر گذرانده باشــد راحت تر می تواند 
درک و روايت کند. اگر شاعر فقط به شــکل تیتروار به 
مضمون برسد و شعر را با اســتفاده از صنايع ادبی خلق 
کند، اين اثر روحی نخواهد داشت، برای خواننده ملموس 
نیست و صرفاً يک فرآورده تکنیکی و مکانیکی است. ما 
با تجربه ها برخورد می کنیم، حال به صورت مســتقیم 
و يا از طريق آنچه ديگران برای مــان بازگو کرده اند. اما 
چگونگی بازتعريف اين تجربه از ديد يک شاعر و نويسنده 
آن را منحصر به فرد می کند. من هم از تجربه های خودم 
استفاده می کنم؛ تجربه مواجهه شدن با فقر، به سرانجام 
نرسیدن دوست داشتن و غیره. هر روز که از خانه به محل 
کار مــی روم نمی توانم آن کــودک کار را نبینم، دعوای 
بین دو نفر يا موضوعات ديگر را ناديــده بگیرم. هزاران 
مورد از اين رخدادها پیرامون هر انسانی رخ می دهد، اما 
کوچک ترين موضوعات می تواند در ذهن شاعر پابگیرد 
و از زاويه ديد او در اثرش بازنمايی شود. بنابراين هرچه 
زيست يک نويسنده بزرگتر شــود، تجربه های عمیق تر 
و به عبارت ديگر منبع الهام بیشــتری بــرای روايت در 
اختیار خواهد داشت. البته روايتگری در شعر و داستان، 
همه اش وابســته به تجربه نیســت و عوامل ديگری هم 
هستند که اثری درســت و پاکیزه را خلق خواهند کرد. 
مقصودم بیشتر آن است که به راحتی نبايد از کنار آدم ها 

و اتفاق ها رد شد.

امکان دارد اشــاره مختصری به آثارتان داشته 
باشید؟

در مــورد رمان هايی که نوشــتم بايد ايــن را بگويم هر 
وقت مسئله ای در ذهنم بزرگ می شــود و فکر می کنم 
می شــود آن را از منظر روايی به نوعــی بازگو کرد که 
مخاطب را درگیر کند ســراغ رمان می روم. رمان يعنی 
تاريخ؛ يعنی شــما وقتی قصه ای را می خواهید بنويسید 
نمی توانید نســبت به تاريخ بی تفاوت باشید. چون يکی 
از خاصیت های اصلی رمان اين اســت. رمان اولم »برای 
مرگ نام ديگــری انتخاب کن« در چهــار مقطع زمانی 
ســال های 1330 و 1332، 13۵3 و 13۵4 بــه وقوع 
می پیوندد؛ قصه مربوط به يک نوازنده تار اســت که به 
خاطر اســتبداد خانواده، نوازندگی را رهــا می کند و به 
ارتش می رود؛ چراکه خانــواده فکر می کند موفقیت در 
اين است. همچنین روابط عاطفی و ساختار قدرت، جنگ 
ظفار و تأثیر نگاه ديکتاتوری به خانــواده و حاکمیت از 
موضوعاتی اســت که به آنها پرداخته ام. در رمان دومم 

»جوکس« دغدغه ام زندگی و نحوه زيســت جوان های 
نیمه دوم دهه شــصت بود؛ موضوعی که خودم هم با آن 
دست به گريبان بوده و هستم. از مسئله کار و مهاجرت و 
سرگشــتگی تا رابطه های ناکام و احساس پوچی کردن. 
رمان سومم »عمارت پری زادگان« که اخیرا منتشر شده، 
روايت افول شازده ای از نزديکان دربار در سال های 1301 
و 1302 اســت. در مورد دفاتر شــعر هم اين پیوستگی 
و توجه به مضامین اجتماعی، سیاســی، اســطوره ای و 
رمانتیک وجود دارد. گاه اين زبان در شعرها کمی دچار 
دگرگونی می شود و گاه نه. ســعی کرده ام در شعرهايم 
توازن بین موضوعات و دغدغه های زندگی و زيستی به 
نوعی باشد که حرف ديگران هم شنیده شود. به هرحال 
شما هر چه جلوتر می رويد مسئولیت تان بیشتر می شود 
و بايد به ايــن موضوعات بپردازيد، چون شــما جزئی از 

همین مردم هستید.

از نگاه شما آیا شعر نوعی نمایش ابزورد نیست؟ 
شعر حاصل درد و رنج است. اصلا شعر از درد و رنج زاده 
می شود؛ شعر تماما معنا اســت. اتفاقا شعر نمايش معنا 
است نه نمايش بی معنايی. اگر از شعر کلاسیک تا همین 
امروز نگاه کنید اين پیوند را می توانید ببینید. بحث فقط 
بر سر چگونه گفتن آن اســت. اگر منظور شما از ابزورد، 
گرايش آدمی نسبت به اختلاف ارزش از معنای ارتباط 
درونی و معنای آن در زندگی جاری و عدم توانايی برای 
رسیدن به پاسخ ها است، شايد در مقاطعی اين گونه بوده 
باشد. چون ذات ابزورد از تناقض می آيد. ولی اگر منظور 
پوچی اســت فکر نمی کنم اين طور باشــد. در تاريخ ما 
شاعرها پیامبران رسالت بودند. يعنی اينکه در بزنگاه ها 
با هشــیاری و اســتفاده از همین معنا به میدان آمدند. 
به اين نکته هم بايد توجه داشــته باشــیم که رئالیسم 
غرب و رئالیسم شرق باهم متفاوت اســت و اين نیز در 
جهان واره های شاعران و نويســندگان تاثیر می گذارد. 
شــايد در نســل جديد و اتفاقاتی که دارد می افتد اين 
رئالیسم کمی به هم نزديک شده باشد و تاثیر آن را چند 

سال آينده ببینیم.

فکر می کنیــد چه چیزی انســان مــدرن را از 
بی معنایی نجات می دهد؟ 

نظريه و انديشــیدن. ماهیت انســان مدرن به واسطه  
پیشــرفت تکنولوژی شايد به ســمت راحتی سوق پیدا 
کرده، اما يادمان نرود که به تناســب همین پیشــرفت، 
انسان مدرن باهوش تر و چابک تر شــده است. با ظهور 
رســانه ها و تنوع آنها و قدرت گرفتن آن شايد اين حس 
القا شده است که ما از معنا تهی شده ايم و از کنار قضايا 
راحت می گذريم. اما قدرت انديشیدن، تبیین نظريات، 
پرداختن و صحبت کردن در مورد آن وجه گمشده  انسان 
مدرن است. همان طور که اين روزها شاهديم جهان علوم 
انسانی، مباحث مديريت و ديدگاه های روانکاوانه، نه تنها 
انسان مدرن از بی معنايی دور کرده، بلکه به سمت کمال 

و شکوفايی برده است.

خیلی زود برویم ســر اصل مطلب! 
آقــای فصیحی؛ چقــدر احتمال دارد 
کتابی مثل »ملت عشق« بین آثار یک 
مترجم بــه این میزان اقبال برســد و 

فروش کند؟
خب من از اواخر دهه شــصت کار ترجمه 
را شــروع کرده ام. بنابراين برای بررسی 
موضوع بايد کمی عقب تــر برويم. من در 

ترکیه زبان و ادبیات ترکی خوانده بودم. 
بعد به ايران آمدم و اينجا کارم را شــروع 
کــردم. اول از ترکی به فارســی ترجمه 
می کردم و بعد شــروع کردم به ترجمه از 

فارسی به ترکی.

برای کجا ترجمه می کردید؟
مجلات و نشــريات و مطبوعات. بعد هم 

حدود بیســت عنوان کتاب از فارسی به 
ترکی ترجمه کردم. بعد دوباره از ترکی به 
فارسی ترجمه کردم و ادامه دادم. فکر کنم 
حدود سی عنوان بشود؛ از اورهان پاموک 
گرفته تا اورهان کمال، عزيز نسین، ناظم 

حکمت و... 

انیس باتور، احمد امید، نویسندگان 

زیادی بوده اند.
بله، از اين نويسندگان هم ترجمه کرده ام. 
به چــه دلیل؟ به اين دلیل که احســاس 
می کردم خواننــدگان ايرانی نیاز دارند از 
منظر ديگری هم به ادبیات کشــورهای 
همســايه نــگاه کننــد. ضمــن اينکه 
ادبیات شان بايد در ايران شناخته شود. در 
کنار اين ها می خواستم خدمتی هم در راه 

ترجمه کرده باشم.

پس فکــر نمی کردید ســود قابل 
ملاحظه ای در این راه داشته باشید؟

ببینید؛ ترجمه، تألیف، ويرايش، تصحیح 
و کارهايــی از اين قبیل، کار ســودآوری 
نیســت. کاری  ذوقی اســت. يعنی شما 
بايد کار ترجمه يا نوشــتن را در کنار کار 
ديگری انجام بدهید تا بتوانید معیشت و 
امور زندگی تان را بگذرانید و ادامه حیات 
بدهید. يعنی نه بــا کار ترجمه و نه تالیف 
کتاب، به درآمدی نمی رسید که زندگی 

مرفهی داشته باشید. 

شغل شما در آن زمان چه بود که در 
کنارش ترجمه هم می کردید؟

من در روزنامه و نشريات و انتشاراتی ها کار 
می کردم . حتی سال 13۹2 دوباره رفتم 

روزنامه کار کردم.

چرا؟
آن سال ها آقای احمدی نژاد  لطف کرده  
بودند همه کتاب ها را غیر مجاز کرده بودند 
و من هم ناچار شــدم دوباره به نشريات 
برگردم! در مجموع می خواهم بگويم اگر 
کار دوم نبود، نمی شــد ترجمــه را ادامه 
بدهم. من از ســال 136۸ تا سال 1374 
در يک هفته نامه کار می کردم. از ســال 

74 تا همین حالا هم داخل انتشاراتی کار 
می کنم. يعنی می خواهم به شما بگويم در 
ايران نمی توانید فقط از راه ترجمه و تألیف 
درآمد داشته باشــید و به زندگی درخور 
توجه و يا حتی يک زندگی انسانی برسید! 
منتها علاقه به ادبیات باعث می شــود که 
آدم در  کنار کار اصلــی اش، کار ترجمه را 

هم به عنوان يک کار ذوقی ادامه بدهد.

خب بین تمام ایــن کارهای ذوقی، 
اتفاقی بود که رســیدید بــه »ملت 

عشق«؟
نه، بعد از ترجمه آثار نويسندگانی که اسم 
بردم و شــما هم به بعضی از آن ها اشاره 
کرديد، بــه مرحله ای رســیدم که گفتم 
خب، حالا من کتاب يا کتاب هايی ترجمه 
می کنم که پرفــروش شــوند و در کنار 
پرداختن به ادبیــات، فروش قابل توجهی 

هم داشته باشند. 

پس از یک جایی به بعد بود که این 
نگاه همراه شما شد؟

بله، ماجرا برمی گردد به ســال 2006 که 
من رمانی از خانم الیف شافاک پیدا کردم 
و خوانــدم. ترجمه آن رمان به فارســی 
می شود »پدر و حرامزاده«. کتاب جالبی 
بود. از اين نظر که نويسنده اش هم قصه گو 
بود، هم مخاطب شناس و هم اديب. رمان 

پرکششی هم بود، طوری که اين کتاب در 
اتوبوس از دست من نمی افتاد؛ همین جور 
می خواندم. بعد که تمام شــد و خواستم 
ترجمه اش کنم، ناشر ها گفتند اين به دلیل 
اسمش )پدر و حرامزاده( مجوز نمی گیرد. 
ضمن اينکــه موضوعاتی در کتاب بود که 
در مجوز با مشکل مواجه می شد. گفتند 

ترجمه نکنم. 
چون اگر ترجمه کنــی، مجوز نمی دهند. 
برای همین من صبر کردم و کتاب بعدی 
اين خانم را هم تهیه کــردم و منتظر آثار 
ديگرش ماندم. ســال 13۸۸ يا 13۸۹ در 
نمايشــگاه کتاب تهران بود که ديدم يک 
کتاب جديد از اين خانم منتشــر شده به 
اسم »عشــق«. نگاه کردم ديدم در طول 
ســه ماهی که از چاپ اين کتاب گذشته، 
22۵ بار تجديد چاپ شــده! ديدم عجب 
کتاب پرفروشی بوده. شــما اگر حساب 
کنید می بینید روزی يک بار )در آن بازه 
زمانی( چاپ شده! گفتم شروع می کنم به 
ترجمه اين رمــان. همان جا بود که کتاب 
را تهیه کردم و سريع ترجمه کردم. يعنی 
از خردادماه شروع کردم که تا آبان طول 
کشــید و آبان ماه بود که رفت برای مجوز 

در ارشاد.

چقدر در ارشاد بود؟
پنج سال.

چقدر زیاد! چرا؟!
بله، متأسفانه دوره آقای احمدی نژاد بود و 
اين رمان پنج سال، غیرمجاز ماند. تا اينکه 
رياست  جمهوری  ايشــان تمام شد، آقای 
روحانی آمد، وزير ارشاد عوض شد و چه و 
چه. آن زمان فقط اين کتاب نبود که از من 
غیرمجاز شده بود. حدود پنج شش ترجمه 
بود که در ارشــاد مانده بود و بعدا با تغییر 
رياست جمهوری، به تدريج مجوز گرفتند 
و چاپ شدند.  از جمله اين کتاب ها، همین 
رمان خانم الیف شافاک بود که من با عنوان 
»ملت عشق« ترجمه کردم. اين را هم در 
پاسخ به آن ســوال تان بگويم که بله، من 
اين کتاب را با قصد پرفروش شدن ترجمه 
کردم. چون معتقدم کتابی که مخاطبش 
زنان باشند، پرفروش می شود. حالا اينکه 
چرا چنین اتفاقی می افتد و آيا مطالعه زنان 
از مردان در کشور ما بیشتر است، يک بحث 
ديگری است که کاری به دلايل آن ندارم. 
ولی بحثم اين اســت که من با همان نگاه، 
کار را انجام دادم و کتاب هم پرفروش شد. 

در واقع ترجمه کردم که پرفروش شود.

الان هم که به چاپ 126 رسیده.
نه. به چــاپ 127 رســیده. هــر بار هم 
تیراژش حــدود 11 هزار تاســت. يعنی 
بیشتر از 1 میلیون نســخه از اين کتاب 
فروش رفته. البته بگذريــم از چاپ های 

غیرمجاز و کســانی که غیرقانونی آن را 
چاپ می کننــد و می فروشــند. در واقع 
خواســتم ســابقه کار را بگويم که بعد به 
چه نتیجه ای رسیدم و چطور اين رمان به 

چاپ های متعدد رسید. 

چنــد درصــد از کتاب های تان به 
چاپ های بالا رسیده؟

من حدود 60 عنوان کتاب ترجمه کرده ام 
که بعضی کتاب هايم به چاپ سوم، چهارم، 
پنجم و ششم رسیده، بعضی کتاب هايم 
هم در همان چاپ يکــم و دوم، مانده. در 
واقع اگر بخواهیم درصد بگیريم، می شود 

گفت حدود ۵  درصد، پرفروش شده. 

خوب شد که به شکل حدودی لااقل 
این درصــد را اعلام کردیــد. چون 
به هر حال عــده ای می گوینــد آقای 
فصیحی این میزان بابت »ملت عشق« 
ســود کرده و به ســابقه کار و تلاش 

مترجم نگاه نمی کنند!
عجب! پس يک عده می خواهند ســر از 

جیب ما دربیاورند! )خنده(

بله طبیعتــا. )خنده( بــرای همین 
می گویم خوب شــد به یک درصدی 

رسیدید و اعلام کردید.
ببینید؛ در کنار اين ها، بايد به يک موضوع 

ديگر هم اشاره کنم. در فروش کتاب، چند 
مسئله اهمیت دارد و تأثیرگذار است. اول، 
موضوع کتاب. دوم، اسم نويسنده کتاب. 
سوم، اسم مترجم. اين ها اولین عناوينی 
هستند که روی هر کتابی چاپ می شوند. 
ديگری هم اسم ناشر. خب اين ها عواملی 

تعیین کننده اند.
 ضمنا کسانی که به دنبال دلايل ديگری 
هم هســتند بايد بدانند حدود سی سال 
تجربه نوشتن و ترجمه و ويراستاری بود 
که من وارد کارم کــردم وگرنه با گوگل  
ترنسلیتور هم می شــود ترجمه کرد! در 
واقع نمی شود شــما از پله اول يک دفعه 
بپريد به پله صدم! قدم ها را بايد يکی يکی 

برداشت.
 از نردبان هم که می خواهیــد بالا برويد، 
نمی توانید همه را بپريد و با پرش، يک پله 
صد پله کنیــد! در کار ترجمه هم همین 
اســت. همین که من به همــان ۵ درصد 
رســیدم، به خاطر تمام کارهايی بوده که 
قبل از آن انجام دادم. در نشــريات بودم، 
در انتشاراتی ها کار کردم و مخاطب کتاب 
را می شناختم. می دانســتم مخاطب چه 
چیزی دوســت دارد. در عین حال کارم 
ترجمه و ويراستاری و سرويراستاری بوده. 
در واقع دانشی که داشتم با تجربه ام همراه 
شد و رسیدم به همان ۵ درصد. کلیه دلايل 

پرفروش شدن »ملت عشق« اين ها بود.

مهدیه زرگر/داستان نویس|»مردی که خواب 
است« نوولایی کوتاه اما شاعرانه  ا ست از ژرژ 
پرک، رمان نویس و فیلمساز معاصر فرانسوی. 
نویسنده ای که تا بازپسین روزهای زندگی  با 
ترومای جنگ جهانی و مرگ والدینش دست و 
پنجه نرم کرد و از قربانیان یهودستیزی آلمان نازی بود. او در 
نهایت در مارس 1982 در اثر ابتلا به سرطان ریه، چشم از جهان 
زندگان فرو بست. ژرژ از چهره های تاثیر گذار در رمان فرانسوی 

قرن بیستم بود.
   فقط منتظر بمان!

»اگر دير زمانی به مغاک نگاه کنی، مغاک نیز به تو نگاه می کند.« اين 

جمله از فريدريش نیچه پاسخی  ســت موجه در جواب پرســش های 
کتاب، که تا کجا می توان به همگان »نه« گفت؟ تا کی می توان خود را 
از دنیا کنار نگه داشت و اين انزوا در نهايت چه به روزگار انسان عاصی 
دنیای امروز خواهد آورد. پیش از شروع کتاب، ژرژ پرک نقل قولی آورده 
از فرانتس کافکا در کتاب »تاملاتی در باب گنــاه، رنج و امید.« کافکا 
می گويد: »فقط منتظر بمان. اصلا نیاز نیســت کار کنی، تنها منتظر 

بمان. جهان خواهد آمد تا خود را به تو عرضه کند.«
همین چند جملــه کوتاه انگار کل کتــاب ژرژ را در بر گرفته اســت. 
شخصیت اصلی کتاب که راوی او را »تو« خطاب می کند در سراسر کتاب 
چنین رفتاری در پیش گرفته و از شرايط به وجود آمده کاملا راضی ست. 
به عنوان مثال در صفحه 22 کتاب پاراگراف يکــی مانده به آخر راوی 

تعريف می کند: »فقط وقتی بیرون می روی که شــب فرا رسیده باشد. 
مثل موش ها، گربه ها و هیولاها. در خیابان پرسه می زنی و می خزی به 
بلوارهای چرک و در سراسر شب راه می روی... اما سراسر روز در خوابی.«

  با چشمانی خاموش
شخصیت اصلی کتاب در دانشگاه ســوربن جامعه شناسی می خواند، 
رشته ای که با کنش های مردم يک جامعه سرو کار دارد. تا آنکه روزی 
تصمیم می گیرد سر جلسه حاضر نشود و درسش را رها کند. اين تصمیم 
ناگهانی بــر کل زندگی او تاثیر مهمی می گــذارد. در حقیقت تصمیم 
شخصیت برای رها کردن همه چیز اين طور معنا شده: »گسست مطلق از 
جهان و بی اعتنايی محض به آدم ها و پیشامدهای زندگی.« ما اين اتفاق 
را در سراسر کتاب به وضوح می بینیم، وقتی راوی تعريف می کند: »تو 
چیزی نیستی جز سايه ای مشوش و گريزان از نگاه ها. با لب هايی صامت 

و چشم هايی خاموش.«
  چرا سکوت؟

راوی به خوبی شرايط را برای مخاطب توضیح می دهد. من نمی خواهم 
چیزی باشم. دوســت ندارم نســبت به جهان پیرامون واکنشی نشان 
دهم و همه چیز برای من در نیستی خلاصه می شود. اين درحالی ست 

که ما انتظار داريم دانشجوی جامعه شناسی از همه نظر مسايل جهان 
پیرامونش را تحلیل کند اما از اين واقعه هیچ خبری نیست. اينجاست 
که مخاطب امروز دچار تنش می شود. چرا او که بايد حرف بزند لال مانی 
گرفته؟! چــرا همه چیز برايش رنــگ باخته؟! و اين ســوال همه را به 
بیداری ای هوشمندانه دعوت می کند. به عنوان مثال شورش يکباره  »تو« 
علیه قراردادهای اجتماعی  را می توان يکی از مهمترين بسترهای فکری 

و ادبی داستان »مردی که خواب است« دانست. 
  ادای دین به سوررئالیست ها

»حتی اگر بتوانی بــه چنان خواب عمیقی فرو بــروی که هیچ بانگ و 
سوزشی بیدارت نکند، باز اين چشم هست که هیچ وقت بسته نخواهد 
شــد. هیچ وقت به خواب نخواهــی رفت. خودت را می بینــی که تو را 
می بیند. نمرده ای و مرگ هم نمی تواند خلاصت کند.« )از متن کتاب، 

ص 7۹(
جمله  بالا سراسر بیداری ست آن هم با تلاشــی که انگار بی ثمر نه کند 
است، آهسته آهسته، درست به کندیِ خواندن کلمات به انسان تلنگر 
بیداری می زند. در سراســر کتاب »مردی که خواب است« ما به واقع با 
سیمای شخصیت های اسطوره ای کتاب مواجه هستیم. مورسوی بیگانه، 

روکانتن تهوع، رابینسون کروزوئه، فاوست و هم چنین آنتوان دوسنت 
اگزوپری. البته که اين نوولای لاغر اما جان ســخت ادای دينی ست به 
سوررئالیست ها. به قول ژرژ پرک حضور غیرارادی اين شخصیت ها چه 
در عرصه ادبیات و چه در مسايل اجتماعی و سیاسی يکی از آبشخورهای 

اصلی داستانی ست که او نگاشته و زبان ويژه خودش را دارد. 
  تکنیک و خلاقیت

به سبب نثر شاعرانه کتاب، مخاطب با راوی سیال ذهن پیش می رود که 
ديگر در دنیای معاصر قد و قواره ای ندارد و ترجیح خواننده راوی ست 
که رک و راست حرف بزند و همه چیز را بگويد. البته کتاب به اقتضای 
انتخاب راوی و عدم زمان و مکان معین و شــرايط روحی شخصیت که 
انگار در عالم خواب زندگی می کند ســرعت خوانــش و درک کتاب را 
به شــدت پايین آورده، برعکسِ ترجمه بسیار خوب و روان ناصر نبوی. 
مترجم اثر در پیشــگفتار درباره اين کتاب و انتخابــش برای ترجمه 
به خوبی دلیل آورده و در چند پاراگراف توضیح داده که نوولای پیش رو 
نسبت به کارهای ديگر پرک ضعیف تر است اما نیاز بوده ترجمه شود به 
اين دلیل که ژرژ پرک يکی از تکنیکی ترين و خلاق ترين نويســندگان 

فرانسه معاصر است. 

کن  انتخاب  دیگری  نام  مرگ  برای 
گفتوگوبامحمدپروین،شاعرورماننویسبهمناسبتانتشارمجموعهشعرتازهاش

پروینفارغالتحصیلرشتهمدیریتبازرگانیبینالمللاستوتاکنونچندرمانومجموعه
شعرچاپکرده

می شود پرفروش  می دانستم 
گفتوگوباارسلانفصیحیمترجمکتاب»ملتعشق«بهمناسبتصدوبیستوهفتمین

چاپدرایران
براساستعدادچاپوتیراژ،تابهحالبیشاز1میلیوننفردرایراناینکتابراخریدهاند

فرشید رضایی| اولین مترجمی است که کتابی از اورهان پاموک )برنده نوبل ادبیات( در ایران ترجمه کرد. ارسلان فصیحی »قلعه 
سفید« را هم زمانی ترجمه کرد که هنوز پاموک در ایران شناخته شده نبود. نوبل هم نگرفته بود. به این ترتیب می شود حدس زد که با 
چه دقتی ادبیات ترکیه را دنبال می کرده. در واقع اگر به دنبال دلایل پرفروش شدن رمان »ملت عشق« در ایران هستیم، باید سابقه 
کار مترجم را در نظر بگیریم. هرچند فصیحی در این گفت وگو عنوان کرده با قصد و نیت پرفروش شدن، سراغ این رمان رفته. در ادامه 

می توانید دلایل فروش »ملت عشق« را از زبان خودش بخوانید.

    »ملت عشق« به چاپ 127 رسیده. 
هر بار هم تیراژش حدود 11 هزار تاست. 

یعنی بیشتر از 1 میلیون نسخه از این کتاب 
فروش رفته. البته بگذریم از چاپ های 

غیرمجاز و کسانی که غیرقانونی آن را چاپ 
می کنند و می فروشند.

   من حدود 6۰ عنوان کتاب ترجمه 
کرده ام که بعضی کتاب هایم به چاپ سوم، 

چهارم، پنجم و ششم رسیده، بعضی 
کتاب هایم هم در همان چاپ یکم و دوم، 

مانده. در واقع اگر بخواهیم درصد بگیریم، 
می شود گفت حدود 5 درصد، پرفروش 

شده.
   شما باید کار ترجمه یا نوشتن را در کنار 
کار دیگری انجام بدهید تا بتوانید معیشت 
و امور زندگی تان را بگذرانید و ادامه حیات 

بدهید. یعنی نه با کار ترجمه و نه تالیف 
کتاب، به درآمدی نمی رسید که زندگی 

مرفهی داشته باشید. 
   من این کتاب را با قصد پرفروش شدن 

ترجمه کردم. چون معتقدم کتابی که 
مخاطبش زنان باشند، پرفروش می شود. 

من با همین نگاه، کار را انجام دادم و کتاب 
هم پرفروش شد. در واقع ترجمه کردم که 

پرفروش شود.

کته
ن

پاریس  ملال در 
بهمناسبتانتشارترجمهرمان»مردیکهخواباست«نوشتهژرژپرک

ولادیمیر      علیه        ولودیمیر
نگاهی به 4 عامل تاثیرگذار بر جنگ اوکراين 

در سال 2024  صفحه 14را بخوانید

تازه های کتاب و ادبیات هر دوشنبه
صفحات 10و11 را بخوانید 

پايان يکی از 
سخت ترين 

سال های عمر ما
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چند روز پیش ســعید لیلاز و ياســر جبرائیلي 
به عنوان دو پژوهشــگر اقتصادي در يك برنامه 
تلويزيوني روبه روي هم نشستند تا درباره دلايل 
وضعیت فعلي اقتصــاد ايران مناظــره كنند؛ 
مناظره اي كه بخش هايــي از آن در طول چند 
روز گذشته مدام در شبكه هاي اجتماعي منتشر 
شد و از مجادله اي داغ خبر مي داد. جبرائیلي در 
گروه موافقان تثبیت نرخ ارز و از تدوين كنندگان 
برنامه  هاي اقتصادي دولت رئیســي است. او از 
گزينه هاي ورود به كابینه دولت سیزدهم بود كه 
در نهايت هم اين اتفاق نیفتاد. او منتقد برجام و 
پیوستن به اف اي تي اف بود و از اعضاي جريان 
گام دوم انقلاب و در واقع به طیف اصولگرايان 

نزديك است. 
ســعید لیلاز هم مدتي از اعضاي كلیدي حزب 
كارگزاران ســازندگي بود ولي مدت هاست كه 
ديگر در آن حضور ندارد، ولي از نظر جبهه بندي 
سیاسي در طیف اصلاح طلبان قرار دارد. او علاوه 
بر تدريس در دانشگاه شــهید بهشتي،  مدتي 
قائم مقام مديرعامل ايران خودرو ديزل در امور 
بازاريابی و فروش و هم بود. او خودش را طرفدار 
ديدگاه اقتصــادي خاصي معرفــي نمي كند و 
اعتقاد دارد كه در هر شرايط، بايد به اقتضاي آن 
تصمیم گرفت.  سعید لیلاز اقتصاد ايران را رانتي 
و غیر مردمي معرفي كرد و گفت: در حال حاضر 
بزرگترين مسئله اقتصاد ايران ناترازي در تمام 
عرصه هاست. ما به يك ســري هزينه ها افتاديم 
كه كســري بودجه فقط در حوزه دولت نیست. 
مســئله اصلي اقتصاد ايران در حوزه آن چیزي 
است كه ما به آن اقتصاد سیاسي مي گويیم. در 
حدود سه هزار ســال ايران را با توزيع رانت آب 
اداره كرديم و جزو جوامع آب ســالار هستیم. 
ظرفیت آن تمام شد و استفاده از نفت شروع شد.

او ادامه داد: از زماني كه اولین چاه نفت ايران در 
مسجد ســلیمان به بهره برداري برسد تا قبل از 
موج دوم تحريم ها ما ايران را با رانت نفت اداره 
مي كرديم. از حدود پنج شش سال پیش به نظر 
مي رســد ايران را با چاپ پول بدون پشــتوانه 
اداره مي كنیم كــه ظرفیت آن هم در حال تمام 
شــدن اســت. ويژگي اين پول تورم است. ما 
طولاني ترين مــوج تورم تاريخ ايــران را داريم 

تجربه مي كنیم.
لیلاز مســئله اصلي اقتصاد را توزيع رانت نفت 
و خلق پول معرفي مي كنــد و مي گويد: در اين 
نقطه است كه بدون رويكرد به اقتصاد درون زا 
كه خودش تولید كند، ديگر نمي توانیم ايران را 
اداره كنیم. وقتي با توزيع رانت نفت و پول بدون 
پشــتوانه كشــور را اداره مي كرديم به مالیات 
جامعه نیازي نداشــتیم، اما الان بايد به سراغ 
سرمايه گذاري و بهبود بهره وري برويم. بايد به 
اقتصاد درون زا برگرديم. بايد جلوي فرار 15 تا 
20 میلیارد دلار فرار سالانه سرمايه از ايران را 

بگیريم. 
به اعتقــاد لیلاز كمك به كنترل فرار ســرمايه 
از ايران سود بیشتري نســبت به برجام داشت 
و كشــور براي حل ناترازي هايي كه در روبناي 
اقتصاد دارد، به يك سلســله اقداماتي نیاز دارد 
كه بسیار دردناك خواهد بود چون به موقع انجام 

نشده و نیاز به پشتوانه محكم مردمي دارد. 
او ادامه مي دهد: در اين شرايط 1100 تريلیون 
تومان رشد درآمد مالیاتي داشتیم و من موافق 
اين عدد هستم، اما مشروعیت و پشتوانه مردم 
را مي خواهد. اصلي ترين بخــش اقتصاد ايران 
در حال حاضر چگونگي جلب مشــاركت مردم 
به ويژه طبقه متوسط شهري است؛ طبقه اي كه 
بايد به رسمیت شناخته شــود. تا وقتي بحران 
تورم را حل نمي كنید مخالف آزادسازي هستیم، 
در حالــي نمي خواهید يا نمي توانیــد تورم را 
كنترل كنید. میزان بدهــي بانك هاي ايران به 
بانك مركزي سه برابر شده است. براي اينكه به 
اين فساد خاتمه دهید به يك آخرالزمان بانكي 
نیاز داريد. درآمد سرانه ما نسبت به اول انقلاب 
افزايش پیــدا نكرده و اندكي هــم كاهش پیدا 

كرده است. 
   بانك خصوصي حق خلق پول ندارد

ياسر جبرائیلي، پژوهشگر حوزه اقتصاد سیاسي 
هم در پاســخ به لیلاز مي گويد: در بحث بانكي 
نظر آقاي راغفر را مي پذيــرم. بانك خصوصي 
نبايد وجود داشته باشــد، حق خلق پول ندارد. 
اين حق منحصرا بايد توســط حاكمیت و براي 

تولید صورت بگیرد. 
او اجراي سیاســت هاي بانك جهاني پول را در 
ايجاد وضعیــت اقتصادي فعلــي موثر مي داند 
و ادامه مي دهد: در ايجــاد اين وضعیت، هر دو 
جريان )اصولگرا و اصلاح طلب( را مقصر مي دانم؛ 
از اين نظر كه هر دو يك نســخه سیاستي را از 
دولت آقاي هاشــمي تا امروز اجــرا كردند اما 
اين سیاست يك بسته سیاســتي وارداتي بود. 
تئوري مشخصي كه آقايان به سمت آن حركت 
كردند، سیاست تعديل ساختاري بود كه نسخه 
تجويزي صندوق بین المللــي پول بود. كاهش 
ارزش پول ملــي، افزايش قیمــت حامل هاي 
انرژي، حذف يارانه ها، كوچك ســازي دولت و 
خصوصي سازي گســترده. آقايان مي دانستند 
كه اين اتفاقــات منجر بــه اعتراضات عمومي 
خواهد شد. در دولت آقاي روحاني گفتند بايد 
ارز 4200 توماني را حذف كنید و آقاي لیلاز هم 
از حامیان پروپاقرص آن بودند. وقتي ارز حذف 
شــد، تورم مواد غذايي ركورد تاريخي زد. الان 

مي گويند بايد از نرخ بازار حمايت كنید. 
   تشــديد تــورم، دلار 4200 توماني را 

به وجود آورد
در بخش ديگري از اين مناظره، ســعید لیلاز 
در پاســخ به جبرائیلي توضیح مي دهد: وقتي 

اساس مشكلات كه رشــد نقدينگي و ناترازي 
و بي انضباطي مالي دولت و... اســت را ناديده 
مي گیريم و به نقطه اي مي رســیم كه دلار آزاد 
و دولتي پیــدا مي كنیم، نمي گويیــم چرا آن 
فســاد اتفاق افتاده كه گفته شــد دلار 4200 
توماني را حذف كنید؟ هیچكس موافق افزايش 
قیمت ها نیســت. هركســي كه گفــت آقاي 
هاشمي رفسنجاني، مرعشي و... موافق افزايش 

قیمت بودند، دروغ گفته است. 
لیلاز توضیــح مي دهد: آنقدر تورم را تشــديد 
مي كنیم كــه دلار 4200 توماني پديد مي آيد. 
آقــاي جبرائیلي مي دانند كــه بزرگترين موج 
دزدي تاريخ ايران بعــد از دلار 4200 توماني 
ايجاد شــد. من مخالف دزدي هستم، نه حذف 
يارانه هــا. به شــدت مخالف حــذف يارانه ها و 
كوچكترين فشــار بر طبقات محــروم جامعه 
ايران هستم. به همین دلیل هم موافق سیاست 

افزايش مالیاتي دولت آقاي رئیسي هستم. 
او در پاسخ به اينكه منظور از جراحي اقتصادي 
سیاست هاي آزاد ســازي قیمت است يا خیر؟ 
گفت: من معتقدم ابتدا بايد تور ايمن و محكمي 
براي دهك هاي اول تا ششم، هفتم تهیه كنید و 
بعد به سمت آزادسازي منابع برويد، تدريجي و 

همگن در تمام حوزه ها. 
   قدرت اقتصادي خانوار ايراني از ســال 

87 سقوط كرد
جبرائیلي هم در ادامه اين برنامه، به تاثیر اجراي 
سیاست تعديل ســاختاري در دولت هاي بعد 
از انقلاب اشــاره مي كند و مي گويــد: در دوره 
هاشمی نرخ تورم از ۹ درصد به 4۹ درصد رسید. 
شــاخص فلاکت از 18 درصد بــه 58/5درصد 
رسید. اينکه کیک اقتصاد بزرگ شود ولی مردم 
بدبخت شوند و اين کیک را يک جريانی ببلعد 
که درست نیســت. چه اتفاقي افتاد كه از سال 
1387 قدرت اقتصادي خانوار ايراني ســقوط 
كرد؟ از ســال 87 كه اوج اجراي سیاست هاي 
تعديل است، قدرت خريد خانوار كاهش يافته 
است. اوج اجراي اين سیاست ها در دوره آقاي 
احمدي نژاد بود. از سال 1375 تا 85 نمودارها 
افزايش يافته است؛ چون سال 74 نرخ ارز روي 
300 تومان تثبیت و بهبود وضعیت آغاز شــد. 
از سال 1386 شــما هزينه هاي مردم را دلاري 
كرديد، ولي درآمدهاي آنها به ريال حفظ شده 
است. فولاد، پتروشیمي، مس، آلومینیوم و... به 
داخل اين كشور به دلار فروخته مي شود. فولاد 
مباركه اصفهان صبح به صبــح قیمت فولاد را 
از بورس لندن مي گیــرد، ضرب در قیمت دلار 
مي كند و به شما مي فروشد. بعد مي گويند علت 
تورم نقدينگي است. بسیاري از تولیدكنندگان 
مي گويند داريم بدبخت مي شويم! بعد مي گويند 
چرا تولید نمي كنیم؟ قیمت براي تولیدكننده 

جهاني شده است. 

آيت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی بعد ازظهر 
روز يکشنبه 11 دی ماه در ديدار با خانواده شهید 
سردار سلیمانی، گسترش بیش از پیش نام و ياد 
و خصوصیات اين شهید را ناشی از اخلاص شهید 
سلیمانی دانســتند و تاکید کردند: مهمترين 
نقش و خدمت اين شهید بزرگوار، احیای جبهه 
مقاومــت در منطقه بوده اســت. رهبر انقلاب 
اســلامی در اين ديدار که در آستانه چهارمین 

سالگرد شهادت شهید ســلیمانی برگزار شد، با 
تاکید بر اينکه مقاومتِ نزديک به سه ماهه غزه به 
علت وجود جبهه مقاومت است، گفتند: شهید 
ســلیمانی برای احیای جبهــه مقاومت تلاش 
بســیاری کرد و اين کار را با همان اخلاص و با 

تدبیر و عقل و اخلاق به پیش بُرد.
آيت الله خامنه ای با تمجیــد و تقدير از تلاش های 
ســردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه افزودند: 

بايد خط تقويت جبهه مقاومت همچنان ادامه يابد.
در اين ديدار که فرمانده کل ســپاه پاســداران 
انقلاب اسلامی و فرمانده نیروی قدس سپاه نیز 
حضور داشــتند، خانم زينب سلیمانی گزارش 
کوتاهی از اقدامات فرهنگی و هنری انجام گرفته 
و همچنین در دست اقدام برای انتقال روحیات، 
منش و خصلت های شهید ســلیمانی به نسل 

جوان را ارائه کرد.

مناظره دو چهره اقتصادي، اين روزها در شبكه هاي اجتماعي پرطرفدار شده است

در ديدار با خانواده سردار شهید حاج قاسم سلیمانی چه گذشت؟ 

آزاد روبروی بازار  جبهه سنگین تثبیتیها 

 احیایجبههمقاومت
بزرگترینخدمتشهیدسلیمانیاست

    سوژه روز

ديروز اعلام شد که »کارخانه قند قهستان واقع 
در شهرستان درمیان خراسان جنوبی که از ده 
سال پیش به دلیل مشکلات، فعالیت تولیدی 
آن متوقف و تعطیل شده بود، با حمايت دولت 
و تجهیز اعتبار فعالیت خود را آغاز کرد... )در( 
سال جاری با سفر رئیس جمهور به شهرستان 
مرزی درمیان، )وی(... مســئولان مربوطه را 
مکلف کرد سريعا برای رفع مشکلات تولید در 
قند قهســتان اقدام نمايند.« اين چندمین بار 
در ســال های اخیــر اســت که می شــنويم 
سید ابراهیم رئیسی چه در قوه قضائیه و چه در 
رياست جمهوری دستور داده که يک »کارخانه 
قند« احیا شود. ماجرا چیســت و چرا اينقدر 

کارخانه قند برای رئیسی اهمیت دارد؟
1   کدام کارخانه ها احیا شده است؟ 

در دوران رياست رئیســی بر قوه قضائیه، در 
آذر 13۹۹ و تیر 1400 دو کارخانه شیروان و 
ورامین پس از 13 و 5 سال رکود احیا شدند. 
در دوران رياســت جمهوری او نیــز کارخانه 
قند ياســوج و حالا هم کارخانه قند قهستان 
احیا شده اند.  ذکر دو نکته ديگر در اين مورد 

ضروری است: 
  بعضی وقت ها خبر احیــای يک کارخانه 
مثل کارخانــه قند ياســوج هــم در زمان 
رياســت جمهوری و هم در زمان رياست قوه 
قضائیه منتشــر شــده و از آن در هر دو بازه 

زمانی استفاده تبلیغاتی شده است. 
  کارخانه های ديگری هم بــوده که برای 
احیای آن يا حل مشکلاتشان تلاش شده ولی 
فعلا خبری از احیای آن ها منتشر نشده است. 
مثل کارخانه قند بردسیر در استان کرمان يا 

کارخانه قند ممسنی در استان فارس. 
2   چرا اينقدر کارخانه قند برای رئیسی 
مهم اســت؟ برای پاســخ به اين سوال 

می توانیم ۵ فرضیه داشته باشیم:
  آنچه در تبلیغات و خبرهای رســمی هم 

می خوانیم؛ يعنی تلاش برای افزايش تولید 
در سطح کشور. 

  نوعی تلاش بــرای خودکفايی در حوزه 
قند و شکر؛ ســال 1401، میزان تولید شکر 
در ايران يک میلیون و 440هزار تن و میزان 
واردات يک میلیون و 256هزار تن بوده است. 
به اين ترتیب میزان کل شــکر مصرفی در 
کشور در سال گذشته 2میلیون و 700هزار 
تن بوده است و ايران تقريبا 46درصد از کل 
نیاز خود را وارد می کند. اين در حالی است 
که شکر طبق برخی از ارزيابی ها نوعی کالای 

اساسی است. 
  در ايران 2۹ کارخانه قند مبتنی بر چغندر 
در 10 استان داريم که 8 کارخانه يعنی بیش 
از يک سوم آن ها در استان خراسان فعالیت 
می کننــد. همین میزان از کل تولید شــکر 
کشور نیز در خراسان رضوی تولید می شود. 

رئیسی هم بالاخره يک خراسانی است. 
  بزرگ ترين تولیدکننده شــکر در ايران 
بانک ملی است؛ از طريق گروه سرمايه گذاری 
ملی ولی آســتان قدس هم دســت کم سه 
کارخانه بزرگ قند دارد. رئیسی نزديک به 5 

سال هم رئیس آستان قدس بوده است. 
  طب سنتی ايرانی-اسلامی می گويد طبع 
افراد مذهبــی، به خوردن شــیرينی تمايل 
بیشــتری دارد. کمی فانتزی است اما شايد 
واقعا اين موضوع نیز در ايــن رويکرد تاثیر 

داشته باشد. 
3   آيــا تولید قند در ايــران به صرفه 

است؟
حالا آيا واقعا احیای ايــن کارخانه ها از نظر 
اقتصادی به صرفه اســت؟ میانگین راندمان 
صنعتی کارخانه های قند و شــکر کشــور 
)چغندری( در سال 1402، حدود 14درصد 
بوده است. تحقیقی علمی که در سال 2010 
انجام و در نشريه شماره دو از دوره 3 نشريه 

تخصصی آبیاری و زهکشــی ايران منتشــر 
شــده می گويد: »در صورت واردات شکر از 
کشــوری ديگر )مثلا برزيل(، به جای کشت 
آن در استان خراســان رضوی، حدود 665 
الی 750میلیــون مترمکعب در مصرف آب 
ايران... صرفه جويی می شود. )حدودا مصرف 
آب 200 روز ايــران( همچنین بــا توجه به 
هزينه آب و انرژی مورد نیاز و مقايســه آن 
با هزينه وارد کردن شــکر، واردات شــکر از 
نظر اقتصادی در مقايسه با تولید داخلی آن 

به صرفه تر است. 
صنعت 128ســاله قند و شکر در ايران که با 
احداث کارخانه قند کهريزک در سال 1274 
شــروع به فعالیت کرده، اين روزها اوضاع و 
احوال خوبی ندارد. شايد مهم ترين دلیل هم 
همان باشد که راندمان يا بازدهی اين صنعت 
به شدت پايین اســت. آخرين باری که يک 
کارخانه قند در کشــور ايجاد شده، بر اساس 
جست وجوهايی که در منابع خبری کرديم 
مربوط به افتتاح کارخانــه آذرقند نقده در 

سال 1384 بوده است. 
نتیجه ايــن وضعیــت يعنی عــدم کارايی 
اقتصادی، اين اســت که 5 ماه بعد از افتتاح 
مجدد و پرسروصدای کارخانه قند ياسوج در 
تیر ماه امسال، همین چند روز پیش خبری 
در خبرگزاری قوه قضائیه يــا همان میزان 
منتشر شد که حاکی از آن بود که »موانعی 
در جهت راه اندازی اين کارخانه وجود دارد 
)و( دستورات قضايی لازم در اين زمینه صادر 
شده است.« از اين روست که به نظر می رسد 
احیای دســتوری کارخانه هــای قند، با هر 
انگیزه ای که باشــد، چندان از نظر اقتصادی 
بهینه نیســت و بیشــتر يک اقدام سیاسی 
است مخصوصا وقتی ماجرای مصرف آب در 
خشکسالی های اين روزهای ايران را هم در 

نظر بگیريم. 

اهمیت شگفت انگیز کارخانه های قند
چرا سید ابراهیم رئیسی چه در دوران قوه قضائیه و چه رياست جمهوری، اين قدر به صنعت شکر و قند 

توجه می کند؟ 

دیپلمات جوان به دنبال 
حذف دلار از تبادلات مالی

مهسا مژدهی|  علی باقری معاون 
وزیر امور خارجه ایران که در 

هفته های اخیر کمتر اظهارنظر 
کرده بود، روز یکشنبه دهم دی ماه 
با وعده هایی در مورد حذف دلار از 
مبادلات با کشورهای عضو بریکس 

به میدان دیپلماسی برگشت.  او 
که با خبرگزاری روسی اسپوتنیک 

گفت وگو کرده گفته ایران نیز 
مانند دیگر کشورهای عضو ائتلاف 

بریکس روی تجارت و مبادلات 
اقتصادی و مالی بر پایه ارزهای 

غیردلاری در چارچوب اقتصادهای 
نوظهور بزرگ ادامه می دهد و 

تلاش هایی نیز در این راستا انجام 
شده است.

 پیش از این زمزمه هایی از سوی 
ایران و برخی دیگر از کشورها 

در مورد ایجاد یک ارز جدید 
برای اتحادیه بریکس در گرفته 

بود که البته چندان شدنی به نظر 
نمی رسید. علی باقری از نسل 

دیپلمات های نسبتا جوان است که 
در سال 1346 متولد شده و پنجاه و 

شش سال سن دارد. 
او از سال 14۰۰ سمت معاون 

سیاسی وزیر امور خارجه ایران و 
رئیس تیم مذاکره کننده ایران در 
مذاکرات مربوط به احیای برجام 

در وین را برعهده داشته و چشم ها 
در زمینه مسئله هسته ای اغلب به 

اقدامات او دوخته می شود. 
پیش از آنکه علی باقری کنی چنین 
سمتی را برعهده بگیرد،  او یکی از 

منتقدان به شدت تند و تیز جواد 
ظریف به حساب می آمد و انتقادات 

تندی را علیه اقدامات وزارت 
خارجه در امضای برجام مطرح 
می کرد.  در ماه های آخر دولت 

دوازدهم، نزدیکان به علی باقری 
معتقد بودند اگر او به جای تیم 

ظریف در وزارت خارجه، بازگشت 
ایالات متحده را به برجام دنبال 

کند، نتیجه بسیار با سرعت و 
به نفع ایران تمام خواهد شد.

 البته این پیش بینی درست از 
آب در نیامد و تیم دیپلماسی 

باقری کنی و یارانش نتوانستند 
گره از برجام که حالا ظاهرا فریز 
شده است، باز کنند. باقری کنی 
در دوران دبیری سعید جلیلی 

در شورای عالی امنیت ملی، 
معاون سیاست خارجی و امنیت 

بین الملل دبیرخانه این شورا و 
نیز مذاکره کننده ارشد پرونده 

هسته ای ایران بود.
 تیم سعید جلیلی در دوران 

محمود احمدی نژاد هم موفق به 
انجام مذاکراتی که مشکلات بین 
ایران و غرب را حل و فصل کرده 
و از شدت تحریم ها و فشارهای 

بین المللی علیه ایران بکاهد، نشده 
بودند.  علی باقری فرزند محمدباقر 
باقری کنی، از روحانیون عضو سابق 
مجلس خبرگان رهبری و برادرزاده 

محمدرضا مهدوی کنی است. او 
جزو مقاماتی است که بخشی از 

تحصیلات خود را در دانشگاه امام 
صادق گذرانده است.  باقری، تجربه 
تدریس اقتصاد را در دانشگاه دارد 

و جزو چهره ها و دیپلمات هایی 
است که حاشیه های چندانی 

ندارد. با این حال به نظر می رسد در 
برهه ای که مذاکرات ایران و غرب 
رسما مدت هاست متوقف شده، او 

از حوزه قبلی دل کنده و وارد حوزه 
جدید، یعنی دنبال کردن تبادلات 

تجاری ایران با کشورهایی مانند 
روسیه و... شده است.
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ادامه ازصفحه   اول

يا اکانت توئیتری ناشناســی داشته 
باشید؛ نه فقط اسم و آدرس و شماره 
شــما بلکه اطلاعات گوگل آی دی 
شــما هم درز يافتــه. اين طور که 
میلاد نوری، يک متخصص آی تی 
نوشــته: » با تطابق اين شناســه ها 
در سرويس های مختلف، مشخص 
می شــود شــمايی کــه در فــلان 
اپلیکیشــن خبری، خبــر 1 و 3 رو 
خوندی، همون کاربری هستی که در 
فلان اپلیکیشن فلان عکس رو آپلود 
کردی و همین کاربری هســتی که 

در تپسی فلان سفرها رو رفتی و...«

    تفاوت هک اسنپ فود با تپسی 
و درس هايی برای ما

اين ماجــرا چند شــباهت و چند 

تفــاوت با هــک اطلاعات تپســی 
داشــت. گروه هکر داده های تپسی 
را قصد داشت 30 هزار دلار بفروشد 
و اسنپ فود را 35 هزار دلار به حراج 
گذاشــته )يک میلیــارد و پانصد 

میلیون تومان(. 
به نظر می رسد که برای خود هکرها 
احتمالا ديتای تپسی ارزش بیشتری 
داشت حالا ممکن است اين به ارزش 
اطلاعات هک شــده برگــردد يا به 
اين که با تکرار هک، قیمت فروش را 

کاهش داده.
 اســنپ دسترســی اين هکرها به 
اطلاعات شخصی بیش از 20میلیون 
کاربر خود و در کنــار آن اطلاعات 
880 میلیون سفارش را تايید کرده 
اطلاعاتی که به جز اين موارد شامل 
51میلیــون آدرس، 180میلیون 

مدل موبايل و 360میلیون سفارش، 
160میلیون آی پی، شــماره تلفن، 
نام و نام خانوادگــی، آدرس مبدا و 
مقصد، تاريخ، ايمیل، کد ملی، شهر 
و شماره کارت 600 هزار پرداخت 
و اطلاعات محصول می شود. اما در 
درز اطلاعات تپسی ما شاهد درز نام 
و نام خانوادگی، شماره همراه، شهر 
و بعضا ايمیل 27 میلیون کاربر و  6 

میلیون راننده بوديم. 
همچنین اطلاعــات آدرس کامل 
مبدا و مقصد بیــش از 136میلیون 
سفر به همراه نوع دســتگاه همراه 

مسافر و راننده هم درز يافته بود. 
تفاوت سوم اين که هکرها قبلا اول 
مذاکراتی با تپسی داشــتند و بعد 
از به نتیجه نرســیدن، آن را علنی 
کردند. اين دفعه بــه خاطر تجربه 

  تیتر دو

شیرموز نصف شب آقای دکتر 
 با هک اسنپ فود چه اطلاعاتی از ما لو رفت و چه خطری تهديدمان می کند؟

قبل آنها ديگر مذاکــره را به بعد از 
نشت اطلاعات انداختند. در بیانیه 
اسنپ فود گفته شــده که در حال 
تلاش است تا با اين مذاکرات جلوی 

آنها را بگیرد. 
نکته آخــر اين که وزيــر ارتباطات 
ســابق، علــت عمــده اين نشــت 
اطلاعاتی را خطای نیروی انســانی 

عنوان کرده. 
از پســتی که او در تلگرام گذاشته 
اينطــور به نظــر می رســد که اين 
داده ها ســهوا به خاطــر نارضايتی 
نیروی انسانی از محیط کار  از دست 

رفته است.

    رستوران يا فست فود؟
از ديتاهای فقــط دو روز که روزنامه 
هفت صبح موفق به رمزگشايی آنها 
شــد به نظر می رســد که رستوران 

طرفدار بیشتری داشته. 
طوری کــه  دو هزار و 82 ســفارش 
اين دو شب رستوران، 63۹سفارش 
فســت فود، 3۹ مورد کافه، 1۹ مورد 
شــیرينی، 82 مورد کیترينگ و 20 

مورد نانوايی ثبت شده.

   کامنت هــای پر ســروصدای 
اسنپ فود

بخشی از داده های اسنپ فود دارای 
چند کامنت جالب بوده. مثل همان 
مورد آقــای دکتر و شــیرموز که در 
بخش توضیحات آن تاکید کرده بود 
در شیرموزپسته او شکر ريخته نشود 
و بعد هم در پايان به پزشــک بودن 

خود اشاره کرده بود. 
دو کامنت از کاربــران مختلف ثبت 
شــده که تقاضا کردند ســاندويچ 

پرملات برايشان ارسال شود. 
در يکی از آنها تاکید شده بود که آنها 
سرباز هستند و به ملات بیشتری در 

ساندويچشان نیاز دارند.
 کاربــر ديگری هم کــه همه ديتای 
آن موجود اســت، درخواست کرده 
دسته گلی با 30 شاخه نرگس برای 
مادرش ارسال کنند و نوشته که بايد 
اين دسته گل قبل از ظهر به آدرس 
خانه مادر برســد. در اين ديتا هکر 
موردنظر شماره و آدرس مادر را دارد 
ضمن اينکه می داند او ظهرها خانه را 

ترک می کند.

   در يک سال گذشته چند هک 
داشته ايم؟

  اول بهمن: هک دانشــگاه امام 
صادق، گروه بلک ريوارد

هــک  اردیبهشــت:   17  
 210 ســامانه و ســايت وزارت

 امور خارجه.
 8 خرداد: هک 120 سرور نهاد 

رياست جمهوری
 19 خرداد: اطلاعات 1۹ شرکت 

بیمه ای
 22 مرداد: هک دو میلیون کاربر 
سايت قاصدک24 )ســامانه خريد 

بلیت(
 8 شــهریور: هــک سیســتم 

تشخیص چهره به نما
 9 شهریور: هــک نوتیفیکیشن 

اپلیکیشن 780
 11 شهریور: هک شرکت تپسی 

)33 میلیون نفر(
 28 شهریور: هــک ثبت احوال 

)130 میلیون رکورد(
 28 آبــان: هــک ســرورهای 

نمايندگی رهبری

سايت  نگار سیاسي / گزيد     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
برای خود ما هم تازگی دارد/ ســخنگوی شورای نگهبان 
درباره مباحثی که از جلسه اعضای اين شورا با رهبر معظم انقلاب 
مطرح می شود، گفت: مواردی که از جلسه با رهبر انقلاب گفته 

می شود روايت هايی است که برای خود ما هم تازگی دارد.
به گزارش ايسنا،  هادی طحان نظیف در بخشی از يک گفت وگوی 
تلويزيونی در پاسخ به سوالی درباره ديدار اعضای شورای نگهبان 
با رهبر انقلاب و برخی مطالب نقل شــده از آن جلسه مبنی بر 
اينکه رهبری نســبت به موضوع عدم احــراز صلاحیت ها گله 
داشــتند و گفتند اين موضوع را به مردم واگذار کنید، شــورا يا 
بايد رد صلاحیت کند يا تايید صلاحیت، اظهار داشت: در قانون 
انتخابات چند عنوان مطرح شــده؛ »تايیــد صلاحیت«، »رد 
صلاحیت« و »عدم احراز صلاحیت«. بحث عدم احراز هم يکی از 
عناوينی است که در قانون انتخابات ذکر شده است. ولی در جلسه 

با رهبر انقلاب اين موضوعات به چنین نحوی اصلا مطرح نشد.
سخنگوی شورای نگهبان تصريح کرد: ديدم يکی از سیاسیون 
گفته بود ما در قانون چیزی به عنوان عدم احراز صلاحیت نداريم، 
اين در حالی است که من حتی شمردم در قانون انتخابات، بحث 
»عدم احراز صلاحیت« نه يک بار بلکه ۹-8 بار ذکر شده بود و چیز 

جديدی هم نیست و در قانون قبل هم بوده است.

خالص سازی، چه بهتر/ بخش هايی از گفت وگوی حسین 

جلالی، نماينــده مجلــس و رئیس پیشــین دفتــر آيت الله 
مصباح يزدی را با رويداد 24 بخوانید:

  در شــهرهای ديگر به جز کلان شــهرها موضــوع انتخابات 
بسیار بهتر و با اشتیاق بیشتری در حال پیش رفتن است، اما در 
کلان شهرها اين موضوع وجود ندارد، چرا که اجتماعات سخت تر 
شکل می گیرد، برعکس شهرستان ها. به نظرم شرايط انتخابات در 

شهرها بسیار عالی است.
   نتیجه بررسی نهايی صلاحیت ها هنوز از سوی شورای نگهبان 
اعلام نشده اســت، اما با توجه به اين پیش فرض که می گويند 
رد صلاحیت ها باعث کاهش میزان مشــارکت می شود، مخالف 

هستم.
  از آنجايی که شــورای نگهبان يک جايگاه معنوی، قدســی 
و شــرعی دارد و 6 مجتهد اسلام شــناس و 6 حقوقدان در آنجا 
حضور دارند، مردم به تصمیمات شورای نگهبان اعتماد دارند و از 
آنجايی که می دانند در آنجا منافع حزبی و جناحی دخالتی ندارد 
و براساس خط کش شرع و قانون، صلاحیت ها بررسی می شود، 

مردم هم به تصمیمات شورای نگهبان اعتماد می کنند.
  اتفاقا معتقدم رد صلاحیت ها باعث افزايش میزان مشارکت مردم 
در انتخابات می شود. مردم وقتی بدانند خالص سازی می شود و افراد 
ســالم و مطمئن و خدمت گزار انتخاب می شوند، موافق هستند و 
آن ها هم با اطمینان بیشتری پای صندوق های رای حاضر می شوند.

جلسه مشترک/ گفت و گويی که در عصر ايران منتشر شده و 
آيت الله اياذی درباره نشست مشترک دو گروه مشهور روحانیت 
توضیح داده است:  هر دو تشکیلات مجمع مدرسین و محققین و 
مجمع روحانیون مبارز دو ويژگی دارند: اول اينکه روحانی هستند 
با دغدغه  دين و جايگاه دين در جامعه. دومی هم نوانديشــی و 
اصلاح طلب بودن آن ها ست. لذا از طیف روحانیونی مثل جامعه 
مدرســین و جامعه روحانیت مبارز، متفاوتند. برگزاری جلسه 
مشترک به اين خاطر بود که در اين ايام زمینه های دين گريزی و 
دين ستیزی در جامعه کاملًا مشهود است. به خصوص رفتارهايی 
در سطوح تصمیم گیری و يکی شــدن کاسه دين و حکومت به 
دين گريزی کمک کرده اســت )و مردم همه را از چشــم همه 
روحانیون می بینند(. از اين رو اين دو تشکیلات، جلسه مشترکی 
برگزار و درباره اين موضوع و مسائلی که امروز جامعه ما را به لحاظ 
بحران اخلاقی تهديد می کند، گفت وگو کردند. البته تنها مسئله 
دين و دين گريزی هم نبود بلکه مســئله معیشــت و مشکلات 
اقتصادی مردم و ناکارآمدی حکمرانی نیز از انگیزه های جدی  ای 
بود که اين دو تشکیلات را واداشت تا جلسه ای هم انديشی برگزار 
و با يکديگر گفت وگو کنند. در ابتدای اين جلسه دغدغه هايی که 
در مجمع مدرسین برای برگزاری اين جلسه مشترک مطرح شده 
بود طرح شــد. البته برگزاری نشســت در مرقد حضرت امام با 
میزبانی آيت الله حاج حسن آقای خمینی از امتیازات اين جلسه 

مشــترک بود و می شــود گفت از يک طرف مســئله انقلاب و 
انديشــه های امام مطرح بــود و از طرف ديگر مســئله مردم و 

نگرانی هايی که وضعیت شکننده جامعه ما با آن مواجه است.
در اين جلسه همچنین مباحث زيادی توســط بزرگان اين دو 
تشــکیلات مثل آقايان موســوی خوئینی ها، خاتمی، موسوی 
تبريزی و حاج حسن آقا مطرح شد؛ اينکه وضعیت جامعه به کجا 
رسیده است؟ امروزه بسیاری از مساجد خالی شده اند، جمعیت 
نماز جمعه ها کاسته شده، بسیاری از مراسم دينی که در گذشته 
بوده، از رونق افتاده، ]بسیاری از[ جوانان در مراسم و برنامه های 
مذهبی حضور ندارند و در شهرها استوانه های بزرگی از روحانیون 
را داشتیم که امروزه نیستند و از طرف ديگر در گذشته، احکام 
دين از سوی بزرگانی برجسته و عالم بیان می شد، اما امروز تبیین 

دين در سطح مداحان و شبه مداحان افتاده است.

کم کردن مالیات هنر است/ جمهوری اسلامی نوشت: در 
مورد مالیات، توجه آقای رئیسی را به اين نکته بسیار مهم جلب 
می کنیم که اخذ مالیات و افزايش آن مخصوص جامعه مرفه است. 
در جامعه ای که 70 درصد مردم آن يارانه بگیر يا مستمری بگیر 
هســتند اصولًا مالیات راه ندارد. علاوه بر اين، کشوری که نفت 
سرشار دارد نبايد از اقشــار عادی جامعه که بیش از ۹0 درصد 

جمعیت را تشکیل می دهند، مالیات بگیرد.

اگر در فروش نفت مشکل داريد مربوط به سیاست بین المللی تان 
است که بايد آن را تغییر دهید تا بتوانید نفت بفروشید، تجارت 
کنید و مبادلات بانکی بین المللی داشته باشید و مجبور نشويد 
مالیات را چند برابر کنید، مالیات دهندگان را به بیش از مجموع 
مالیاتدهندگان گذشته افزايش دهید و هر روز نرخ خدمات را بالا 
ببريد. کم کردن بار مالیاتی مردم هنر است نه افزايش آن. شما 
در تبلیغات انتخاباتی تان گفته بوديــد طرفدار اينترنت رايگان 
هستید و حالا دولت خودتان تعرفه اينترنت را رسماً 30 درصد 
ولی عملًا در مواردی با تردســتی اپراتورها تا حدود 100 درصد 

افزايش داده است.

ما و روس ها/ عبدالرحیم انصاری، فعال رسانه ای اصولگرا در 
کانال تلگرامی خود نوشت:

جماعتی که در ايران خودمان بابت اقدامات شیخ شان پاسخگو 
نبودند، از ما می خواهند پاسخگوی عملکرد روس ها در سیاست 
خارجه باشیم؛ گويی که روســیه را ما مديريت می کنیم و حالا 
لاوروف که کارگزار جمهوری اســلامی اســت، جاسوس از آب 

در آمده و باب میل دشمن عمل کرده است!
اولا اگر روس ها نیروهای ايران اند، که معلوم می شود جمهوری 
اسلامی خیلی قدرتمند است که ارباب ابرقدرتی چون روسیه شده 
است! ثانیا اگر اسرائیل دشمن است و ارتباط روسیه با او خونتان را 

تعداد مديران زن کاهش پیدا کرده است؟

چند نکته اقتصادی از قول سازمان برنامه و بودجه

توضیحات معصومه ابتکار در مورد نقش زنان در دولت دوازدهم و سیزدهم
آيت الله خامنه ای، رهبر انقلاب روز چهارشنبه 
شــش  دی ماه در ديدار با زنــان و دختران در 
ســخنانی حضور در جامعه و مسئولیت های 
اجتماعی را از عرصه های نقش آفرينی يکسان 
زن و مــرد خواندند و تاکید کردنــد: به تعبیر 
امام بزرگوار، دخالت در سیاســت و مقدرات 
اساســی کشــور حق و تکلیف زنان اســت. 
خبرآنلاين به اين بهانه ســراغ معصومه ابتکار 
معاون امــور زنان و خانــواده دولت دوازدهم 
 رفتــه و مصاحبه ای بــا او انجام داده اســت.

 اينجــا بخش هايــی از نــکات خواندنی اين 
مصاحبه را بخوانید:

  تعداد مديران زن از 5 درصد در سال 13۹2 
به 25 درصد در ســال 1400 رسید اما دولت 
ســیزدهم تمام اقدامات بــرای تحقق عدالت 

جنسیتی را متوقف کرد.

  از ابتدای انقلاب هم نگاه امام )ره( اين بود 
که گفتند زنان بايد در مقدرات اساسی کشور 
دخالت کنند، آن مقدرات اساســی مسئله اي 
خیلی جدی است و طبیعتا که مقدرات اساسی 
بیشتر به همان دستگاه حکمرانی و ابعاد عالی 
مديران مربوط می شود، از سويی اين موضوع 
در دوران مختلف مورد توجــه بوده اما گاهی 

مغفول واقع شده است.
   آقای روحانی تاکید کردند که وزرايشان در 
میان مديران، معاونان و مشاوران شــان حتما 
يک تعدادی را از خانم های شايســته انتخاب 
کنند که اين موضوع در عمل و در سال ۹6 اجرا 
می شود که آنجا ما يک برنامه فعال برای اين 

مسئله را دنبال کرديم.
   آمارها نشــان می داد که به طور مثال اگر 
سال ۹2 حدود 5 درصد از مديران کل از بین 

خانم ها بودند، اين تعــداد افزايش يافت و در 
سال ۹6 در حدود حداکثر شايد ۹ تا 10 درصد 
مدير زن داشتیم و در سال 1400 که آخرين 
ارزيابی انجام شد، حدود 16 يا 17 استان برای 
اولین بار معاون اســتاندار زن تعیین کردند و 
آن هم بیشــتر در حوزه معاونــت اداری بود و 
ارزيابی ها هم اين بود که اين معاونین بســیار 

موفق هستند.
   پس از پايان دولت دوازدهم نیز متأسفانه 
موضوع مديريت زنان عقب نشــینی داده شد 
و آن طوری که من گزارش دارم، در بســیاری 
از موارد خانم هــا را جابه جا و عــزل کردند و 
حالا بعضی موارد هم داشــتیم که خانم ها را 
هم جايگزين کردند اما در اکثــر موارد خانم 
جايگزين آنها نشــده و کلًا تعداد مديران زن 

کاهش پیدا کرده است.

حمید امانی همدانی، معاونت هماهنگی برنامه 
بودجه و نظارت سازمان برنامه و بودجه کشور 
در نشستی با خبرنگاران در روز يکشنبه، ضمن 
اشــاره به برخی جزئیات بودجــه و همچنین 
تبیین رويکرد های بودجه ســال 1403 گفت: 
امسال و بر اساس اصلاحیه ماده 182 آيین نامه 
داخلی مجلس کمی فضــای بودجه تغییر کرد 
و برخی نمايندگان انتقاداتی بــه بودجه وارد 
می کردند به خاطر همــان باور های قديمی در 

مورد بودجه بود.
اينجــا بخش هايــی از گفته هــای معاونــت 
هماهنگی برنامــه بودجه و نظارت ســازمان 

برنامه و بودجه کشور را بخوانید: 
 با تمام چالش ها، کلیــات بودجه به تصويب 
رسید و هم اکنون سازمان برنامه در حال تدوين 
مرحله دوم و تفصیل جزئیات بودجه هاســت.  
مرحله دوم در ســقف مصوب مرحله اول بايد 
تدوين شــود، بنابراين دقت بودجه بالا می رود 
و ما قیدی به نام سقف را در تدوين مرحله دوم 
داريم. بودجه بايد هدف رشد 8درصدی را دنبال 
کند و همچنین برای مهار تورم ســنگین سه 

چهار سال گذشته آماده باشد.
 ۹3درصد منابع مالیاتی در ۹ماهه امســال 
محقق شده و اين نشان می دهد منابع مالیاتی 

به درستی در بودجه پیش بینی شده بود. بخشی 
از مالیات ها قاعدتا بنا بر افزايش قیمت ها رشد 
می کند. اما به هر حال ما چاره ای جز اخذ مالیات 
از بخش های پنهــان اقتصــاد و جلوگیری از 
فرار هــای مالیاتی نخواهیم داشــت. البته اين 
نکته بايد گفته شــود که معافیــت مالیات بر 
ارزش افزوده بر ســبد اصلی مــردم همچنان 
مانند گذشــته ادامه دارد و تغییری در آن رخ 

نداده است.
 در خصوص افزايش قیمت بنزين همان طور 
که گفته شد، فرابودجه ای است. در واقع اتخاذ 
چنین تصمیمی نیازمند ســران سه قواست و 
بايد تمام قوا با هم سر اين موضوع تصمیم گیری 
کنند. بنابراين سازمان برنامه و بودجه نمی تواند 
برای اين موضوع به تنهايی تصمیم گیری کند.

 بانک مرکزی بــرای مديريت بــازار ارز در 
خصوص تخصیــص ارز بــرای واردات خودرو 
تحفظ دارد و برای سال آتی هم واردات خودرو 
اگرچه در بودجه در نظر گرفته شــده اســت، 
اما بانک مرکــزی در اين خصــوص مديريت 
خواهد کرد. درخواست تخصیص ارز متناسب 
با اولويت ها داده می شود و اگرچه دولت اعتقاد 
دارد که واردات خودرو در دستور کار باشد، اما 
با توجه به ملاحظات ارزی قطعا واردات خودرو 

اولويت نیست.
  برخــی اصناف ما مســتقیما از جهش نرخ 
ارز سود می برند که البته اين ها بخش حقیقی 
اقتصاد نیســتند و نوسان گیر ها هســتند. اما 
نکته ای که وجود دارد اين اســت که نوســان 
متغیر های کلان اقتصادی در نهايت، منجر به 
کاهش سرمايه گذاری خواهد شد. ما همین الان 
تورم 40درصدی را تجربه می کنیم، در نتیجه 
بخشی از مالیاتی که در اين شرايط اخذ می شود 

با تورم جبران شده است.
  )در پاسخ به سوالی مبنی بر نحوه  محاسبه  
تورم حــذف ارزترجیحــی که توســط مدير 
سابق ســازمان 7 درصد اعلام شــد، اما تورم 
35 درصدی حذف ارز 28500 و رساندن اين 
نرخ به نرخ 37500 را مطرح کرد(: نکته ای که 
در اين مورد وجود دارد اين اســت که در مورد 
تورم سال گذشته اينگونه بود که رئیس سابق 
سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد علاوه بر تورم 
ســاختاری، تورم حاصل از حذف ارز ترجیحی 
حدود 7درصد است. از طرفی نرخ 35درصدی 
تورم که برای حذف ارز 28500 و جايگزينی آن 
با نرخ 37500 اعلام شــد، تورم ساختاری بود 
که در واقع 7 الی 13درصد بر اين تورم افزوده 

خواهد شد.

    آخرین خبر

  گالری   

     
به گزارش ایسنا، هتل اسپیناس 
پالاس شامگاه شنبه)9 دی ماه( 
میزبان علاقه مندان موسیقی 
کلاسیک ایرانی بود که آمده بودند،  
ساعتی را میهمان موسیقی علیرضا 
قربانی و ارکسترش باشند. علیرضا 
قربانی از اوایل سال 14۰2 تقریبا 
بدون توقف چندانی چه در ایران و 
چه خارج از ایران روی صحنه رفته 
است و اکنون در نیمه دوم سال، برای 
بار دوم است که تور کنسرت برگزار 
می کند. درحقیقت این هنرمند با 
وجود طولانی شدن برگزاری تور 
کنسرت هایش، همچنان با انرژی 
به مدت دو سانس در هر شب روی 
صحنه می رود؛ البته این که این امر تا 
حدودی هم نگران کننده است؛ به هر 
حال این تراکم اجرای زنده می تواند 
به سلامتی او آسیب وارد کند.

     
چند عکس از پریناز ایزدیار در پشت صحنه  سریال 

»ازازیل« کار جدید حسن فتحی منتشر شد.

     
عکس لباس نامتحد داوران بازی های رده نوجوانان واکنش هایی را به همراه داشته است . غلامرضا 

سلیمانی رئیس کمیته داوران هیات فوتبال تهران گفت:  بی ملاحظگی صورت گرفته و این کار 
عدم مسئولیت پذیری داوران بوده است. وقتی از داوران بازی توضیح خواستیم که چرا لباس های 

متحدالشکل نداشتید، یکی از همان داوران گفته لباس هایم در صندوق عقب خودرویم بوده و 
متاسفانه دزد  آن را به سرقت برده است. سوال اینجاست که لباس یکی از داوران را دزد برده، برای 

دیگر داوران به چه دلیل این اتفاق رخ داده است؟ ماجدی با من تماس گرفت و نارضایتی خود را 
از این اتفاق مطرح کرد. داوران بازی تیم های پرسپولیس و مهدوی کیا تا اطلاع ثانوی از قضاوت 
محروم هستند. ضمن اینکه به هیات فوتبال استان تهران احضار شده اند تا در مورد این اشتباه 
خود توضیح دهند. چون با آبروی کل داوری ایران به خصوص هیات فوتبال پایتخت بازی کردند.

     با نزدیک شدن به آغاز سال 2۰24 میلادی محله جلفای اصفهان و کلیسای وانک حال و هوای متفاوتی به خود گرفته است

     رعنا آزادی ور در زمینه بازیگری، فعالیت خود را از سن 19 
سالگی شروع کرد و در دوره های آموزشی با استادانی همچون 
صابر ابر، ساره بیات و نرگس محمدی همکاری داشت. تصویری 

از تیپ متفاوت رعنا آزادی ور مورد استقبال کاربران فضای 
مجازی قرار گرفت. منبع: چندثانیه

چرای ساعت ها
يک تمرين غیرضروری برای يک 

نیاز ضروری
حامد توکلی| از میان تمام اشتراکاتی 
که ما، تمام شهروندهای ایران، به طور 

مستمر داریم تجربه می کنیم، فکر 
نمی کنم هیچ چیز به اندازه »سقوط 
کیفیت« پرتکرار باشد. گرانی؟ بله، 

تقریبا تمام ما داریم تجربه می کنیم. 
پیچیدگی های دیوان سالاریِ بی خودی 

که انگار صرفا برای سخت تر شدن 
فرایندها ساخته شده اند؟ بله، حتما 

همه به طور ملموس تجربه می کنیم. اما 
اگر بخواهیم مثل یک شاهد بی طرف از 
این ظرف زمانی خاص فاصله بگیریم و 
زندگی همه مان را در بازه ای به اندازه 
4 دهه تماشا کنیم و اگر بخواهیم این 

مشاهده را روی یک خط داستانی 
مشخص به استناد بیاوریم، یک 

پیرنگ پررنگ و برجسته می بینیم 
که مثل الگویی ذاتی، خود را در تمام 
امور و ابعاد و سطوح زیست روزانه و 
هفتگی و ماهانه و فصلی و سالانه ما 

تکرار می کند: محوشدگی مرغوبیت. 
بگذارید یکی از این خطوط داستانی را 

برایتان بنویسم.
پدر من به عنوان یک کارمند دولت 
وقتی زندگی مشترکش را در اوایل 

دهه 13۵۰ آغاز کرد، هر روز صبح سوار 
یک ب ام و می شد و به اداره می رفت. 

مردی در ابتدای دهه چهارم زندگی که 
نه هیچ گنجی یافته و نه متکی به هیچ 

میراثی بود. چند سال بعد توانست با 
پس اندازهایش یک کادیلاک بخرد. 

اوایل 136۰ وقتی داشت قرارداد 
خرید یک شورولت ایران را امضا 

می کرد، البته متوجه دست اندازهای 
تحمیل شده و انکارناپذیر آن سال ها 

بود اما هیچ تصویر روشنی از آغاز 
معکوس شدگی تمام منحنی ها 

نداشت. جنگ که تمام شد، همچنان 
کارمند همان اداره دولتی بود اما دیگر 

نمی توانست یک اتومبیل خارجی 
به مدل سال بخرد. بیش از یک دهه 
را بدون خودروی شخصی گذراند و 

اوایل دهه 138۰، یک خودروی کره ای 
خرید. چند سال بعد یک پژوی پرشیا 

و… فکر می کنم منظورم از »خط 
داستانی« را دریافته باشید.همین 
مسیر را همه ما، صرف نظر از دهک 
و جایگاه اقتصادی و بنیه مالی، به 

شکل و طریقی داشته ایم. برای تمام 
قسمت های زندگی روزانه مان، به مرور 

و حتی نه همیشه به آهستگی، شاهد 
بوده ایم که سطح سبد محصولات 

مصرفی و غیرمصرفی مان پله پله افول 
کرده است. هنوز هم وقتی کمدهای 

قدیمی را باز می کنیم، تکه های لباس 
از کودکی مان در دهه های گذشته 
می بینیم که انگار در جهانی کاملا 

غریب با آنچه امروز می بینیم خریده 
شده بودند. آویختن به نوستالژی 

کیفیت از دست رفته برای ما تبدیل به 
سرگرمی ای غم انگیز و آشنا شده.

مقدمه ای طولانی نوشتم برای گشودن 
باب یک نکته ساده. برای حرف زدن 

درباره چراییِ علاقه به جهانِ ساعت در 
دنیایی که بسیاری از ما در ضروریاتش 

مانده ایم. از هر منظر که نگاه کنیم، 
نمی توان انکار کرد »ساعت مچی« یک 

کالای غیرضروریست. چیزیست که 
می توانیم به راحتی بدون آن زندگی 

کنیم و هیچ کدام از قسمت های 
زیستمان وابسته به آن نیست و 

راستش تمام نکته هم همین است. 
ما به هزار دلیل عادت کرده ایم به 
نگرانی های حیاتی، از اجاره بها و 

قسط های وام تا خرید لباس و موبایل 
و ثبت نام فرزند در مدرسه و… و 
در همین تنگنای ناگزیر و همین 

گیرکردگی در خطوط درهم آمیخته 
محوشدگی مرغوبیت، به یک »چیز« 

نیاز داریم تا نهادِ کمال گرای خود را 
زنده نگاه داریم و تیمار کنیم.

سنگ ها از درون کوه ها بیرون کشیده 
می شوند، در کارخانه های بزرگ 

فرآوری می شوند، زیر دستگاه های 
تراش شکل می گیرند، به فرمان 

نقشه های پیچیده کنار هم می نشینند، 
قلبشان زیر دست استادهای 

ساعت ساز به تپش می افتد و تمام 
کره زمین را طی می کنند تا به دست 
ما شهروندهای گرفتار برسند. مثل 

یک تکه »کمال« که با هزار طعنه تلخ 
و شیرین، گذشت و گذار زمان در این 

فلات پرماجرا را به یادمان می آورد.
پوشیدن ساعت برای ما متفاوت از آن 
چیزیست که کشورهای دیگر تجربه 

می کنند. ما با تکیه به زیبایی های یک 
ماشین کوچک که به غیرضروری ترین 
اما انسانی ترین نیازهایمان می پردازد، 

داریم قائل شدن اهمیت برای یک 
مسئله ازلی و ابدی را به یاد خود 

می آوریم و از بیشتر محو شدنش 
جلوگیری می کنیم: کیفیت.

ف
گرا

یم 
تا

مصطفی آرانی

به جوش آورده، پس چرا اين دشمن شما را سرمايه های 
خود در ايران معرفی کرده بود!

واقعیت اما از اين هم برای شــما تلخ تر است، چون واقعا 
روس ها برای ايران و مقاومت جنگیده اند؛ در سوريه و در 
اوکراين! چه عاملی بهتر از توپخانه های سنگین روسیه 
می توانست نیروها و تجهیزات ناتو را خرد و خمیر کند، 
جنگ اوکراين را با سلاح ايرانی برای آمريکا فرسايشی 
کند و میلیارد میلیارد هزينه روی دست آمريکا بگذارد و 

ايالات متحده را تا آستانه استیصال پیش ببرد؟!
اگر اين به نفع ايران نبود پس نفعش را چه کســی برده 
است؟ اصلا روســیه هیچ امتیازی هم به ايران نمی داد، 
برای جمهوری اســلامی می صرفید او را تجهیز کند و 
انتقام سال ها ظلم کاخ ســفید را صدها کیلومتر دورتر، 
و به دست نیروهای روس از آنها بگیرد؛ حال بگذريم که 
ايران در اين فرصت میلیاردها دلار سود کرده، تجارتش 
را گســترش داده و تجهیزات نظامی ارزشمندی هم به 
دست آورده اســت. اما مواضع و منافع روسیه را مگر ما 
تعیین می کنیم که انتظار داريد آنها در هر زمینه ای باب 

میل ما حرکت کنند.

خواســته های اصلاح طلبان/حرف هــای مهم 

مرعشــی در گفت و گو با انصاف نیوز: مرعشی در تشريح 
مسئله دســت اندازهای رســیدن به تفاهم ملی از راه 
»خواسته های حداقلی« به مطالبات برخی چهره های 
اصلاح طلب اشاره می کند و می گويد: خیلی از دوستان 
اصلاح طلب مانند آقای مهندس موسوی و آقای تاج زاده 
نظرشان به اين ســمت تمايل پیدا کرد که با اين قانون 
اساسی و ولايت فقیه نمی شود ديگر کار مهمی انجام داد. 
خب سوال اين است که آيا می توانید ولايت فقیه را تغییر 
دهید؟ خب اگر می توانستید تا حال تغییر داده بوديد. 
پس نمی توانیــد. حال چــون نمی توانید ايــن را نیز 
نمی پذيريد که کشور با اين قانون اساسی و ولايت فقیه 
جلو برود؟! -آيا- بايد روزبه روز کشور ضعیف تر شود؟ يا 
اينکه طرحی را مطرح کنیم که اگر خواسته شما اجرايی 
نیست حداقل رفاه مردم و خواست آنها تامین شود. اگر 
نمی توانیم سیاست داخلی را تغییر اساسی دهیم حداقل 
اقتصاد کشور را بهبود ببخشیم. من در تلاشم که برای 
انتخابات سال 1404 تفاهمی بر مبنای حداقل ها طراحی 
کنیم و به سمتی برويم که با يک انتخابات سازنده، دوباره 
نشاط سیاسی به جامعه برگردد و تمام رنجیدگی هايی 
که مردم احساس می کنند مرتفع شود و کشور به سمت 

بهبود حرکت کند.
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ماهمسپاسگزارهستیم؛پسچی!
چهار نکته درباره فردین ،  زادگاه ، دولت و سینما

  سايتنگار

مستندعمامهصورتی،سانسورسرزمینمادریواتومبیلهایکرايهای
   جمهوری اسلامی در ستون صرفا جهت اطلاع خود نوشت:

مدتی است موضوع خنثی شدن ابرهایی که از آسمان ترکیه به ایران می آیند در رسانه ها و محافل 
مختلف مطرح اســت. ادعاهایی وجود دارند که می گویند ابرهای بارشــی که ساعت ها در ترکیه 
زمینه ساز بارش برف شده اند به محض ورود به ایران و در آسمان دریاچه ارومیه پخش شده و محو 
می شوند. علت این وضعیت را بعضی از کاربران فضای مجازی، نصب دکل هایی می دانند که از چین 
برای دور کردن ابرهای تگرگ زا در اطراف کوه سبلان آورده و نصب شده اند تا به ابرها شلیک کرده 
و آنها را پراکنده کنند چون برای برداشت لیتیوم، محیط نباید مرطوب باشد. هنوز مسئولان ایرانی 

درباره ادعای مربوط به دکل های چینی اظهارنظری نکرده اند.

  مرکز اطلاع رســانی فرماندهی انتظامی غرب استان تهران اعلام کرد: در پی تبلیغات 
نامتعارف و هنجارشکنانه توسط دو ســالن زیبایی و آرایش بانوان در بیلبوردهای شهری در شهر 
اندیشه شهریار و انتشار آن در فضای مجازی، بررسی موضوع در دستور پلیس اطلاعات و امنیت 
عمومی غرب استان تهران قرار گرفت. ماموران با انجام اقداماتی و با هماهنگی قضایی مدیران هر دو 
واحد صنفی را به پلیس اطلاعات و امنیت غرب استان تهران احضار و پس از تشکیل پرونده تحویل 

مرجع قضایی شدند.

  خواهر سردار شهید قاسم سلیمانی در گفت وگو با روزنامه کیهان گفت: حاج قاسم خیلی 
تأکید داشت که شما باید حجاب تان را رعایت کنید. هاجر سلیمانی فرزند ارشد خانواده سلیمانی 
و خواهر حاج قاسم سلیمانی در بخشی از مصاحبه خود درباره دغدغه برادرش درباره حجاب گفته 
است: ما دو خواهر بودیم، حاج قاسم یک خواهر شــیری هم داشت که با او شیر خورده بود. خیلی 
تأکید داشت که شما باید حجاب تان را رعایت کنید. اگر حجاب نداشته باشید، اگر شهید شدم راضی 

نیستم سر مزار من بیایید.

   خبرآنلاين نوشــت: بیضایی در گفت وگویش با بهمن مقصودلو وقتی دارد از دلایل توقیف 
چریکه  تارا سخن می گوید؛ فیلمی که در سال ۵۷ ســاخت، فارغ از ایرادهای عجیب وغریبی که 
می گوید دست اندرکاران وقت از آن می گرفتند، عملا توقیف فیلم را به خاطر نقش اصلی یک بازیگر 
زن خوش سیما در آن می داند آن هم در نقشــی متفاوت از آنچه تا آن زمان دیده شده بود: »دلیل 
توقیفش عملا به خاطر این بود که بازیگر اصلی فیلم زیبا بود. البته فقط زیبا نبود، جذاب بود و حضور 
داشت و آن ها اصلا حضورش را نمی خواســتند. آن موقع زن در سینمای ایران وجود نداشت. اگر 
برگردید به تاریخ سینمای آن دوره، می بینید روی پرده چیزی به اسم سینمای ن وجود ندارد. در 
تاریخ سینمای من، یعنی در تاریخ ســینمایی که من در ذهنم نوشته ام، آن بخش اسمی دارد که 
نمی خواهم اینجا اسمش را بگویم، ولی زن درش غایب بود. حالا در چنان موقعیتی فیلمی وجود 

داشت که مرکزش یک زن بود و این برای شان قابل تحمل نبود.« )ص ۶۶(
نکته  عجیب دیگری که در خاطرات بیضایی از مصائب اکران فیلم هایش در ایران وجود دارد، اتفاقی 
است که برای »باشو غریبه  کوچک« )۱۳۶۴( می افتد. بیضایی برای مقصودلو می گوید که مسئولان 
وقت با نوشته شدن اسم سوسن تســلیمی روی پرده مخالف بوده اند! »بعدا گفتند اسم این خانم 
نمی تواند قبل از اسم مرد بیاید. گفتند هر جوری هست اول اسم یک مرد را بیاورید و بعد اسم این 
خانم را. اگر دقت کنید می بینید در آفیش های ساخته شده برای ایران اسم سوسن تسلیمی وجود 
ندارد، فقط باشو هست اما در آفیش های خارج تصویر بزرگ یک جفت چشم معروف را می بینید.«

  رئیس مرکز کنترل گاز کشور:
با شروع فصل زمستان مصرف گاز بخش خانگی در حال حاضر به ۶۵ درصد تولید رسید. پیش بینی 

می شود میزان مصرف گاز بخش خانگی در زمستان به ۸۰ تا ۸۵ درصد هم برسد.
توصیه ما به مردم این است که در فصل سرد سال در منزل لباس گرم بپوشند و دمای منزل را بین ۱۸ 
تا ۲۱ درجه حفظ کنند. اگر فقط ۱۰درصد در مصرف گاز صرفه جویی کنیم تا ۵۰میلیون مترمکعب 

در مصرف گاز صرفه جویی خواهد شد.)تسنیم(

  تسنیم به نقل از رئیس اتاق بازرگانی ايران و عراق نوشت: بانک مرکزی با سیاست های 
منطقی موفق شد نرخ ارز را برخلاف برخی پیش بینی ها در یک دامنه ثابت و مشخص حفظ کند.

یحیی آل اسحاق گفت: یک جریان فکری بر این باور بود که باتوجه به درآمدها و هزینه های ارزی و 
روند عرضه و تقاضا و تمامی فاکتورهای موثر در قیمت ارز، بانک مرکزی نمی تواند نرخ ارز را در این 

دامنه حفظ کند و دلار را با قیمت ۷۰ تا ۸۰ هزار تومان پیش بینی می کردند.
وی ادامه داد: در جامعه هم یک ابهام وجود داشت که قیمت ارز چه خواهد شد و از سوی دیگر عوامل 
داخلی و خارجی نیز در حال حرکت به سمتی بودند تا در جامعه یک عدم آرامش ایجاد کنند که 
این موضوع هم بســیار خطرناک بود چراکه اقتصاد ما تا حد زیادی روانی است و همین انتظارات 
و فضایی که توسط فعالان اقتصادی و تصمیم سازان و تصمیم گیران ایجاد می شود، بسیار مهم و 

تاثیرگذار است.
بانک مرکزی هم اکنون در حوزه ارزی به عنوان یک حوزه بحرانی در سالیان اخیر، طی ۷ تا ۸ ماه 
گذشته توانسته قیمت دلار را بین ۴۹ تا ۵۰ هزار تومان حفظ کند که این اقدام به واقع یک موفقیت 

است.

  استان تهران از آلوده ترين مناطق کشور اســت، اما مُهر خاکستری آلوده ترين شهر 
استان تهران بر پیشانی باقرشهر نقش بسته و اين شــهر را رکورددار آلوده ترين شهر 

استان کرده است.
محمد رستگاری رئیس اداره محیط زیست شهرستان ری با بیان اینکه برخی ایستگاه های سنجش 
آلودگی هوا شهری هستند و در ناحیه های مسکونی قرار دارند و برخی ترافیکی بوده و در نزدیکی 
جاده قرار دارند اظهار کرد: ایستگاه باقرشهر مجاور جاده اصلی قرار دارد که کامیون های سنگین که 

منشا آلودگی هستند از آنجا عبور می کنند.

  معاون امور اسناد رسمی سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت:
از ابتدای امسال تاکنون ۱۶۰ هزار و ۲۱۵ فقره پرونده مهریه در حوزه اجراییه شعب سراسر کشور 
ثبت شده است که به طور میانگین روزانه ۵۷۰ درخواســت اجرای مهریه می شود. از این تعداد، 

۱۴۰هزار و ۳۰۲ فقره پرونده رسیدگی و مختومه شده است.

  مســتند عمامه صورتی به کارگردانی حسین شمقدری، فرزند جواد شمقدری معاون 
سازمان سینمايی در دولت محمود احمدی نژاد است. او در این مستند به امر به معروف و مسئله 

حجاب به نقل از روحانی حسین صفری می پردازد.
به گزارش روزیاتو، در این مستند حجت الاسلام حسین صفری با حضور در میان دختران بی حجاب، 

به جای اینکه امر به معروف کند، نظرشان را در مورد روحانیت، دین و امر به معروف می پرسد.
حسین شمقدری در صفحه توئیتر )ایکس( خود درباره آخرین ساخته خود نوشت: »امیدوارم این 
مستند بتونه یک طوفان راه بندازه تا ایشالا سیاســت ها و رویه های غلط پیرامون مسئله حجاب 

اصلاح شه.«
شمقدری در توئیت دیگری با انتشار بخش جنجالی از این مســتند نوشت: »ظاهرا گشت ارشاد 

مخصوص طبقه متوسط و پایین جامعه ست!«
کاربران توئیتر واکنش های تندی به این مســتند نشــان داده اند. سابقه حســین شمقدری در 
مستندسازی بر کسی پوشیده نیست و مســتندهای او از برخی حوادث مهم جامعه، اغلب روایت 
گروهی خاص را پوشش داده و تایید می کند. با این حال عمامه صورتی، حتی مورد اعتراض افرادی 

قرار گرفته که شاید کارهای پیش تر شمقدری را تایید می کردند.
کاربری درباره این مستند نوشت: »مستند عمامه صورتی علاوه بر متن شلخته و غیرعلمی، فرم 
ضعیف، سناریوی نامشخص، مستند نبودن به متون دینی و فقهی و عدم پاسخگویی مقتضی به 
شبهات مطرح شده، حاوی یک نکته عجیب و متناقض است؛ فردی که با رانت پدر و با حمایت ویژه 
برخی نهادها، امکان ساخت چنین تولیداتی را در -در راستای تئوریزه کردن مسئله بی حجابی و 

بی عفتی- یافته است، در فیلم مســتندش از رانت می نالد و هواخواه امر به معروف و نهی از منکر 
مسئولین می شود.«

  به گزارش ايسنا، در روزهای اخیر سانسورِ دو سريال »سرزمین مادری« در تلويزيون 
و »گناه فرشته« در شبکه نمايش خانگی خبرساز شد؛ حذفیاتی که به نظر می رسد در نهایت 
اهداف تصمیم گیران را هم تامین نکرده باشد چراکه صحنه های حذف شده با توضیحاتی مبنی بر 
سانسور سریال ها در فضای مجازی به کرات منتشر و دست به دست شد و علاوه بر تماشای آن توسط 
افرادی که حتی یک فریم از این سریال ها را دنبال نکرده بودند، به تبلیغات بیشتر هم انجامید. در 
روزهای اخیر حذف صحنه هایی از سریال »ســرزمین مادری« در تلویزیون خبرساز شد؛ کمال 
تبریزی )کارگردان سریال( هم بلافاصله ماجرا را رسانه ای کرد و از مخاطبانش عذر خواست. انتقاد 
اصلی تبریزی هم بر سر عجله تلویزیون و بی اطلاعی اش از نحوه پخش بود. اما در کنار این انتقادها، 
آنچه بیش از همه مورد توجه عموم قرار گرفت، انتشار فیلمی در فضای مجازی بود که صحنه های 

حذف شده سریال »سرزمین مادری« را نشان می داد.
در ساعات اخیر هم سازندگان ســریال دیگری در شبکه نمایش خانگی، به انتشار صحنه ای از آن 
اقدام کردند که حذف شده بود. »گناه فرشته« حامد عنقا حالا که به قسمت دوم رسیده و استقبال 
مخاطب را انتظار می کشد، با یادآوری تیزری که پیش تر منتشر شده بود، به بیننده اش از سانسور 
ثانیه ای خبر می دهد؛ اتفاقی که تا اینجا چندان به ضرر پلتفرم پخش کننده و همچنین سازندگان 

تمام نشده است.
اما در کنار اتفاقات اخیری که در این گزارش به آن اشــاره شد، باید یادآور شد که پیش تر هم تیغ 
تیز سانسور در عین مشکلاتی که برای سازندگان در پی داشته، راه نجاتی هم برای فرار از انتقادها 

فراهم کرده است.

  فرهیختگان در گزارشی بخش های ديگری از اقتصاد اينترنت را بررسی کرده و نشان 
داده چگونه در افزايش تعرفه های اينترنتــی وزارت ارتباطات و به طور کلی دولت منتفع 

است.
اپراتور ایرانسل ۴۵درصد از درآمدش را به خزانه در قالب حق السهم دولت، سهم تنظیم مقررات 
و مالیات پرداخت کرده است. رقم سال ۱۴۰۰ پرداخت شده اپراتور ایرانسل در حق السهم دولت 
پنج هزار و ۶۳۲ میلیارد تومان بود، همچنین در سال ۱۴۰۱ نیز این رقم هفت هزار و ۳۱۸میلیارد 

تومان است.
طبق اطلاعات منتشرشــده، همراه اول نیز از مجمــوع ۱۰هزار و ۷۰۱ میلیــارد تومان تعهدات 
قابل پرداخت این گروه به دولت، شش هزار و ۹۳۰ میلیارد تومان آن مربوط به تعهدات پرداختی 
به رگولاتوری دولت، ۷۷۳ میلیارد تومان مربوط به سود سهم دولت از محل سهامداری مخابرات 
و دوهــزار و ۹۹۹ میلیارد تومان نیز مربوط بــه مالیات پرداختی گروه همراه اول شــامل مالیات 

ارزش افزوده، حقوق و گمرکی و... است.

  حمید پیروی، نايب رئیس جمعیت علمی پیشگیری از خودکشی ايران: در سال ۱۴۰۱ به 
ازای هر ۱۰۰ هزار نفر، ۷/۴ نفر اقدام به خودکشی کرده و فوت کردند. به عبارتی سال گذشته بیش 

از ۶۰۰۰ نفر اقدام به خودکشی منجر به فوت داشتند. 
به ازای هر خودکشی کامل )منجر به فوت(، حدود ۲۰ تا ۳۰ برابر آن اقدام به خودکشی می کنند. 
در سال گذشته حدود ۱۲۰هزار نفر اقدام به خودکشی داشتند که در سامانه وزارت بهداشت ثبت 
رسمی شده است. ممکن است مواردی هم به موسسات خصوصی مراجعه کرده باشند که اقدام به 

خودکشی آن ها ثبت نشده باشد. 
آمار خودکشی در ایران در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۳۹۵ حدود ۵۱ درصد افزایش داشته است؛ 
یعنی طی هفت سال. مبنای مقایسه آمارهایی است که حمید پیروی، نایب رئیس جمعیت علمی 
پیشگیری از خودکشی ایران در همایش روز جهانی پیشگیری از خودکشی )۱۹ شهریور امسال( 
اعلام کرد. او در آن همایش گفت که ســال ۱۳۹۵ در ایران ۷۹هزار و ۱۰۲ نفر اقدام به خودکشی 

کردند.)تجارت نیوز(

  مهدی پیرهادی در دويست وچهارمین جلسه دوره ششم شورای اسلامی شهر تهران 
با بیان اين که در سال 13۹0، شرکت آبفا از 2۸درصد از آب های زيرزمینی استفاده می کرد، 
گفت: در سال ۱۴۰۱ و امسال این میزان به بیش از ۵۰ درصد افزایش یافته و تقریبا دو برابر شده 

است.
وی با تاکید بر این که وضعیت آب در تهران به هیچ عنوان مطلوب نیست، عنوان کرد: مجموعه های 
دولتی باید بیشــتر از مردم صرفه جویی در مصرف آب را رعایت کنند. البته شــهروندان نیز باید 

صرفه جویی کنند تا از بحران ناشی از کمبود بارندگی خارج شویم.
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شــهر تهران با بیان این که باید به سمت کاشت گونه های 
کم آب بر برویم، تصریح کرد: متأسفانه در استفاده از وسایل کاهنده مصرف آب توجه کافی صورت 
نگرفته است؛ از سوی دیگر، استفاده بیش از حد از منابع آب زیرزمینی منجر به افزایش فرونشست ها 

شده است.
عضو شورای شهر تهران با بیان این که به ما می گویند چرا به این اندازه در مورد آلودگی هوا صحبت 
می کنیم و باید سکوت کنیم، اظهار داشت: بیش از ۲۷هزار نفر در کشور و ۶ هزار و ۳۹۸ نفر در تهران 
در طول یک سال به دلیل آلودگی هوا جان خود را از دست داده اند. اگر به همین منوال پیش برویم، 

تعداد جان باختگان به دلیل آلودگی هوا از شهدای هشت سال دفاع مقدس پیشی خواهد گرفت.

  رئیس پلیس اينترپل فراجا:
متهم بودن خاوری برای دولت کانادا کاملا مسجل شــده و دولت کانادا کاملا در جریان است که 
این متهم مرتکب جرم کلاهبرداری شده است.اما نکته قابل توجه این است که خاوری، پول بسیار 
زیادی را با خود به کانادا برده اســت و کانادا نمی تواند از این موضوع چشم پوشی کند و پول و این 

متهم را به ایران بازگرداند!

  گزارش همشهری از بازار اتومبیل های کرايه ای:  از پرشیا تا مازراتی، همه جور خودرویی در 
اینجا وجود دارد؛ رنگارنگ و متنوع. دیدن این همه ماشین مدل بالای لوکس چشم را خیره می کند. 
بیشتر کارایی خودروها برای جشن عروسی است. صاحب یک مرکز اجاره خودرو می گوید: »دامادها 
مشتریان دائمی هستند و ترجیح می دهند برای جشن عروسی خود ماشین خارجی انتخاب کنند.«

اجاره مازراتی برای عروسی بدون راننده شبی ۳۳ میلیون تومان و با راننده ۲۷ میلیون تومان. پورشه 
برای جشن عروسی بین ۱۵ تا ۱۷میلیون تومان. علاوه بر وجه بالای اجاره، باید یک چک ضمانتی 
به قیمت خودرو ارائه دهند. ماشین عروس از ساعت ۹ تا ۱۲ شب در اختیار داماد است و با هر ساعت 

دیرکرد مبلغ ۷۰۰ هزار تومان باید بپردازد.
از دیگر مشــتریان پروپاقرص اجاره خودروها کســانی هســتند که علاقه زیادی به کویر دارند. 
ماشین سواری در کویر را ســرگرمی خوبی برای خود می دانند. یک کارشناس یک مرکز اجاره 
خودرو دیگر، درباره ماشین سواری در کویر به نکته جالبی اشاره می کند: »برای سفر به کویر بیشتر 
ماشین های شاسی بلند اجاره می شود، آن هم برای چند روز.« البته بعضی از جوانان هم ماشین 
اجاره می کنند تا در خیابان های پایتخت دوردور کننــد. وی می گوید: به طور مثال برای خودرو 
X۳ باید چک صیادی به مبلغ خود ماشین علاوه بر ۱۰۰ میلیون ودیعه داده  شود. مبلغ اجاره هم 
هست. بعد از تحویل ماشین چک و ودیعه بازگردانده می شود اما یک و نیم میلیون تومان را نگه 
می داریم که اگر فرد جریمه شد یا خلافی داشت تسویه کنیم. در غیر این صورت همه مبلغ برای 

او واریز می شود.«
صاحب مرکز اجاره خودروی دیگری نیز به اســتقبال گردشگران خارجی از ماشین های اجاره ای 
اشاره می کند و می گوید:  »بسیاری از مشتری های ما گردشگران خارجی هستند. بعضی از خودروها 
برای امور تشریفاتی یا رفتن به فرودگاه بین المللی اجاره می شوند. مثلا پرادو با راننده ۱۰ ساعت 
در اختیار، ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان. بنز و بی ام و هم همین قیمت را دارد. پورشه ماکان برای ۱۰ 

ساعت، ۱۲ میلیون تومان.«

یکی از خواننــدگان روزنامه زنگ  1
زده بود و اعتراض داشــت به این که چرا 
جایگاه آقای فردین رعایت نمی شــود. 
راســتش جوابی در این مورد نداشتیم و 
طول کشــید تا بتوانیم دلیل گلایه این 
خواننده عزیز را تجزیــه و تحلیل کنیم 
و خب معلوم شــد مربوط به یک مطلب 
قدیمی اســت که در آن نوشــته بودیم 
وثوقی در دهه پنجــاه بازیگر مطرح تری 
نســبت به فردین بوده. این دوســت ما 
عقیده داشــت مطرح شــدن وثوقی در 
دهه پنجاه همه و همه زیر ســر توطئه ها 
و دسیســه های اشــرف پهلوی بوده. به 
هرحال از ما قول گرفتند درباره فردین و 
جایگاهش یک مطلب تکمیلی و ترمیمی 

برویم. چشم. 
یک موجی در فضای مجازی به راه  2  
افتاده که شــهروندان در جلوی دوربین 
ظاهر می شــوند و مختصات شهر محل 
زندگی خود را توضیح می دهند. مطمئنا 
توصیفات این دوســتان خیلی هم کامل 
و دقیق نیســت اما هرچه هست حرکت 

جالبی است. 
دولت رئیسی دولت خوش اقبالی  3
است که این گونه از سوی نهادهای خارج 
از دولت و جزو حاکمیت، مورد پشتیبانی 
قــرار می گیرند. دیروز معاون سیاســی 
نیروی دریایی سپاه از توفیق های دولت 
در کنترل قیمت دلار ستایش کرده بود. 
یعنی دو سه روز است که مقامات مختلف 
می گویند چقدر عالی اســت که دلار از 
پنجاه تومان گرانتر نشــده اســت. آقای 
زاکانی شهردار تهران از پیش بینی دشمن 
در رســیدن دلار به ۱۰۰ تومان روایت 
کرده بودند )روز اولی که آقای رئیســی 
در دولــت حاضر شــد و وزرا دولت قبل 
بر مســند بودند اذعان می کردند دلار به 
زودی به ۱۰۰ تا ۱۵۰هزار تومان خواهد 
رسید(، آقای اســحاقی رئیس اتاق ایران 
و عراق از توطئه دشــمن برای دلار ۷۰ 
و یــا  ۸۰ تومانی حــرف زده اند و همین 
معاون محترم سیاسی نیروی دریایی از 
نقشه رســیدن به دلار ۲۰۰ تومانی پرده 
برداشته اند )دولت دلاری که می خواست 

۲۰۰هزار تومان و تورمی که ۳ رقمی شود 
را مهار کرد( به هرحال دولت رئیسی باید 
قدر بداند این حجم پشــتیبانی مقامات 
در نقاط خارج از دولت را و ما هم که باید 
سپاسگزار باشــیم که دلار فقط تا پنجاه 
تومان بالا کشــید و قرار بوده طبق نقشه 

خیلی بالاتر از این حرف ها برود. 
سال ۲۰۲۳ ســال عجیبی برای   4  
سینمای جهان بود . پر از فیلم های مهم که 
هنوز هم بسیاری از آنها را ندیده ام. اما در 
میان آنهایی که دیده ام فیلم ویکتور اریسه 
کارگردان کهنسال اســپانیایی عجیب 
روی ذهنم تاثیر گذاشــته است. فیلمی 
با نام چشــمانت را ببند. بعد از این فیلم 
کار تاد هینز یعنی فیلم »می دسامبر« و 
فیلم وس اندرسون یعنی استروید سیتی 
کارهای قابل ذکر امسال بوده اند و البته 
که چشم به راه دیدن فراری از مایکل مان، 
 ناپلئون از ریدلی اسکات، برگ های افتاده 
از آکی کوریسماکی و بدبخت ها یا همان 
پورتینگز از یورگوس لانتیموس هستم. 

سال فوق العاده ای بود. 

 واگویه های انتظار
  نسیمت آمد و رؤيای دفترم آشفت 

نه شعر ، خواب پريشان که گفته اند اينست 
غم غروب و غم غربت وطن بی تو / نماز شام غريبان که گفته اند اينست 

 دستور زبان عشق
 يادم نمی رود / فقط من برای نوشتن آمده ام / من / فقط برای نوشتنِ اسمِ تو آمده ام.

مهم نیست اين کلمات / در شبِ کدام مهتابِ مُرده / به کوچه کهنْ سالِ فريدونِ مشیری 
رسیده اند./سرِ شاعرانِ خواب مانده به سلامت / صبح خواهد شد. /همه می فهمند؛ عشق / اتفاقاً 

 سیدعلی صالحی  حسین منزوی آخرين عبادتِ آدمی / مقابل آدمی ست!

ورود هوشنگ کاووسی به عنوان یک منتقد 
معتمد روشنفکر که صاحب امتیاز یک مجله 
ســینمایی بود و در عین حال ساخت یک 
فیلم را نیز در کارنامه خود داشت، موجب 
شد تا مرزهای سانسور سینمایی در ایران 
ناگهان عقب برود. اما بگذارید از کمی قبل تر 
شروع کنیم. در دهه سی نصرت الله محتشم 
به عنوان مسئول سانسور بیشتر از هرچیزی 
حواسش به شأن و اعتبار شاه بود. فقط شاه 
نه،  کل شاهان و سلاطین در همه فیلم ها. از 
نگاه محتشم صحنه قتل جولیوس سزار با 
توطئه بروتوس در فیلم شاهکار جوزف ال 
منکیه ویتس یک صحنه غیرقابل تحمل بود 
چراکه تصویر توطئه و قتل یک پادشاه را در 
خود داشت. در مجله جهان سینما به تاریخ 
۱۲ بهمن ۱۳۳۱ نمونه هایی از سانسورهای 
مدل آقای محتشم ذکر شــده است. مثلا 
حذف صحنه کمیک تراشــیدن ریش شاه 
توســط آرایشــگر مخصوص که نقشش را 
باب هوپ بــازی می کند یا در کریســتف 
کلمب با بازی فردریک مارچ، صحنه حمله 
کریستف کلمب به شــاه فیلیپ اسپانیایی 
حذف شده اســت! فیلمی به نام ملکه نقره 
هم تمام صحنه هایی که به شورش و انقلاب 
و این طور چیزهــا مربوط بوده سانســور 
شــدند. یا در فیلمی به نــام جانباز،  صحنه 
دوئل منجر به قتل پادشــاه با یکی از رقبا 
به شکلی وارونه تدوین شــده به طوری که 
پادشــاه در حال نصیحت رقیــب بدبدن 
خود است! محتشم در سال ۱۳۳۷ در برابر 
فیلم هایی که تصاویــر فقیرانه ای از جنوب 
شــهر تهران نمایش می دهند، می ایستد و  
آنها را قلع و قمع می کند. به عنوان مثال در 
فیلم همه گناهکاریم ساخته عزیز رفیعی، 
صحنه ای که یــک دزد بعــد از دیدن فقر 
اهالی خانه ای که برای دزدی به آنجا رفته، 
پول های خودش را بــرای آن ها می گذارد، 
حذف می شود یا در فیلم چشم به راه ساخته 
عطاء الله زاهد، فقط وقتــی مجوز می گیرد 
که به جــای صحنه های جنوب شــهرش، 
صحنه هایــی از رقص و آواز یــک خواننده 
زن جایگزین شــود. فیلم جنوب شهر فرخ 
غفاری نیز ســه روز بعد از نمایش عمومی 

توقیف می شود.

اما با آمدن هوشنگ کاووسی، سینمادارها 
بسیار خوشــحال می شــوند چراکه دکتر 
مخالف سانســور صحنه های جنســی در 
فیلم ها بود. اولین چالش او در اکران بدون 
سانســور فیلم دیروز امروز فردا ســاخته 
ویتوریــو دســیکا رخ می دهد کــه عنوان 
بی پروا تریــن فیلم خانم ســوفیا لورن را با 
خود یدک می کشد. فیلم اکران می شود اما 
بازخوردها از سوی تماشاگران منفی است. 
کســی انتظار دیدن چنیــن صحنه هایی 
را روی پرده ســینما ندارد. فیلــم از اکران 
پایین کشــیده می شــود. داریم از ســال 
۱۳۴۱ حرف می زنیم. کاووســی تا ســال 
۱۳۴۶ در این پســت می مانــد و بالاخره 
جای خود را به ابراهیم صالح می ســپارد. 
درســت زمانی که جشن هنر شــیراز هم 
به راه افتاده و کم کم سینمای شنگول دهه 
شصت آمریکا با اســتارلت های مشهورش 
راهی سینماهای ایران می شوند، روی پرده 
سینما رادیو سیتی، خانم استلا استیونس 
و یا ســرکار خانم پنه لوپه کروز تصاویری 
را به تماشــاگران ایرانی نمایش می دهند 
که همین پنج یا شــش سال قبل تر توسط 
خانم ســوفیا لورن نمایش داده شــده بود 
و با واکنش ســنگین تماشــاگران روبه رو 
شده بود. این بی پروایی در فیلم های ایرانی 
هم روند روبه صعودی به خــود می گیرند. 
فیلم هایی مثل تپلی،  رشید )هردو با بازی 
خانم خوشکام( و یا دالاهو و رقاصه شهر )هر 
دو با بازی خانم فروزان( موجب می شود تا 
ملاحظات قدیم در عرصه ممیزی و سانسور 
در فیلم های ایرانی به هم بخورند. بیگانه بیا 
از مسعود کیمیایی و همین طور فیلم بلوچ 
)با حضور خانم ایرن( این داستان را تشدید 
کرد. همین طور فیلم دشنه از فریدون گله. 
به نظر می رسید آقای ابراهیم صالح کلا در 
عرصه سانســور نقطه نظر خاصی نداشته و 
همه چیز را به حال خــود واگذار کرده بود. 
در واقع در دهه پنجاه ایران یکی از معدود 
کشــورهای جهان بود که با ممیزی بسیار 
اندکی در عرصه نمایش مســائل جنســی 
روبه رو بود. تا آنجا که مثلا سانســور یکی 
دو صحنه از فیلم آخریــن تانگو در پاریس 
موجب واکنش گروهی از منتقدان سینما 

شد و اعتراض و این طور چیزها! بازتاب این 
رها کردن ماجرا به شکل کامل در صفحات 
سینمایی روزنامه ها به چشــم می خورند. 
اوج رها کردن مسئله ممیزی در سینمای 
ایرانی به دو فیلم مو سرخه و برهنه تا ظهر با 
سرعت، ختم می شود که در سال ۵۶ اکران 
شــده اند. در ســال های ۵۵ و ۵۶ به خاطر 
تحریم ایران توسط کمپانی های سینمایی، 
 وفور فیلم های سکسی ایتالیایی و فرانسوی 
دوبله شده اتمسفر ســینماهای ایران را به 
وضعیتی باور نکردنی رسانده بود. بیشترین 
اسمی که در پوسترها تکرار می شد، سرکار 
خانم ادویژ فنک بود. کار به جایی رسید که 
اکران امانوئل با حضور سیلویا کریستل هم 

در سینماهای تهران عادی شده بود. 
خب اعتراضاتی هــم رخ داده بود. مرتضی 
مطهری بیانیــه اعتراض آمیزی علیه فیلم 
محلل نصرت کریمی منتشــر می کند اما 
اعتراضش به جایی نمی رسد. واکنش بخش 
مذهبی جامعه به جولان این گونه ســینما، 
مدام خصمانه تر می شــود. کارگردان فیلم 
مذهبی و مســتند خانه خدا می گوید که 
حتی او هم با حمله فیزیکی مردی روبه رو 
شده بود که اعتقاد داشت ساخت این فیلم 
موجب کاهش حضور مومنان در مســاجد 

می شود.
در دهه چهل و پنجاه مســائل سیاسی در 
سانسور فیلم ها دخیل بودند. توقیف چند 
ماهه فیلم گاو، توقیف فیلم آرامش در حضور 
دیگران به خاطر اعتراض صنفی پرستاران، 
 توقیف چند ســاله فیلم دایره مینا به خاطر 
آنچه ســیاه نمایی خوانده می شد، توقیف 
و عوض کردن پایان فیلــم گوزنها از جمله 
دخالت های پرسروصدای اداره سانسور بود. 
اما در همین اتمسفر فیلم هایی مثل اسرار 
گنج دره جنی ســاخته ابراهیم گلستان، 
 سفرســنگ ساخته مســعود کیمیایی و یا 
فیلم بن بست ساخته پرویز صیاد به اکران 
عمومی می رســند که هر ســه آنها شامل 

کنایاتی آشکار علیه حکومت بودند. 
وقتی انقلاب شروع می شود و میدان داری 
آشکار بخش مذهبی کشــور، طبیعی بود 
که ســینماها به یکی از اهداف خشم آنها 

بدل شود.

مرد زیــپ کاپشــنش را پاییــن داد و زیر 
لب گفت: »نفســم گرفته. فکــر کنم دارم 
می میرم.« قد کوتاه بود و چشــم هایش کم 
نور. نمی توانستم حدس بزنم چند ساله است. 
از این ۶۰ و چند ساله هایی که زودتر از آنچه 
که باید پیر شده اند، یا ۷۰ و چند ساله ای که 
خود را بیش از هر وقت دیگری به خط پایان 

نزدیک می بیند. 
روز بدی بود. آســمان خاکستری، شهر بد 
منظره، هوا سنگین و آلوده. زنی از وسط صف 
چشم هایش را مالید و گفت: »حالمون بد شد 
تو این هوا. این هم شد زمستون؟« جوانی از 
پشت سر خندید. »زمستون چیه؟! باید بگی 

این هم شد زندگی؟« موهای بلند سیاه را از 
پشت بسته و کلاه کاسکتی پر خط و خش 
در دست داشت. پســر احتمالًا ۲۰ و چند 
ســاله ای بود که تظاهر نمی کرد زندگی اش 
طلسم نشده و قرار است همه چیز بهتر شود.  
از این هایی که موقع فوت کردن شمع کیک 
تولد )اگر کیکی در کار باشد( چیزی در ذهن 
برای آرزو کردن ندارند. مرد قد کوتاه به دیوار 
تکیه داد و چشــم های کم نورش را بست. 
»آقا حالت خوبه؟« مرد به علامت منفی سر 
تکان داد. زن بطری آب را به سمتش گرفت 
و گفت: »یک قلپ آب بخور حالت جا بیاد.« 
مرد بعید می دانست با یک قلپ آب حالش 

بهتر شود.
چشم ها به مردی دوخته شده بود که احتمالًا 
به زودی روی زمین می افتاد و جان می داد. 
همه شنیده بودند که در سال گذشته ۶۳۹۸ 
نفر به خاطر هوای سمی مرده بودند و بعید 
نبود او هم یکی از آن ها باشد. زانوهای مرد 
خم شد و کف پیاده رو افتاد. چند نفر سرفه 
کردند اما کسی تعجب نکرد. مدت ها بود که 
مردم تعجب را از یاد برده بودند. »زنگ بزنم 
اورژانس؟« چند نفر به آسمان نگاه کردند. آن 
غبار خاکستری شبیه به لشکر مرگ خوارانی 
بود که آهســته روح را از تــن تک تک مان 

می مکید.

  ستون فقرات                  آنالی اکبری

جویآرامهمراهباافزايشحملهمرگخوارها
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ارســلان ســلیمانیان| اگر از جمله علاقه مندان 
خودروهــای عضلانی آمریکایی بوده یا از آن دســته 
ماشین بازهایی هستید که هنوز در لابه لای خاطرات 
سلطنت یانکی ها در اواسط قرن گذشته سیر می کنید، 
تعصب را کنــار بگذارید! اینجا دیگر نــه از غول های 
کامپیوتری و صنعت IT همچــون »اپل«، »یاهو« و 
»گوگل« خبری اســت و نه از غول های سازنده لوازم 
خانگی همچون »بلک اند دیکر«. واقعیت این اســت 
که آمریکایی ها سال هاســت در صنعت خودروسازی 
حرف چندانی برای گفتن ندارند. شــاید در سال های 
نه چندان دور و زمانی که خودروسازان کره ای و ژاپنی 
مشغول کپی برداری از ایده های خودروسازان صاحب 
ســبک غربی بودند، این محصولات آمریکایی بودند 
که در کنار چنــد برند معتبر اروپایــی چرخ صنعت 
خودروســازی جهان را می چرخاندند اما ظهور یک 
باره بحران نفتی دهه 90 و به موازات آن پیشــرفت 
چشمگیر آســیایی ها در یکی دو دهه اخیر و گرایش 
بازارهای پرمصــرف به محصــولات اروپایی و ژاپنی 
سبب شد تا خودروسازان آمریکایی دچار افول شده 
و به یک خواب زمســتانی طولانی بروند. حالا صنعت 
خودروســازی آمریکا آماده خداحافظــی با یکی از 
قدیمی ترین و خوشنام ترین محصولات خود می شود؛ 

یعنی شورولت کامارو.

    تغییرات ظاهری آخرین نسخه
با آنکه نسل جدید کامارو در مارس 2016 رونمایی شد 
اما این خودرو توانســت طراوت و جذابیت کافی خود را 
نزدیک به یک دهه حفظ کند. تیم طراحی شــورولت با 
کشیدن دستی بر ســر و گوش کامارو، آخرین نسخه از 
 COLLECTORs این خودروی محبوب را با پســوند
Edition روانه بازار کرده اند. بــا نگاهی گذرا به چهره 
ظاهری کامارو جدید دســت کم در نمای جلو، تفاوت 
چشــمگیری میان این خودرو و مدل پیشین به چشم 
نمی خورد اما در نگاه دقیق تر تغییراتی چون بهره گیری 
از چراغ هــای جلو و عقب جدید بــا تکنولوژی LED به 
جای نمونه هــای قدیمی تر و همچنیــن طراحی جدید 
سراگزوز ها به شکل دوگانه )که از مدل کوروت Z06 به 

عاریت گرفته شده( مشاهده می شود.
    خداحافظی با قدرت هرچه تمام

مگر می شــود در آخریــن کامارویی که ســاخته خواهد 
شد، خبری از پیشرانه های حجیم و پرقدرت نباشد؟ این 
بار شرکت شــورولت با یک پیشــرانه حجیم 6/2 لیتری 
8 سیلندر، یک خداحافظی باشــکوه را تدارک دیده. این 
پیشرانه توانایی تولید بیشینه قدرتی معادل 455 اسب بخار 
را داراست. 637 نیوتن متر گشتاور نیز بیشینه گشتاوری 
است که این پیشرانه توانایی تولید آن را دارد. همه این اعداد 
و ارقام به کمک جعبه دنده شش سرعته کامارو، این خودرو 

را ظرف مدت 5/4 ثانیه از حالت سکون به مرز سرعت 100 
کیلومتر بر ساعت می رســانند. توزیع وزن در این خودرو 
به صورت 52 درصــد روی محور جلــو و 48 درصد روی 
محور عقب صورت گرفته که این امر می تواند به بهبودی 
هندلینگ و پایداری کامارو کمک شایانی کند. ضمن آنکه 
مهندسان شورولت با سفت تر کردن کمک فنرها و استفاده 
از میله های تعادلــی عرضی در محورهــای جلو و عقب 
 COLLECTORs Edition خصوصیات اسپرتی کامارو
را پررنگ تر از قبل ساخته اند. مهندســان شورولت برای 
افزایش قدرت ایستایی خودرو عضلانی خود از هیچ چیز 
کم نگذاشته و با بهره گیری از دیسک های ترمز خنک شونده 
به قطر 390 میلی متر در جلو و 396 میلی متر در عقب به 
 ،ABS همراه سامانه ایمنی غیرفعال چون ســامانه ترمز
سیســتم کنترل دائم ترمزها و در نهایت ســامانه کنترل 
کشش پیشرانه یا همان EDC امنیت راننده و سرنشینان 

کامارو را تضمین کرده اند.
    بازار فروش

طبق اعلام شرکت شــورولت، آخرین نســخه تولیدی 
کامارو با قیمت پایه 40 هزار دلار به دست مشتریان خود 
خواهد رسید. خبر بد اینکه تنها 350 نفر در دنیا شانس 
این را خواهند داشت که سوار آخرین نسخه از این خودرو 
شوند. بدین ترتیب قصه ای که در سال 1966 شروع شده 

بود، در سال 2024 به سر رسید!

گاراژ

تور کویرنوردی با خودروهای دایون برگزار شد
سفر به مصر و طبس با شاسی مستقل 

خودروسازی ایلیا

شــرکت صنایع خودروســازی ایلیا ماه گذشته اقدام 
به برگزاری یک تور کویرنــوردی 3 روزه با محصولات 
خانواده دایون  کرده اســت.تور خانوادگی کویرنوردی 
خودروهای دایون از مبدأ تهران تعمیرگاه مرکزی صنایع 
خودروسازی ایلیا آغاز شد و در مسیر این تور، همراهان 
با خودروهای خود از اصفهان، مشهد، شیراز و خراسان 

جنوبی به جمع آنها پیوستند.
در تمام مســیر این ســفر آفرودی خودروهای امدادی 
ایلیاسرویس جهت پشتیبانی و امدادرسانی همراه تیم 
دایون سواران بوده و خیال افراد تیم را از بابت مشکلات 

فنی آسوده کردند.
در مســیر این تور تیم همراه از مکان هــا و جاذبه های 
طبیعی مانند آبشار نمک خور، کویر طبس و کویر مصر 
بازدید کرده و با رعایت تمام موازین لازم، از طبیعت بکر 

این مکان ها لذت بردند.

حدود 30 خودروی دایون نیــز در مدل های مختلف به 
صورت فابریک و همچنین تجهیز شده در این تور حضور 
داشته و مسافران این سفر کویرنوردی با نظارت کامل 
متخصصان آفرود از توانمندی خودروهای خود لذت برده 

و به گشت و گذار در طبیعت کویر پرداختند.
  مشخصات یک شاسی بلند مستقل

 SUV محصول دایون از صنایع خودروســازی ایلیا یک
شاسی مستقل با توان فنی بالاست که این خودرو را برای 
مقاصد طبیعت گردی و آفرودی مناســب می کند. این 
خودرو در دو مدل Y5 و Y7 عرضه شده   و در حال حاضر 
دایون Y7 به عنوان جدیدترین و توانمندترین نسخه این 

 محصول شناخته می شود.
دایون Y7 از یک پیشــرانه 2/4 لیتری بنزینی مجهز به 
توربوشارژر میتسوبیشی بهره می برد که توان تولید 215 
اسب بخار قدرت را داشته و گشتاور 320 نیوتن متری 

را در اختیار راننده قرار می دهد. برای انتقال قدرت یک 
گیربکس 6سرعته اتوماتیک توان تولیدی را به هر 4 چرخ 

منتقل می کند.
در بخش تجهیزات و امکانات نیز این خودرو در ســطح 
مناسبی قرار داشــته و امکاناتی مانند سیستم کنترل 
پایداری الکترونیکی ESC، سیستم سرگرمی به همراه 
نمایشگر 8 اینچی، ترمزهای دیسکی به همراه ABS و 
EBD، سیستم کروز کنترل، قفل دیفرانسیل مکانیکی 
اتوماتیک، رینگ هــای آلیاژی 17 اینچی، ســانروف، 
سیستم چراغ اتوماتیک، سنســور باران، سیستم ورود 
و اســتارت بدون کلید، دوربین عقــب، روکش چرمی 
صندلی ها و همچنین تنظیم برقــی صندلی راننده در 
شش جهت در مدل پایه و پلاس این خودرو، تجهیزات 
بیشتری همچون سنسور پارک جلو و عقب ، رادار نقطه 

کور و دوربین 360 درجه عرضه می شوند.

مخالفت رئیس شورای شهر با برگزاری 
نمایشگاه خودرو در سئول

رئیس شورای شهر تهران ضمن مخالفت با برگزاری نمایشگاه خودرو در محل 
نمایشگاه بین المللی تهران گفت: هر ســاله نمایشگاه خودرو در شهر آفتاب 
برگزار می شود.به گزارش ایسنا، مهدی چمران در دویست و چهارمین جلسه 
علنی شورای اسلامی شهر تهران در خصوص برگزاری نمایشگاه خودرو در 
محل نمایشگاه بین المللی تهران گفت: هر ســاله نمایشگاه خودرو در شهر 
آفتاب برگزار می شود و امسال نیز بر همین منوال است اما به شرکت هایی که 
در این نمایشگاه حضور دارند اعلام کردند که مجدداً در نمایشگاه خودرو که 
اسفندماه برگزار خواهند کرد، شــرکت کنند.وی افزود: نمایشگاه خودرو به 
مدت 18 سال به دلیل ازدحام در نمایشگاه بین المللی تعطیل بود. نمایشگاه 
بین المللی اعلام کرده بود که از شورای ترافیک مجوز گرفته اما وقتی پرسیدیم 
گفتند   از شورای عالی ترافیک اســتان اقدام کردند که هیچ ارتباطی به شهر 
تهران ندارد. پلیس نیز با این موضوع مخالف اســت و مدیریت شهری هم به 
شدت با برگزاری این نمایشگاه مخالفت دارد.رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
با اشاره به اینکه وزیر صمت اعلام کرده با برگزاری نمایشگاه خودرو در اسفند 
ماه مخالف است و استاندار نیز مخالفت خود را اعلام کرده  ، گفت: این جزیره ای 
عمل کردن و دو دستگی مایه تأسف است؛ برای درآمدی اندک نمایشگاه در 
سئول برگزار می کنند. سوال ما این است که وزارت صمت درمانده این مبلغ 
است؟ ما نمی خواهیم مردم آسیب ببینند، در غیر این صورت اگر مردم آسیب 

نمی بینند نمایشگاه برگزار شود.

افزایش سنگین قیمت ها ادامه دارد
 قیمت خودرو طی روزهای اخیر افزایشی شده است. بررسی قیمت محصولات 
ایران خودرو حاکی از افزایــش 10 الی 15 میلیونی اســت. همچنین قیمت 
محصولات سایپا نیز طی روز شنبه و یکشنبه گران شده است. شاهین، ساینا و 
پراید در صدر افزایش قیمت ها قرار گرفتند. قیمت پژو 207 دستی فرمان برقی 
مدل 1402 هم 630 میلیون تومان است که طی یک روز 15 میلیون گران شده 
است. قیمت پژو 207 تیپ 5 مدل 1402 نیز به 565 میلیون تومان رسیده است 
که نسبت به روز شنبه 10 میلیون گران شده است. قیمت پژو 207 اتوماتیک 
TU5P مدل 1401 روز یکشــنبه 775 میلیون تومان بود که نســبت به روز 
شنبه 10 میلیون گران شده است. قیمت تارا اتوماتیک مدل V2 سال 1401، 
765 میلیون تومان است که نسبت به روز شنبه 5 میلیون گران شده است. تارا 
اتوماتیک صفر مدل V2 ســال 1402 هم 785 تومان قیمت خورده است که 
 V4 نسبت به روز شنبه گذشته 5 میلیون گران شده است. قیمت تارا اتوماتیک
LX نیز به 935 میلیون تومان رسیده است که نسبت به روز شنبه 15 میلیون 
بالا رفته است. قیمت پراید 111 صفر مدل 99 نیز  337 میلیون تومان است و 
نسبت به روز شنبه 2 میلیون گران شده است. قیمت پراید SE 151 مدل 1401 
هم حوالی 265 میلیون تومان به روزرسانی شــد که طی یک روز 10 میلیون 

گران شده است.

لاگوندا خودروی مرموز  انگلیسی

عصر ایران نوشت: لاگوندا یک خودرو سدان چهار درب لوکس اندازه کامل)فول 
سایز( بود که توسط شرکت خودروسازی استون مارتین بین سال های 1974 
تا 1990 تولید شــد. لاگوندا در زمان خود یکی از گــران قیمت ترین و از نظر 
فناوری پیشرفته ترین خودروهای تولیدی بود. نام این خودرو از مارک لاگوندا 
که استون مارتین در سال 1947 خریداری کرده بود، گرفته شد و در مجموع 
645 دستگاه از آن تولید شد. این مدل نیز از همان پیشرانه 5/3 لیتری هشت 
سیلندر سری 1 استفاده می کرد. برچسب قیمت حدود 50 هزار پوندی در سال 
1980، لاگوندا سری 2 را به گزینه ای گران تر نسبت به فراری 400 یا مازراتی 

کیالامی تبدیل می کرد.

بازدید رئیس سازمان بورس
 از کارخانه کرمان موتور

دکتر مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، به همراه جمعی از مدیران این 
مجموع، از کارخانه کرمان موتور در منطقه ویژه اقتصادی ارگ جدید در شهرستان بم 
بازدید کردند.به گزارش روابط عمومی شرکت کرمان موتور،بازدید عشقی از کارخانه 
کرمان موتور که به منظور آشنایی با خطوط تولید و زیرساخت های این شرکت انجام 
گرفت؛ در این بازدید، نقشه راه تحقق ظرفیت تولید 250هزار دستگاه خودروی سواری 
و تجاری در شرکت کرمان موتور در چشــم انداز 1405 ارائه شد.هدف از این  بازدید 
در جریان قرار گرفتن سازمان بورس و اوراق بهادار از پروژه های بزرگ کرمان موتور 
در منطقه و ایجاد ارتباط مناسب بین این سازمان و شرکت های تولیدی بوده است. 
در جریان بازدید کارخانجات کرمان موتور، خودروســازان بم ، قوای محرکه و آرمان 
الکتریک، پروژه های خط رنگ رباتیک کرمان موتور و خطوط تولید خودروهای تجاری 
این شرکت مورد بازدید رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار و هیات همراه قرار گرفت.

دندهمعکوس   

 نیش ترمز

 چهار چرخ

داشبورد    

 »COLLECTORs Edition نگاهی به »شورولت کامارو
که آخرین نسخه تولیدی از کاماروی افسانه ای خواهد بود

 و قرار است فقط 350 دستگاه از آن ساخته شود

یک خداحافظیِ باشکوه

شفاف سازی پرونده بهمن  
حق سهامداران خصوصی است

  سهامداران گروه بهمن با انتشار بیانیه ای خواستار شفاف سازی پرونده این 
شرکت شده اند. آنها در بخشی از این بیانیه نسبت به عواقب افزایش ریسک 

سرمایه گذاری در بخش خصوصی هشدار داده اند.
در متن این بیانیه آمده است:

جریمــه پنج هزار میلیاردی یک شــرکت خودروســاز بخــش خصوصی 
مایه تاســف ســرمایه گذاران اســت و می تواند پیامدهای خطرناکی برای 
ســرمایه گذاری در صنعت و تولید داشــته باشد، خودروســازی بهمن در 
زمانه ای محکوم بــه پرداخت جریمه چنــد هزار میلیاردی می شــود که 
کشورمان با انواع تحریم های پیچیده دست و پنجه نرم می کند و کشورهای 
منطقه ســفره های رنگین برای جذب ســرمایه های ایران پهــن کرده اند.

گروه بهمن، یک شرکت سهامی عام اســت که جزئی ترین اطلاعات آن در 
سامانه کدال منتشر می شــود. نهادهای ناظر بورسی، سهامداران خرد این 
مجموعه و هر شــهروند ایرانی می تواند در این سامانه جزئی ترین اطلاعات 
فروش و برنامه های توسعه ای این شرکت را بازرســی و ارزیابی کند، رشد 
سرمایه گذاری در این شــرکت نیز متاثر از شــفافیت و صورت های دقیق 
مالی آن بوده و نامه اخیر شورای رقابت نیز دلالت بر آن دارد که این شرکت 
مرتکب گرانفروشی نشده است.سهامداران بهمن هزاران بازنشسته، کارگر، 
کارمند و خانه دار و سرمایه گذاران حرفه ای و متخصصی هستند که دارایی 
خود را وارد این شرکت کرده  تا در توسعه این شرکت سهیم باشند؛ این دسته 
از سرمایه گذاران اکنون نگران دارایی خود هســتند و حق دارند در جریان 
نحوه روند رســیدگی و محاســبه این جریمه قرار گیرند تا پشت پرده این 

جریمه سهمناک آشکار شود.

روشن است انتشار چنین احکامی، بدون شفاف ســازی در روند رسیدگی 
و تشــریح مبنای اعمــال جریمه می تواند پیام روشــن امــا مهلکی برای 
سرمایه گذاران داشته باشــد مبنی بر اینکه ریسک سرمایه گذاری در ایران 
بالاست و آنها را به کشورهای همسایه سوق دهند. این اقدامات نابخردانه تنها 
خطر کاهش سرمایه گذاری را به همراه دارد که هم صدا با دشمن، راه را برای 
کوچ سرمایه به کشورهایی هموار می کند که با وعده خرید خانه و کارخانه 
در کشورهای سرمایه، برای دارایی ایرانیان کیسه می دوزند. همراهی و بازی 
در زمین بدخواهان این سرزمین این پیام را مخابره می کند که باید به جای 
تولید و صنعت، به دنبال ســوداگری و دلالی بود.در این مقوله نباید از تاثیر 
گزارش های غرض ورزانه علیه بهمن غافل شویم که وزیر سابق صمت و رئیس 
اسبق این سازمان را تحت تاثیر قرار می داد، غافل شویم.مدافعان این قبیل 
جریمه ها و احکام، پیام های اخیر رهبری نظــام را به خوبی درک نکرده اند 
که ایشان و از ابتدای دهه 90 تا کنون هر ساله به نحوی بر رفع موانع تولید و 
مشکلات پیش روی کارآفرینان تاکید داشته اند اما اکنون شاهد هستیم که 
شرکتی که از سال 1396 تا کنون بیش از 400 درصد افزایش اشتغالزایی 
داشته، این چنین نقره داغ می شود.سرمایه گذاران بخش خصوصی -برخلاف 
دولتی ها- تنها از حاکمیت می خواهند که: »دولت امنیت ســرمایه  گذاری 
را تامین کند تا برنامه ریزی بلند مدت میسر باشــد« لذا انتظار آن می رود 
تمامی نهادهای قانون با اعمال نظر در خصوص این پرونده، بازی دشمنان 
ایران را برهم زنند و صحنه را به نفع تولید و اشــتغالزایی تغییر دهند.ضمن 
آنکه انتظار می رود نهادهای ناظر از تمام اهرم های خود اســتفاده کنند تا 
مسببان این حکم روند بررسی آن را شفاف کنند چرا که این شرکت همچون 
مجموعه های دولتی نیست که جریمه ها و محکومیت های خود را از بودجه 
عمومی پرداخت کند؛ اکنون این دارایی های مردم عادی اســت که در پی 
صدور این حکم مبهم ذوب می شود و نیاز است نهادهای نظارتی برای صیانت 

از دارایی سرمایه گذاران ورود پیدا کنند.
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بسمه تعالی
بدینوسیله از کلیه شرکاء/ سهامداران فلیپ فلاپ مسئولیت محدود 
به شماره ثبت 41691 شناســه ملی 10100870660 دعوت به عمل 
می آید تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده شرکت که در ساعت 
10 صبح مورخ 1402/10/27 برای طبق دستور جلسه ذیل در محل 

شرکت تشکیل می شود حضور بهم رسانند.
دستور جلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده :

1. بررسی اسناد مالی
2. مطالبات شرکاء

3. تعیین تکلیف آوده شرکاء
4. مصوبات نقل و انتقال

5. اتخاذ تصمیمات جدید در مورد قراردادهای مشارکت
6. سایر موارد

مدیر عامل شرکت مهندسی فلیپ فلاپ
مهدی توکلیان راد
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گل  آفتابگردان ترند این روزهاست 
و خیلی  ها که دنبال دسته گلی 

نسبتا اقتصادی و بادوام می گردند، 
ممکن است دست روی آفتابگردان 

بگذارند. قیمت گل آفتابگردان 
کمی با رز تفاوت دارد و با 330 

هزار تومان می توان یک دسته گل 
شامل سه شاخه آفتابگردان به 

همراه گل عروس تهیه کرد

پشتیبانی از فناوری 
شارژسریع 67 وات در عرض 
نیم ساعت، گوشی را فول شارژ 

  F5می کند اما شیائومی پوکو
پرو ممکن است از نظر ظاهر 
 نتواند نظر همه خریداران را 

به خود جلب کند

  بازارگردي 

بهترین لباسشویی برای مجردها
بررسی و مقایسه دو ماشین لباسشویی که به دیگی با ظرفیت شش کیلو مجهز هستند

گروه بازار |  گران ترين ماشین لباسشويی که ديگ آن شش کیلوگرم ظرفیت داشته باشد، متعلق به برند ايکس ويژن است. برای خريد اين دستگاه بايد 14 
میلیون پول بدهید در حالی که ارزان ترين گزينه را آبسال با قیمت حدود 11 میلیون تولید کرده است. اين ماشین  لباسشويی ها با ظرفیت نسبتا کم خود 
برای مجردها، خانواده های کوچک و کســانی که حجم کمی از لباس را در خانه تمیز می کنند جذاب هستند. خريداران هنگام انتخاب ماشین  لباسشويی 

شش کیلويی حاضر هستند 11 تا 14 میلیون هزينه کنند و دستگاه هايی را تحويل بگیرند که به گفته سازندگان، مصرف انرژی کمی دارند.

TE62 1   ایکس ویژن مدل

ماشین لباسشويی مدل TE62 محصول شرکت ايکس ويژن است که 
با ديگی به ظرفیت شش کیلوگرم تولید شده است. موتور تسمه ای 
يونیورسال اين محصول با فراهم آوردن سرعت چرخش هزار و 200 
دور در دقیقه کار می کند. درام اين مدل کريســتالی است. ماشین 
TE62 با رتبه مصرف انرژی A+++ وارد بازار شده و  به ادعای سازنده 
تجربه  صرفه جويی در مصــرف آب و برق و در عیــن حال کیفیت 
شست وشوی بالاتر را برای شما فراهم می کند. برای اين لباسشويی 
16 حالت برنامه  شست وشو تعريف شده. از ساير امکانات آن می توان 
به حالت شست وشوی ســريع 15 دقیقه ای اشــاره کرد. همچنین 
اين دستگاه دارای سیستم کنترل سرريز آب و حالت شست وشوی 
تاخیری و نیز قابلیت اضافه کردن لباس بعد از شــروع شست وشــو 
اســت. فناوری تعادل خودکار البســه با گردش متناوب و نیم  دور 
دستگاه در دور خشــک  کن، باعث قرارگیری يکنواخت لباس ها در 
داخل درام شده وعلاوه بر جلوگیری از لرزش و تکان های شديد، از 

گره خوردن و چروک شدن لباس ها جلوگیری می کند.
قیمت: 14 میلیون و 200 هزار

ماشین لباسشويی پاکشوما مدل TFU-63100 دارای ظرفیت شش 
کیلوگرمی است. بنابراين، برای يک خانواده سه تا چهار نفره مناسب 
است. علاوه براين، اين محصول دارای سیستم شست وشو بی صدا است 
که باعث می شود بتوانید در هر ساعت از شبانه روز به شستن لباس ها 
بپردازيد و نگران بیدار شدن ديگر اعضای خانه نباشید. مصرف انرژی 
TFU-63100 کم است. موتور اين دســتگاه هزار دور در دقیقه 
می چرخد. با وجود قابلیت Delay يا شست وشوی با تأخیر که با نام 
امکان تنظیم زمان شروع کار هم مشهور است، می توانید زمان آغاز 
شست وشو را به تعويق بیندازيد. به اين ترتیب انعطاف کار دستگاه بسیار 
بیشتر شده و می توانید با توجه به برنامه  روزانه  خود کارکرد دستگاه 
را هماهنگ کنید. پاکشوما مدل TFU-63100 دارای 21 حالت 
انتخابی است. برنامه DUVET امکان شست وشوی ملحفه و روتختی 
 Cotton را برای کاربر ايجــاد می کند. همان طور که از نــام برنامه
برداشت می شود، اين برنامه برای شست وشوی لباس های نخی و کتان 
طراحی شده است. برنامه ديگری که در اين ماشین لباسشويی به کار 

گرفته شده است، امکان شست وشوی سريع است.
قیمت: 13 میلیون

 TFU-63100 2     پاکشوما مدل

کاهش اقساط وام نهضت ملی مسکن
کاهش اقساط وام نهضت ملی مسکن به پنج میلیون تومان 

در راه است. محمدرضا مهدیار اسماعیلی مدیرعامل 
صندوق ملی مسکن از کاهش اقساط ماهانه وام نهضت ملی 
مسکن به پنج میلیون تومان در دو سال ابتدایی بازپرداخت 

این وام خبر داد. او توضیح داد مقرر شد اقساط ماهانه وام 
نهضت ملی مسکن به پنج میلیون تومان در دو سال ابتدایی 
بازپرداخت این وام کاهش یابد. پس از دو سال نیز، اقساط 
به صورت پلکانی دریافت خواهد شد. فعلا سود تسهیلات 

نهضت ملی مسکن 1۸ درصد است و در رابطه با کاهش نرخ 
سود، هنوز مصوبه ای از سوی شورای پول و اعتبار نداشته ایم.

شاخص بورس افت کرد
شاخص کل بورس اوراق بهادار در پایان معاملات روز یکشنبه 

دهم دی ماه با کاهش شش هزار و 59۸ واحد همراه شد و به 
رقم دو میلیون و 176 هزار و 119 واحد رسید. ارزش بازار در 
بورس در این روز به بیش از هفت میلیون و 5۸6 هزار میلیارد 

تومان رسید. معامله گران یکشنبه بیش از ۸/۸میلیارد سهم 
و انواع اوراق مالی در قالب 330 هزار فقره معامله و به ارزش 

پنج هزار و 1۸3 میلیارد تومان دادوستد کردند. نمادهای فولاد 
مبارکه، ملی مس، گل گهر، پالایش نفت اصفهان، کشتیرانی، 

پتروشیمی خلیج فارس و چادر ملو به ترتیب بیشترین اثر 
کاهشی بر شاخص بورس را                              داشتند.

آغاز عرضه بلیت قطار از فردا
فروش بلیت قطار بهمن ماه از روز سه شنبه آغاز می شود. این فروش 

بلیت قطارهای مسافری برای بازه زمانی اول تا 30 بهمن است که 
قطار مسیرهای رفت تا تاریخ 30 بهمن 1402 و مسیرهای برگشت 

تا تاریخ یک اسفند 1402 حرکت می کنند. فروش بلیت از روز 
سه شنبه 12 دی ماه آغاز می شود و هموطنان برای کسب اطلاعات 

بیشتر می توانند به صورت شبانه روزی با سامانه اطلاع رسانی 
راه آهن به شماره 0215149 تماس بگیرند یا به پایگاه اینترنتی 

rai.ir مراجعه کنند.  همچنین فروش بلیت قطار های مسافری برای 
بهمن ماه به صورت همزمان از طریق اینترنت، آژانس ها و مراکز 

دارای مجوز رسمی فروش، آغاز خواهد شد.
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میل 36/5 5 تعویق ثبت معاملات طلا در سامانه جامع تجارت
ثبت معاملات طلا در سامانه جامع تجارت به مدت سه ماه به تعویق 
افتاد. طبق اعلام رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، با توجه به توافق 

صورت گرفته، اجرای ثبت معاملات طلا در سامانه جامع تجارت 
به مدت سه ماه به تعویق افتاد و تصمیم بر آن شد که به  تدریج 

ثبت نام ها انجام و فاکتورهای الکترونیکی در سامانه مودیان 
بارگذاری شود. نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا و جواهر در رابطه 

با ثبت اطلاعات معاملات طلا در سامانه مودیان نیز گفت: در مورد 
سامانه مودیان و پایانه های فروشگاهی نیز مقرر شد که همکاران ما 
در صنف طلا و جواهر، به تدریج ثبت نام خود در این سامانه را انجام 

و اقدام به بارگذاری فاکتورهای الکترونیکی کنند. 

قیمت هر شــاخه گل رز در حال حاضر حــدود 70 هزار 
تومان است ولی برخی گل فروشــی ها آن را تا 100 هزار 
تومان هم می فروشند. هر شاخه گل آفتابگردان 80 هزار 
تومان می ارزد و میخک و داوودی حدودا دسته ای 80 هزار 

تومان قیمت دارند.
مطمئن ترين گزينه گل  داوودی است که دوام زياد و قیمت 
کمی دارد. در اغلب گل فروشی ها يک دسته گل داوودی 
با 10 تا 12 شاخه حدود 70 هزار تومان فروخته می شود. 
برخی فروشندگان، برای بستن گل داوودی هزينه جداگانه 
دريافت می کنند که در نهايت بايد 100 هزار تومان پول 
بپردازيد. گل قرنفــل، دوام داوودی را ندارد اما از آنجا که 
قرمز رنگ است و در دســته های بزرگ فروخته می شود 
جزو گزينه های اقتصادی به حساب می آيد. يک دسته گل 

قرنفل بین 80 تا 100 هزار تومان قیمت دارد.
گل رز انواع و اقســام دارد. اگر نخواهید آن را شــاخه ای 
تهیه کنید و تعداد نســبتا زيادی گل رز با قیمت معقول 
مدنظرتان باشد، می توانید يک بســته گل رز مینیاتوری، 
ترکیب شده با غنچه های ريز را با قیمت 250 هزار تومان 
بخريد. سايز بزرگ تر چنین دســته گلی که حسابی توی 
چشــم می آيد و ترکیبی از انواع رنگ های موجود در بازار 
است با قیمت 350 هزار تومان فروخته می شود. طرفداران 
گل رز می توانند به جای اين کار، دسته گلی شامل گل رز 
عادی قرمز بخرند. گل فروشی ها به طور متوسط بابت سه 
شاخه گل رز پیچیده شده، 270 تا 300 هزار تومان پول 
می گیرند. گل  آفتابگردان ترند اين روزهاست و خیلی  ها 
که دنبال دسته گلی نســبتا اقتصادی و بادوام می گردند، 
ممکن است دســت روی آفتابگردان بگذارند. قیمت گل 
آفتابگردان کمی با رز تفاوت دارد و بــا 330 هزار تومان 
می توان يک دسته گل شامل سه شــاخه آفتابگردان به 

همراه گل عروس تهیه کرد. 
هر دسته کوچک آلســترومريا، حدودا 200 هزار تومان 
فروخته می شــود اما برای درســت کردن يک دسته گل 

مناسب شما بايد حداقل يک دســته و نصفی آلسترومريا 
داشــته باشــید که قیمت نهايی آن برايتان 330 تا 360 
هزار تومان تمام می شود. آلسترومريا هر چند گل لطیف 
و زيبايی به حســاب می آيد اما چندان پردوام نیســت. 
لیســینتوس هم از نظر قیمت نســبتا به صرفه است و با 
190 هزار تومان می توان يکی از آنها را شامل پنج شاخه 

خريداری کرد. 
گل رز هلندی در مقايسه با رز معمولی درشت  و در اغلب 
موارد شاداب تر است. اگر بخواهید يک دسته گل شامل پنج 
شاخه گل رز هلندی برای روز مادر تهیه کنید، بايد حدودا 

550 هزار تومان پول داشته باشید.
هر دسته گل نرگس بدون بســته بندی در گل فروشی ها 
100 هزار تومان قیمت دارد. اما وقتی دسته گل بخواهید 
اوضاع فرق می کند. مثلا يک گلفروشی دسته گلی را برای 
شما با استفاده از پنج دســته کوچک آماده می کند و در 
نهايت از شــما 500 هزار تومان پول می گیرد و فروشنده 
ديگری 10 بسته را ترکیب و بسته بندی کرده و دسته گلی 

بزرگ و چشم نواز را با قیمت 990 هزار تومان می فروشد.
اگر محدوديت مالی نداشته باشــید دستتان برای خريد 
دسته گل باز است. يک دسته گل بزرگ رز قرمز يا آبی که 
به صورت گرد بسته بندی شده و نمای خوبی دارد را حدودا 
يک میلیون و 200 هزار تومان می فروشــند. ژيپسوفلیا، 
شباهت هايی به گل عروس دارد و به راحتی می شود آن را 
در خانه خشــک کرد و نگه داشت. يک دسته گل بزرگ از 
اين مدل 850 هزار تومان قیمت دارد. برای خريد ســايز 
متوسط چنین دســته گلی بايد 450 هزار تومان هزينه 
کنید. اگر يک دسته گل ترکیبی با اندازه بزرگ بخواهید 
که شامل انواع گل های طبیعی مناسب فصل سرماست، 
بايد 800 هزار تومان خــرج کنید. لیلیوم جزو گران ترين 
گل های بازار است که اغلب با رنگ سفید فروخته می شود. 
قیمت يک بسته متوسط لیلیوم با تزيین قابل قبول تا يک 

میلیون و 200 هزار تومان می رسد.

   شگرد بازار

قیمت یک دسته گل برای روز مادر چقدر است؟
کســانی که تا ســقف 30 میلیون پول دارنــد، می توانند 
به عنوان گران ترين انتخاب سراغ گلکسی S22 سامسونگ 
بروند. اين موبايل در بازار با دو رنگ سفید و سبز به راحتی 
پیدا می شــود و نزديک 29 میلیون قیمت دارد. دوربین 
اصلی S22، دارای رزولوشن 50 مگاپیکسل است و صفحه 
نمايش آن با ســايز 6/1اينچ تولید شــده. گوشــی نسبتا 
گرانقیمت سامسونگ توانايی پشتیبانی از شارژر با توان 25 

واتی مجهز به تکنولوژی شارژ سريع را دارد. 
در بازه 30 میلیون تومان يکی ديگــر از انتخاب ها، آيفون 
11 با ظرفیت داخلی 128 گیگابايت اســت که از تولید و 
عرضه اش ســال ها می گذرد اما هنوز خريدار دارد. ساخت 
آيفون 11 به پنج سال پیش برمی گردد. اين مدل آيفون با 
رنگ سفید 28 میلیون و 680 هزار تومان فروخته می شود. 
اندازه صفحــه نمايش آيفون 11 برابر بــا 6/1 اينچ بوده و 
دوربین اصلی تصاوير را با رزولوشــن 12 مگاپیکسل ثبت 
می کند. بدنه آيفون 11 در مقابل خط و خش مقاوم است 
و تا 30 دقیقه می تواند در دو متری آب دوام بیاورد. آيفون 
11 امکان ضبط ويدئو با کیفیــت 4K را فراهم کرده و به 

سرعت شارژ می شود. 
گوشی وان پلاس مدل Ace پرو در مقايسه با بقیه موبايل ها 
کمتر شناخته شده است و با قیمت 28 میلیون و 400 هزار 
تومان عرضه می شود و از دوربین اصلی 50 مگاپیکسل بهره 
می برد. اين گوشی دارای صفحه نمايش 6/7 اينچی بوده و 
در شرايط نوری ضعیف، عکس های باکیفیتی می گیرد. از 
طرف ديگر وان پلاس مدل Ace پرو، دارای دوربین سلفی 
16 مگاپیکسل اســت. باتری با ظرفیت چهار هزار و 800 
میلی آمپر ساعت و شارژ سريع 150 وات، از ديگر مشخصات 
در نظر گرفته شده برای اين گوشــی هوشمند به حساب 

می آيد. ظرفیت داخلی اين مدل 256 گیگابايت است.
شــیائومی13T  پرو با حافظه داخلــی 512 گیگابايت، 
27 میلیــون و 900 هزار تومان اســت. دوربین اين مدل 
دارای رزولوشــن 50 مگاپیکسل بوده و صفحه نمايش آن 

6/6 اينچی است. دوربین گوشــی رده بالای شیائومی در 
نور کم هم تصاوير قابل قبولــی را ثبت می کند و  در بخش 
فیلمبرداری توانايی ضبط ويدئو با حداکثر کیفیت 8K را 
دارد. دوربین ســلفی در اين موبايل از نوع 20 مگاپیکسل 
است و از فناوری شارژسريع 120 وات پشتیبانی می کند. 
شــیائومی پوکوF5  پرو با حافظه داخلی 256 گیگابايت و 
قیمت 25 میلیون و 690 هزار تومــان در بازار قابل خريد 
است. اين مدل يک دوربین با کیفیت 64 مگاپیکسل دارد 
که در شب هم عکس های نسبتا خوبی می گیرد و صفحه 
نمايش اش 6/6 اينچ است. توانايی ضبط ويدئو با حداکثر 
کیفیت 8K شیائومی پوکوF5  پرو باعث می شود خیالتان 
از بابت فیلمبرداری راحت باشد و ويدئوهايی را ضبط کنید 
که امکان پخش آن در شبکه های اجتماعی و حتی يوتیوب 
فراهم باشد. پشتیبانی از فناوری شارژسريع 67 واتی هم 
سبب شده تا امکان شــارژ صفر تا 50 درصدی باتری اين 
مدل گوشی شیائومی در مدت زمان 15 دقیقه فراهم باشد. 
شیائومی پوکوF5  پرو ممکن است از نظر ظاهر در مقايسه 

با قیمتی که دارد، نتواند نظر همه را جلب کند.
قیمت گلکسی S23   نســخه FE، در رنگ سبز 23 
میلیون و 900 هزار تومان اســت اما اگر دنبال رنگ 
خاکستری باشید،  بايد 24 میلیون و 450 هزار تومان 
پول بدهید. اين گوشی ظاهر ظريف و خوش دستی 
دارد که باعث می شــود برای خريداران خانم يکی از 
گزينه های مطرح روی میز باشد. رزولوشن دوربین 
اصلی اين مدل 50 مگاپیکسل است و اندازه صفحه 
نمايش 6/4 اينچ است. توانايی ضبط ويدئو با حداکثر 
کیفیت  8Kقابلیت ديگر گوشــی سامسونگ است. 
اين مدل داخل بسته بندی خود آداپتور شارژ ندارد و 
بايد هزينه جداگانه ای برای آن پرداخت کنید. باتری 
چهار هزار و 500 میلی آمپر ساعت در کنار پشتیبانی 
از فناوری شارژسريع 25 وات، از ديگر مشخصات در 

نظر گرفته شده برای چنین موبايلی هستند.

   دیجیتال

گران ترین گوشی موبایل در بازه قیمت 30 میلیون 

  اقتصاد به زبان ساده

اول زنده باد طلا، دوم ارز و البته مسکن
رازهایی که فقط گوگل می تواند درباره ذائقه سرمایه گذاران ایرانی افشا کند

گوگل می گويد ايرانی ها در سال 2023، بیشترين میزان 
کنجکاوی را در مــورد بازار طلا داشــته اند. گوگل، نتايج 
را بر اســاس میزان محبوبیت، در بازه ای بین صفر تا 100 
نشان می دهد و هرچقدر عدد به 100 نزديک  باشد، يعنی 
محبوبیت بیشتری داشته. سايت اقتصادآنلاين با ذکر اين 
مقدمه، به بررسی میزان محبوبیت بازارهای مالی مختلف 
نزد کاربران ايرانی سايت گوگل، مهمترين موتور جستجوی 

اينترنتی دنیا پرداخته است. 
میانگین امتیــاز کلیــدواژه قیمت طلا در ســال 2023 
میلادی، 42 بوده است. جســتجوی کلیدواژه قیمت طلا 
در ماه های بهمن و اسفند ســال 1401 و همچنین مهر و 

خرداد سال 1402، به صورت ناگهانی افزايش داشته است. 
اين مسئله نشــان می دهد توجه کاربران ايرانی گوگل در 
تاريخ های ذکر شــده، به طور ناگهانی بــه بازار طلا جذب 
شده اســت. بیشــترين میزان محبوبیت برای کلیدواژه 
قیمت طلا در ايران، به ترتیب به اســتان های لرســتان، 
چهارمحال وبختیاری، ايلام، همدان، و کهگیلويه و بويراحمد 
تعلق دارد. اســتان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، 
خوزســتان، فارس، و مازندران، کمترين کنجکاوی برای 

کلیدواژه قیمت طلا را داشته اند.
پس از بازار طلا، بیشترين جستجوی ايرانی ها در مورد بازار 
ارز بوده است. برای نشان دادن علاقه ايرانی ها به بازار ارز، از 

کلیدواژه دلار استفاده شده است. میانگین امتیاز کلیدواژه 
دلار در بازه زمانی ذکر شــده، 19 بوده اســت. جستجوی 
کلیدواژه دلار در ماه های بهمن و اســفند سال 1401، و 
مهر و خرداد ســال 1402، به صورت ناگهانی افزايش پیدا 
کرده است. اين يعنی توجه کاربران اينترنت در اين بازه های 
زمانی، به طور خاص و ويژه به بازار دلار جلب شــده است. 
بیشترين جستجو برای کلیدواژه دلار در ايران، به ترتیب 
در استان های مازندران، تهران، آذربايجان غربی، گیلان، 
و خوزســتان. اســتان های زنجان، چهارمحال و بختیاری، 
لرستان، کهگیلويه وبويراحمد و قزوين، کمترين جستجو 

برای کلیدواژه دلار را داشته اند.
جســتجوی بالای مردم در مورد بازار طلا و ارز، می تواند 
نشان  دهنده انتظارات تورمی بیشتر در اين بازارها، نسبت 
به ســاير بازارها باشــد اما پس از بازار طلا و ارز، بیشترين 
جستجوی مردم مربوط به بازار مسکن بوده است. میانگین 
امتیاز کلیدواژه مسکن در سال 2023 میلادی، هشت بوده 

است.  جستجوی کلیدواژه مســکن در ماه های فروردين، 
خرداد، و دی ماه سال 1402، به طور ناگهانی افزايش داشته 
است. اين مســئله به نوعی تاثیر اخبار بر میزان جستجوی 
کاربران را نشــان می دهد. دقیقا در تمام اين ماه ها اخبار 
خاصی در رسانه ها درج شده و موجبات جلب توجه ناگهانی 
به بازار مسکن را فراهم آورده اســت. بیشترين محبوبیت 
برای کلیدواژه مســکن در ايران، به ترتیب در استان های 
قم، سیستان و بلوچستان، هرمزگان، خوزستان، و خراسان 
جنوبی اتفاق افتاده و استان های آذربايجان غربی، لرستان، 
ايلام، آذربايجان شــرقی و مازندران، کمترين کنجکاوی 

اينترنتی را برای کلیدواژه مسکن نشان داده اند.
بیشترين جســتجوی مردم با اختلاف کمی نسبت به بازار 
مسکن، مربوط به بازار بورس است. میانگین امتیاز کلیدواژه 
بورس در ســال 2023 میلادی، شش بوده است. همچنین 
جســت و جوی کلیدواژه بورس در ماه هــای دی و بهمن 
ســال 1401، و همچنین ماه های فروردين و ارديبهشــت 

سال 1402، رشــد ناگهانی داشــته اســت. از فروردين و 
ارديبهشــت به بعد بورس در دره افتــاده و روز به روز ارج و 
قرب آن نزد ســرمايه گذاران کاسته می شــود.  بیشترين 
جســتجو برای کلیدواژه بورس در ايران را به ترتیب مربوط 
به استان های زنجان، تهران، ســمنان، البرز و قزوين شاهد 
بوديم. اســتان های چهارمحال و بختیاری، کردستان، قم، 
همدان، و ايلام، کمترين جســتجو برای کلیدواژه بورس را 
داشته اند. خوزستان، هرمزگان، کردستان، آذربايجان غربی 
و بوشــهر پنج استان صدرنشین در جســتجو برای عبارت 
بیت کوين هستند و در استان های ســمنان، قم، خراسان 
جنوبی، تهران، و کهگیلويه و بوير احمد، کمترين سرچ برای 
کلیدواژه بیت کوين را شــاهد بوده ايم. برای بررسی میزان 
علاقه مردم به سرمايه گذاری در بازار رمزارزها، از کلیدواژه 
بیت کوين استفاده شده است. نتايج نشان می دهد مردم در 
سال 2023 میلادی خیلی کم به جستجو درباره اين کلیدواژه 
رغبت داشته اند. سرمايه گذاری در بازار ارزديجیتال هنوز بین 

ايرانی ها جا نیفتاده و خیلی ها حاضر نیستند سمتش بروند. 
محدوديت های موجود بر سر راه سرمايه گذاران را می توان 
يکی ديگر از دلايل کم توجهی ايرانی ها به بازار ارز ديجیتال 
دانست. از طرفی بازار خودرو از نتايج فوق حذف شده است. 
دلیل آن اين است که خودرو بیشتر از ساير موارد ذکر شده 
جنبه مصرفی دارد. با اين حال، نبايد از کارکرد سرمايه ای آن 
صرف نظر کرد. در صورتی که بیت کوين را از نتايج جســت 
و جو حذف کرده و کلیدواژه قیمــت خودرو را اضافه کنیم، 
خودرو پس از بازار طلا و ارز، در جايگاه سوم علايق ايرانیان 

برای سرمايه گذاری قرار می گیرد.
بیشــترين محبوبیت بــرای کلیدواژه قیمــت خودرو در 
ايران، به ترتیب مربوط به اســتان های اردبیل، خراســان 
جنوبی، خراسان شمالی، کرمان، و آذربايجان غربی است. 
اســتان های قم، تهران، اصفهــان، آذربايجان شــرقی، و 
خراسان رضوی، کمترين جســتجو برای کلیدواژه قیمت 

خودرو را داشته اند.

فضای کسب و کار لوازم    
آرایشی در سال گذشته

دو عامل مهــم در فضای اين کســب و کار نقش 
دارند، يکی متغیرهای کلان اقتصادی و ديگری 
متغیرهــای درون ســاختاری. متغیرهای کلان 
اقتصادی به رشد اين کسب و کار کمک می کند 
و متغیرهای درون ساختاری سنگ هايی است که 
جلوی پای اين کار انداخته شده است. اول از همه 
به نکات مثبت اين گزارش می پردازيم که همان 
متغیرهای کلان اقتصادی اســت. اينجا همیشه 
پای زنان در میان اســت. چون بررسی ها نشان 
می دهد يکی از عواملی که در رشــد کسب و کار 
صنف لوازم آرايش نقش داشته، افزايش ورود زنان 
به روند رو به افزايش کهنسالی است. کهنسالی با 
خود چین و چروک و خشکی پوست می آورد و به 
همین دلیل تقاضا برای خريد محصولاتی که با اين 
عوامل مبارزه می کند، روز به روز بیشتر می شود. 
يکی ديگر از اين موارد رشد جمعیت شهر نشین 
است. شهرنشینی به همراه خود نیازهای جديدی 

می آورد که يکی از آنها خريد لوازم آرايشی و مواد 
مراقبتی از مو و پوست است. آلودگی هوا و تاثیری 
که در زيبايی پوســت و کیفیت مــو دارد هم در 
اين افزايش فروش بی تاثیر نبــوده. در اين میان 
عواملی هم بوده که دست اندازهای زيادی در روند 
رو به رشد اين کسب و کار ايجاد کرده است. يکی 
از آنها محدوديت شــديد واردات لوازم آرايشی 
و افزايش واردات غیر رســمی و چمدانی اســت. 
افزايش هزينه های عملیاتی و افزايش هزينه های 
گمرک هم نقش زيادی در مشــکلات اين صنف 

داشته است. 

عوامل مهم اثرگذار بر بازار کسب و کار    
فروشندگان آرایشی 

آمارهای به دست آمده از سال قبل نشان می دهد، 
بازار لوازم آرايشــی نه به صــورت صد در صد ولی 
به صورت نسبی از بحران و رکود خارج شده است. 
بررســی روند بازار در امســال هم نشان می دهد 
که فروشــنده های لوازم آرايشی از وضعیت خود 

راضی هســتند. اما طبق اين گــزارش، مجموعه 
رخدادهايی در سال گذشته اتفاق افتاده که باعث 
شده اين بازار از رکود خارج شود. مثلا مهمترين 
آن تغییرات سبک زندگی زنان عنوان شده است. 
البته علاقه مند شدن آقايان به حوزه های زيبايی 
و به اصطلاح اينکه بیشــتر از قبل بــه ظاهر خود 
می رســند نیز در اين روند تاثیر داشــته اســت. 
کاهش سن نوجوانان برای آرايش، افزايش سهم 
بازار غیررســمی، فعال شــدن 41 هزار صفحه 
اينســتاگرامی در اين صنف، افزايــش نرخ ارز و 
افزايــش تقاضا برای محصــولات مراقبت از مو و 
پوســت نیز نقش تاثیر گذاری در اين بازار داشته 

است. 

متوسط نرخ تورم محصولات   
آرایشی و بهداشتی در سال 1402

کســانی که مشــتری ثابت لــوازم آرايشــی و 
محصولات مراقبت از پوست و مو هستند،  امسال 
نسبت به پارســال حدود 45 درصد بیشتر برای 

اين لوازم پول داده اند. محصولات آرايشــی اما 
بیشــترين افزايش قیمت را داشــته اند و حدود 
65 درصد گرانتر از سال قبل به فروش می رسند. 
مثلا اگر ســال پیش يک ريمل را با قیمت 200 
هزار تومان خريداری می کرديد، امسال قیمت آن 
با 65 درصد افزايش به نزديک 330 هزار تومان 
رسیده. يا کرم پودری که پارسال 300 هزار تومان 
قیمت داشت، امسال بايد برای خريد آن نزديک 
500 هزار تومــان بپردازيد. محصولات مراقبتی 
پوســت نیز حدود 43 درصد نسبت به سال قبل 
افزايش قیمــت را تجربه کرده انــد. محصولات 
مراقبــت از پوســت مثــل ســرم ها، کرم های 
ضد چروک و ســفت کننده صــورت، کرم های 
ضدلک و آبرسان، همیشه جزو لوازم گرانقیمت 
اين حوزه هســتند. با اين اوصاف اگر سال پیش 
برای خريد يک کرم ضدچروک دور چشــم بین 
400 تا 500 هزار تومان هزينه می کرديد،  امسال 
بايد بین 520 تا 720 هزار تومان برای اين همان 
کرم بپردازيد. محصولات مراقبت از مو امسال از 

بقیه لوازم تورم کمتری داشــته با اين حال اين 
محصولات نسبت به سال گذشته حدود 40 درصد 
افزايش قیمت داشته اند. شامپوهای ريزش مو و 
ضد شوره همیشه جزو محصولات گرانقیمت اين 
گروه هستند،  با اين اوصاف اگر مشتری ثابت اين 
شامپوها هستید، امســال بايد 40 درصد بیشتر 
برای خريد اين شامپوها هزينه کنید. يعنی اگر 
يک شامپوی ضد شوره پارسال با قیمت 400 هزار 
تومان فروخته می شد،  امسال برای خريد همان 

شامپو بايد 560 هزار تومان بپردازيد. 

   متوســط درآمد فروشــنده های لوازم 
آرایش در دو سال اخیر

چیزی که گزارش آکادمی بانک ســامان نشــان 
می دهد اين است که تصوير کلی بازار فروش لوازم 
آرايشی در نقاط شهری کشــور مثبت است، هم 
امسال و هم سال گذشته. البته امسال هنوز به پايان 
نرسیده ولی خود فروشنده ها پیش بینی کرده اند 
به رقمی که اول ســال برای آن خیز برداشته اند، 

می رســند. طبق اين گــزارش اندازه بــازار لوازم 
آرايشی در سال گذشــته حدود 39 هزار میلیارد 
تومان بوده. متوسط درآمد ماهانه حاصل از فروش 
نیز در اين سال به عدد 110 میلیون تومان برای هر 
واحد صنفی رسیده است. کاسبان لوازم آرايش در 
اين سال حدود 29 درصد ســود خالص داشته اند. 
يعنــی از 110 میلیون تومان حــدود 33 میلیون 

تومان آن سود ماهانه صاحب کسب و کار بوده. 
در سال 1402 سهم بازار لوازم آرايشی 59 هزار 
میلیارد تومان برآورد شــده اســت. نکته جالب 
اين اســت که فعالان اين شغل امسال به صورت 
ماهانه به درآمد حــدود 165 میلیــون تومان 
دســت يافته اند ولی با اينکه نســبت به پارسال 
فروش بیشتری داشته اند، سودشان در مقايسه 
به سال گذشته حدود 16 درصد اعلام شده است 
که نشان می دهد تورم اين محصولات و افزايش 
هزينه های عملیاتی نقش زيادی در کاهش سود 
خالص ماهانه افرادی که در اين صنف مشــغول 
هستند؛ داشته است. بررسی اين گزارش نشان 

می دهد،  درآمد فروشنده های تهرانی از متوسط 
کل کشور بیشتر است. تهرانی ها در سال 1401 
به طور ماهانه 137 میلیون تومان لوازم آرايشی 
و بهداشــتی فروخته اند و حدود 36 درصد از آن 
سود خالصی بوده که به دســت آورده اند، يعنی 
سه درصد بیشــتر از بقیه شــهرهای کشور. اما 
امســال هم وضعیت اين صنف در تهران نسبت 
به بقیه شهرهای کشور خیلی بهتر است. امسال 
درآمد ماهانه تهرانی ها از فروش لوازم آرايشــی 
و بهداشــتی حدود 222 میلیــون تومان اعلام 
شــده، اما از اين رقم فقط 16 درصد سود خالص 
به دست آورده اند و بقیه اين درآمد ماهانه را خرج 

هزينه های ديگر کرده اند. 

   متوسط تغییرات حجم فروش
نسبت به سال قبل 

اين گزارش حجم فروش محصولات فروشگاه ها را 
هم بررسی کرده است. به طور کلی 43 درصد از اين 
فروشنده ها اعلام کرده اند که حجم فروش در سال 
جاری نسبت به سال قبل با ثبات نسبی مواجه بوده 
است. 11 درصد از فروشــنده ها اعلام کرده اند که 
نسبت به سال قبل کمتر لوازم آرايشی و بهداشتی 
فروخته اند و اين میزان کاهش بیشتر از 25 درصد 
بوده. با اين اوصاف 17 درصد از فروشنده های لوازم 
آرايش نیز اعلام کرده   اند که ســال گذشــته لوازم 
بیشــتری فروخته اند که اين عــدد چیزی حدود 
25 درصد اســت. اما به طور میانگین میزان افزايش 
حجم فروش در فروشــگاه های لوازم آرايش حدود 
23 درصد بوده اســت. اگر بخواهیم به طور متوسط 
حجم فروش در هر واحد صنفی را حساب کنیم اين 
عدد حدود 3/8درصد رشد پیدا کرده است. اما بالا 
رفتن هزينه های عملیاتی مثل اجاره بها، مالیات و 
عوارض باعث شده که بعضی از فروشگاه ها با مشکل 
جدی در تداوم کسب و کار خود روبه رو شوند. به اين 
موارد بايد هزينه های واردات کالا و هزينه های خواب 
سرمايه از زمان ثبت سفارش کالای وارداتی تا زمان 
تحويل و فروش را هم به بقیه هزينه های جانبی اضافه 
کنیم. طبق اين گزارش به طور میانگین هزينه های 
جانبی و عملیاتی مغازه دارهای اين صنف 37 درصد 

نسبت به سال قبل افزايش يافته است.

افزایش فروش محصولات تولید داخل   
اين گزارش نشــان می دهد مردم امسال نسبت 
به سال گذشته به محصولات تولید ايران بیشتر 
توجه کرده اند. با اينکه نسبت به پارسال قیمت 
محصولات تولید داخل ايــران حدود 50 درصد 
افزايش قیمت داشته، اما توجه مردم باعث شده 
به طور میانگین 30 درصد بیشتر از سال گذشته 
محصول ايرانی به فروش برســد. يکی از عوامل 

مهمی که در اين رشــد اســتقبال از محصول 
ايرانی تاثیر داشــته، ورود محصولات بی کیفیت 
ارزان قیمت است که مردم بعد از يک بار استفاده 
و نتايج آن ديگر به سراغ آن محصول نمی روند، 
چون محصولات ارزان قاچاق وارداتی از برندهای 
ناشناخته و بیشتر يک بار مصرف است و مشتري 
کمتــر پولش را صــرف خريد ايــن محصولات 
بی کیفیت می کند. اما به غیر از اين موضوع خیلی 
مهم، يــک مجموعه عوامل اثرگــذار بر افزايش 
سهم محصولات تولید داخل از فروش محصولات 
آرايشی نقش داشته مثل: افزايش نرخ ارز، ممنوع 
شدن واردات رسمی، افزايش هزينه های واردات 
و در نتیجه افزايش قیمــت محصولات وارداتی، 
افزايش کیفیــت کالای تولید داخــل، واردات 
محصولات تقلبی و تاريخ مصرف گذشته و مقرون 

به صرفه بودن محصولات تولید داخل.

سود فروش محصولات داخلی و وارداتی   
رقابت درون صنفی در کنار رقابت با فروشندگان 
اينترنتی، باعث شــده تا محصولات تولید داخل 
که بیشــتر قیمت روی محصول ثبت شده است 
در مرز ســود 28 درصد به فروش برســند. ولی 
به طور میانگین سود حاصل از فروش اين دسته 
از محصولات تولید داخــل، در حدود 34 درصد 
تخمین زده شــده است. اما ســود محصولات 
وارداتــی خارجی بیشــتر از ســود محصولات 
تولید داخل است. چون روی محصولات داخلی 
طبق قانون بايد قیمــت مصرف کننده چه برای 
محصــولات آرايشــی و چه بــرای محصولات 
مراقبتی، درج شود. اما اين قانون برای محصولات 
خارجی وجود ندارد. چون اساســا واردات لوازم 
آرايشی و بهداشــتی خارجی ممنوع است. هر 
کدام از آنها هم با قیمت خود فروشنده به فروش 
می رسند. مثلا ممکن اســت يک ريمل اسنس 
ترکیه ای را در فروشگاهی در مرکز شهر به قیمت 
280 هزار تومان خريداری کنید، اما فروشــگاه 
ديگری در شــمال شــهر اين ريمل را با قیمت 
400 هزار تومان می فروشــد. قیمت محصولات 
بهداشــتی و مراقبت از پوســت و مو خارجی و 
وارداتی هم بیشتر توسط خود فروشنده و بسته 
به هزينه هايی که دارد، انتخاب می شــود. با اين 
اوصاف بر اساس اطلاعات به دست آمده از فعالان 
صنفی، حدود نیمی از واحدها حاشــیه ســود 
فروش محصولات وارداتــی را حدود 40 درصد 
برآورد کرده اند. اين در حالی است که 24 درصد 
فروشنده ها با درصد ســود بالغ بر 45 درصد اين 
گروه کالايی را فروخته اند. امــا به طور میانگین 
سود حاصل از فروش اين دســته از محصولات 
آرايشی حدود 40 درصد تخمین زده شده است. 

مردان مریخی
زنان  ونوسی

اطلاعات باورنکردنی که لازم است درباره 
کسب وکار فروشندگان آرایشی و بهداشتی بدانیم

گروه بازار|  آمارها نشان می دهند کاسبی فروشنده های لوازم آرایشی امسال از رونق قابل قبولی 
برخوردار بوده است. طبق گزارش پیمایش فضای کسب و کار که توسط آکادمی بانک سامان تهیه 
شده، فروشندگان لوازم آرایشی، این رشد و رونق فروش را مدیون رخدادهای متعدد اقتصادی، 
اجتماعی و... هستند. تغییرات سبک زندگی زنان، کاهش سن نوجوانان برای آرایش، افزایش 
تقاضای مردان برای اســتفاده از محصولات مراقبتی پوست و مو، افزایش سهم فروش آنلاین و 
افزایش تقاضا برای محصولات مراقبتی پوست از جمله این موارد هستند. یکی از نکاتی که در 
گزارش به آن اشاره شده افزایش تقاضا به دلیل تغذیه نامناسب و آلودگی زیست محیطی است. 
بعضی زنان به دلیل رژیم های سخت لاغری، دچار مشکلات پوستی و ریزش مو می شوند. آلودگی 
محیط زیست هم نقش زیادی در ایجاد چین و چروک و ریزش مو دارد. همین دو عامل به شکل 
غیرمنتظره ای در رونق بازار لوازم آرایشی تاثیر گذاشته و باعث شده درآمد فروشندگان این 
حوزه به طور متوسط در سال 1401، به متوسط ماهی 137 میلیون تومان برسد. فعالان این صنف 
پیش بینی می کنند درآمدشان امسال از ماهی 222 میلیون تومان بگذرد. با اینکه سال گذشته 
رقم فروش ماهانه شان کمتر بوده، اما حدود 36 درصد آن به عنوان سود خالص برای فروشندگان 
باقی مانده است اما امسال طبق پیش بینی ها میزان سود فروشندگان صنف آرایشی و بهداشتی 

پایین آمده و به رقمی در حدود 16 درصد رسیده است.
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رئیس کمیسیون فرهنگی شورای شهر اصفهان:
بودجه  تدوین  در  شهرفروشی  از  پرهیز  و  املاک  مولدسازی 

۱۴۰۳ مورد تأکید است
رئیس  کارپناه:     - اصفهان 
اجتماعی  فرهنگی،  کمیسیون 
شهر  اسلامی  شورای  ورزشی  و 
اصفهان با بیان اینکه باید مراقب 
باشیم در افزایش بودجه کمترین 
فشار به مردم وارد شود، گفت: در 
تدوین بودجه سال آینده باید به دنبال مولدسازی املاک باشیم و از شهر فروشی 
دوری کنیم. حجت الاسلام مهروی پور با بیان اینکه در آستانه تقدیم بودجه 
سال آینده هستیم، اظهار کرد: امروز شاهد بودیم لایحه های درآمدی شهری 
تقدیم شد، مراقب باشیم در افزایش بودجه کمترین فشار به مردم وارد شود. 
در موضوع عوارضات و… تصمیماتی اتخاذ شود که هم صلاح شهر رعایت 
شود و هم مردم تحت فشار قرار نگیرند. وی ادامه داد: باید به دنبال مولدسازی 
املاک باشیم و نگاه ویژه ای به احصاء مطالبات از سایر ارگان ها داشته باشیم، 
همچنین از شهر فروشی دوری کنیم و درآمد پایدار را تقویت و سهم درآمد 
ناپایدار را در بودجه کم کنیم. رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: در بودجه ۱۴۰۳ نگاه ویژه تری به 
حوزه فرهنگ و اجتماع داشته باشیم و سهم خاصی در سرانه ها و برنامه های 
این حوزه داشته باشیم. در موضوعات شهرسازی و مهندسی و معماری هم 
فرهنگ مطرح است که باید حتماً نگاه ویژه ای به این موضوعات داشته باشیم. 
نگاه ما به مشارکت در فعالیت های فرهنگی تقویت پیدا کند و در ارتقای 
سرانه ها از مجموعه های مردمی و سمن ها استفاده کنیم. وی ادامه داد: امسال 
ارتقا سرانه ها را حتماً لمس کنیم، همچنین باید به ساخت زمین های ورزشی 
کوچک مقیاس در بوستان کمک کنیم و در این زمینه باید عملکرد را ارتقا 
دهیم. حجت الاسلام مهروی پور بیان کرد: نماینده شهرداری تذکرات اعضای 
شورا را منتقل کنند تا شاهد فقط کتابت تذکرات نباشیم، بلکه اقدام باید 
صورت گیرد؛ هفته پیش تذکراتی در خصوص میدان عروج مطرح شد، بحث 
ما مرتبط با مردم است و اگر سانحه ای در این محل برای مردم رخ دهد ما 
مسئول هستیم. وی گفت: شهرداری نسبت به جمع آوری سگ های ولگرد در 
منطقه ۱۰ اقدام جدی داشته باشد؛ این سگ ها آلودگی محیطی ایجاد کرده اند 
و مردم اذیت می شوند، بارها تذکر داده ایم و مردم در این زمینه دغدغه دارند، 
بنابراین تا زمانی که این موضوع آسیب به کسی نزده است، شهرداری باید ورود 

کند و گزارشی نیز به شورا ارائه دهد.

معاون شهردار اصفهان مطرح کرد:
فرهنگی  برنامه های  تقویت  برای  سازمان ها  هماهنگی   لزوم 

در اصفهان
اصفهان -  کارپناه:  معاون فرهنگی شهردار و رئیس سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان با بیان اینکه هماهنگی بهتری باید 
برای اقدامات فرهنگی و فضای تبلیغاتی شهر انجام شود، گفت: از ظرفیت 
کمال  شود.  استفاده  فرهنگی  فعالیت های  گسترش  برای  باید  سازمان ها 
حیدری با اشاره به اینکه باید از ظرفیت سازمان ها برای گسترش فعالیت های 
فرهنگی استفاده کنیم، اظهار کرد: در شورای فرهنگی سازمان ها مصوب شد 
یک نفر به عنوان معاون فرهنگی یا نیروی فرهنگی در سازمان ها معرفی شود 
که به رغم مکاتبه ها هنوز اقدامی انجام نشده است. وی با بیان اینکه هماهنگی 
بهتری باید برای اقدامات فرهنگی و فضای تبلیغات شهر داشته باشیم، افزود: 
جشنواره فیلم کودک در اصفهان برگزار شد و انتظار داشتیم خانواده شهرداری 
حضور پیدا کنند، اما اطلاع نداشتند. معاون فرهنگی شهردار و رئیس سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان ضمن تبریک ولادت حضرت 
زهرا )س( خاطرنشان کرد: ویژه برنامه های هفته گرامیداشت زن و مادر از 
دیروز افتتاح شده است و تا پایان هفته ادامه دارد، همچنین سه شنبه نیز 
آئینی برای بانوان شاغل در شهرداری برگزار می شود. حیدری تصریح کرد: 
طبق نظر کمیته مساعدت ها و در راستای زمینه سازی برای افزایش درآمدها، 
مصوب شد تابلوهای شهری در اختیار معاونت فرهنگی شهرداری قرار گیرد 
تا فضای خوبی برای اطلاع رسانی برنامه های فرهنگی شهرداری ایجاد شود و 
شاهد رضایتمندی شهروندان باشیم، ایجاد فضای فرهنگی و برگزاری مراسم 

در شهر موجب ایجاد شور و نشاط می شود.

مدیر ناژوان شهرداری اصفهان:
درصدد توسعه نگرش همه جانبه به ماهیان و آبزیان آکواریوم 

ناژوان هستیم
اصفهان -  کارپناه:  مدیر ناژوان شهرداری اصفهان گفت: با توجه به ظرفیت 
آکواریوم ناژوان، به دنبال توسعه نگرش همه جانبه به ماهیان و آبزیان هستیم. 
مهدی قائلی در دیدار با مدیرکل شیلات استان اصفهان اظهار کرد: ما به دنبال 
ارائه روش های نوین در راستای ترویج فرهنگ استفاده از ماهی در زندگی روزمره 
مردم هستیم. وی افزود: از زمان تحویل آکواریوم به مدیریت شهری، رویکرد توجه 
همه جانبه به استفاده از ظرفیت های آکواریوم ناژوان مطرح شد و در این مورد یکی 
از نقاط تمرکز ورود ماهی در تمام سطوح زندگی شهروندان از جمله درمان، تغذیه، 
تکثیر و پرورش و نگهداری بوده است، مجموعه مدیریت شهری این آمادگی را 
دارد که با تمام امکانات در این عرصه نقش آفرینی کند. مدیر ناژوان شهرداری 
اصفهان تصریح کرد: اصفهان آماده حضور در تمام عرصه های آموزشی، پژوهشی و 
توسعه پرورش پابه پای قطب های موجود در کشور حتی با افق بین المللی با دخیل 
کردن تمام ارگان ها و مجموعه های تأثیرگذار و صاحب نظر همچون شیلات، محیط 
زیست، جهاد کشاورزی و حتی شرکت های دانش بنیان است. قائلی ادامه داد: شهر 
اصفهان با توجه به وجود ظرفیت آکواریوم می تواند نقش پررنگی در این مهم ایفا 
کند و در این راستا با توجه به مزیت های نسبی و ظرفیت های موجود در عرصه 
ناژوان آمادگی سرمایه گذاری در این مورد وجود دارد. وی عنوان کرد: امیدواریم 
با توجه به نقش انکارناپذیر ماهیان و موجودات آبزی در تمام ابعاد اعم از سلامت 
خانواده، همچنین به تعریف رویکرد ایجاد تفریحات خانواده محور در عرصه تحت 
عملکرد این مدیریت و نیز امکان استفاده از ظرفیت آکواریوم ناژوان در حوزه های 
دانش آفرینی، علمی، فرهنگی و اجتماعی مدیریت ناژوان بتواند به رسالت خود 
عمل کند. مدیر ناژوان شهرداری اصفهان خاطرنشان کرد: از دو مجموعه اداره کل 
شیلات و مجموعه مدیریت ناژوان درخواست شد که با احصای تقویم کاری منظم، 
شرایط محقق شدن اهداف فوق را در کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت فراهم 
کنند. در این بازدید و جلسه مشترک محمدرضا عباسی مدیرکل شیلات استان 
اصفهان نیز ضمن ابراز خرسندی از این هم افزایی و با طرح نظرات و دیدگاه های 
آن سازمان در رده کشوری و استانی گفت: شروع این حرکت در آینده اثرات بسیار 
مثبت و مؤثری خواهد داشت، بنابراین اداره کل شیلات نیز با توجه به اختیارات 
و رسالت های سازمانی آمادگی خود را به منظور نقش آفرینی و همکاری در این 

مسیر اعلام می دارد.

رئیس شورای شهر اصفهان:
میلیون   ۹۰ پیش پرداخت  در  کمک  نیازمند  شهری  مدیریت 

یورویی مپنا برای احداث خط ۲ مترو است
اصفهان -  کارپناه:  رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: هدف 
مدیریت شهری راه اندازی فاز اول خط دو متروی این کلان شهر در سال آینده 
است، بنابراین نیازمند هر کمکی برای تأمین پیش پرداخت مپنا به مبلغ ۹۰ 
میلیون یورو هستیم. محمد نورصالحی با گرامیداشت یاد شهید سردار حاج 
قاسم سلیمانی و مرحوم استاد پرورش اظهار کرد: روز گذشته شاهد برگزاری 
راهپیمایی باشکوه مردم به مناسبت ۹ دی روز بصیرت و میثاق امت با ولایت 
بودیم که امیدواریم پیرو خوبی برای شهدای والامقام باشیم و راه آن ها را ادامه 
دهیم. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به سفر معاون اجرایی 
رئیس جمهور به اصفهان گفت: در این سفر بازدیدی از پروژه قطار سریع السیر 
اصفهان-قم-تهران صورت گرفت؛ این نخستین بازدید از این پروژه، از سوی 
مقام مسئولی در حد معاون رئیس جمهور بود که طی دو سال گذشته صورت 
گرفت و پروژه از نظر زیرسازی تأیید و تاکید شد که فاینانس پروژه باید اجرا 
شود. نورصالحی با اشاره به بازدید معاون اجرایی رئیس جمهور از سالن اجلاس 
سران گفت: این پروژه سال ۱۳۸۹ طی موافقت نامه میان مدیریت شهری و 
دولت وقت با تأمین زمین از سوی شهرداری و تأمین مالی از سوی دولت 
آغاز شد، اما یک پنجم تعهد دولت عملیاتی شد، در حالی که مدیریت شهری 
به تعهدات خود به صورت کامل عمل کرد. وی با اشاره به برگزاری جلسه 
کارگروه مقابله با آلودگی هوا با محوریت محیط زیست گفت: در این جلسه بر 
توسعه زیرساخت های حمل و نقلی اصفهان تاکید شد؛ هدف مدیریت شهری 
راه اندازی فاز نخست خط دو متروی این کلان شهر در سال آینده است و مقرر 
شد هر کمکی برای تأمین پیش پرداخت مپنا به مبلغ ۹۰ میلیون یورو لازم 
است، صورت گیرد؛ همچنین کمک به تأمین اتوبوس برقی جزو مصوبات 

قرار گرفت.

توسعه شبکه برق کهگیلویه و بویراحمد محور دیدار مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای خوزستان و استاندار کهگیلویه و بویراحمد

اهواز - سید رحمان محمدی: مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
با استاندار کهگیلویه و بویراحمد دیدار و در خصوص شبکه انتقال و فوق توزیع این 
استان گفت  و گو کرد. شبکه برق انتقال و فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد 
تحت نظارت شرکت برق منطقه ای خوزستان است به همین دلیل علی اسدی 
مدیرعامل این شرکت با سید علی  احمدزاده استاندار کهگیلویه و بویراحمد دیدار 
و گفت  و گو کرد. در این دیدار علی اسدی گزارشی از اقدامات انجام شده برای 
توسعه شبکه برق انتقال و فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد مانند احداث 
خط چم شیر و بهره برداری از پروژه پست و خط دژکوه ) منطقه سوق و لنده( ارائه 
کرد. وی همچنین در این نشست با اشاره به اقدامات در دست انجام، از آمادگی 
این شرکت برای همکاری با بخش خصوصی و توسعه نیروگاه های مقیاس کوچک 
و تامین برق مورد نیاز صنایع، سخن گفت. سید علی احمدزاده استاندار کهگیلویه 
و بویراحمد نیز در این نشست، با اشاره به لزوم توسعه شبکه برق استان گفت: 
طرح تامین برق پایدار لنده کمک بزرگی به پایداری برق استان می کند. وی با 
بیان اینکه توسعه و رفع مشکلات برق استان مورد تاکید وزیر نیرو است، بیان کرد: 
زمین در اختیار برق منطقه ای خوزستان قرار می دهیم تا با جذب سرمایه گذار 
زمینه توسعه نیروگاه های خورشیدی فراهم شود. استاندار کهگیلویه و بویراحمد 
همچنین با اشاره به صنایع استان، خواستار تعامل و تامین برق مورد نیاز آنها شد. 
بر اساس این گزارش، علی اسدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان در 
این سفر ۲ روزه از شبکه انتقال و فوق توزیع استان کهگیلویه و بویراحمد نیز با 
هدف رفع مشکلات و عبور موفق از پیک بار ۱۴۰۳ بازدید کرد. وی همچنین با 
کارکنان امور انتقال کهگیلویه و بویراحمد دیدار و مسائل و درخواست های آنها را 

مورد بررسی قرار داد.

مردم گلستان در استقبال از رئیس جمهور حماسه سازی کردند
گرگان- استاندار گلستان در پانزدهمین جلسه شورای اداری استان باری 
دیگر از قدرشناسی و حماسه سازی مردم در استقبال از دومین سفر رئیس 
جمهور به گلستان سپاسگزاری کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری 
گلستان؛ دکتر علی محمد زنگانه امروز شنبه ۹ دی در جلسه شورای اداری 
گفت: استان گلستان بعنوان سرزمین برادری و نگارستان اقوام ایران زمین 
همانگونه که یک روز زودتر از حماسه ۹ دی سال ۸۸ بصیرت خودرا در 
دفاع از نظام مقدس جمهوری اسلامی نشان دادند در استقبال از دومین سفر 
رئیس محترم جمهور به استان نیز سنگ تمام گذاشته و حماسه دیگری را 
خلق کردند.وی افزود: در اولین سفر هیئت دولت به استان قول دادیم با کمک 
هم ، ظرفیت درآمد ناخالص استان را تا افق سال ۱۴۰۴ به ۲۲۴ هزار میلیارد 
تومان برسانیم که تاکنون با گذشت ۲6 ماه از این وعده به بیش از ۱5۰ هزار 
میلیارد تومان دست یافته ایم.استاندار گلستان ادامه داد: رئیس دولت سیزدهم 
همانند همیشه با ابتکارات و توجه ویژه به مناطق کمتربرخوردار و محروم در 
سفر به گلستان با حضور در شهرستان مرزی مراوه  تپه نگاه وحدت آفرین و 
توسعه محور دولت مردمی را به منصه ظهور گذاشتند.دکتر زنگانه با اشاره 
به مهمان نوازی قوم ترکمن تصریح کرد: شهرستان مراوه تپه در استقبال از 
ورود اولین رئیس جمهور تاریخ انقلاب به این شهر مرزی با رسومات خاص 
خود سنگ تمام گذاشته و بصیرت خودرا نشان دادند.وی خاطرنشان کرد: در 
سفر دوم دولت سیزدهم به استان مجموع ارزش طرح های افتتاح شده در 
این شهرستان 5۰۰ میلیارد تومان و ارزش عملیات آغاز اجرایی پروژه ها 7۰۰ 
میلیارد تومان بوده است.مقام عالی دولت در استان همچنین به توزیع عادلانه 
سرمایه در استان و نگاه ویژه به مناطق محروم اشاره کرد و گفت: با توجه 
خاصی که به توسعه منطقه محروم مراوه تپه شده است مردم این شهرستان 
قریب به 7 برابر میانگین سایر مردم استان از سرانه درآمدی برخوردار شده 
اند.استاندار گلستان افزود:در مصوبات دور دوم سفر رئیس جمهور به گلستان 
تنها در شهرستان مراوه تپه ۱۲ عنوان پروژه با اعتبار یک هزار و 665 میلیارد 

تومان تخصیص داده شده است.

مدیر عامل برق منطقه ای گیلان خبر داد؛
احداث نخستین نیروگاه خورشیدی ۲۰ مگاواتی در لوشان

رشت- مدیر عامل شرکت برق 
منطقه ای گیلان از احداث نخستین 
نیروگاه خورشیدی ۲۰ مگاواتی در 
لوشان خبر داد. محمود دشت بزرگ 
اظهار کرد: سیاست ها و برنامه های 
توسعه  بر  مبنی  نیرو  وزارت 
انرژی های تجدید پذیر بوده و بر اساس این برنامه ها، حدود ۴5۰۰ مگاوات ظرفیت 
در بخش نیروگاه های خورشیدی باید در سطح کشور ایجاد شود. وی با بیان اینکه 
نخستین نیروگاه خورشیدی ۲۰ مگاواتی در منطقه لوشان احداث می شود، افزود: 
خوشبختانه برنده مناقصه احداث این نیروگاه مشخص شده و رایزنی ها با سرمایه 
گذار در سازمان انرژی های تجدید پذیر و بهره وری انرژی برق ایران )ساتبا( به 
زودی انجام خواهد شد تا شاهد آغاز عملیات اجرایی این رویداد در استان باشیم. 
مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان گفت: به منظور تسریع در اجرای پروژه، 
هماهنگی جامع تر با منابع طبیعی، جهاد کشاورزی و …، ضروری بوده تا با آغاز 
عملیات اجرایی، پروژه به خوبی و با سرعت پیگیری و دنبال شود. دشت بزرگ در 
خصوص مراحل اجرایی پروژه و جزئیات این پروژه ادامه داد: صفر تا صد احداث 
نیروگاه و همچنین اتصال این نیروگاه تحت ولتاژ ۲۰ کیلوولت به پست ۲۰/6۳ 
کیلوولت لوشان و توسعه آن نیز بر عهده سرمایه گذار است. وی افزود: برای انتقال 
برق تولیدی نیروگاه خورشیدی به پست لوشان، نیاز به احداث 6 کیلومتر شبکه 
انتقال می باشد که اگرچه این مرحله نیز برعهده سرمایه گذار بوده، اما جهت 
تسهیل و تسریع در اجرای پروژه، همه دستگاه های اجرایی و امکانات استان باید 
بسیج شوند تا پروژه به نتیجه برسد و مردم شریف استان گیلان از منافع آن بهره 
مند شوند. مدیر عامل شرکت برق منطقه ای گیلان تصریح کرد: به طور حتم 
پروژه های نیروگاهی دیگری در بخش خورشیدی پس از اتمام این پروژه آغاز 
خواهد شد و اعتقاد داریم که موفقیت در این بخش، جز با تعامل سازنده و بهینه 
و تکریم سرمایه گذار و تسهیل گری در چالش ها و مشکلات پیش روی پروژه، 

میسر و مقدور نمی باشد.

دمای ادارات سراسر استان مرکزی پایش می شود
اراک- سازمان ها، ادارات، مراکز دولتی و عمومی ملزم به رعایت و کنترل 
دمای ۱۸ درجه در فضای داخلی، فضاهای عمومی و سرپوشیده هستند. به 
گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی، مهدی کمال آبادی فراهانی 
مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی از آغاز طرح پایش دمای سازمان ها، 
ادارات، مراکز دولتی و عمومی از ابتدای آذر ماه خبر داد و گفت: طرح مذکور 
در راستای اجرایی کردن بخشنامه صادره از سوی نهادهای بالا دست، وزارت 
نفت و نیز دستورالعمل های ابلاغی از سوی شرکت ملی گاز ایران صورت 
می پذیرد. وی افزود: بر اساس دستور ابلاغی تمامی وسایل گرمایشی این 
ساختمان ها می بایست یک ساعت قبل از شروع وقت اداری روشن و یک 
ساعت قبل از پایان وقت اداری خاموش شوند، در این راستا همه وسایل 
گرمایشی در زمان تعطیلی ادارات باید خاموش باشند و در صورت عدم رعایت 
الگوی مصرف و موارد مندرج در دستورالعمل ها با جرایم افزایش نرخ و قطع 

گاز مواجه خواهند شد.

عملیات بهسازی شبکه مخابراتی شهرستان های مینودشت و گالیکش  
گرگان- در یک عملیات یکروزه ، شبکه مخابراتی شهرستان های مینودشت 
وگالیکش بهسازی شد. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان، باحضور 
تیم های کارشناسی ومتخصص از ادارات مخابرات استان، شبکه مخابراتی در 
غلامعلی  دکتر  گفته  به  شد.  بهسازی  وگالیکش  مینودشت  های  شهرستان 
مینودشت  های  شهرستان  در  مخابراتی  شبکه  بازسازی  عملیات  شهمرادی 
وگالیکش با حضور تیم های متخصص مخابرات استان در طی یک روز انجام 
و ارتباط بیش از۱6۰۰مشترک که با قطعی روبرو بوده اند برطرف شده است.  
وی با اعلام این مطلب که این دومین عملیات جهادی در طول دوماهه گذشته 
بوده گفت: با اعزام تیم های جهادی به شهرستان های مختلف ، بازسازی شبکه 
مخابرات درسطح استان انجام خواهد شد. مدیرمخابرات منطقه گلستان با ابراز 
خرسندی از همکاری دستگاههای ذیربط همچون فرمانداری ها وبسیج ادارات 
گفت : این عملیات بصورت بسیجی وجهادی در طول یکروز انجام شده وشبکه 

مخابراتی در شهرستان های مینودشت و گالکیش بازسازی شد.

بازدید استاندار خوزستان از پست برق فوق توزیع هفتکل ۲

اهواز - سید رحمان محمدی: استاندار خوزستان از پروژه در حال احداث 
پست و خط برق هفتکل ۲ شرکت برق منطقه ای خوزستان در شهرستان 
از  استاندار و هیئت همراه  بازدید کرد. علی اکبر حسینی محراب  هفتکل 
محل پست ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت هفتکل ۲ و خط این پست بازدید کردند. 
محمد علی شاهزاده مدیر دفتر نظارت طرح های توسعه پست های برق شرکت 
برق منطقه ای خوزستان در توضیح روند اجرایی این پروژه به استاندار گفت: 
پست برق فوق توزیع هفتکل ۲ که در حال حاضر 65 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد ۱۰۰ مگاولت آمپر ظرفیت خواهد داشت و قطعه اول خط تغذیه کننده 
این پست، ۲۲ کیلومتر مدار دارد. وی افزود: این پست برای افزایش پایداری 
و تامین برق شهرستان هفتکل طراحی و برنامه ریزی شده و برای تکمیل 
نهایی به ۳5۰ میلیارد تومان نقدینگی نیاز دارد. به گفته مدیر دفتر نظارت 
طرح های توسعه پست های برق شرکت برق منطقه ای خوزستان در صورت 
تامین نقدینگی مورد نیاز، پست مذکور در سال ۱۴۰۴ وارد مدار خواهد شد. 
علی اکبر حسینی محراب استاندار خوزستان نیز در این بازدید با اشاره به 
اهمیت پست برق هفتکل ۲ برای تقویت زیرساخت های برقی منطقه، خواستار 
تسریع در روند اجرایی پست شد. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت 

انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

وزیر راه و شهرسازی وارد شهرستان مرزی آستارا شد
رشت- وزیر راه و شهرسازی روز شنبه نهم دی ماه به منظور افتتاح پل 
مرزی جدید و مشترک اتومبیل رو و همچنین سایت موقت پایانه مرزی جدید 
آستارا در مرز ایران و جمهوری آذربایجان وارد شهرستان مرزی آستارا در 
استان گیلان شد. مهرداد بذرپاش که ریاست هیئت ایرانی کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری آذربایجان را بر 
عهده دارد، در بدو ورود با استقبال اسدالله عباسی استاندار گیلان، محمد رضا 
شهاب زاده فرماندار آستارا و مسئولان استانی و محلی وارد شهرستان مرزی 
بندر آستارا شد. افتتاح رسمی پل مرزی مشترک اتومبیل رو بر روی رودخانه 
مرزی آستارا چای، راه موقت دسترسی به بزرگراه بین المللی و ترانزیتی آستارا 
- آستارا و سایت موقت پایانه مرزی جدید آستارای جمهوری اسلامی ایران 
و همچنین شرکت در کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و 
جمهوری آذربایجان با حضور مقامات مسئول ارشد وزارتخانه ها و سازمان های 
اقتصادی، سیاسی و امنیتی مختلف دو کشور همسایه از جمله برنامه های سفر 
یک روزه مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی به شهرستان مرزی بندر آستارا 

در شمال غربی استان گیلان است.

سوانح  جانباختگان  آمار  کاهش  در  گلستان  نخست  رتبه  کسب 
رانندگی درون شهری کشور

گرگان- معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار گلستان از کسب رتبه 
نخست گلستان در کاهش آمار جانباختگان سوانح رانندگی درون شهری 
کشور خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری گلستان، سیدمهدی 
مهیایی گفت: با پیگیری های استاندار گلستان و برگزاری منظم و مستمر 
جلسات شورای راهبری تصادفات استان در راستای کاهش تلفات تصادفات 
رانندگی و در اجرای مصوبات یکصد و چهل و سومین نشست شورای عالی 
با هدف بررسی وضعیت تصادفات  هماهنگی ترافیک شهرهای کشور که 
رانندگی استان ها برگزار شد، استان گلستان حائز رتبه نخست کاهش آمار 
اتخاذ تدابیر  ادامه داد:  جانباختگان درون شهری در سطح کشور شد.وی 
جهادی، عملیاتی و اجرایی، بسیج کلیه ظرفیت های استان و دیگر دستگاه های 
متولی امر ترافیک، همچنین توسعه انضباط ترافیکی، تسهیل در تردد، رفع 
نقاط حادثه خیز درون شهری را می توان از عوامل کسب این موفقیت بزرگ 
برشمرد.معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار گلستان تصریح کرد: انتشار آمار 
وضعیت جانباختگان سوانح رانندگی درون شهری )۸ ماهه سال ۱۴۰۲ نسبت 
به مدت مشابه سال ۱۴۰۱( بر اساس اعلام سازمان پزشکی قانونی بوده است.

خبر

از آرمان احمدی  
             پژوهشگر حقوق کیفری

مجازات حضور در مرکز غیرقانونی ماساژ آقایان توسط خانم ها چیست؟
پاسخ به سوالی درباره دریافت حقوق کار روزمزد
اینهفتهبهسوالدونفرازمخاطبانروزنامهپاسخمیدهیم:

سوال: من در مرکز ارائه ماساژ به آقايان توسط 
خانم ها دستگیر شدم و به دريافت ماساژ و خدمات 
جنســی )بدون انجام عمل دخــول( از يک خانم 
اعتراف کردم. پس از ســپری کردن يک شــب در 
بازداشتگاه با ســپردن وثیقه پنجاه میلیون تومانی 
آزاد شدم. در حال حاضر منتظر ابلاغیه از سامانه ثنا 
و تشکیل دادگاه هســتم. می خواستم بدانم حکمم 

چه خواهد بود؟ 
پاسخ: طبق مــاده 637 قانون مجازات اسلامی، 
»هرگاه زن و مردی که بین آن ها علقه زوجیت نباشد، 
مرتکب روابط نامشروع يا عمل منافی عفت غیر از زنا 
از قبیل تقبیل يا مضاجعه  شوند، به شلاق تا نود و نه 
ضربه محکوم خواهند شــد و اگر عمل با عنف و اکراه 

باشد فقط اکراه کننده تعزير می شود.«
البته بايد گفت که اثبات چنین جرمی کار ساده ای 
نیســت. در واقع اگر در اين زمینــه گزارش ضابط 
قضايی وجود ندارد و او تمام جزئیات مربوط به اين 
جرم را خود مشــاهده نکرده و اثبات صرفا به خاطر 
ترس شما از روند پلیسی و قضايی بوده است؛ با توجه 
به اصل عدم تجسس و تحقیق در امور منافی عفت 

می توانید از اقرار خود در دادگاه عدول کنید. 
سوال: من با يک شرکت پخش تراکت برای کار 
تماس گرفتم. آدرس دادند و ديدم کلینیک اســت 
که قرار بوده تراکتشان را پخش کنم. 2 هزار تراکت 
بود و قرار بود بعد از پخش دســتمزدم را به صورت 
روزانه بدهند ولی چون تراکت ها زياد بودند گفتند 
فردا هم بقیه اش را بزن تا تســويه کنم. من از آن ها 
شناختی نداشتم و خواستم آن روز را تسويه کنند 
تا برای فردا را هم انجام بدهم ولــی ديگر جوابم را 

ندادند و پولی هم ندادند. اسم شرکت را نمی دانم و 
آدرس را هم و فقط يک شماره تماس داشتم. چطور 
می توانم به پولم برســم و حقوقم را دريافت کنم؟ 
البته پیامک هايی هست که بین ما رد و بدل شده و 
سفارش کار و میزان دستمزدم را مشخص کرده اند. 
به يک دفتر خدمات قضايی مراجعه کنید و متن زير را 
به صورت يک اظهارنامه )با پرداخت کمتر از ۵0 هزار 
تومان( به آدرس کلینیک و در صورت امکان به شماره 

تلفنی که از آن فرد داريد ارسال يا ابلاغ کنید:
کلینیک.... / آقای يا خانم....

با سلام
اينجانب در تاريخ........ با هماهنگی صورت گرفته از 
سوی فردی که خود را ...... معرفی کرده با شماره تلفن 
......؛ اقدام به پخش تراکت تبلیغاتی آن مجموعه در 
سطح شهر ..... کردم. با اين حال تاکنون مبلغی بابت 
دســتمزد به اينجانب پرداخت نشــده است. ظرف 
مدت 10روز پس از دريافت اين اظهارنامه نســبت 
به تسويه حســاب با اينجانب اقــدام نمايید در غیر 
اينصورت، در مراجــع قانونی ازجمله هیات های حق 
اختلاف کار و نیز مراجع دادگستری نسبت به شکايت 
از شما اقدام خواهم کرد. بديهی است که در پايان اين 
روند، شما هزينه دادرســی را هم بايد مطابق قواعد 

قانونی پرداخت کنید. 
پارکهدوشــنبههرهفتــهدرهمیــنصفحه،به
پرسشهایحقوقیشهروندانپاسخمیدهد.شما
هممیتوانیدسوالاتخودرابهدونشانیالکترونیکی

زیریاپیامک۰۹۲۰۲۰۰۱۷۰۷ارسالکنید:
PR@7sobh.com
Mo.masjedi@gmail.com

     پارکه / مصطفی آرانی

امســال برای نخســتین بار در کشــور مراســمی برای 
گرامیداشت روز دفاتر اسناد رســمی برگزار شد. از سال 
گذشته ششم دی ماه به عنوان روز اختصاصی اين صنف 
در نظر گرفته شده است. دلیل هم اين عنوان شده که »اين 
روز، دويست و هشتاد و دومین روز سال است و در آيه 2۸2 
ســوره بقره نیز بر ضرورت کتابت عقود و معاهدات تاکید 

شده است.«
اما در مراسم امسال که در اصفهان برگزار شده سايه يک 
تهديد و يک فرصت جدی برای اين شغل به شدت احساس 
می شود. آن تهديد طرح تسهیل کسب وکار مجلس است 
که باعث شده افراد زيادی به عنوان سردفتر جذب شوند و 
آن فرصت طرح الزام مردم به ثبت اســناد عادی است که 
البته هنوز مراحل تصويب را در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام می گذراند. با اين مقدمه گزيده سخنان علی خندانی، 
رئیس کانون سردفتران و دفترياران اسناد رسمی را در اين 

مراسم بخوانید: 
قانون تسهیل صدور مجوز کسب وکار با هر انتقادی که به 
آن وارد است، مصوب شــده و لازم الاجراست. ما با کسانی 
که تازه وارد حرفه سردفتری می شوند، مشکل نداريم بلکه 
اشکال به کیفیت تصويب قانونی اســت که سردفتران را 
بیکار می کند و به افراد تازه وارد در باغ سبز نشان می دهد. 
اما مطمئنیم اين افراد به زودی با در بسته مواجه می شوند 
چون نمی دانند که بیش از 60درصد دفاتر کشــور ضررده 
مطلق هستند. وضعیتی که برای مشاغل حقوقی ايجاد شده 
نگران کننده است و دود آن به چشم افرادی خواهد رفت که 

قوانین آن را تصويب می کنند.
تنها راه نجات از پولشــويی و زمین خواری اين اســت که 
مالکیت ها معین و مشخص شود. جايگاه سردفتری از زمانی 

که در کشور اين تفکر حاکم شد که تمام عقود بین مردم 
بايد ثبت و ضبط رسمی شود ارتقا پیدا کرده است. نیاز است 
عقلای کشور به سمتی بروند که بساط اسناد عادی برچیده 
شود.  در تلاشیم که خدمات در پلتفرم ها ارائه و تنظیم سند 
غیرحضوری شود البته گســترش دفاتر مجازی به معنای 
نابودی دفاتر اسناد رسمی نیســت بلکه کیفیت خدمات 
ســردفتران ارتقا پیدا می کند. اگر چنیــن نکنیم حذف 
می شويم؛ همانگونه که سیستم بانکداری با تصمیم خود 
اقدام به هوشمندسازی کرد و اگر منتظر می ماند ديگران 
برای آن تصمیم بگیرند اکنون حذف شــده بود. بهارلويی، 
رئیس کانون ســردفتران و دفترياران استان اصفهان هم 
در اين مراســم در خصوص تصويب قانون تسهیل صدور 
مجوزهای کســب وکار گفته: با اين طرح محدوديت ورود 
افراد به حرفه سردفتری برداشــته می شود، شايد افرادی 
که در اين خصوص سیاستگذاری کرده اند قرآن را نخوانده 
و نمی دانند که اين حرفه با تجارت متفاوت اســت، قانون 
تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار همانطور که نانوايی نان 
می دهد سردفتر نیز سند صادر می کند. در طول يک قرن ۸ 
هزار و ۵00 مجوز سردفتری صادر شده در حالی که اکنون 

با يک آزمون ۹ هزار و ۵00 نفر جذب اين حرفه می شوند.
نتیجه طرح الزام تنظیم سند رسمی که مورد بررسی مجمع 
تشــخیص مصلحت قرار گرفته، منافی تاکیدات رهبری 
است. بنگاه ها حق تنظیم سند را ندارد اما برخلاف طرح های 
مقابله با اين مسئله و پس از طی فرايند قانونگذاری، مجددا 
ســازوکاری فراهم شــده که آن ها می توانند پیشنويس 
بنويســند و اين پیشــنويس به منزله يک سند محسوب 
شود، اما چنین امری آثار حقوقی ندارد مگر اينکه در دفتر 

اسناد ثبت شود.

بر اســاس ماده 301 قانون آيین دادرســی کیفری، 
دادگاه کیفری 2 برای رسیدگی به کلیه جرايم، دارای 
صلاحیت عام است مگر آنکه قانون رسیدگی به جرايمی 
را )خواه بر حسب مجازات و خواه بر حسب نوع جرم( 
در صلاحیت مرجع خاص ديگری قرار داده باشــد. در 
واقع اگر جرايمی که در صلاحیت دادگاه کیفری يک، 
دادگاه انقلاب، دادگاه اطفال و نوجوانان و دادگاه نظامی 
است را مشخص کنیم، ساير جرايم در حوزه صلاحیت 
دادگاه کیفری دو قرار می گیرد. برای مثال رسیدگی 
به جرايم موجب مجازات ســلب حیات در صلاحیت 
دادگاه کیفری يک اســت، از اين رو دادگاه کیفری دو 
اجازه رسیدگی به آن را ندارد. در واقع دادگاه کیفری 
2 همان دادگاه عمومی جزايی سابق است که در قانون 
آيین دادرسی کیفری مصوب ۹2 تغییر نام داده است. 
رسیدگی در اين دادگاه مبتنی بر نظام وحدت قاضی 
اســت، يعنی با حضور رئیس يا دادرس علی البدل در 
حوزه قضايی هر شهرستان تشکیل می شود. در تمامی 
جلسات دادگاه های کیفری دو، دادستان يا معاون او يا 
يکی از دادياران می توانند برای دفاع از کیفرخواست 
حضور يابند، مگر دادگاه حضور دادســتان را ضروری 
تشخیص دهد. چه نوع جرايمی در صلاحیت اين دادگاه 
قرار می گیرند؟ رســیدگی به اعمــال مجرمانه ای که 
مستوجب تعزير هستند، مانند سرقت تعزيری، شرب 
خمر تعزيری، تصرف عدوانــی کیفری، کلاهبرداری، 
خیانت در امانت، تخريب، توهین و موارد مانند آن در 

صلاحیت اين دادگاه قرار دارند.
برای درک بهتر نحوه رسیدگی در اين دادگاه، به طور 

مثال شــخصی را در نظر بگیريد که به جهت ارتکاب 
عمل مجرمانه هتک حیثیت توسط متهم، به او ضرر و 
زيانی رسیده  است. اين شخص با ثبت دادخواست در 
دفتر خدمات الکترونیک قضايی اين موضوع را مطرح 
می کند. ســپس، تحقیقات مقدماتی توســط داديار 
انجام می شــود. در صورتی  که ادله، وقــوع اين عمل 
مجرمانه را ثابت کنند، دادستان کیفرخواست را صادر 
و به  همراه پرونده، به دادگاه کیفری دو ارسال می کند. 
)کیفرخواست به معنی درخواست کتبی دادستان، برای 
رسیدگی به عمل مجرمانه و صدور رای برای آن است(. 
البته در صورتی که جرم از جرايمی باشد که مستقیما 
در دادگاه مطرح شود، جهت حضور در جلسه رسیدگی، 
تاريخ آن به شــاکی و متهم ابلاغ می شود. قاضی اين 
دادگاه کیفری با بررســی همه  جانبه اين پرونده، رأی 

مقتضی را صادر می کند. 
نمونه رای صادره از دادگاه کیفری 2: در خصوص اتهام 
آقای م... داير بر ايراد ضرب و جرح عمدی همســرش 
خانم س... نظر به شــکايت شــاکی، گزارشی مرجع 
انتظامی، گواهی پزشکی قانونی و اقرار صريح متهم و 
ساير قراين و محتويات موجود در پرونده، بزه انتسابی 
را محرز و مسلم دانسته است و با استناد به ماده 2۹4 
و 302 و 304 و 4۸4 از قانون مجازات اســلامی متهم 
را به پرداخت سی و هفت میلیون تومان بابت ايرادات 
وارده در حق شاکی خانم س… ظرف مدت يک سال از 
زمان وقوع جرم محکوم می نمايد. رأی صادره حضوری 
در خصوص پرداخت ديه با توجه به مفهوم مخالف ماده 

232 قانون آيین دادرسی کیفری قطعی است. 

پژوهشگرحقوقکیفری.برایارتباط
باایشانمیتوانیدباصفحهاینستاگرامی

lawstation_irتعاملکنید.

دادگاه کیفری ۲ کجاست؟هشدار در مورد آینده شغل سردفتری
مجوز ۹هزار و ۵۰۰ محضر جدید صادر شده در حالی که رئيس 

محضردارها می گوید ۶۰ درصدمان زیان ده هستيم

آنچه یک شهروند باید از حقوق کيفری بداند – ۱۴

     نکته  

 نکته ديگری که در مورد دعاوی ملکی بايد به آن اشــاره 
کنیم اين است که پس از صدور رای کمیسیون ماده 12 
قانون زمین شهری مبنی بر موات بودن يک زمین، آن زمین 
به تملک دولت در می آيد و دولت به راحتی سند مالکیت 
آن را به نام خود دريافت می کند هر چند که انتقال سند 
مالکیت به نام دولت به موجب رای اين کمیسیون، سال ها 
طول می کشد. اما در خصوص اشــخاص اعم از حقیقی و 
حقوقی اين قاعده حاکم نیست و اگر ثابت شود فرضا زمینی 

که به نام دولت صادر شده است متعلق به ديگری است و 
حتی به موجب حکم قطعی اين حقیقت کشف شود، در 

اين صورت نیز بايستی ابطال سند از دادگاه مطالبه شود. 
بنابراين اگر شما در خصوص ابطال رای کمیسیون ماده 12 
يا ديگر کمیسیون ها اعم از کمیسیون های زمین شهری و يا 
منابع طبیعی و ديگر نهادهای دولتی در دادگاه دادخواستی 
مطرح کنید و سند به نام دولت تنظیم شده باشد، بايستی 
ضمن طرح دعوی ابطال رای کمیسیون، تقاضای ابطال 
ســند مالکیت را نیز علیه دولت مطرح کنید در غیر اين 
صورت حتی اگر قاضی رسیدگی کننده راسا اقدام به صدور 
رای مبنی بر ابطال ســند مالکیت دولت کند اين اقدام او 

مطمئنا توسط دادگاه تجديدنظر نقض خواهد شد، چرا که 
خارج از خواسته صادر شده است.

در اين زمینه توجه شما را به يک رای جلب می کنیم:
خواهان: يک آقا

خوانده: وزارت مسکن و شهرسازی )کمیسیون ماده 12 
قانون زمین شهری(

خواسته: ابطال نظريه تاريخ 2۵ خرداد کمیسیون راجع به 
يک ملک در تهران

رای دادگاه بــدوی: دادگاه با عنايت به خواســته و احراز 
مالکیت و سمت خواهان قبل از انتقال سند به نام خوانده 
به نمايندگی از ســوی دولت و همچنیــن مفاد نظريات 

کارشناس بدوی و نیز هیات های سه و پنج نفره کارشناسان 
که به اعتقاد دادگاه نظريات ابرازی با اوضاع و احوال مسلّم 
قضیه و دلايل و مستندات موجود در پرونده مطابقت داشته 
و متفقاً )همگی( نوعیت زمین را قبل از تاريخ ۵ تیر 13۵۸ 
باير مزروعی تشخیص داده اند و باعنايت به اينکه در اين 
مرحله از رسیدگی ايراد و اعتراض موجّهی که مؤثر در قضیه 
باشد از ناحیه سازمان خوانده به عمل نیامده...حکم بر ابطال 
رأی کمیســیون و احراز باير مزروعی بودن ملک موضوع 
پرونده و ابطال سند مالکیت تنظیمی به نام سازمان مسکن 
و شهرسازی )سازمان ملی زمین و مسکن به نمايندگی از 

دولت جمهوری اسلامی ايران( صادر می کند. 
رای دادگاه تجديدنظر: آن قســمت از دادنامه تجديدنظر 
خواسته...که بر ابطال نظريه کمیســیون ماده 12 قانون 
زمین شهری...اشعار دارد موافق قانون و مقررات موضوعه 
بوده و اعتراض به شرح لايحه اعتراضیه وارد نبوده و متضمن 

جهت موجّه در نقض آن نمی باشد زيرا که اولًا؛ تشخیص 
نوعیّت اراضــی از حیث باير يا موات بــودن، امری فنی و 
مستلزم کسب نظريه متخصصین می باشد که به دلالت 
نظريه ابرازی کارشناسان رسمی دادگستری يک نفره و سه 
نفره و پنج نفره که مباينتی با اوضاع و احوال مسلم قضیه 
نیز ندارد پلاک ثبتی مختلفٌ فیه مســبوق به احیاء اعلام 
گرديده اســت، ثانیاً؛ مراتب مالکیت خواهان ها نسبت به 
پلاک مبحوثٌ عنه قبل از اعلام نظريه کمیسیون ماده 12 
قانون زمین شهری به دلالت پاسخ استعلام ثبتی مضبوط 

در پرونده نیز محرز و مسلّم می باشد.
آن قســمت از دادنامه تجديدنظرخواســته که بر ابطال 
ســند مالکیت تجديدنظرخــواه و محکومیــت وی به 
پرداخت خســارات دادرســی )اعمّ از هزينه دادرســی، 
هزينــه کارشناســی و حــق الوکالــه وکیــل( در حق 
تجديدنظرخواندگان اشعار دارد مخالف قانون و مقررات 

موضوعه بوده و متضمن جهت موجّه در نقض آن می باشد، 
زيرا که اولًا؛ آنچه خواهان ها به شرح دادخواست تقديمی 
درخواست نموده اند، صرفاً ابطال نظريه کمیسیون ماده 
12 قانون زمین شــهری بوده که دادگاه نخستین مکلف 
بوده صرفاً در محدوده خواســته اظهارنظر نمايد و ابطال 
ســند مالکیت که موضوع حکم قرار گرفته جزو خواسته 
خواهان ها نبوده است و دادگاه خارج از خواسته نظر داده 
است...ثانیاً؛ اقدامات صورت گرفته از ناحیه تجديدنظرخواه 
در جهت اصدار نظريه کمیســیون ماده 12 قانون زمین 
شــهری در اجرای قانون و در راســتای اعمال حاکمیت 
دولت بوده است و جبران خسارت در اين خصوص مطابق 

صراحت ماده 11 قانون مسئولیت مدنی منتفی می باشد.
راهارتباطیباوکیل:
mahtabsahabi.com:وبسایت
vakil_sahabii@:اینستاگرام

یک نکته کوچک ولی اساسی در مورد ابطال اسناد مالکیت دولت
درسنامه های حقوقی برای زندگی روزمره – ۶۱

مهتاب سحابی *  
            وکیل دادگستری



   تلویزیون
   سینما

  موسیقی 

   تئاتر
   کتاب
  گیم 

VOD   
09   فوتبال

دوشنبه | 11 دی 1402 | شماره 3677صفحات 09 تا 12

   توئیت بازی
دفاع رئیس از عملکرد شب یلدا

کامنت ها

پیمان جبلــی، رئیس ســازمان صــدا و ســیما در گفت و گو با 
خبرگزاری تسنیم از عملکرد تلویزیون در شب  یلدا دفاع کرد. او 
در پاسخ به سوالی درباره شب یلدای تلویزیون و حضور چهره های 
اینستاگرامی گفته: »طبق سرشماری جدید با 87 میلیون مخاطب 
روبه رو هســتیم. ما از نظر منتقدین منصف نه تنها به همه اقشار 
احترام گذاشــتیم بلکه در مجموع آنچه در شب یلدا شبکه های 
مختلف صداوسیما تولید کردند به طور عموم مورد نظر نخبگان و 
منتقدان قرار گرفت و از نظر تعداد مخاطبان نیز در 4 سال گذشته 
رکوردشکنی کرد.« همچنین جبلی که پیش تر محتوای ناسالم 
برخی سریال های خانگی را زیر سوال برده بود، در توضیح تکمیلی 
گفته:»نمی خواهم توصیه کنم بلکه تعامل و هم افزایی که با سکوها 
و برنامه سازان داریم تا حد امکان معیارهایشان را به معیارهایی که 
در حوزه خانواده و سلامت فرهنگی دارند و موردنظر و درخواست 
مردم است به خودشان نزدیک تر کنند. به نظرم می آید تا حدود 
زیادی این تعامل و هم افزایی با صداوسیما و ساترا تأثیر داشته و 
امیدواریم بیشتر شود. یعنی ما شاهد مواردی نباشیم که منجر به 
این بشود خانواده ها و مردم احســاس ناامنی از محتوای تولیدی 
در فضای مجازی نکنند و به گونه ای نشــود مردم استقبالشان از 
پلتفرم ها به مرور کمتر شود و این یک ضرر و زیانی است که متوجه 

خود سکوها می شود.«

  وحید ســعیدی:  اصرار مســئولان تلویزیون مبنی بر 
اینکه همه اقشــار حتی نخبگان برنامه های یلدا این رسانه را 
پســندیدند در نوع خود جالب و البته تعجب برانگیز اســت. 
باید این نکته را گوشزد کرد که اگر شما اتفاقی را رقم زده اید 
که همه را راضی نگه داشته باشید یک جای کارتان می لنگد. 

بگذریم.

  احمد رنجبر: نمی دانم مدیــران آن چه به زبان می آورند، 
اعتقاد قلبی اســت یا گاه در اســتفاده از واژه ها دچار اشــتباه 
می شوند. نمونه اش همین جمله که برنامه های یلدا مورد توجه 
و نظر نخبگان و منتقدان قرار گرفته. احتمالا همانطور که آقای 
جبلی درباره دیدگاه قبلی یعنی »محتوای ناسالم سریال های 
خانگی« رفع ابهام کرده، درباره نظر جدیدش هم توضیح بیشتر 

خواهد داد.

   آنالیز    رصد خانه

رضا مقصودی بعد از موفقیت فیلم »خجالت نکش« درصدد این برآمد تا قسمت دوم آن را هم 
تولید کند. از آنجایی که این تصمیم مصادف شده بود با همه گیری ویروس کرونا، مقصودی 
قصد کرد تا قسمت دوم را در قالب سریال تولید کند. طولانی شدن روند تولید و در ادامه پایان 
پاندمی موجب شد تا گروه تصمیم جدیدی بگیرند و خجالت نکش2 را در قالب فیلم – سریال 
تولید کنند. این پروژه دو ماهی است که تصویربرداری آن در یکی از شهرهای اطراف تهران 
شروع شده و قرار است ابتدا نسخه سینمایی آن آماده و اکران شود و در ادامه نسخه سریالی 
آن از طریق پلتفرم »فیلمنت« به شکل اختصاصی منتشر شود. تصویربرداری خجالت نکش 
2 کماکان ادامه دارد. در این قسمت شبنم مقدمی و احمد مهرانفر کماکان عهده دار نقش های 

اصلی هستند و بهرنگ علوی و بهاره کیان افشاری هم به جمع بازیگران اضافه شده اند.

با انتشار قسمت دوم سریال »گناه فرشته« به کارگردانی حامد عنقا و قسمت های اولیه فصل 
دوم »سرزمین مادری« ساخته کمال تبریزی، حواشی زیادی پیرامون این دو مجموعه به دلیل 
پاره ای از ممیزی ها شکل گرفت. در همین رابطه ایسنا گزارشی با تیتر »سانسور این سریال ها به 
نفع کیست؟« منتشر کرده و به تحلیل این ماجرا پرداخته است. در بخشی از این گزارش آمده:» 
طی روزهای گذشته صحنه های حذف شده »گناه فرشته« و »سرزمین مادری« با توضیحاتی 
مبنی بر سانسور سریال ها در فضای مجازی، به کرات منتشر و دست به دست شد و علاوه بر 
تماشای آن توسط افرادی که حتی یک فریم از این سریال ها را دنبال نکرده بودند، به تبلیغات 
بیشتر هم انجامید. با این حساب، سانسور و ممیزی در عصر تکنولوژی که شبکه های اجتماعی 

به راحتی در دسترس عموم است، امری تقریبا منتفی تلقی می شود.«

پای محمدرضا گلزار به استادیوم آزادی باز شد و در جریان دیدار تیم های استقلال و پیکان 
تبلیغات مسابقه »پانتولیگ« با تصویری از این بازیگر روی تابلوهای تبلیغاتی کنار زمین به 
کرات نقش بست. مسابقه بزرگ »پانتولیگ« یکی از برنامه های جدید شبکه سه سیماست 
که به میزبانی محمدرضا گلزار قرار اســت به زودی از این شبکه پخش شود.این مسابقه قرار 
است همزمان با پخش از تلویزیون بر بستر پلتفرم »روبیکا« نیز منتشر شود. از همین رو پلتفرم 
مذکور تبلیغات محیطی آن را آغاز کرده است. این پلتفرم ورزشگاه آزادی را به عنوان مبدا شروع 
تبلیغات محیطی مسابقه »پانتولیگ« انتخاب کرده است. مخاطبانی که از طریق تلویزیون به 
تماشای دیدار تیم های استقلال و پیکان از هفته پانزدهم لیگ برتر نشسته بودند بارها در جریان 

بازی شاهد تصویری از محمدرضا گلزار در کنار لوگو مسابقه »پانتولیگ« بودند .

تولید روز      تصویربرداری فیلم-سریال »خجالت نکش 2« ادامه دارد

تحلیل روز      دستاورد ممیزی سریال ها چیست

شروع روز      استارت پانتولیگ از ورزشگاه آزادی

 سری دوم رئالیتی  شو »ناتو«
 با اجرای محمدرضا علیمردانی 

چه ویژگی هایی دارد؟ فصل 
دوم این مسابقه در پلتفرم 

فیلمنت منتشر می شود.

سگ جدیدترین فیلم در ژانر محبوب دوستی میان انسان و حیوان است. چنینگ تیتوم بعد از چند سال با دو 
فیلم کمدی »سگ« و »شهر گمشده« دوباره به کانون توجهات بازگشته است. این فیلم کمدی درام جاده ای، 
تیتوم را در نقش یک تکاور آسیب دیده ارتشی دنبال می کند که برای انجام ماموریتی با یک سگ آموزش دیده 
نظامی به اسم لولو در سراسر آمریکا سفر می کند.تیتوم در طول این سفر به تدریج یاد می گیرد که چگونه با این 
سگ که در ابتدا رفتاری بد و تهاجمی دارد برخورد کند. به این ترتیب یک رابطه دوستانه میان آن ها به وجود 
می آید، به طوری که در انتها این سگ بلژیکی به بهترین دوست او تبدیل می شود. بله یک فیلم کمدی رفاقتی 
میان یک انسان و یک سگ است. همانطور که انتظار می رود تیتوم و لولو در طول این سفر درگیر موقعیت های 
عجیب و غریب و خنده داری می شوند. از جمله صحنه ای در یک هتل که در آن تیتوم در قالب یک مرد نابینا با 
لولو وارد یک هتل می شود و در آنجا لولو ناگهان به مردی حمله می کند.اگرچه سگ در اغلب لحظات خود باعث 
خنده می شود، اما فیلمی غم انگیز نیز است و در لحظاتی مخاطب را تحت تاثیر نگاه انسانی خود قرار می دهد. 
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 شبکه تماشا با شروع فصل 
زمستان سریال های جدیدی 

را روانه آنتن خود کرده که یکی 
از آن سریال تخیلی-فضایی 

»مندلورین« است. این سریال 
به کارگردانی جان فاورو هرشب 

ساعت 23 روی آنتن می رود. 
»مندلورین« اسپین آفی از جنگ 

ستارگان است.

 کنداکتور هفتگی شبکه نمایش 
در هفته جاری در حالی منتشر 

شده که در باکس ساعت 6 صبح 
این شبکه که اختصاص به بازپخش 

یکی از باکس های اصلی دارد نام 
هیچ فیلمی به چشم نمی خورد و 

خانه های این باکس همچنان خالی 
است.

فصل دوم رئالیتی  شو ناتو   

شبکهساعتقالببرنامه

ورزش15:30هفته 15 لیگ برترشمس آذر قزوین – سپاهان

سه17:30هفته 15 لیگ برترمس رفسنجان – پرسپولیس

تماشا22سریال آمریکاییفرار از زندان

یک22:15سریال جدید ایرانیمستوران 2

ورزش23:30هفته 20 لیگ جزیرهلیورپول – نیوکسل

آنتن، نماوا23:30بسکتبال حرفه ای NBAنیویورک نیکس - مینه سوتا تیمبرولوز

گروه تلویزیون   
هفتصبح

تولید ســریال ها و برنامه های مختلف تلویزیونی و 
خانگی شتاب گرفته و در سینما هم فیلم های مختلفی 
کلید خورده است. این اتفاق بعد از یک دوره رخوت 
رخ داده و حالا چهره های مطــرح در حال خروج از 
انزوا هستند. انزوایی که پس از مسائل اجتماعی رخ 
داد و البته چند نفر یا اجازه کار تا اطلاع ثانوی ندارند  
یا همچنان برای پاســخ به پیشــنهادات دست نگه 
داشته اند. این مقدمه را نوشــتیم تا برسیم به سوژه 
اصلی یعنی احمد مهران فــر. پیش از آن یک مقدمه 

دیگر هم داریم!

   مورد اول| ماجرای آگهی تبلیغاتی
اطلاع دارید که بحث حضور بازیگــران در آگهی های 
تبلیغاتی قصه ای پر فراز و نشــیب دارد. در ســال های 
اخیر اما مشــکل رفع شــده   و حتی بازیگران مطرح 

مثل لیلا حاتمی و نوید محمــدزاده  هم به این جرگه 
پیوستند. آگهی برخی بازیگران نیز به شکل اختصاصی 
برای تلویزیون تولید شــد که در نیمه دوم سال پیش، 
وقفه ای در پخش آنها ایجاد شد. حالا اما در کنار پژمان 
جمشیدی، امیر حســین رســتمی و مرجانه گلچین 
مدتی است در قالب بازیگر تبلیغات محصولات مختلف 
در تلویزیون دیده می شوند. ظاهرا در کنار حضور این 
دست بازیگران در سریال ها و برنامه های سیما، بخش 
بازرگانی صدا و سیما نیز توجهی ویژه به آنها دارد. قابل 
حدس اســت که در زمان غیبت بازیگران از آگهی ها، 
چه خســران مادی به تلویزیون و صاحبان محصولات 

وارد  آمد.

   مورد دوم| نوبت احمد
از چنــد روز پیش احمــد مهران فــر را در یک آگهی 
می بینیم که هنوز از اســم محصول خبری نیســت. 
این تبلیغ، خوش رنــگ و لعاب اســت و ویژگی مهم 
دیگر آن به تنوع گریــم مهران فر برمی گــردد. او در 
نقش های مختلف ظاهر شــده که یکی از آنها مردی 

است متمول که وارد یک هتل می شود. نقش راننده و 
کارکنان هتل را نیز خود مهران فر بازی کرده. این اتفاق 
یادآور ســریال »آکتور« هم هست که مهران فر در آن 
گریم های مختلف داشت. احتمالا به زودی و با رونمایی 
از نام محصول، شاهد تیزر دیگری با حضور این بازیگر 
خواهیم بود. آیا سر و شــکل این آگهی تبلیغی باز هم 
جذاب است و اصلا آیا تعداد پخش آن روان مخاطب را 
به هم خواهد ریخت؟ حتما پی برده اید که داریم از یک 
تجربه مشابه با حضور ســیامک انصاری می گوییم که 

پخش پرحجم آن صدای همه را در آورده بود.

   مورد سوم| تجربه قبلی
احمد مهران فر پیش از این هم در تیزر تبلیغاتی بازی 
کرده بود؛ اما با شرایط کاملا متفاوت. او به همراه محسن 
تنابنده در حالی یک اپلیکیشن را تبلیغ می کردند که در 
جلد ارسطو و نقی رفته بودند. نتیجه به دست آمده، به 
واسطه محبوبیت سریال »پایتخت« مورد توجه بخشی 
از مخاطبان قرار گرفت. ایــن تیزر اغلب پیش از پخش 

»پایتخت« روی آنتن شبکه یک می رفت.

   مورد چهارم| به سوی پایتخت
به طور رسمی تکلیف فصل جدید »پایتخت« مشخص 
شده   و احمد مهران فر بار دیگر در نقش ارسطو عامل 
بازی خواهد کرد. این بازیگر خوش سابقه تئاتر، بعد از 
سریال سیروس مقدم صاحب شهرت شد و همچنان 
خیلی هــا »ارســطو« را مهم تریــن نقش آفرینی اش 
می دانند. این را هم گفته بودیم که قرار است ابتدا نسخه 
سینمایی »پایتخت« ساخته شود و بعد از آن نوبت به 

نسخه سریالی می رسد. 
در مرور اخبار »پایتخت« به نقل قول سال 98 مهران فر 
و تنابنده می رسیم که 98 در واکنش به توهین  هایی که 
به رخشان بنی اعتماد و باران کوثری در تلویزیون شد، 
اعلام کردند پس از پایان تصویربرداری »پایتخت ۶« با 

تلویزیون خداحافظی می  کنند. 
حالا اما نظر این دو عزیز عوض شده   و خیلی هم عالی! 
مهران فر نه تنهــا در »پایتخت« هســت که در آگهی 
تلویزیونی هم حضور یافته. این هم محتمل اســت که 
این بازیگر با ســفارش دهنده نه فقط بــرای تلویزیون 
بلکه در قالب یک بسته تبلیغی جهت ارائه در بسترهای 
مختلف قرارداد بسته. در هر حال، مخاطب مهران فر را 
در تلویزیون می بیند و نتیجه می گیرد رابطه او با سیما 

حسنه شده است. 
احمد مهران فر چندی پیش در قسمت دوم »خجالت 
نکش« بازی کرد که قرار است نسخه سریالی آن توسط 
یکی از پلتفرم ها منتشر شود و نسخه سینمایی اش نیز 
روی پرده برود. هفته گذشته فیلم سینمایی  »آهنگ 
دو نفره« با بــازی مهران فر  در قالب اکــران آنلاین به 

شبکه خانگی آمد.

به تازگی تیزر یک محصول با حضور احمد مهران فر از آنتن تلویزیون پخش می شود؛ این 
اتفاق را می توان ادامه خروج چهره ها از سایه تعبیر کرد

خاص یک تبلیغ  آمد؛ با  هم  مهران فر 

         منظر اول| حال و هوا فصل دوم رئالیتی شوی »ناتو« در ادامه همان سری نخست ساخته شده. در هر قسمت 
چند شرکت کننده حضور دارند و در طول مسابقه 10 پرسش سخت و گاه خنده  دار توسط مجری از آنها پرسیده 
می  شود و بازیکنان باید با هم به پاسخ درست برسند. از میان این بازیکنان، یک نفر نقش »ناتو« را برعهده دارد. 
ناتو کسی است که جواب تمام سوالات را از قبل می  داند. به غیر از بازیکنی که نقش ناتو را ایفا می  کند هیچ کس 
حتی مجری برنامه، از هویت این بازیکن اطلاعی ندارد. شــرکت کننده ها هم چهره هایی هستند که در اغلب 
برنامه ها و سریال ها دیده می شوند؛ مثل حسین مهری، ایمان صفا، کامران تفتی،  امیرحسین مدرس، نصرالله 
رادش، هادی کاظمی، وحید آقاپور و ... در قسمت اخیر اما شاهد اعضای یک گروه تئاتر کمدی بودیم که نتیجه 

کار آن ها مورد توجه برخی قرار گرفت و عده ای از کاربران به آن نقدهایی جدی داشتند. 

در میان رئالیتی شوهای خانگی، »ناتو« صاحب جایگاهی ویژه پیش مخاطبان نشد؛ درست           منظر دوم| کیفیت
برعکس مواردی چون »شب های مافیا«، »جوکر«، »صداتو« و ... با این حال اوضاع برای فصل اول بهتر بود؛ چرا که 
هم مسابقه تازگی داشت و هم زمان آن طولانی نبود. سری دوم رئالیتی شو »ناتو« اما روی دور تکرار افتاده. بدتر 
این که زمان آن طولانی است و گاه به دو ساعت هم می رسد! نتیجه این کش دار بودن چیزی جز خستگی و ملال 
نیست؛ چرا که اصلا »ناتو« برعکس نمونه ای مثل مسابقات مافیایی فاقد هیجان لازم است و طولانی شدن آن یک 
ایراد بزرگ است. یکی از دلایل اصلی انتقاد مخاطبان از فصل دوم به همین مسئله برمی گردد. ضمن آن که حضور 
چهره های تکراری هم روی کلیت مسابقه سایه انداخته است. محمد رضا علیمردانی در مقام مجری سعی می کند 

فضای »ناتو« را شاداب نگه دارد اما او هم از طولانی بودن مسابقه و عدم نوآوری در فصل جدید آسیب دیده. 

سگ
  پخش : فیلیمو / نماوا / فیلمنت

  کارگردان : رید کارولین / چنینگ تیتوم
  بازیگران : چنینگ تیتوم، کیوریانکا کیلچر، 

امی ریور لمپمن، آکوییلا زول، کوین نش
  نمره در »IMDB« : 6/5 از 10

  محصول : 2022 / آمریکا
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   ناداستان    داستان   حاشیه   اتفاق

رمان »مثل آب برای گل« نوشــته والری پِرَن 
با ترجمه مريم مفتاحی از ســوی نشر »آموت« 
منتشر شد. در نوشته پشــت جلد کتاب آمده: 
»ويولت توســن، نگهبان گورســتان کوچک 
بورگندی اســت. عزاداران و آدم های همیشگی 
و کشــیش و چندنفری که در گورســتان کار 
می کننــد، به گرمــای خانه او پنــاه می برند و 
مصاحبت و خنده ها و اشک هايشان با قهوه ای که 
ويولت به آن ها می دهد درهم می آمیزد. روزهای 
زندگی ويولت با ضرباهنگ رازهای تکان دهنده 
و عجیب وغريب آن ها همراه است. با ورود ژولین 
سول به گورستان که اصرار دارد خاکستر مادر 
تازه درگذشــته اش را روی قبر مــردی غريبه 
بگذارد، روزمرگی ويولت از دست می رود. ديری 
نمی پايد که اعمــال غیرقابل توجیــه ژولین با 
گذشته دردناک ويولت درهم می پیچد. والری 
پرن در اين رمان به عمق زندگی زنی می پردازد 

که به رغم آنچه از سر گذرانده است، باور عمیقی 
به خوشــبختی دارد.« اين رمان کــه در صدر 
پرفروش های فرانسه قرار گرفته است؛ داستانی 
امیدبخــش و لطیف و دردناک کــه تأثیرش تا 
سال ها با خواننده می ماند. نشــريه »پابلیشرز 
ويکلی« درباره اين رمان نوشــته: »والری پرن 
در خلق شخصیت های ضعیف و شخصیت های 
مهربان و خوش طینت و نقش هايشــان مهارت 
خاصــی دارد.« والری پرن در ســال 1۹67 در 
ريمیرمــون فرانســه واقع در کوه هــای ووژ به 
دنیا آمد. بزرگ شده شــهر بورگندی است و در 
سال 1۹۸6 در پاريس سکنا گزيد. رمان »مثل 
آب برای گل« کــه به 30 زبان ترجمه شــده، 
جوايز متعددی را از آن خود کرده است. بخش 
ادبی فیگارو از والری پــرت به عنوان يکی از 10 
نويسنده پرفروش فرانســه در سال 201۹ ياد 

می کند.

حنیف قريشی، نويسنده بريتانیايی-پاکستانی 
سال گذشته هنگام پیاده روی در شهر رم ايتالیا 
زمین خورد و حالا در نخســتین مصاحبه خود 
صراحتاً دربــاره اين که ديگر توانايی اســتفاده 
از دســت ها، بازوها يا پاهايــش را ندارد و حس 
استقلالش نابود شــده، صحبت کرده است. او 
هنوز قادر به استفاده از اعضای بدن خود نیست 
و ســال گذشــته را در پنج بیمارستان مختلف 
گذرانده اســت. قريشــی با بیان اينکه از زمان 
حادثه احســاس می کرده به يک »نمايشگاه« 
تبديل شده که توسط پزشــکان محاصره شده 
است، می گويد: »در ابتدا اين موضوع تحقیرآمیز 
است و بعد متوجه شــدم که واقعاً مهم نیست. 
خیلی سريع متوجه می شــوی که بدنت ديگر 
متعلق به تو نیست... و مدام توسط پرستاران و 
پزشــکان مختلف تر و خشک می شوی. در اين 

شرايط شــما هرگونه احساس حريم خصوصی 
را کنار می گذاريد.« حنیف قريشی امسال پس 
از سپری کردن حدود يک سال در بیمارستان 
به خانه بازگشت. او در اين باره می گويد: »بايد 
راهی برای زندگی در اين شرايط پیدا کنم.« او 
درباره اتفاقی که سال گذشته در ايتالیا برايش 
رخ داد نیز توضیح می دهد: »مُردن به اين شکل 
احمقانه بود  و در حالی کــه منتظر آمبولانس 
بودند می خواســتم از طريق تلفن با دوســتانم 
خداحافظی کنم، با اين حال، شريک همسرم مرا 
منصرف کرد زيرا مردم از شنیدن صدای مردی 
در حال مرگ پشت تلفن، شــوکه می شوند.« 
اين نويســنده می گويد پس از وقوع اين حادثه 
حس شوخ طبعی خود را از دست داده و يکی از 
پرستاران به او اين لقب را داده است: »مردی که 

هرگز لبخند نمی زند«.

کتاب »من علی حاتمی هستم؛ شاعر سینما« به 
نويسندگی پرويز امینی برای گروه سنی نونگاه 
)بالای 12 سال( منتشــر شد. اين کتاب در 24 
صفحه، قطع وزيری و به قیمت 1۵هزار تومان 
با شــمارگان 2۵00 نسخه از ســوی انتشارات 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان منتشر 
شــده اســت. تصويرگری اين کتاب را مهدی 
آقاجانی برعهده داشته اســت و در میان يکی 
از آثار مجموعه »کودکــی نامداران« )نامداران 
يک صد سال اخیر ايران( قرار دارد که برای گروه 
ســنی نونگاه )بالای 12 ســال( مناسب است. 
کتاب »من علی حاتمی هستم؛ شاعر سینما« 
به خاطره هايــی از دوران کودکی علی حاتمی 
کارگردان نامدار ايرانی می پردازد. در اين کتاب 
به يکی از بخش های فیلم »مادر« به کارگردانی 
زنده ياد علی حاتمی اشــاره شــده است: »سر 
شــام گريه نکنید، غذا رو به مردم زهر نکنین. 

ســماور بزرگ و اســتکان نعلبکی هــم به قدر 
کفايت داريم. راه نیفتین دوره در و همســايه 
پی ظرف و ظروف. آبــروداری کنین بچه ها، نه 
با اسراف. ســفره از صفای میزبان خرم می شه، 
نه از مرصع پلو. حرمت زنیت مادرتون رو حفظ 
کنین. محمدابراهیم، گوشت رو خیلی ريز نکن 
مادر، اون وقت می گن خورشت شــون فقط لپه 
داره و پیــاز داغ« حاتمی اين جمله ها را حاصل 
خاطره های کودکی و واژه هــای به يادمانده از 
مادربزرگش عنوان می کند. مجموعه نامداران 
در قالب 10 عنوان کتاب به شــیوه اول شخص 
و از زبان شخصیت اصلی به کودکی چهره های 
نامدار ايرانی در حوزه های مختلف می پردازد و 
شامل داستان هايی است که با شخصیت پردازی 
مناسب و تصويرســازی جذاب، نوجوانان را به 
فضای زندگی ايــن چهره ها در قرن گذشــته 

نزديک می کند.

مثل آب برای گل من علی حاتمی هستمروزگار وحشتناک قریشی!
مراسم پايانی شانزدهمین دوره جايزه ادبی »جلال 
 آل احمد«، روز چهارشــنبه هفته گذشته )ششم 
دی ماه( در تالار وحدت برگزار شد. در اين مراسم 
برگزيدگان و شايستگان تقدير اعلام شدند و جوايز 
خود را دريافت کردند. در بخش »مستندنگاری«، 
محمد رحمانی برای نگارش »من اعتراف می کنم: 
زندگی و زمانه وحید افراخته، عضو مرکزی سازمان 
مجاهدين خلق« برگزيده شــناخته شد و جايزه 
400 میلیون تومانی را به خانه برد. در اين بخش 
محمد حکم آبادی برای نوشــتن »عملیات احیا: 
روايت صعود يــک مجموعه دانش بنیــان به قله 
دانش و فناوری الکتروموتور« شايســته تقدير و 
برنده جايزه 100 میلیون تومانی شــد. همچنین 
در بخش »مجموعه داســتان کوتاه«، کتاب »از 
قبل يکشنبه می شود« نوشــته علی شاهمرادی 
شايســته تجلیل و برنده ۵0 میلیون تومان شد. 
در بخــش »ويراســتاری« )از بخش های جنبی 

جايزه جلال( نیز سپیده شاهی برای ويراستاری 
»روزهای پیام بری؛ روايتی از زندگی غلامحسین 
حدادزادگان، پیام رســان و راننده پیکر شــهدا« 
تجلیل و برنده 30 میلیون تومان شــد. در بخش 
ويژه »آرمان فلسطین «، »صور« نوشته حسینعلی 
جعفری و »متاســتاز اســرائیل« نوشته کوروش 
علیخانی به عنوان منتخب شــناخته شدند و 30  
میلیون تومان بــه آن ها اهدا شــد. همچنین در 
بخش »نقد ادبی«، هیأت اثری را برگزيده ندانست 
و صغــری صالحی  برای نــگارش »آخرالزمان در 
رمان های آپوکالیپتیک«  به عنوان شايسته تقدير 
شناخته و برنده مبلغ 100 میلیون تومان شد. در 
بخش »رمان و داســتان بلند« نیز دو اثر مشترک 
به عنوان برنده اعلام شــدند: »بیروط« نوشــته 
ابراهیم اکبری ديزگاه و  »غمسوزی« نوشته اعظم 
عظیمی که هر کدام مبلغ 200 میلیون تومان را 

به خانه بردند. 

جایزه ۴۰۰ میلیونی را چه کسی برد؟

فاطمه علیمــرادی| محمد پروین متولد 1367 در 
تهران و فارغ التحصیل رشته مدیریت بازرگانی 
بین الملل است. سال 9۴ در مجموعه شعر »امید 
بی زوال ما« اشــعارش به همراه آثاری از سیمین 
بهبهانی، ســید علی صالحی و چهل شاعر دیگر 
منتشر شــد. اولین رمان او با عنوان »برای مرگ 
نام دیگری انتخاب کن« در سال 95 از سوی »نشر 
علم« منتشر و در همان سال مجموعه شعر »فردای 
همان اتفاق« از سوی نشر »ثالث« روانه بازار شد. 
»رمان« جوکس را در ســال 97 با همکاری نشر 
»روزنه« منتشر کرد و یک سال بعد مجموعه شعر 
»مقتل خوانی چاقوی جنی برای ماه« از ســوی 
همین نشر منتشر شد. این مجموعه شعر در سال 
99 برگزیده نشان ویژه اخوان ثالث شد. مجموعه 
شعر سپید »مزامیر پری زاده ماه به قصیده کاردی 
کاتوره« اوایل امسال با همکاری نشر »لف« وارد 
بازار شد و به تازگی رمان »عمارت پری زادگان« 
به همت نشر مروارید منتشر شده است. در ادامه 

گفت وگوی کوتاهی با او داشته ایم.

شاعری را از کی شروع کردید و چه شد که سراغ 
نویسندگی رفتید؟

نوشــتن را به طور حرفه ای از سال ۹1 شــروع کردم و 
خوشحالم که در اين مسیر استادی بزرگ و دانا راهنمای 
من بود؛ استاد ســیدعلی صالحی. خلق کردن فرايندی 
دشوار اســت؛ اين که بتوانی جهان واره ای بسازی و اگر 
خوب اين کار را انجام بدهی و بتوانی تأثیرگذار باشــی 
کار مهم و بزرگی است. ســعی من هم اين بود که بتوانم 

فعالیت مثمری داشته باشم.

در مجموعه شــعر ســپیدتان بیشــتر دنبال چه 
مضامینی بوده اید؟

در اين مجموعه شــعر، مضامین اجتماعی- سیاســی 
و اســطوره ای جزو محورهای اصلی اســت و اين امر به 
دلیل رخدادهای سیاســی و اجتماعی چند سال اخیر 
بوده است. نمی توانم نسبت به رنج هم نوعان، دوستان و 
خانواده، تنها مشاهده گر باشم و بی تفاوت بگذرم. »مزامیر 
پری زاده  ماه به قصیده  کاردی کاتــوره« برايم مجموعه 
ويژه ای است؛ در آن از تمامی پتانسیل های زبانی، فرمی 
و روايی اســتفاده کردم تا آنچه ارائه می دهم اثری ادبی 
باشد نه خاطره نگاری، روايت های مبهم و سیاه نمايی های 
رسانه ای. بیشتر می خواهم بگويم که در اين فضا توجه به 
مردم و مســائل آن بايد متعهدانه باشد. اين نکته مهمی 

است: همه چیز برای مردم است، همین مردم شريف.

چقدر در نوشتن شعر از تجربه های شخصی خود 
استفاده می کنید؟

به نظرم چیزی به عنوان جداســازی زندگی شخصی و 
نوشتن وجود ندارد. فکر کنم مارکز در مصاحبه ای گفته 
اســت که اگر می خواهید زندگی يک قصاب را بنويسید 

بايد برويد آن زيست را ببینید، لمس کرده و تا حدودی 
تجربه کنید. منظور من البته تجربه های مخرب نیست، 
مثلًا نیازی نیســت برای اينکه در حــوزه اعتیاد چیزی 
بنويسید برويد معتاد بشــويد. تجربه به واسطه  زيست 
پیوسته ما در ساختار زندگی و اتفاق هايش خلق می شود. 

شعر و داستان هم از اين مقوله جدا نیست. 
تجربه فاکتور مهمی است و در کنارش استفاده از تخیل 
و ذات روايت داستان گونه است که کنار مؤلف می ايستد 
و شعر يا داستانی خلق می شود. به هر حال آدمی اتفاقی 
را که خودش از ســر گذرانده باشــد راحت تر می تواند 
درک و روايت کند. اگر شاعر فقط به شــکل تیتروار به 
مضمون برسد و شعر را با اســتفاده از صنايع ادبی خلق 
کند، اين اثر روحی نخواهد داشت، برای خواننده ملموس 
نیست و صرفاً يک فرآورده تکنیکی و مکانیکی است. ما 
با تجربه ها برخورد می کنیم، حال به صورت مســتقیم 
و يا از طريق آنچه ديگران برای مــان بازگو کرده اند. اما 
چگونگی بازتعريف اين تجربه از ديد يک شاعر و نويسنده 
آن را منحصر به فرد می کند. من هم از تجربه های خودم 
استفاده می کنم؛ تجربه مواجهه شدن با فقر، به سرانجام 
نرسیدن دوست داشتن و غیره. هر روز که از خانه به محل 
کار مــی روم نمی توانم آن کــودک کار را نبینم، دعوای 
بین دو نفر يا موضوعات ديگر را ناديــده بگیرم. هزاران 
مورد از اين رخدادها پیرامون هر انسانی رخ می دهد، اما 
کوچک ترين موضوعات می تواند در ذهن شاعر پابگیرد 
و از زاويه ديد او در اثرش بازنمايی شود. بنابراين هرچه 
زيست يک نويسنده بزرگتر شــود، تجربه های عمیق تر 
و به عبارت ديگر منبع الهام بیشــتری بــرای روايت در 
اختیار خواهد داشت. البته روايتگری در شعر و داستان، 
همه اش وابســته به تجربه نیســت و عوامل ديگری هم 
هستند که اثری درســت و پاکیزه را خلق خواهند کرد. 
مقصودم بیشتر آن است که به راحتی نبايد از کنار آدم ها 

و اتفاق ها رد شد.

امکان دارد اشــاره مختصری به آثارتان داشته 
باشید؟

در مــورد رمان هايی که نوشــتم بايد ايــن را بگويم هر 
وقت مسئله ای در ذهنم بزرگ می شــود و فکر می کنم 
می شــود آن را از منظر روايی به نوعــی بازگو کرد که 
مخاطب را درگیر کند ســراغ رمان می روم. رمان يعنی 
تاريخ؛ يعنی شــما وقتی قصه ای را می خواهید بنويسید 
نمی توانید نســبت به تاريخ بی تفاوت باشید. چون يکی 
از خاصیت های اصلی رمان اين اســت. رمان اولم »برای 
مرگ نام ديگــری انتخاب کن« در چهــار مقطع زمانی 
ســال های 1330 و 1332، 13۵3 و 13۵4 بــه وقوع 
می پیوندد؛ قصه مربوط به يک نوازنده تار اســت که به 
خاطر اســتبداد خانواده، نوازندگی را رهــا می کند و به 
ارتش می رود؛ چراکه خانــواده فکر می کند موفقیت در 
اين است. همچنین روابط عاطفی و ساختار قدرت، جنگ 
ظفار و تأثیر نگاه ديکتاتوری به خانــواده و حاکمیت از 
موضوعاتی اســت که به آنها پرداخته ام. در رمان دومم 

»جوکس« دغدغه ام زندگی و نحوه زيســت جوان های 
نیمه دوم دهه شــصت بود؛ موضوعی که خودم هم با آن 
دست به گريبان بوده و هستم. از مسئله کار و مهاجرت و 
سرگشــتگی تا رابطه های ناکام و احساس پوچی کردن. 
رمان سومم »عمارت پری زادگان« که اخیرا منتشر شده، 
روايت افول شازده ای از نزديکان دربار در سال های 1301 
و 1302 اســت. در مورد دفاتر شــعر هم اين پیوستگی 
و توجه به مضامین اجتماعی، سیاســی، اســطوره ای و 
رمانتیک وجود دارد. گاه اين زبان در شعرها کمی دچار 
دگرگونی می شود و گاه نه. ســعی کرده ام در شعرهايم 
توازن بین موضوعات و دغدغه های زندگی و زيستی به 
نوعی باشد که حرف ديگران هم شنیده شود. به هرحال 
شما هر چه جلوتر می رويد مسئولیت تان بیشتر می شود 
و بايد به ايــن موضوعات بپردازيد، چون شــما جزئی از 

همین مردم هستید.

از نگاه شما آیا شعر نوعی نمایش ابزورد نیست؟ 
شعر حاصل درد و رنج است. اصلا شعر از درد و رنج زاده 
می شود؛ شعر تماما معنا اســت. اتفاقا شعر نمايش معنا 
است نه نمايش بی معنايی. اگر از شعر کلاسیک تا همین 
امروز نگاه کنید اين پیوند را می توانید ببینید. بحث فقط 
بر سر چگونه گفتن آن اســت. اگر منظور شما از ابزورد، 
گرايش آدمی نسبت به اختلاف ارزش از معنای ارتباط 
درونی و معنای آن در زندگی جاری و عدم توانايی برای 
رسیدن به پاسخ ها است، شايد در مقاطعی اين گونه بوده 
باشد. چون ذات ابزورد از تناقض می آيد. ولی اگر منظور 
پوچی اســت فکر نمی کنم اين طور باشــد. در تاريخ ما 
شاعرها پیامبران رسالت بودند. يعنی اينکه در بزنگاه ها 
با هشــیاری و اســتفاده از همین معنا به میدان آمدند. 
به اين نکته هم بايد توجه داشــته باشــیم که رئالیسم 
غرب و رئالیسم شرق باهم متفاوت اســت و اين نیز در 
جهان واره های شاعران و نويســندگان تاثیر می گذارد. 
شــايد در نســل جديد و اتفاقاتی که دارد می افتد اين 
رئالیسم کمی به هم نزديک شده باشد و تاثیر آن را چند 

سال آينده ببینیم.

فکر می کنیــد چه چیزی انســان مــدرن را از 
بی معنایی نجات می دهد؟ 

نظريه و انديشــیدن. ماهیت انســان مدرن به واسطه  
پیشــرفت تکنولوژی شايد به ســمت راحتی سوق پیدا 
کرده، اما يادمان نرود که به تناســب همین پیشــرفت، 
انسان مدرن باهوش تر و چابک تر شــده است. با ظهور 
رســانه ها و تنوع آنها و قدرت گرفتن آن شايد اين حس 
القا شده است که ما از معنا تهی شده ايم و از کنار قضايا 
راحت می گذريم. اما قدرت انديشیدن، تبیین نظريات، 
پرداختن و صحبت کردن در مورد آن وجه گمشده  انسان 
مدرن است. همان طور که اين روزها شاهديم جهان علوم 
انسانی، مباحث مديريت و ديدگاه های روانکاوانه، نه تنها 
انسان مدرن از بی معنايی دور کرده، بلکه به سمت کمال 

و شکوفايی برده است.

خیلی زود برویم ســر اصل مطلب! 
آقــای فصیحی؛ چقــدر احتمال دارد 
کتابی مثل »ملت عشق« بین آثار یک 
مترجم بــه این میزان اقبال برســد و 

فروش کند؟
خب من از اواخر دهه شــصت کار ترجمه 
را شــروع کرده ام. بنابراين برای بررسی 
موضوع بايد کمی عقب تــر برويم. من در 

ترکیه زبان و ادبیات ترکی خوانده بودم. 
بعد به ايران آمدم و اينجا کارم را شــروع 
کــردم. اول از ترکی به فارســی ترجمه 
می کردم و بعد شــروع کردم به ترجمه از 

فارسی به ترکی.

برای کجا ترجمه می کردید؟
مجلات و نشــريات و مطبوعات. بعد هم 

حدود بیســت عنوان کتاب از فارسی به 
ترکی ترجمه کردم. بعد دوباره از ترکی به 
فارسی ترجمه کردم و ادامه دادم. فکر کنم 
حدود سی عنوان بشود؛ از اورهان پاموک 
گرفته تا اورهان کمال، عزيز نسین، ناظم 

حکمت و... 

انیس باتور، احمد امید، نویسندگان 

زیادی بوده اند.
بله، از اين نويسندگان هم ترجمه کرده ام. 
به چــه دلیل؟ به اين دلیل که احســاس 
می کردم خواننــدگان ايرانی نیاز دارند از 
منظر ديگری هم به ادبیات کشــورهای 
همســايه نــگاه کننــد. ضمــن اينکه 
ادبیات شان بايد در ايران شناخته شود. در 
کنار اين ها می خواستم خدمتی هم در راه 

ترجمه کرده باشم.

پس فکــر نمی کردید ســود قابل 
ملاحظه ای در این راه داشته باشید؟

ببینید؛ ترجمه، تألیف، ويرايش، تصحیح 
و کارهايــی از اين قبیل، کار ســودآوری 
نیســت. کاری  ذوقی اســت. يعنی شما 
بايد کار ترجمه يا نوشــتن را در کنار کار 
ديگری انجام بدهید تا بتوانید معیشت و 
امور زندگی تان را بگذرانید و ادامه حیات 
بدهید. يعنی نه بــا کار ترجمه و نه تالیف 
کتاب، به درآمدی نمی رسید که زندگی 

مرفهی داشته باشید. 

شغل شما در آن زمان چه بود که در 
کنارش ترجمه هم می کردید؟

من در روزنامه و نشريات و انتشاراتی ها کار 
می کردم . حتی سال 13۹2 دوباره رفتم 

روزنامه کار کردم.

چرا؟
آن سال ها آقای احمدی نژاد  لطف کرده  
بودند همه کتاب ها را غیر مجاز کرده بودند 
و من هم ناچار شــدم دوباره به نشريات 
برگردم! در مجموع می خواهم بگويم اگر 
کار دوم نبود، نمی شــد ترجمــه را ادامه 
بدهم. من از ســال 136۸ تا سال 1374 
در يک هفته نامه کار می کردم. از ســال 

74 تا همین حالا هم داخل انتشاراتی کار 
می کنم. يعنی می خواهم به شما بگويم در 
ايران نمی توانید فقط از راه ترجمه و تألیف 
درآمد داشته باشــید و به زندگی درخور 
توجه و يا حتی يک زندگی انسانی برسید! 
منتها علاقه به ادبیات باعث می شــود که 
آدم در  کنار کار اصلــی اش، کار ترجمه را 

هم به عنوان يک کار ذوقی ادامه بدهد.

خب بین تمام ایــن کارهای ذوقی، 
اتفاقی بود که رســیدید بــه »ملت 

عشق«؟
نه، بعد از ترجمه آثار نويسندگانی که اسم 
بردم و شــما هم به بعضی از آن ها اشاره 
کرديد، بــه مرحله ای رســیدم که گفتم 
خب، حالا من کتاب يا کتاب هايی ترجمه 
می کنم که پرفــروش شــوند و در کنار 
پرداختن به ادبیــات، فروش قابل توجهی 

هم داشته باشند. 

پس از یک جایی به بعد بود که این 
نگاه همراه شما شد؟

بله، ماجرا برمی گردد به ســال 2006 که 
من رمانی از خانم الیف شافاک پیدا کردم 
و خوانــدم. ترجمه آن رمان به فارســی 
می شود »پدر و حرامزاده«. کتاب جالبی 
بود. از اين نظر که نويسنده اش هم قصه گو 
بود، هم مخاطب شناس و هم اديب. رمان 

پرکششی هم بود، طوری که اين کتاب در 
اتوبوس از دست من نمی افتاد؛ همین جور 
می خواندم. بعد که تمام شــد و خواستم 
ترجمه اش کنم، ناشر ها گفتند اين به دلیل 
اسمش )پدر و حرامزاده( مجوز نمی گیرد. 
ضمن اينکــه موضوعاتی در کتاب بود که 
در مجوز با مشکل مواجه می شد. گفتند 

ترجمه نکنم. 
چون اگر ترجمه کنــی، مجوز نمی دهند. 
برای همین من صبر کردم و کتاب بعدی 
اين خانم را هم تهیه کــردم و منتظر آثار 
ديگرش ماندم. ســال 13۸۸ يا 13۸۹ در 
نمايشــگاه کتاب تهران بود که ديدم يک 
کتاب جديد از اين خانم منتشــر شده به 
اسم »عشــق«. نگاه کردم ديدم در طول 
ســه ماهی که از چاپ اين کتاب گذشته، 
22۵ بار تجديد چاپ شــده! ديدم عجب 
کتاب پرفروشی بوده. شــما اگر حساب 
کنید می بینید روزی يک بار )در آن بازه 
زمانی( چاپ شده! گفتم شروع می کنم به 
ترجمه اين رمــان. همان جا بود که کتاب 
را تهیه کردم و سريع ترجمه کردم. يعنی 
از خردادماه شروع کردم که تا آبان طول 
کشــید و آبان ماه بود که رفت برای مجوز 

در ارشاد.

چقدر در ارشاد بود؟
پنج سال.

چقدر زیاد! چرا؟!
بله، متأسفانه دوره آقای احمدی نژاد بود و 
اين رمان پنج سال، غیرمجاز ماند. تا اينکه 
رياست  جمهوری  ايشــان تمام شد، آقای 
روحانی آمد، وزير ارشاد عوض شد و چه و 
چه. آن زمان فقط اين کتاب نبود که از من 
غیرمجاز شده بود. حدود پنج شش ترجمه 
بود که در ارشــاد مانده بود و بعدا با تغییر 
رياست جمهوری، به تدريج مجوز گرفتند 
و چاپ شدند.  از جمله اين کتاب ها، همین 
رمان خانم الیف شافاک بود که من با عنوان 
»ملت عشق« ترجمه کردم. اين را هم در 
پاسخ به آن ســوال تان بگويم که بله، من 
اين کتاب را با قصد پرفروش شدن ترجمه 
کردم. چون معتقدم کتابی که مخاطبش 
زنان باشند، پرفروش می شود. حالا اينکه 
چرا چنین اتفاقی می افتد و آيا مطالعه زنان 
از مردان در کشور ما بیشتر است، يک بحث 
ديگری است که کاری به دلايل آن ندارم. 
ولی بحثم اين اســت که من با همان نگاه، 
کار را انجام دادم و کتاب هم پرفروش شد. 

در واقع ترجمه کردم که پرفروش شود.

الان هم که به چاپ 126 رسیده.
نه. به چــاپ 127 رســیده. هــر بار هم 
تیراژش حــدود 11 هزار تاســت. يعنی 
بیشتر از 1 میلیون نســخه از اين کتاب 
فروش رفته. البته بگذريــم از چاپ های 

غیرمجاز و کســانی که غیرقانونی آن را 
چاپ می کننــد و می فروشــند. در واقع 
خواســتم ســابقه کار را بگويم که بعد به 
چه نتیجه ای رسیدم و چطور اين رمان به 

چاپ های متعدد رسید. 

چنــد درصــد از کتاب های تان به 
چاپ های بالا رسیده؟

من حدود 60 عنوان کتاب ترجمه کرده ام 
که بعضی کتاب هايم به چاپ سوم، چهارم، 
پنجم و ششم رسیده، بعضی کتاب هايم 
هم در همان چاپ يکــم و دوم، مانده. در 
واقع اگر بخواهیم درصد بگیريم، می شود 

گفت حدود ۵  درصد، پرفروش شده. 

خوب شد که به شکل حدودی لااقل 
این درصــد را اعلام کردیــد. چون 
به هر حال عــده ای می گوینــد آقای 
فصیحی این میزان بابت »ملت عشق« 
ســود کرده و به ســابقه کار و تلاش 

مترجم نگاه نمی کنند!
عجب! پس يک عده می خواهند ســر از 

جیب ما دربیاورند! )خنده(

بله طبیعتــا. )خنده( بــرای همین 
می گویم خوب شــد به یک درصدی 

رسیدید و اعلام کردید.
ببینید؛ در کنار اين ها، بايد به يک موضوع 

ديگر هم اشاره کنم. در فروش کتاب، چند 
مسئله اهمیت دارد و تأثیرگذار است. اول، 
موضوع کتاب. دوم، اسم نويسنده کتاب. 
سوم، اسم مترجم. اين ها اولین عناوينی 
هستند که روی هر کتابی چاپ می شوند. 
ديگری هم اسم ناشر. خب اين ها عواملی 

تعیین کننده اند.
 ضمنا کسانی که به دنبال دلايل ديگری 
هم هســتند بايد بدانند حدود سی سال 
تجربه نوشتن و ترجمه و ويراستاری بود 
که من وارد کارم کــردم وگرنه با گوگل  
ترنسلیتور هم می شــود ترجمه کرد! در 
واقع نمی شود شــما از پله اول يک دفعه 
بپريد به پله صدم! قدم ها را بايد يکی يکی 

برداشت.
 از نردبان هم که می خواهیــد بالا برويد، 
نمی توانید همه را بپريد و با پرش، يک پله 
صد پله کنیــد! در کار ترجمه هم همین 
اســت. همین که من به همــان ۵ درصد 
رســیدم، به خاطر تمام کارهايی بوده که 
قبل از آن انجام دادم. در نشــريات بودم، 
در انتشاراتی ها کار کردم و مخاطب کتاب 
را می شناختم. می دانســتم مخاطب چه 
چیزی دوســت دارد. در عین حال کارم 
ترجمه و ويراستاری و سرويراستاری بوده. 
در واقع دانشی که داشتم با تجربه ام همراه 
شد و رسیدم به همان ۵ درصد. کلیه دلايل 

پرفروش شدن »ملت عشق« اين ها بود.

مهدیه زرگر/داستان نویس|»مردی که خواب 
است« نوولایی کوتاه اما شاعرانه  ا ست از ژرژ 
پرک، رمان نویس و فیلمساز معاصر فرانسوی. 
نویسنده ای که تا بازپسین روزهای زندگی  با 
ترومای جنگ جهانی و مرگ والدینش دست و 
پنجه نرم کرد و از قربانیان یهودستیزی آلمان نازی بود. او در 
نهایت در مارس 1982 در اثر ابتلا به سرطان ریه، چشم از جهان 
زندگان فرو بست. ژرژ از چهره های تاثیر گذار در رمان فرانسوی 

قرن بیستم بود.
   فقط منتظر بمان!

»اگر دير زمانی به مغاک نگاه کنی، مغاک نیز به تو نگاه می کند.« اين 

جمله از فريدريش نیچه پاسخی  ســت موجه در جواب پرســش های 
کتاب، که تا کجا می توان به همگان »نه« گفت؟ تا کی می توان خود را 
از دنیا کنار نگه داشت و اين انزوا در نهايت چه به روزگار انسان عاصی 
دنیای امروز خواهد آورد. پیش از شروع کتاب، ژرژ پرک نقل قولی آورده 
از فرانتس کافکا در کتاب »تاملاتی در باب گنــاه، رنج و امید.« کافکا 
می گويد: »فقط منتظر بمان. اصلا نیاز نیســت کار کنی، تنها منتظر 

بمان. جهان خواهد آمد تا خود را به تو عرضه کند.«
همین چند جملــه کوتاه انگار کل کتــاب ژرژ را در بر گرفته اســت. 
شخصیت اصلی کتاب که راوی او را »تو« خطاب می کند در سراسر کتاب 
چنین رفتاری در پیش گرفته و از شرايط به وجود آمده کاملا راضی ست. 
به عنوان مثال در صفحه 22 کتاب پاراگراف يکــی مانده به آخر راوی 

تعريف می کند: »فقط وقتی بیرون می روی که شــب فرا رسیده باشد. 
مثل موش ها، گربه ها و هیولاها. در خیابان پرسه می زنی و می خزی به 
بلوارهای چرک و در سراسر شب راه می روی... اما سراسر روز در خوابی.«

  با چشمانی خاموش
شخصیت اصلی کتاب در دانشگاه ســوربن جامعه شناسی می خواند، 
رشته ای که با کنش های مردم يک جامعه سرو کار دارد. تا آنکه روزی 
تصمیم می گیرد سر جلسه حاضر نشود و درسش را رها کند. اين تصمیم 
ناگهانی بــر کل زندگی او تاثیر مهمی می گــذارد. در حقیقت تصمیم 
شخصیت برای رها کردن همه چیز اين طور معنا شده: »گسست مطلق از 
جهان و بی اعتنايی محض به آدم ها و پیشامدهای زندگی.« ما اين اتفاق 
را در سراسر کتاب به وضوح می بینیم، وقتی راوی تعريف می کند: »تو 
چیزی نیستی جز سايه ای مشوش و گريزان از نگاه ها. با لب هايی صامت 

و چشم هايی خاموش.«
  چرا سکوت؟

راوی به خوبی شرايط را برای مخاطب توضیح می دهد. من نمی خواهم 
چیزی باشم. دوســت ندارم نســبت به جهان پیرامون واکنشی نشان 
دهم و همه چیز برای من در نیستی خلاصه می شود. اين درحالی ست 

که ما انتظار داريم دانشجوی جامعه شناسی از همه نظر مسايل جهان 
پیرامونش را تحلیل کند اما از اين واقعه هیچ خبری نیست. اينجاست 
که مخاطب امروز دچار تنش می شود. چرا او که بايد حرف بزند لال مانی 
گرفته؟! چــرا همه چیز برايش رنــگ باخته؟! و اين ســوال همه را به 
بیداری ای هوشمندانه دعوت می کند. به عنوان مثال شورش يکباره  »تو« 
علیه قراردادهای اجتماعی  را می توان يکی از مهمترين بسترهای فکری 

و ادبی داستان »مردی که خواب است« دانست. 
  ادای دین به سوررئالیست ها

»حتی اگر بتوانی بــه چنان خواب عمیقی فرو بــروی که هیچ بانگ و 
سوزشی بیدارت نکند، باز اين چشم هست که هیچ وقت بسته نخواهد 
شــد. هیچ وقت به خواب نخواهــی رفت. خودت را می بینــی که تو را 
می بیند. نمرده ای و مرگ هم نمی تواند خلاصت کند.« )از متن کتاب، 

ص 7۹(
جمله  بالا سراسر بیداری ست آن هم با تلاشــی که انگار بی ثمر نه کند 
است، آهسته آهسته، درست به کندیِ خواندن کلمات به انسان تلنگر 
بیداری می زند. در سراســر کتاب »مردی که خواب است« ما به واقع با 
سیمای شخصیت های اسطوره ای کتاب مواجه هستیم. مورسوی بیگانه، 

روکانتن تهوع، رابینسون کروزوئه، فاوست و هم چنین آنتوان دوسنت 
اگزوپری. البته که اين نوولای لاغر اما جان ســخت ادای دينی ست به 
سوررئالیست ها. به قول ژرژ پرک حضور غیرارادی اين شخصیت ها چه 
در عرصه ادبیات و چه در مسايل اجتماعی و سیاسی يکی از آبشخورهای 

اصلی داستانی ست که او نگاشته و زبان ويژه خودش را دارد. 
  تکنیک و خلاقیت

به سبب نثر شاعرانه کتاب، مخاطب با راوی سیال ذهن پیش می رود که 
ديگر در دنیای معاصر قد و قواره ای ندارد و ترجیح خواننده راوی ست 
که رک و راست حرف بزند و همه چیز را بگويد. البته کتاب به اقتضای 
انتخاب راوی و عدم زمان و مکان معین و شــرايط روحی شخصیت که 
انگار در عالم خواب زندگی می کند ســرعت خوانــش و درک کتاب را 
به شــدت پايین آورده، برعکسِ ترجمه بسیار خوب و روان ناصر نبوی. 
مترجم اثر در پیشــگفتار درباره اين کتاب و انتخابــش برای ترجمه 
به خوبی دلیل آورده و در چند پاراگراف توضیح داده که نوولای پیش رو 
نسبت به کارهای ديگر پرک ضعیف تر است اما نیاز بوده ترجمه شود به 
اين دلیل که ژرژ پرک يکی از تکنیکی ترين و خلاق ترين نويســندگان 

فرانسه معاصر است. 

کن  انتخاب  دیگری  نام  مرگ  برای 
گفتوگوبامحمدپروین،شاعرورماننویسبهمناسبتانتشارمجموعهشعرتازهاش

پروینفارغالتحصیلرشتهمدیریتبازرگانیبینالمللاستوتاکنونچندرمانومجموعه
شعرچاپکرده

می شود پرفروش  می دانستم 
گفتوگوباارسلانفصیحیمترجمکتاب»ملتعشق«بهمناسبتصدوبیستوهفتمین

چاپدرایران
براساستعدادچاپوتیراژ،تابهحالبیشاز1میلیوننفردرایراناینکتابراخریدهاند

فرشید رضایی| اولین مترجمی است که کتابی از اورهان پاموک )برنده نوبل ادبیات( در ایران ترجمه کرد. ارسلان فصیحی »قلعه 
سفید« را هم زمانی ترجمه کرد که هنوز پاموک در ایران شناخته شده نبود. نوبل هم نگرفته بود. به این ترتیب می شود حدس زد که با 
چه دقتی ادبیات ترکیه را دنبال می کرده. در واقع اگر به دنبال دلایل پرفروش شدن رمان »ملت عشق« در ایران هستیم، باید سابقه 
کار مترجم را در نظر بگیریم. هرچند فصیحی در این گفت وگو عنوان کرده با قصد و نیت پرفروش شدن، سراغ این رمان رفته. در ادامه 

می توانید دلایل فروش »ملت عشق« را از زبان خودش بخوانید.

    »ملت عشق« به چاپ 127 رسیده. 
هر بار هم تیراژش حدود 11 هزار تاست. 

یعنی بیشتر از 1 میلیون نسخه از این کتاب 
فروش رفته. البته بگذریم از چاپ های 

غیرمجاز و کسانی که غیرقانونی آن را چاپ 
می کنند و می فروشند.

   من حدود 6۰ عنوان کتاب ترجمه 
کرده ام که بعضی کتاب هایم به چاپ سوم، 

چهارم، پنجم و ششم رسیده، بعضی 
کتاب هایم هم در همان چاپ یکم و دوم، 

مانده. در واقع اگر بخواهیم درصد بگیریم، 
می شود گفت حدود 5 درصد، پرفروش 

شده.
   شما باید کار ترجمه یا نوشتن را در کنار 
کار دیگری انجام بدهید تا بتوانید معیشت 
و امور زندگی تان را بگذرانید و ادامه حیات 

بدهید. یعنی نه با کار ترجمه و نه تالیف 
کتاب، به درآمدی نمی رسید که زندگی 

مرفهی داشته باشید. 
   من این کتاب را با قصد پرفروش شدن 

ترجمه کردم. چون معتقدم کتابی که 
مخاطبش زنان باشند، پرفروش می شود. 

من با همین نگاه، کار را انجام دادم و کتاب 
هم پرفروش شد. در واقع ترجمه کردم که 

پرفروش شود.

کته
ن

پاریس  ملال در 
بهمناسبتانتشارترجمهرمان»مردیکهخواباست«نوشتهژرژپرک
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   گزارش

شنبه شــب در پايان بازی مايوس کننده تیم اريک 
تن هاگ يکی ديگر از طلســم های زمــان فرگی هم 
شکست و يونايتد در مقابل تیمی شکست خورد که 
در گذشته فقط با پیروزی در برابر اين حريف میدان 
را ترک می کرد. به اين بهانه، آمار منفی يونايتد پس از 
فرگوسن پیش روی برخی از تیم ها را مرور می کنیم.

   ناتینگام فارست؛ بازنده ای که برد
آخرين باخت شــیاطین ســرخ در مقابــل ناتینگام 
فارست به زمانی برمی گشــت که فرگی حتی هنوز 
تاج و تختش در اولدترافورد را با قهرمانی های زياد و 
موفقیت های طولانی نیاراسته بود. آنها در سال 1994 
آخرين شکست خود پیش از بازی شنبه شب در مقابل 
فارست را ثبت کردند. شاهکار منفی تیم تن هاگ اين 
بود که به يک حريف همیشــه بازنده هم 3 امتیاز و 
يک برد شیرين هديه دادند و اين طلسم بزرگ برای 
باشگاه منچستری از دست رفت. در حقیقت تن هاگ 
و تیمش اجازه ندادند روند پیروزی های باشــگاه در 
برابر فارست به 30 سال برسد و يکی از طولانی ترين 
روندهای موفقیت در مقابل يک تیم خاص را از دست 

دادند.
   واتفورد؛ شکست پس از 30 سال

ران اتکینســون روی نیمکت يونايتد در سال 1986 
اين تیم را تســلیم واتفورد کرد و سکان هدايت را به 
الکس فرگوسن سپرد. فرگی دمار از روزگار واتفورد 
در آورد و بارها و بارها از ايــن حريف به خاطر باخت 

در ســال 1986 انتقام گرفت. انتقام فرگوسن مثل 
يک رينگ خونین به نظر می رسید که شاهد ضربات 
پیاپی شیاطین ســرخ بر ســر و صورت حريف بود. 
منچســتريونايتد در فاصله 30 ســاله بین 1986 تا 
2016 همه بازی هايش در برابر واتفورد را با پیروزی 
پشت سر گذاشت و تفکر بازنده را در رگ و ريشه اين 
حريف جا انداخت! مورينیو کسی بود که اين طلسم 
طولانی را از دســت داد و پس از 30 سال دوباره تیم 
را با نتیجه 3 بر يک تسلیم واتفورد کرد. ضمن اينکه 
شکست تیم مورينیو در ســال 2016 دومین بار در 
طول تاريخ بود که منچستر از واتفورد بیشتر از 2 گل 
دريافت می کند. واتفورد پــس از اين پیروزی باز هم 
به اردوی شیاطین سرخ شبیخون زد و فصل گذشته 
در حضور تن هــاگ برای اولین بار پس از 37 ســال 
موفق شد در جريان يک مسابقه  4 گل را وارد دروازه 

يونايتد کند.
  کاردیف ســیتی؛ بــه قدمــت عکس های 

بی کیفیت
طلسم منچســتر در مقابل کارديف ســیتی حتی به 
درخشش فرگوسن هم مربوط نمی شد و سال ها پیش 
از روی کار آمدن فرگی شروع شده بود. منچستری ها 
آخرين بار در ســال 1960 نتیجه يک مسابقه را به 
کارديف واگذار کرده بودند تا اينکه سولسشاير پس از 

59 سال و در سال 2019 اين روند طولانی را از دست 
داد و يونايتد طلسم قديمی اش در مقابل کارديف را 

هم واگذار کرد.
   بورنموث؛ اولین شکست خانگی 

مرد هلندی حتی بزرگــی و هیبت اولدترافورد را هم 
از دست داد و برای اولین بار در طول تاريخ، منچستر 
را در يک بازی خانگی و پیش روی هواداران خودی 
تســلیم بورنموث کــرد. اين شکســت آخرين آمار 
منفی بــزرگ يونايتد پیش از بازی شــنبه در مقابل 
ناتینگام بود. در واقع تن هاگ در سرعت از دست دادن 
طلسم ها و رکوردهای مثبت هم آماده نشان داد و در 
فاصله ای حدود 3 هفته، 2 طلسم طولانی و بزرگ را 

در تاريخ باشگاه از دست داد و پاک کرد.
   وست  برومویچ؛ باز هم سقوط اولدترافورد

در اولین فصل پس از خداحافظی الکس فرگوســن، 
اولین بازنده قمار جانشــینی اين اســطوره نیمکت 
شیاطین ســرخ بايد در قالب يک آمار نشان می داد 
چه روزهای سختی در انتظار هواداران باشگاه است. 
ديويد مويس با قبول شکست در مقابل وست برومويچ 
در اولدترافورد، ســابقه طولانی و 36 ســاله نباختن 
مقابل ايــن حريف را از دســت داد و يکــی از اولین 
طلسم شکنی های دوران پس از فرگی را به نام خودش 

ثبت کرد. 

   مهدی قایدی: او قطعا غیرمنتظره ترين نام فهرست نهايی 
تیم ملی برای حضور در جام ملت های آسیاست. از زمان حضور 
امیر قلعه نويی روی نیمکت تیم ملی، قايدی فقط به يک اردو 
دعوت شــد که اتفاقا در همان اردو هم نتوانست انتظارات را 
برآورده کند. او در تورنمنت کافا 22 دقیقه مقابل افغانستان 
و 45 دقیقه مقابل ازبکستان بازی کرد و کوچک ترين تاثیری 
در نمايش و نتايج تیم ملی نداشــت. به نظر می رسید او هیچ 
شانسی برای حضور در جام ملت ها نداشته باشد. دلايلش هم 
آنقدر واضح بود که کمتر ترديدی در اين باره وجود داشت. اولی 
عدم اعتقاد قلعه نويی به سبک بازی او و بازيکنانی شبیه   او بود 
و دومی حضور قايدی در تیمی که سرمربی اش فرهاد مجیدی 
بود. اما قلعه نويی روز يکشنبه همه را سورپرايز   و قايدی را به 
تیم ملی دعوت کرد. قايدی البتــه در هفته های اخیر خوب 
کار کرده بود اما اين درخشــش آنقدر نبود که نظر قلعه نويی 
را درباره او 180 درجه تغییر بدهد. به نظر می رسد قايدی در 
قطر، به عنوان يک بازيکن تعويضی يا بازيکنی برای بازی های 

ساده تر باشد، تا بازيکنی فیکس و کلیدی!

   امید ابراهیمی: او در همان زمانی که تیم ملی قرار بود در 
جام جهانی 2022 قطر حاضر شود، توسط کارلوس کی روش 
به اردوها دعوت می شــد و يکی از انتقادهای کارشناسان و 
منتقدان به کی روش، اعتماد و اعتقــاد او به يک بازيکن 35 
ساله بود. ابراهیمی اما در بازی دوســتانه مقابل نیکاراگوئه 
مصدوم شــد و جام جهانــی را از دســت داد. در دوران امیر 
قلعه نويی هم تا مدت ها خبری از دعوت او به تیم ملی نبود و 
به نظر می رسید در 36 سالگی دوران فوتبال ملی ابراهیمی 
به پايان رســیده   اما ناگهان او به اردوی قبلی دعوت شــد و 
حضورش در فهرســت بازی با هنگ کنگ باعث شد تا احمد 
نورالهی قهر کند! ابراهیمی فقط 20 دقیقه مقابل هنگ کنگ 
بازی کرد و در بازی مقابل ازبکســتان نیمکت نشین بود اما 
قلعه نويی در کمال ناباوری نامش را در فهرست نهايی تیم ملی 
هم قرار داد و با توجه به نفرات دعوت شده و همچنین سیستم 
بازی تیم ملی، شانس بالايی هم برای حضور در ترکیب اصلی 
دارد. او در تمام بازی های اين فصل تیمش يعنی الشمال قطر 

فیکس بوده و فقط دو دقیقه در ترکیب غايب بوده است!

   علی قلی زاده: بازيکن شکســتنی فوتبــال ايران، بعد 
از جام جهانی نســبتا خوبی که پشت ســر گذاشت، به تیم 
لخ پوزنان لهستان پیوســت و به اولین اردوی تیم ملی تحت 
هدايت امیر قلعه نويی هم دعوت شد و مقابل تیم ملی روسیه 
در ترکیب اصلی قرار گرفت اما در اواخر بازی مصدوم شــد و 
تا مدت ها، هم در تمرينات تیم جديــدش غايب بود و هم به 
اردوهای تیم ملی دعوت نشــد. مصدومیــت او طولانی تر از 
چیزی بود که پیش بینی می شد و تا اردوی قبلی هم در تیم 
ملی غايب بود. قلی زاده کمتر از يک ماه اســت که در شرايط 
مســابقه قرار گرفته و در 6 بازی اخیر لخ پوزنان 248 دقیقه 
به میدان رفته است. کاملا مشخص است که هنوز به آمادگی 
ايده آل نرسیده و به نظر می رسید که ديگر هیچ شانسی برای 
حضور در جام ملت ها نداشته باشد اما امیر قلعه نويی همه را 
ســورپرايز کرد و برای جام ملت ها او را به تیم ملی فرا خواند. 
قلی زاده اگر آماده باشد می تواند به تیم ملی کمک زيادی کند 
اما اگر همچنان ناآماده باشــد و از مصدومیت دوباره بترسد، 

بعید است در ترکیب اصلی قرار بگیرد.

   کریم انصاری فرد: ســنش 33 سال اســت و برای بازی 
در تیم ملی خیلی پیر نیســت اما واقعیت اين اســت که او 
مدت هاســت تاثیرگــذاری اش را از دســت داده و در تیم 
باشگاهی اش هم ديگر يک مهره بی جانشین و کلیدی نیست. 
کريم در تیم اومونیای قبرس روزهای پرفراز و نشیبی را پشت 
سر گذاشته و در 3 بازی اخیر فقط 18 دقیقه به میدان رفته 
اســت! او در نیم فصل اول لیگ قبرس دو گل و 3 پاس گل را 
ثبت کرده که اصلا در حد و اندازه نام و آوازه او نیست. با وجود 
اين عملکرد ضعیف، امیر قلعه نويــی او را به دو اردوی قبلی 
تیم ملی فراخوانده اســت. کريم 5 دقیقه در فینال تورنمنت 
چهارجانبه اردن مقابل قطر بازی کــرده و يک دقیقه هم در 
بازی مقابل تیم ملی هنگ کنگ! قبــل از اين دو اردو هم که 
اصلا به تیم ملی دعوت نمی شد. مشخص نیست چه اتفاقی رخ 
داده که نظر قلعه نويی در باره او تغییر کرده است. وقتی پای 
درخشش در بازی های باشگاهی در میان نیست، ممکن است 
فقط چیزی به نام اعتقاد مربی و باتجربه بودن باعث دعوت او 

به تیم ملی باشد. 

سنگ هایی برای نزدن
همزمان با پايان کار استقلال در نیم فصل اول، چند رسانه لیست خريد 

احتمالی جواد نکونام برای نیم فصل دوم را منتشر کرده اند. فهرستی که در آن 
نام های عجیبی ديده می شد. علیرضا جهانبخش، اللهیار صیادمنش، محمد 
محبی، سعید عزت اللهی، علی قلی زاده و مجید حسینی، شش لژيونری اند 
که نام آنها در اين لیست خريد رويايی منتسب به نکونام به چشم می خورد. 

پرسپولیس هم بی سروصدا نماند؛ از آن طرف هم به گوش می رسد لژيونرهايی 
مانند علی علیپور، احمد نوراللهی، صادق محرمی، علی قلی زاده و سعید 

عزت اللهی در لیست خريد يحیی گل محمدی قرار دارند. باتوجه به اينکه از 
اين فصل به خدمت گرفتن قرضی لژيونرها ممنوع شده، آيا باشگاه های ايرانی 

قدرت جذب اين بازيکنان سرشناس را به صورت دائمی دارند؟
 آیا باشگاه های ایرانی گنج پیدا کرده اند؟

علیرضا جهانبخش با سابقه قهرمانی در لیگ هلند در فصل قبل، حتی اگر در 
تیم خود نیمکت نشین هم باشد، آنقدر کارنامه پرباری دارد که بتواند چند 

سال ديگر هم در اروپا بازی کند. احمد نوراللهی ديگر بازيکنی است که بايد 
بازگشت او به ايران را محال دانست. آيا الوحده حاضر می شود ستاره موثر خود 

را به يک تیم ايرانی بفروشد؟ علی قلی زاده گران ترين بازيکن تاريخ باشگاه 
لخ پوزنان لهستان به شمار می رود و مبلغ قرارداد او با باشگاهش حدود 100 
میلیارد تومان است. آيا استقلال يا پرسپولیس می توانند لخ پوزنان را راضی 

کنند که بازيکنش را نصف قیمت بفروشد؟ بعضی از اين لژيونرها باوجود 
نیمکت نشینی همچنان پتانسیل بازی در اروپا را دارند و با قیمت پايین 

فروخته نخواهند شد؛ مانند علیرضا جهانبخش  يا اللهیار صیادمنش. بازيکنانی 
مثل علی علیپور و صادق محرمی هم بارها عنوان کرده اند از شرايط   شان در 
اروپا راضی اند و قصد بازگشت ندارند. محرمی يک سال ونیم ديگر با دينامو 

قرارداد دارد. علیپور هم دوست دارد در پرتغال بماند. در اين میان شايد جذب 
بازيکنی مانند سعید عزت اللهی ممکن باشد. باشگاه وايله دانمارک در ابتدای 

فصل برای فروش اين بازيکن موضعی سرسختانه داشت، حالا چه دلیلی 
وجود دارد پس از تمديد قرارداد با عزت ا للهی، از دندان گردی دست بردارد؟

  تردید درباره لیست ها منتشر شده
همانطور که مشخص است، خريد اکثر اين بازيکنان از طرف باشگاه های ايرانی 
يک ماموريت غیرممکن به شمار می رود. درباره انتشار اين فهرست های خريد 
فضايی سه حالت را می شود متصور شد؛ نخست اينکه اصلا چنین لیست هايی 

داده نشده و فقط گمانه زنی رسانه ای است. حالت دوم اين است که سرمربی 
با علم اينکه جذب اين بازيکنان غیرممکن است، چنین لیستی به مديريت 
می دهد تا در آينده از جذب نشدن آنها به عنوان يک بهانه   يا يک اهرم فشار 
استفاده کند. حالت سوم حالت منطقی تری به نظر می رسد اينکه سرمربیان 

می دانند که احتمال جذب اين لژيونرها خیلی کم است اما می خواهند باشگاه 
شانس خود را امتحان کند. تمايل خود بازيکن و شرايط قرارداد برخی از آنها 

شايد بتواند آنها را از خارج از کشور به ايران بیاورد.  
منبع: فوتبال 360
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سلاطین جنگ روانی!
در نشست خبری قبل از بازی استقلال و پیکان، رضا عنايتی سرمربی پیکان گفته بود: »استقلال در سال های اخیر 
هیچ وقت به اين اندازه پرمهره نبوده است.« می فهمیم که پشت اين جمله چه چیزهايی پنهان است اما مهم ترين 
آنها تحت فشار گذاشتن سرمربی حريف قبل از بازی اســت که يکی از متداول ترين شیوه های جنگ روانی در 
فوتبال حرفه ای است. عنايتی البته بايد طاقت شنیدن پاسخ اين جنگ روانی را هم داشته باشد و از اشاره نکونام 
به نتايج او با تیم امید از کوره در نرود. به هر حال اين هم بخشی از جنگ روانی است و واقعیتی است که نمی شود 
کتمان کرد. حداقل اينکه حرف نکونام منطقی تر از حرف عنايتی است و کمتر کسی مثل عنايتی قبول دارد که 
اين پرمهره ترين تیم استقلال سال های اخیر است. اما روی صحبت مان با نکونام است. آقا جواد! وقتی جنگ روانی 
عنايتی را تحمل نمی کنی، چرا دقیقا با همان شیوه او امیر قلعه نويی را تحت فشار می گذاری؟  ما که در هفت صبح 
رابطه خوبی با امیرخان نداريم و از منتقدان سفت و سخت او هستیم اما آيا واقعا از ته قلبت مطمئنی که اين تیم 
ملی يکی از تیم های پرستاره و شايد يکی از بهترين تیم های تاريخ فوتبال ايران در کنار چند تیم ملی ديگر است؟ 
اين تیم با توجه به نفراتی که دارد، می تواند قهرمان آسیا شود؟ قطعا تیم ملی تیم پرمهره ای داريم اما آيا در حضور 
مدعیانی مثل ژاپن و کره جنوبی و استرالیا و عربســتان، اين تیم می تواند قهرمان آسیا شود؟ ما شک نداريم که 

قلعه نويی پاسخی برای اين جمله شما خواهد داشت. اين خط و اين نشان!

یک بله یا نه بگو، خلاص!
درست از همان روی که سردار آزمون به شکلی غیرمنتظره به آ اس رم ايتالیا پیوست، شايعه عجیب تفاهم او با اين 
باشگاه برای شرکت نکردن در جام ملت های آسیا در برخی از رسانه ها منتشر شد. اما سردار تا مدت ها درباره اين 
خبر اظهار نظر نکرد. بعدها در مصاحبه های مختلف، پاسخ های مبهمی در اين باره داد و هیچ وقت خبر را تکذيب 
نکرد و در نهايت بعد از بازی با هنگ کنگ در پاسخ به ســوالی در اين باره گفت: »اين چه سوالی است؟ من واقعا 
نمی فهمم. دفعه قبل هم گفتم اين چه سوال...« با اين جواب او باز هم خبر را به صراحت تکذيب نکرد اما باز هم 
جوری جواب داد که انگار ما مقصريم! حتی مهدی محمدنبی سرپرست تیم ملی هم مدعی شد که سردار حتما در 
جام ملت ها حاضر خواهد بود! گذشت و گذشت و حالا به روزی رسیديم که لیست تیم ملی اعلام شده و مشخص 
شده که اين احتمال وجود دارد که سردار در جام ملت ها غايب باشد. دلیلش هم توافقنامه ای است که خود او با 
آ اس رم امضا کرده اســت. برگزاری جام ملت ها در روزهايی غیر از فیفادی هم باعث شده تا شانس حضور سردار 
در جام ملت ها به شدت کم شود و حالا تمام فدراسیون بسیج شده اند تا اجازه حضور او در تیم ملی را از آ اس رم و 
مورينیو بگیرند. حالا امیدواريم اگر به تريج قبای جناب سردار برنمی خورد درباره اين ماجرا و اين تفاهمنامه به 
صراحت توضیح بدهند. واقعا نیازی به قیافه گرفتن و عصبانی شدن نیست. فقط کافی است بگويند چنین بندی 

در قراردادشان با آ اس رم هست يا نه.

 روزهای بد پس
 از فرگی

منچستریونایتد یک طلسم 
بازمانده دیگر از زمان 

فرگوسن را هم از دست داد

سورپرایزهای ژنرال
مرور وضعیت 4 بازیکنی که احتمال دعوت شدن شان به تیم ملی کم بود اما حالا به قطر 

خواهند رفت

سرانجام لیســت نهایی تیم ملی برای جام ملت های آسیا 
اعلام شد. این لیست مثل تمام لیست های قبلی قلعه نویی 
و مربیان قبلی، جای بحث و نقد دارد اما مهم ترین نکته در 
این لیست حضور 4 بازیکنی بود که به نظر می رسید جایی 
در فهرست نداشته باشند اما در نهایت دعوت شده اند و به 

جام ملت ها هم خواهند رفت.

 رکوردهای مشابه اینتر و یوونتوس 
A در نیم فصل اول سری

در 18 هفته سپری شده از رقابت های فصل جاری سری A، تمامی نتايج 
اينتر و يوونتوس منهای نتیجه نبردشان با يک تیم، مشابه بوده است. اينتر 
صدرنشین که 45 امتیازی است و يوونتوس رده دومی که دو امتیاز کمتر 
کسب کرده، در توقف مقابل سه تیم وجه اشتراک دارند. تنها شکست هر 
دو تیم مقابل ساسولو بوده و هر دوی آنها برابر بولونیا و جنوا هم نتوانستند 
بیش از يک امتیاز کسب کنند. اين در حالی ست که نتیجه دوئل رودرروی 
آنها نیز يک-يک مساوی شــد. تنها تفاوت آنها در نتیجه بازی شان برابر 
آتالانتا بوده و در واقع همین تفاوت باعث شده که نراتزوری بالاتر از بانوی 
پیر قرار بگیرد. در حالی که اينتر از سفرش به برگامو میزبانش را با نتیجه 
2 بر يک شکست داد و ســه امتیاز گرفت، يوونتوس به يک تساوی بدون 
گل رضايت داد. اگرچه يوونتوس تنها دو امتیاز کمتر از اينتر دارد، شانس 
قهرمانی اينتر در پايان نیم فصل نخست بیشــتر است. اين تیم در هفته 
بعدی رقابت های سری A، میزبان هلاوس ورونا رده هفدهمی است که 
در اين فصل اوضاع چندان خوبی نداشته است. اين در شرايطی است که 

يوونتوس میهمان سالرنیتانای قعرنشین خواهد بود.

 تقویم خطرناک بارسا پس از
 تعطیلات کریسمس

ماه ژانويه برای بارسا بســیار مهم خواهد بود. دو عنوان در تیررس است، 
کوپا دل ری و سوپرجام اسپانیا و بارســا ديگر در لالیگا نیز حق امتیاز از 
دست دادن ندارد. اولین بازی پس از بازگشــت از تعطیلات کريسمس 
برابر لاس پالماس در 4 ژانويه )14 دی( خواهد بود. بازی آسانی در انتظار 
تیم ژاوی مقابل لاس پالماس نخواهد بود. تیمی کــه در رده نهم لالیگا 
قرار دارد. يکشنبه 7 ژانويه، بارسا اولین بازی خود را در کوپا دل ری مقابل 
بارباسترو انجام خواهد داد. به نظر بازی ساده ای است ولی نبايد خطرات 
دست کم گرفتن حريف در کوپا دل ری را ناديده گرفت. سپس سوپرجام 
اسپانیا در عربستان سعودی است. شاگردان ژاوی روز پنجشنبه 11 ژانويه 
در مرحله نیمه نهايی به مصاف اوساسونا می روند. بارسا اگر ببرد با پیروز 
ديدار رئال و اتلتیکو در فینال روبه رو می شود. پس از سوپرجام، دو بازی 
کاملًا سخت در لیگ در انتظار بلوگراناســت، در زمین بتیس و بلافاصله 
میزبانی از سوسیداد. بارسلونا ماه ژانويه را نیز در خانه مقابل اوساسونا تمام 
می کند و امیدوار است در کوپا دل ری زنده بماند و اولین قهرمانی رسمی 

را نیز کسب کرده باشد.

یک بند محرمانه در قرارداد آنچلوتی با رئال
کارلو آنچلوتی پس از گمانه زنی های بسیار، ســرانجام قرارداد خود را تا 
ژوئن 2026 تمديد کرد. از دلايل تمديــد او مديريت خوب تیم در زمان 
مواجهه با مصدومیت ها، شکوفايی بازيکنانی چون جود بلینگام و رودريگو 
و روابط خوب با بازيکنان و کارکنان باشگاه عنوان شده است. اين تمديد 
برای فلورنتینو پرز اهمیت زيادی داشت و رئیس رئال علاقه داشت تا در 
زمان بحران مصدومیت های تیمش و در برهه حساسی از فصل، به سرمربی 
تیمش اعتماد و آرامش بدهد و شايعه ها را در مورد آينده او تمام کند چرا 
که خبرهايی از مذاکرات آنچلوتی با تیم ملی برزيل به گوش می رسید. پرز 
به قدری برای اين تمديد و اعلام آن عجله داشته که حتی خود آنچلوتی 
هم خبر نداشت قرار اســت خبر تمديدش اعلام شود. طبق گزارش اوندا 
سرو، پرز با بررسی همه جوانب تصمیم به تمديد با کارلتو گرفت و دو طرف 
بر سر يک بند مهم نیز توافق کرده اند. مربی ايتالیايی قراردادش را دو سال 
ديگر تمديد کرد اما اگر در پايان فصل جاری نتواند با رئال به هیچ جامی 
دست پیدا کند، باشگاه می تواند بدون پرداخت غرامت او را برکنار کند. 

اين بند برای فصل بعد نیز اعتبار دارد.

لیست مازادی برای گرفتن مجوز!
باشگاه سپاهان برای حل مشکل 6 بازيکن محرومش، به يک راه حل ساده 
متوسل شده و با ارسال يک نامه به فدراسیون فوتبال خواهان خارج کردن 
نام کاوه رضايی، احسان پهلوان و هادی محمدی از لیست با توجه به در 
نظر گرفتن ايده های ژوزه مورايس شده تا ســه بازيکن ديگر که در 14 
هفته گذشته بیشتر به کار تیم آمده اند، يعنی رضا اسدی، رضا شکاری و 
پیام نیازمند در دسترس کادر فنی قرار بگیرند. بلافاصله پس از انتشار اين 
نامه از کاوه رضايی، احسان پهلوان و هادی محمدی به عنوان 3 بازيکنی 
که قرار است در لیست سپاهان برای پنجره تابســتانی قرار بگیرند، ياد 
می شود، اما ممکن است اين لیست با توجه به نیازهای مورايس تغییر کند. 
می توان اينطور جمع بندی کرد که قرار دادن نام هادی محمدی، احسان 
پهلوان و کاوه رضايی در لیست خروج تنها يک راهکار سريع برای گرفتن 
مجوز بازی پیام نیازمند، رضا شکاری و رضا اسدی در ديدار هفته پايانی 
نیم فصل بوده اســت و تصمیم نهايی درباره اين سه بازيکن و همینطور 
ساير نفراتی که قرار است فهرســت تیم را در ادامه مسابقات لیگ برتر، 
جام حذفی و آسیا تشکیل بدهند، در تعطیلات لیگ و در هنگام برگزاری 

مسابقات جام ملت ها اتخاذ خواهد شد.

محمد عمری به ملوان پیوست
در شرايطی که شنبه شــب اعلام شد بازيکنان مشــمول سربازی قادر 
خواهند بود تا پايان لیگ در تیم های تحت قراردادشان کار را دنبال کنند و  
برای فصل آينده راهی تیم های نظامی شوند، محمد عمری تصمیم قطعی 
خود را گرفته اســت. هافبک تکنیکی و پديده فصل گذشته سرخ پوشان 
قصد دارد در همین نیم فصل با جدايی از پرسپولیس راهی ملوان شده تا 
مرحله سربازی اش را زودتر به ســرانجام برساند. هافبک سرخ ها تصمیم 
گرفته در پنجره زمستانی با جدايی از اين تیم، نیم فصل دوم را با پیراهن 
ملوان بندرانزلی و زير نظر مهدی تارتار آغاز کند و به اين شــکل هر چه 
سريع تر به وضعیت سربازی اش نیز سامان دهد و از معافیت شکل گرفته 
تا پايان فصل جاری استفاده نبرد. با اين شرايط محمد عمری را بايد جدا 
شده قطعی پرسپولیس نامید و حتی يحیی گل محمدی گزينه جانشینی 
او را نیز در نقل و انتقالات زمستانی انتخاب کرده و با باشگاه برای پیگیری 

مذاکره و تقويت تیم صحبت داشته است.

اردوی استقلال در امارات، به یک شرط!
در روزهای گذشــته اخباری مبنی بر برپايی اردوی استقلال در امارات 
به گوش می رســید. جواد نکونام قصد دارد آماده ســازی مناسبی را در 
تعطیلات طولانی نیم فصل برای شــاگردانش در نظر بگیرد و به همین 
خاطر اردوی امارات يکی از پلن های خوب او محسوب می شود. با اين حال 
برگزاری اردوی استقلال در امارات و حضور در يک تورنمنت چهارجانبه 
قطعی نیست و نکونام يک شــرط بزرگ برای رفتن به اردو تعیین کرده 
است. سرمربی استقلال در اين خصوص گفت: »در اين مدت که تیم ملی 
بازی دارد، ما هم برنامه ريزی کرده ايم. باشــگاه اردويی را پیشنهاد داد تا 
در تورنمنتی در امارات حضور پیدا کنیم که اگر شــرايط ايده آل باشد و 
بازيکنان موردنظرمان جذب شود، قطعا شرکت می کنیم. نمی دانم يکی 
يا دو بازيکن ملی پوش داشته باشیم، به نفراتی نیاز داريم که در اين اردو 

شرکت کنیم. لیست بازيکنان مدنظر را به باشگاه داده ام.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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خریدار مبل یا کلاهبرداری  اینترنتی 
رئیس پلیس فضای تولید و تبــادل اطلاعات 
تهران بزرگ از شناســایی و دستگیری دو نفر 
کلاهبردار اینترنتی که با اپلیکیشن رسیدساز 
جعلی اقــدام به کلاهبــرداری از تعــدادی از 
شــهروندان کــرده بودنــد خبــر داد و گفت 
متهمین بــا عنوان خرید مبل بــا مالباختگان 
قرار می گذاشته و با ارائه رســید جعلی کالا را 
تحویل می گرفتند و از محل خارج می شــدند.

سرهنگ داود معظمی گودرزی، رئیس پلیس 
فتا پایتخت اظهار داشــت: یکی از شهروندان 
به پلیس فتا تهران بزرگ مراجعه و مدعی شد 
قصد فروش مبل های منزل خود در سایت های 

خرید و فروش کالاهای دست دوم را داشته که 
مورد کلاهبرداری قرار گرفته اســت. شاکی در 
ادامه گفت مبلمان خود را با قیمت 20 میلیون 
تومان آگهی کردم و پس از دقایقی فردی تماس 
گرفت و به در منزل ما مراجعه کرد و پس از توافق 
نهایی شماره کارت بانکی ام را گرفت و با اعلام 
مشخصات بنده و نشــان دادن رسید پرداخت 
مبلغ مورد نظر در تلفــن همراهش مبل ها را با 
خود برد و بعد از بررســی حساب بانکی متوجه 
شدم هیچ مبلغی به حسابم واریز نشده است.وی 
با اشاره به افزایش تعداد شکات پرونده در روند 
رسیدگی افزود: تعداد دیگری از شهروندان نیز 

در خصوص سرقت مبلمان به این پلیس مراجعه 
کردند و با شرح شکایتشان مشخص شد متهم 
همه این افراد مشترک است و تمام شکات این 
پرونده بدون اطمینان پیدا کردن از واریز وجه 
به حســاب خود و صرفا با مشاهده مشخصات 
خود در صفحه نمایشــگر تلفن همراه متهم و 
نرم افزار رسیدســاز جعلی اقدام به تحویل کالا 
به مجرم شده اند. ســرهنگ معظمی گودرزی 
بیان داشت: کارشناسان پلیس فتا تهران بزرگ 
اقدامات تخصصی خــود را آغاز کردند و پس از 
تحقیقات گسترده و همه جانبه ردپای مجرمین 
را در فضای مجازی شناســایی کردند و پس از 

تشریفات قضایی این شــیادان را دستگیر و به 
پلیس فتا منتقل کردند. این مقام مسئول با اشاره 
به اینکه متهمین این پرونده در حدود هشــت 
میلیارد ریال کلاهبرداری کرده اند خاطرنشان 
کرد: مجرمین پــس از حضــور در پلیس فتا 
پایتخت و مواجهه با شکات پرونده به جرم خود 
اقرار کرده و اظهار داشتند پس از جلب اعتماد 
فروشنده و وارد کردن شماره کارت اعلامی در 
یک نرم افزار همراه بانک اصلی مشخصات شاکی 
را به دســت می آوردیم و با ورود به اپلیکیشن 
رسیدساز جعلی و وارد کردن اطلاعات وی یک 
رسید جعلی واریز به فروشندگان نشان می دادیم 

و با بهانه هایــی مثل اختلال در ســامانه های 
پیامکی بانک ها با تحویل کالا به سرعت از محل 
خارج می شدیم. رئیس پلیس فتا تهران بزرگ 
توصیه کرد: لازم اســت افــراد در زمان معامله 
ابتدا با بررسی حساب بانکی خود از واریز پول به 
حساب خود اطمینان حاصل کرده و سپس کالا 
را تحویل خریدار بدهنــد و در صورت اطلاع از 
هرگونه فعالیت مجرمانه در فضای مجازی مراتب 
را از طریق مرکز فوریتهای ســایبری باشماره 
 تلفن 096380 و یا سایت پلیس فتا به آدرس
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کنند.

دهم آذر ماه امسال رسیدگی به قتل جوانی به نام معین 
2۱ ساله در جریان نزاع دسته جمعی در خیابان مسعودیه 
که مقابــل یک جگرکــی رخ داده بود، در دســتور کار 
محمد مهدی براعه، بازپرس کشــیک قتل پایتخت قرار 
گرفت. در بررســی های ابتدایی مشــخص شد معین و 
دوستانش در ابتدا با چند نفر از مشتریان درگیر شدند 
و بعد از خاتمه یافتن درگیری ابتدایی، آنها با شــاگرد 
جگرکــی و دو نفر از دوســتانش درگیر شــدند که در 
جریان این درگیری یکی از دوستان شاگرد جگرکی با 
ضربه چاقو، معین را به قتل رساند. در حالی که بررسی 
دوربین های مدار بســته موجود در محل وقوع جنایت، 
تصویري روشن و واضح از عامل جنایت نشان می داد، و 
با توجه به اطلاعاتی که از شاهدان جنایت به دست آمد؛ 
متهم 26 ساله به نام کاوه که از اهالی همان محل هم بود، 

شناسایی و دستگیر شد.

   متهمان شرکت در نزاع دسته جمعی
در ادامه تحقیقات 6 رفیق همراه مقتول که موقع وقوع 
جنایت در محل حضور داشتند، متهم به شرکت در نزاع 
دسته جمعی منجر به قتل شناخته شده و تحت تعقیب 
قرار گرفتند که سرانجام 3 نفر از آنها که از اهالی محله 
مسعودیه بودند، دستگیر شدند. اما 3 نفر دیگر از متهمان 
که مشخص شــد از اهالی محله خزانه بوده و به تازگی 
با معین رفیق شــده بودند، متواری هســتند و تلاش 

کارآگاهان پلیس آگاهی تهران برای یافتن ردی از آنها 
ادامه دارد. همچنین با توجه به تحقیقات تکمیلی توسط 
بازپرس جنایی یکی دیگر از دوستان شاگرد جگرکی نیز 
متهم شناخته شده و دستور بازداشت او نیز صادر شد. 
صبح روز یکشنبه متهمان در جلسه بازجویی با یکدیگر 

مواجه شدند تا تحقیقات جنایی تکمیل تر شود.
در ادامه این گزارش جزئیات جلســه مواجهه حضوری 

متهمان را بخوانید.

    قتل مقابل جگرکی
کاوه به عنوان متهم به قتل معین اولین کسی بود که در 
این جلسه شــروع به صحبت کرد. او گفت: »من شاگرد 
یک کارگاه طلاســازی بوده و گاهی اوقات برای کمک 
به دوستم که شاگرد جگرکی بود به آن مغازه می رفتم. 
آن شب سه زوج جوان داخل مغازه بودند و داشتند شام 
می خوردند که یکدفعه معین و این ســه رفیقش از راه 
رسیدند. این سه نفر و معین بچه محل ما بودند و من آنها 
را می شناختم اما ســه نفر دیگر را که همراه آنها بودند 
نمی شناختم. معین و دوســتانش همگی مست بودند. 
یکی از دوستان که بچه محل ما نبود، یکدفعه وارد مغازه 
شد و کنار میز آن سه زوج جوان دستشویی کرد. همین 
باعث شد آن مشــتری ها با آنها درگیر شدند. اما دعوا با 

وساطت ما تمام شد و مشتری ها رفتند.«
متهم در ادامه گفت: »وقتی مشتری ها رفتند، دوستان 

معین دوباره شروع به عربده کشــی و فحاشی کردند. 
می گفتند مشــتری پشت گردن دوســتمان را زخمی 
کرده و باید حسابش را برســیم. من داشتم برای معین 
و دوستانش بال کبابی که سفارش داده بودند، درست 
می کردم. دوســتم به نام هــادی، که او هم با شــاگرد 
جگرکی دوســت بود هم کمکم می کرد. من به معین 
و دوستانش گفتم که اینجا عربده نکشــید اما یکی از 
آنها به من فحش خواهر داد. من هم عصبانی شــده و با 
او درگیر شــدم چون به تازگی خواهر 22 ساله ام بر اثر 
ســرطان فوت کرده اســت. در جریان درگیری هادی 
هم به هواخواهی از من با آن ۷ رفیق درگیر شد. در یک 
لحظه دیدم که آنها چند نفری سر هادی ریخته و او را 
به شدت کتک می زدند. نگران هادی شدم که به تازگی 
داشت پدر می شد، برای همین از مغازه چاقویی آوردم 
که آنها را بترسانم چون دوست معین هم چاقو داشت. 
نمی دانم چه شد که چاقو به معین اصابت کرد.« وقتی 
صحبت های متهم تمام شــد، یکی دیگر از متهمان که 
دوســت معین اســت، گفت: »کاوه دروغ می گوید. ما 

هیچ کدام مان چاقو نداشتیم. من ورزشکارم و در یکی از 
تیم های بزرگسال فوتبال بازی می کنم. اصلا اهل دعوا و 
چاقوکشی نیستم.« نوبت به متهم بعدی که رسید گفت: 
»من به کاوه فحش خواهر ندادم. فیلم با صدا ضبط شده 
و آن را بازبینی کنید اگر فحاشی کرده بودم من را به اشد 
مجازات برسانید! کاوه بی دلیل وارد مغازه شد و چاقویی 
برداشت. در فیلم مشخص اســت که چاقو را پنهانی از 
پشــت خود، از دستی به دســت دیگر داده و ناغافل به 
معین می زند. بعد چاقو را وســط جمع من و دوستانم 
انداخته و سمت هادی رفته و به او می گوید کشتمش! 

اگر فیلم نبود شاید یکی از ما متهم به قتل می شدیم.«
متهم آخر نیــز می گوید: »معین بــا بچه های خزانه در 
پارک سرخه حصار دوست شــده بود. آن شب قرار بود 
بچه محل هایمان به خانه ما بیایند تا مشــروب بخوریم 
که معین آن سه نفر را هم آورد. ما هیچ شناختی از آنها 

نداشته و نشانی آنها را نمی دانیم.«
بنابراین گزارش رســیدگی به این پرونده تا دستگیری 

متهمان متواری در جریان تحقیقات ادامه دارد.

قتل پسر 21 ساله در جگرکی 
خیابان مسعودیه

نزاع دسته جمعی بر سر هیچ و پوچ، رنگ خون گرفت و شش نفر متهم 
این  پرونده هستند

 ایستگاه آخر برای مربی فوتبال به اتهام آزار
 ۸ پسربچه

فاطمه شیخ علیزاده | اواخر زمستان سال ۱۴00 پدر یک پسربچه ۱2ساله 
با مراجعه به پلیس آگاهی تهران شکایت تکان دهنده ای را نسبت به یک مربی 
فوتبال ثبت کرد. شاکی در طرح شــکایت خود گفت:»پسرم به فوتبال علاقه 
زیادی داشت و مدت ها بود از من می خواست که او را در کلاس آموزشی این 
ورزش ثبت نام کنم.من و همسرم عقیده داشتیم که اگر قرار است زمان و هزینه 
برای چنین کلاسی صرف کنیم پس باید پسرمان تحت نظر یک مربی حرفه ای 
آموزش ببیند. برای همین بررسی های زیادی انجام دادیم تا بالاخره پسرم را در 
یک باشگاه واقع در شرق تهران ثبت نام کردیم که مربی آنجا کارت مربیگری 
داشت و با سابقه بود.« شاکی در ادامه افزود:»پسرم با شور و شوق سر کلاس 
رفت و ما انتظار داشتیم حضور در کلاسی که برایش سر و دست می شکست، 
سبب نشاط آوری بیشتر برایش شود اما با تعجب می دیدم که فرزندم کم حرف 
و گوشه گیر شده است.به حدی رفتار او عصبی بود که من و همسرم مطمئن 
شدیم اتفاق تلخی برایش افتاده است. برای همین سعی کردیم به فرزندمان 
نزدیکتر شویم تا بالاخره او بغضش ترکید و با ترس و گریه برای ما تعریف کرد 
که از سوی مربی فوتبال مورد آزار و اذیت قرار گرفته است.« با طرح این شکایت 
و در حالی که تحقیقات پلیسی آغاز شــده بود دو پسر نوجوان دیگر شکایت 
مشابهی را علیه همین مربی ۴0ساله مطرح کردند. در همین حال مربی فوتبال 
برای ادای توضیحات در برابر ادعای طرح شده به دادســرا احضار شد. اما در 
دادسراها حاضر نشد و تلاش پلیس برای ردیابی او بی نتیجه ماند. شواهد نشان 
می داد این مرد ۴0ساله با افشای پرونده سیاهش و شکایت های سریالی به مکان 
نامعلومی گریخته اســت. تلاش پلیس برای ردیابی مرد ادامه داشت تا اینکه 
سرانجام ماموران رد او را در شهرستان ساری زدند و او را در عملیاتی غافلگیرانه 
بازداشت کردند .این در حالی بود که شمار شکایت های مشابه به 8 فقره رسیده 
بود. شکایت های ســریالی حکایت از این داشت که مربی فوتبال،8پسر ۱2 تا 
۱3ساله را به بهانه های مختلف و برای آموزش فوتبال به خانه اش کشانده و آنها 
را آزار داده است. تعدادی از قربانیان در طرح شکایت خود ادعاهای هولناکی 
را مطرح ســاختند. آنها در اظهارات خود گفتند که مربی فوتبال بعد از اینکه 
نیت شوم خود را عملی می کرد، نوجوانان را وادار می کرد با یکدیگر نیز ارتباط 
سیاه برقرار کنند. سپس از آنها فیلم تهیه کرده و با آن فیلم ها بچه ها را تهدید 
می کرد که اگر موضوع را افشا کنند، فیلم را انتشار خواهد داد. با طرح این ادعا 
تحقیقات وارد فاز تخصصی شد و با به دست آمدن فیلم های سیاه، برای متهم 
کیفرخواست صادر شده و پرونده اش به شعبه دهم دادگاه کیفری یک  استان 
تهران فرستاده شد. در نخستین جلسه تحقیق از متهم، تعدادی از شاکی ها به 
همراه والدینشان در دادگاه حاضر شدند و در مواجهه حضوری با متهم به تشریح 
شکایتشان پرداختند. قربانی های نوجوان گفتند این مرد چگونه آنها را فریب 
داده، به خانه اش کشانده و مورد آزار و اذیت قرار داده است. در جریان تحقیقات 
مقدماتی متهم که متاهل است سعی داشت خودش را بی گناه نشان دهد ولی 
در مواجهه حضوری با قربانی های نوجوان و بازبینی فیلم های سیاه جرم هایش 

را گردن گرفت اما ادعا کرد قصد آزار پسران نوجوان را نداشته است.
 در جلسه دادگاه که پشت درهای بســته و غیرعلنی برگزار شد 8پسرنوجوان 
یک به یک به تشــریح ماجرا پرداختند و برای مربی به اتهــام لواط به عنف 
درخواست اعدام کردند. وقتی متهم روبه روی قضات ایستاد اتهامش را نپذیرفت. 
او در دفاع گفت: من پســران نوجوان را آزار نداده ام اما برای آموزش فوتبال به 
آنها نزدیک می شدم و می خواستم روی پایم بنشینند که از این بابت پشیمان 
هستم. من اشتباه کرده ام و تقاضای بخشش دارم. اما شاکی ها اظهارات متهم را 
رد کردند و گفتند این مرد آنها را آزار داده است. در پایان جلسه قضات وارد شور 

شدند تا رای صادر کنند.

  دادگاه کیفری
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جمهوری خواهان آمریکا، سال ۲۰۲۳ را سالی می دانند که در آن آمریکا ضعیف شد و چین به قدرت خود افزود. در این کارتون، مردم منتظر توپ معروف میدان تایمز 
نیویورک هستند که هر سال در لحظه سال تحویل به زمین می رسد اما حضار متوجه می شوند که امسال از توپ خبری نیست و به جای آن، بالون جاسوسی چینی 

روی زمین می نشیند. کارتونی از فاکس نیوز

  سایت نگار جهان

 سوپرکاپ ترکیه در ریاض برگزار نشد؛ 
عربستانی ها اجازه پوشیدن پیراهن آتاتورک 

را ندادند
بازی فینال سوپر کاپ ترکیه که قرار بود در ریاض برگزار شود، 
به دلیل اختلاف نظر دو کشور بر سر عکس آتاتورک، به تعویق 
افتاد. این بازی قرار بود بین دو تیم گالاتاسرای و فنرباغچه در 
روز جمعه در ورزشگاه دانشگاه ملک  سعود و در حضور هزاران 

نفر از هواداران عربستانی این دو تیم برگزار شود. فدراسیون 
فوتبال ترکیه و هر دو باشگاه، انگشت اتهام را به سوی میزبان 

گرفتند و اعلام کردند که عربستانی ها به بازیکنان اجازه نداده اند 
با لباس هایی که عکس آتاتورک بر رویشان نقش بسته بود، 
پیش از بازی خود را گرم کنند. مصطفی کمال، معروف به 

آتاتورک به عنوان بنیانگذار جمهوری ترکیه، در این کشور از 
احترام و ارزش بسیار بالایی برخوردار است. او در پایان جنگ 
جهانی اول، در مرزهای ترکیه امروز، یک جمهوری مدرن و 
سکولار پایه گذاری کرد. در این دوران، برای نخستین بار در 

این سرزمین ها، حقوق زنان به رسمیت شناخته شد. در جریان 
انقلاب سیاسی-اجتماعی آتاتورک، قوانین مدنی جای قوانین 
اسلامی و شرعی را گرفت. او همچنین تقویم کشور را از هجری 

قمری به میلادی تغییر داد. علاوه بر همه این ها، آتاتورک 
حتی الفبای ترکی را نیز از عربی به لاتین تغییر داد. باشگاه ها 

می گویند قرار بوده بازیکنان با پیراهن هایی که رویشان از 
آتاتورک نقل شد بود »صلح در خانه، صلح در جهان«، پیش 
از شروع بازی در زمین خود را گرم کنند. اما به گفته آن ها، 

مقام های عربستانی به بازیکنان اجازه ندادند تا این پیراهن ها 
را بپوشند. روسای دو باشگاه گالاتاسرای و فنرباغچه، پیش 
از لغو بازی با رئیس فدراسیون فوتبال ترکیه دیدار کردند. 

در بیانیه مشترک دو باشگاه و فدراسیون فوتبال ترکیه آمده 
است: »ما همه با هم در کنار باشگاه هایمان به شکل جمعی 
تصمیم گرفتیم که بازی را به تاخیر بیندازیم.« در این بیانیه 
همچنین با لحنی دیپلماتیک از فدراسیون فوتبال عربستان 

به عنوان میزبان، تشکر شده است. شرکت »ریاض سیزن« که 
برگزارکننده عربستانی این رقابت بوده، در بیانیه ای اعلام کرده 
که همه شرایط برای برگزاری مسابقه فراهم بوده است. در عین 

حال در این بیانیه تاکید شده که این شرایط برای برگزاری 
رقابتی »در چارچوب قوانین بین المللی فوتبال و مقرراتی که بر 
اساس آن، در ورزش نباید هیچ شعار سیاسی خارج از محدوده 

ورزش سر داده شود« بوده است. در بیانیه این شرکت آمده 
که مشخصا این مسئله در جلسات مقدماتی هماهنگی برای 
برپایی بازی، به فدراسیون فوتبال ترکیه گفته شده است. در 

ادامه این بیانیه آمده که دو تیم به آنچه »توافق شده بود«، 
پایبند نبودند. در زمانی که اعلام شد قرار است فینال سوپر کاپ 
ترکیه در ریاض برگزار شود، فدراسیون فوتبال ترکیه با موجی از 
انتقادهای رسانه های کشورش روبه رو شد. منتقدان با یادآوری 

این موضوع که سال ۲۰۲۳، یکصدمین سال بنیانگذاری 
کشور مدرن ترکیه است، از اینکه چنین رویدادی قرار است در 

عربستان برگزار شود، گله کردند. )بی بی سی(
 کره شمالی می گوید در سال جدید  میلادی 
سه ماهواره جاسوسی جدید پرتاب خواهد 

کرد
رسانه های دولتی کره شمالی گفته اند که این کشور قصد دارد 

سال آینده میلادی، سه ماهواره جاسوسی دیگر را به عنوان 
بخشی از تلاش ها برای تقویت ارتش خود به فضا پرتاب کند. 

ماه گذشته پیونگ یانگ یک ماهواره جاسوسی را به فضا فرستاد 
و ادعا کرد که توانسته از بزرگترین پایگاه های نظامی آمریکا و 

کره جنوبی عکسبرداری کند. کیم جونگ اون که در آخرین روز 
نشست پنج روزه سالانه حزب کارگران کره صحبت می کرد، 

اهداف کشور برای سال ۲۰۲۴ را تعیین کرد و گفت که رفتار 
کشورش با کره جنوبی شاهد »تغییر اساسی« خواهد بود. او 

گفت که چاره ای جز ادامه دادن به جاه طلبی های هسته ای خود 
ندارد. کیم گفت که اتحاد با کره جنوبی اکنون دیگر امکان پذیر 

نیست. او گفت سئول با کشورش مانند یک دشمن رفتار می کند. 
این اولین باری است که کیم چنین چیزی را که نشان دهنده 

تغییر رسمی در سیاست های کره شمالی است به صورت علنی 
اعلام می کند. البته در چند سال اخیر پیشرفتی در روابط دو 

کره حاصل نشده بود و تلاش های کمی هم در این رابطه انجام 
گرفته بود و چشم انداز و امیدی برای نزدیکی دو کشور وجود 

نداشت. در حال حاضر روابط دو کشور در وضعیت نامناسبی قرار 
دارد و ماه گذشته، پس از پرتاب یک ماهواره جاسوسی، پیونگ 
یانگ از قراردادی که با هدف کاهش تنش های نظامی با سئول 
منعقد کرده بود، خارج شد. کره شمالی همچنین آزمایش های 
منظم موشک های خود را در طول سال ۲۰۲۳ ادامه داد و اوایل 
ماه دسامبر پیشرفته ترین موشک دوربرد خود را شلیک کرد و 
محدودیت های سازمان ملل را به چالش کشید. پرتاب موشک 

بالستیک قاره پیما که می تواند به آمریکای شمالی برسد با 
محکومیت فوری کشورهای غربی روبه رو شد. در مقابل هم، کره 
شمالی از افزایش همکاری نظامی کره جنوبی با ایالات متحده 
پس از ورود یک زیردریایی آمریکایی مجهز به سلاح هسته ای 
به آب های همسایه جنوبی اش اعلام نارضایتی کرد. به گزارش 

رسانه های دولتی کره شمالی، آقای کیم در سخنان روز یکشنبه 
به آمریکا حمله کرد و گفت: »اقدامات دشمنان برای تهاجم 

به ما، یک واقعیت است که در هر زمانی ممکن است جنگی در 
شبه جزیره کره رخ دهد.« وی با بیان اینکه کره جنوبی به »پایگاه 

نظامی و خط  مقدم زرادخانه هسته ای« آمریکا تبدیل شده، 
گفت: »اگر به اقدامات نظامی تقابل آمیز نیروهای دشمن نگاه 

کنیم، کلمه »جنگ« به یک مسئله واقع بینانه تبدیل می شود که 
واقعیت و نه یک مفهوم انتزاعی« است. کیم گفت که سال ۲۰۲۴ 

شاهد توسعه نظامی بیشتر از جمله تقویت قوای هسته ای و 
موشکی و ساخت هواپیماهای بدون سرنشین خواهد بود. وی 
گفت: »ما باید به یک بحران احتمالی هسته ای واکنش سریع 
نشان دهیم و برای به کنترل درآوردن کل خاک کره جنوبی 
در موقع اضطرار، با بسیج همه ابزارها و نیروها از جمله توان 

هسته ای استفاده کنیم.« )بی بی سی(
  کلاه هوش مصنوعی، افکار ما را به متن تبدیل 

می کند
پژوهشگران استرالیایی می گویند فناوری جدیدی را توسعه 
داده اند که می تواند افکار انسان را از طریق پوشیدن یک کلاه 
مخصوص به متن تبدیل کند. به گزارش ساینس تایمز، این 

فناوری که »دِ ویو« نام دارد، امواج مغزی افراد را از طریق 
الکتروانسفالوگرام ثبت و آن ها را به شکل متنی رمزگشایی 

می کند. به گفته دانشمندان، پیشرفت های بیشتر این فناوری 
در آینده می تواند به بیماران آسیب دیده از سکته مغزی و فلج 
کمک کند تا بتوانند با محیط اطراف خود ارتباط برقرار کنند 
و حتی هدایت ماشین هایی مانند بازو های بیونیک یا ربات ها 

را برعهده بگیرند. چین تنگ لین، دانشمند علوم رایانه ای 
از دانشگاه فناوری سیدنی، می گوید این پژوهش، امواج 

الکتروانسفالوگرافی را به طور مستقیم به زبان تبدیل می کند و 
پیشرفت قابل توجهی در این زمینه محسوب می شود. اگرچه 
»د ویو« برمبنای مجموعه معیار های تعریف شده برای دقت، 
تنها به ۴۰درصد دست پیدا کرده، اما این میزان در مقایسه با 

استاندارد پیشین برای ترجمه امواج مغزی ۳درصد بهبود یافته 
است. دانشمندان می گویند هدف آن  ها بهبود دقت این فناوری 

تا حدود ۹۰ درصد است و به عبارت دیگر، رسیدن به میزانی 
که نرم افزارهای تشخیص گفتار و تبدیل صوت به متن، کار 

می کنند. )ایندیپندنت(

ولادیمیر      علیه        ولودیمیر
نگاهی به ۴ عامل تاثیرگذار بر جنگ اوکراین در سال ۲۰۲۴

جنگ تمام عیار در اواکراین که حدود دو ســال است در صدر  
اخبار بوده، در سال ۲۰۲۴ ادامه خواهد یافت. اما این جنگ به 
احتمال فراوان در مسیر متفاوتی پیش خواهد رفت. ۴ عامل 
مهم در این جنگ طی سال جدید اثر خواهند گذاشت که در 

ادامه به مرور آنها می پردازیم.
1  پول: توانایی اوکراین برای مقاومت در برابر روسیه در 
آغاز این حمله تمام عیار در فوریه ۲۰۲۲ باعث تعجب بسیاری 
شد و یکی از دلایل آغاز ارائه سلاح های بیشتر از سوی شرکای 
بین المللی این کشور به آن شد. این وضعیت در سال ۲۰۲۴ 
ممکن است تغییر کند چون دو بســته امدادی به تعلیق در 
آمده اند. در آمریکا، کمک به اوکراین باید از طریق کنگره رأی 
بیاورد و این نیز موقوف بحث های بیــن جمهوری خواهان و 
دموکرات ها بر سر هزینه کردهای دیگر است و بسته نظامی به 
ارزش ۶۱ میلیارد دلار تا اوایل ژانویه بررسی دوباره نخواهد شد. 
در اتحادیه اروپا، یک توافق اقتصادی به ارزش ۵۵ میلیارد دلار 
نیز بستگی به مذاکراتی سخت بین مجارستان، یکی از اعضای 
اتحادیه اروپا  و سایر اعضا دارد. مجارستان بر خلاف بقیه اتحادیه 
اروپا، به طور موثر با روسیه همراهی می کند و می خواهد کمک 

به اوکراین به طور کلی متوقف شود.
۲  تسلیحات: تأخیر در ارائــه کمک خارجی باعث کند 

شدن توان اوکراین در تأمین سلاح برای ارتش  شده که باعث 
افزایش اضطراب کی یــف و تقویت اعتماد به نفس مســکو 
می شــود. ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســیه در انتهای 
کنفرانس مطبوعاتی پایان سال خود گفت  مجموعه نظامی 
کشورش روز به روز قوی تر می شود و گفت که »سواری گرفتن 
مجانی« کی یــف از غرب نیز »به زودی به پایان می رســد«. 
رئیس جمهور ولودیمیر زلنسکی نیز در گفت وگوی پایان سال 
خود با رسانه ها اذعان کرد که وضعیت دشوار است ولی ابراز 
امیدواری کرد که موضوع کمک نظامی به زودی حل خواهد 
شد و اوکراین هم قادر خواهد بود تولید پهپادهای خود را که 
اهمیت شان در این جنگ احراز شــد، افزایش دهد. اتحادیه 
اروپا در ماه نوامبر گزارش داد که به هدف خود در تأمین یک 
میلیون خمپاره ۱۵۵ میلی متر تا مارس ۲۰۲۴ نخواهد رسید. 
زلنســکی گفته یکی از دلایل زودتر آغاز نشــدن ضد حمله 
او کراین کمبود اسلحه بوده است. ارتش اوکراین در مصاحبه ای 
اخیر با بی بی سی گفت   مجبورند در زمینه استفاده از خمپاره 
صرفه جویی کنند. داشتن مهمات کمتر به این معناست که 
اوکراین مجبور خواهد بود بعضی موقعیت ها و اراضی بیشتری 
را واگذار کند. در حال حاضر، روســیه بر حدود ۱۷ درصد از 
اراضی اوکراین تسلط دارد. اوکراین تخمین می زند که جنگ 

برای اقتصاد این کشور ۱۵۰ میلیادر دلار هزینه برداشته است. 
در سال ۲۰۲۴ این کشور قصد دارد ۴۳/۲ میلیارد دلار برای 
نیروی نظامی اش هزینه کند. بودجه نظامی روسیه در بالاترین 
میزان ثبت شده یعنی ۱۱۲ میلیارد دلار تخمین زده می شود.

3  خستگی از اوکراین: بیشترین چیزی که باعث نگران 
اوکراین می شود، به اصطلاح »خستگی از اوکراین« است؛ افول 
همدلی و حمایت عمومی مردمی در کشورهایی که اوکراین 

آنها را شرکای خود تلقی می کند.
انتخابات اخیر در هلند و اسلواکی تا هم اکنون منجر به کاهش 
حمایت شده است. اســلواکی یک بســته امدادی عظیم به 
اوکراین را متوقف کرده و هلند ممکن است جت های اف-۱۶ 
را که دیرزمانی است وعده شــان را داد بود، دیگر نفرستد. در 
آمریکا با زمان بندی انتخابات برای نوامبر ۲۰۲۴، بازگشــت 
دونالد ترامپ به کاخ سفید ممکن است باعث تغییری جدی در 
سیاست های مربوط به اوکراین و روسیه شود. نظرسنجی ها در 
آمریکا نشان می دهند که تعداد کسانی که معتقدند واشنگتن 
به اوکراین بیش از حد کمک می کند، از ۲۱ درصد به ۴۱ درصد 
رسیده اســت. در اتحادیه اروپا، در هشت کشور از ۲۷ کشور 
اتحادیه، عده بیشتری مخالف ارائه کمک به اوکراین هستند 
تا موافق آن. هم اوکراین و هم روســیه به درخواست کمک از 
جنوب جهانی در سال جدید ادامه خواهند داد. به طور سنتی، 
کشــورهای زیادی در خاورمیانه، آمریکای لاتین و آفریقا به 
خاطر مخالفت با آمریکا، با مسکو رابطه دوستانه ای داشته اند. 
از زمان آغاز حمله تمام عیار به اوکراین، روســیه می کوشــد 
مواضع اش را تقویت کند و در عین حال اوکراین برای کسب 

نفوذ تلاش می کند.
۴  آخر بازی: »جنگ چطور تمام خواهد شد؟« این سؤالی 
است که بسیاری از سیاستمداران و صاحب نظران می کوشند 
برایش پاسخی بیابند. اوکراین می گوید تنها با آزادسازی کامل 
از اشغال روسیه و بازگشت به مرزهای شناخته شده  بین المللی 
این درگیری به پایان می رســد. اوکراین هشدار می دهد که 
سازش با روســیه مشوق این اســت که نه تنها مسکو اراضی 
بیشتری را برباید بلکه دیگران نیز در جاهای دیگر دنیا به همین 
شیوه رو بیاورند. روسیه می گوید درگیر نبرد گسترده تری با 

غرب است و تا هر زمانی که لازم باشد خواهد جنگید.
این جنگ که بعید است در سال ۲۰۲۴ تمام شود با جبهه  ای 
سرسخت، تلفات بیشــتر و تهدید روزمره مرگ و ویرانی در 
اوکراین و انزوا و دشواری اقتصادی بیشتر برای روسیه ادامه 
خواهد یافت. با لاینحــل باقی ماندن جنگ غــزه و خطر به 
وجود آمدن نقاط حساس دیگر، این درگیری، به رغم مقیاس 
اثرگذاری آن بر نظم سیاسی جهان و اقتصاد جهانی در سال 
۲۰۲۲، کمتر در کانون تمرکز کشــورهای دیگر خواهد بود. 

)بی بی سی(

   شاخص

روسیه در تهاجم خود که نزدیک به دو سال است ادامه دارد، 
بارها با حملات پهپادی به اوکراین حمله کرده اســت. تقریبا 
هر روز سامانه پدافند هوایی این کشور از سرنگونی پهپادها و 
موشک های روســی خبر می دهند. خبرگزاری رویترز به نقل 
از سخنگوی نیروی هوایی   روســیه گزارش داد که با گذشت 
نزدیک به دو سال از حمله به این کشور ۷۴۰۰ موشک و ۳۷۰۰ 
پهپاد تهاجمی را به شهرهای مختلف این کشور شلیک کرده 
است. پدافند هوایی اوکراین توانسته ۱۶۰۰ موشک و ۲۹۰۰ 
پهپاد را سرنگون کند، با وجود این حملاتی در چنین مقیاس 
گســترده ویرانی و کشــته های زیادی برجای گذاشته است.

سرنگونی موشک های بالســتیک مافوق صوت دشوار است و 
متحدین اوکراین نیز سیســتم های پدافند هوایی پیشرفته 

پاتریوت را مدت ها پس از شــروع جنگ در اختیار این کشور 
گذاشــتند. به همین دلیل نیز اوکراین توانســته است تعداد 
کمتری از موشک ها را سرنگون کند. مسکو به هدف قرار دادن 
زیرساخت های انرژی اوکراین اذعان کرده  اما با وجود هزاران 
کشته غیرنظامی در طول جنگ مدعی است که غیرنظامیان 
را هدف قرار نمی دهد. بر اســاس آمار رسمی، ارتش آمریکا در 
روزهای اوج جنگ افغانستان به طور متوسط ۳۰۰ گلوله توپ 
در هر روز به سمت شبه نظامیان القاعده و طالبان شلیک می کرد 
بدون آنکه توپخانه اش از سوی دشمن آسیبی جدی ببیند. اما 
گزارش های جنگ اوکراین نشان می دهد که این کشور روزانه 
هزاران گلوله توپ به سمت نظامیان روس شلیک می کند و با 
این حال توپخانه اش زیر آتش موشک های روسیه و پهپادهای 

ایرانی است . گزارش های کارشناســان نظامی شورای روابط 
خارجی اتحادیه اروپا حاکی از آن است که تسلیحات به کار رفته 
در هر روز جنگ اوکراین معادل ۳۳ روز جنگ افغانستان است. 
برای مثال در روزهای آغاز فصل تابســتان و در درگیری های 
شهر دونباس، اوکراینی ها روزانه بیش از ۷ هزار گلوله توپ به 
سمت نظامیان روسیه شلیک می کردند و در طرف مقابل هم 
ارتش روسیه بیش از ۴۰ هزار گلوله توپ به سمت اوکراینی ها 
شلیک می کرد. این در حالی است که ظرفیت تولید انواع گلوله 
توپ در آمریکا و در زمان صلح تنها ۱۵ هزار گلوله در ماه است. به 
همین دلیل فارغ از بحث تامین هزینه های پشتیبانی از اوکراین، 
نگرانی تازه دولتمردان آمریکایی، جایگزینی تسلیحات و ادواتی 
است که با سخاوت و گشاده دستی فراوان به اوکراین فرستاده 
شده است. کارشناسان می گویند ســال ها طول می کشد که 
این انبارها به وضعیت شــان در دوران پیش از جنگ اوکراین 

بازگردند. )دویچه وله(

جنگ اوکراین؛ شلیک انبوهی موشک و پهپاد تهاجمی

مواجهه دو دوست قدیمی؛ نقد پل شریدر درباره آخرین فیلم 
مارتین اسکورسیزی

 پل شریدر، فیلمنامه نویس برنده اسکار معتقد است لئوناردو دی کاپریو بهتر بود 
نقش پلیس اف بی آی را در فیلم »قاتلان ماه کامل« بازی می کرد تا یک احمق. پل 

شریدر فیلمنامه نویس فیلم هایی چون »راننده تاکسی« و »گاو خشمگین« از 
ساخته های مارتین اسکورسیزی عنوان کرد که اگر قرار بود فیلمنامه »قاتلان ماه 

کامل« را نیز بنویسد، با مسائل به شکل متفاوتی رفتار می کرد. این کارگردان و 
فیلمنامه نویس آمریکایی در مصاحبه اخیر با لوموند فرانسه گفت که »قاتلان ماه 

کامل« اسکورسیزی را فیلم خوبی می داند اما معتقد است اگر دی  کاپریو نقش مامور 
اف بی آی را بازی می کرد که درباره قتل های اوسیج تحقیق می کرد، می توانست 

بهتر از این باشد و گذراندن سه ساعت و نیم با یک احمق در فیلم زمان زیادی است. 
خود اسکورسیزی نیز در ابتدا قصد داشت تا دی کاپریو در فیلم »قاتلان ماه کامل« 

نقش تام وایت مامور اف بی آی را بازی کند. او دو سال روی فیلمنامه از منظر شخصت 
تام وایت کار کرد که رهبری تحقیقات یک رشته قتل را در میان ملت اوسیج در 

دهه ۱۹۲۰ بر عهده گرفت. این فیلمساز اوایل سال جاری به آیریش تایمز گفت که 
دی کاپریو بود كه با او تماس گرفت و درخواست تغییر فیلمنامه را داد. این بازیگر 

می خواست در عوض نقش ارنست بورکهارت را بازی کند. )ایسنا(

ون
و ز

یل

طرح »قربانی کردن« یک کودک 
»جن زده« در صحرای بزرگ آفریقا

 مقام های اسپانیا می گویند یک زوج فرانسوی را که قصد داشتند 
فرزند پنج ســاله خود را در صحرای بزرگ آفریقا »قربانی« کنند، 
بازداشــت کرده اند. بنا به همین گزارش این زوج باور داشتند که 
پسر پنج ساله شــان »جن زده« شده اســت. در بیانیه مسئولان 
اسپانیایی در این باره آمده است که این زوج روز ۲۱ دسامبر در بندر 
آلخسیراس در جنوب این کشور دستگیر شدند. آنها قصد داشتند 
با خودروی خود سوار یک کشتی به مقصد شهر طنجه در مراکش 
شوند. به گفته مقام های اسپانیایی این زوج »قصد داشتند فرزندشان 
را در صحرای بزرگ آفریقا به قتل برسانند چراکه تصور می کردند 
او جن زده است.« به گفته مقام های اسپانیا این زوج از »مشکلات 
روانی« رنج می برند و برای آنها به دلیل »کودک ربایی« در سراسر 
اروپا قرار بازداشت صادر شده بود. قاضی دادگاهی در اسپانیا دستور 
انتقال این زوج را به بازداشــتگاه موقت صادر کرده است. به گفته 
مقام های اسپانیا حال پسر پنج ساله آنها خوب است. این کودک 
اکنون به یک مرکز نگهداری از کودکان در اســپانیا منتقل شده و 
قرار است به زودی به فرانســه فرستاده شود. در گزارش مقام های 
اسپانیایی اشاره ای به اینکه این خانواده اهل کدام منطقه از فرانسه 

هستند نشده است. )یورونیوز(

  ینگه دنیا  حادثه روز

  گالری   

هشتاد و پنجمین روز جنگ غزه؛ تبدیل این شهر ۴ هزار ساله به ویرانه
 حملات گسترده اسرائیل به نوار غزه تا میانه ماه دسامبر، به ویرانی دست کم ۷۰درصد خانه ها و نیمی از 

ساختمان های این شهر کهن منجر شده است. وال استریت ژورنال در گزارشی نوشت که اسرائیل در نزدیک 
به دو ماه پس از شروع جنگ، دست کم ۲۹هزار بمب روی غزه رها کرده که به ویرانی تقریبا ۳۰۰ هزار خانه 
منجر شده و دامنه این ویرانی ها به مدارس، بیمارستان ها، کلیسا ها، مساجد ، بناهای تاریخی، کارخانه ها، 

مراکز خرید و هتل ها هم رسیده است. آسیب های وارده به زیرساخت های آب و برق، ارتباطات و شبکه 
بهداشت هم به اندازه ای است که بسیاری از آن ها تعمیرناپذیرند. از ۳۶ بیمارستان غزه هم اکنون تنها هشت 
بیمارستان فعال  هستند و به درمان بیماران و مجروحان حملات اسرائیلی ها مشغولند. در صورت ادامه این 

روند، دور از ذهن نیست که غزه به ویران ترین شهر در تاریخ جنگ های مدرن بدل شود. تا اینجا، برخی 
تحلیلگران ویرانی غزه را با ویرانی شهرهای آلمان در اثر بمباران متفقین در جنگ جهانی دوم مقایسه 

می کنند. وال استریت ژورنال در این راستا به نقل از رابرت پاپ، دانشمند علوم سیاسی در دانشگاه شیکاگو و 
نویسنده تاریخ بمباران هوایی، می نویسد: »نام غزه هم در کنار درسدن و دیگر شهرهای معروفی که بمباران 

شده اند، در تاریخ ثبت خواهد شد.« به گفته او، آنچه در حال حاضر در غزه می بینیم، تنها در یک چهارم از 
شدیدترین حملات انتقام جویانه تاریخ ثبت شده است. به گفته سازمان ملل متحد، نزدیک به ۸۵ درصد از 

جمعیت ۲/۲میلیون نفری نوار غزه خانه  و زندگی شان را ترک کرده اند. بر اساس داده های ماهواره ای، نزدیک 
به ۸۰ درصد ساختمان های شمال غزه، جایی که بمباران شدیدتر بوده است، آسیب دیده یا تخریب شده اند. 
علاوه بر این، تخمین زده می شود که ۲۰ درصد از زمین های کشاورزی غزه در اثر حمله اسرائیل آسیب دیده 

باشند. وال استریت ژورنال با استناد به گزارش بانک جهانی ادامه می دهد که بر اثر جنگ در غزه تا تاریخ 
۱۲ دسامبر، ۷۷ درصد از امکانات درمانی، ۷۲ درصد از خدمات شهری مانند پارک ها، دادگاه ها و کتابخانه ها، 

۶۸ درصد از زیرساخت های مخابراتی و ۷۶ درصد از مکان های تجاری تخریب شده یا آسیب دیده اند. بر 
این اساس، نیمی از جاده ها نیز آسیب دیده یا ویران شده اند. به گفته سازمان ملل متحد، نزدیک به ۳۴۲ 

مدرسه از جمله ۷۰ مدرسه این نهاد بین المللی بر اثر حمله اسرائیل به غزه آسیب دیده اند. غزه، شهری کهن 
با تاریخی چهارهزار ساله در مسیر آفریقا و اروپا، که در طول تاریخ از گزند جنگ ها، محاصره ها، بلایای 

طبیعی و بیماری های همه گیر جان به در برده بود، در سال ۳۳۲ پیش از میلاد،  آخرین شهری بود که در برابر 
لشکرکشی اسکندر مقدونی به مصر مقاومت کرد، رخدادی اسطوره ای که در ذهن مردم این سرزمین زنده 
مانده است. آن ها امید دارند شهرشان از زیر خاکستر به جامانده از حملات ویرانگر اسرائیل هم ققنوس وار 

دوباره سر برآورد. )ای اف پی(

     گروهی از صاحبان سگ در مادرید، پایتخت اسپانیا روز شنبه به همراه 
حیوان های خانگی محبوب شان گردهم جمع شدند. یک موسسه فعال در زمینه 

جست وجوی سرپناه برای حیوانات ضمن برگزاری این رویداد از صاحبان سگ های 
خانگی خواسته بود تا برای جشن گرفتن پایان سال ۲۰۲۳ به همراه »دوست های 

محبوب خود« )سگ هایشان( در این گردهمایی شرکت کنند. )ای اف پی(

   
 دوا لیپا، خواننده و بازیگر بریتانیایی-آلبانیایی 

انتشار موزیک ویدئوی جدیدی را با ادامه جنگ غزه 
لغو کرد. او برای تولید این ویدئو صدها هزار پوند 
هزینه کرده است. نشریه سان گزارش داده است 

که لیپا این ویدئو را در ماه سپتامبر و چند هفته 
پیش از حمله حماس به اسرائیل فیلمبرداری کرده و 
حاوی صحنه هایی از درگیری دو گروه است. یکی از 
منابع نشریه می گوید »دوا و گروهش به این نتیجه 

رسیده اند که بیرون آمدن این ویدئو با توجه به آنچه 
از ۷ اکتبر اتفاق افتاده بی ملاحظگی است.« )گتی 

ایمیجز(

   
 کیم کارداشیان، میزبان خانواده اش در مهمانی 

سالانه شب کریسمس در عمارت ۶۰ میلیون 
دلاری اش در کالاباساس بود. کیم فقط به یک 

درخت کریسمس بسنده نکرد و راهروها و 
اتاق های خانه را با ده ها کاج که ظاهری برفی 

داشتند پر کرد. اما گویا این هم کافی نبود و او 
حیاط خانه را هم به جنگل نورانی کریسمسی 

تبدیل کرد تا با برف مصنوعی، ظاهری زمستانی 
به زمستان نه چندان خنک کالیفرنیا بدهد. اما 

واکنش کاربران به این عکس ها منفی بود و آن ها 
گفتند که چقدر این خانه سرد و بی روح است و 
چرا باید برای اینچنین خانه ای که بیشتر شبیه 

گورستان است ۶۰ میلیون دلار هزینه کرد؟ 
)اینستاگرام(

     در هشتاد و پنجمین روز آغاز حملات اسرائیل 
به غزه و در حالی که گزارش ها حاکی از تشدید 

نبرد در این باریکه و نیز تبادل آتش میان اسرائیل 
و حزب الله لبنان است، هزاران نفر از شهروندان 

اسرائیل در تظاهراتی در تل آویو خواهان برکناری 
بنیامین نتانیاهو از نخست وزیری شدند. )رویترز(

     تام ویلکینسون هنرپیشه سرشناس 
بریتانیایی که در فیلم هایی چون »شکسپیر 

عاشق« و »بهترین هتل عجیب و غریب 
ماریگولد« و سریال »کندی ها« حضور داشت، 

دیروز شنبه در ۷۵ سالگی و به طور ناگهانی 
درگذشت. ویلکینسون برای نقشش در فیلم 
»فول مونتی« برنده بفتا شده بود و ۲ نامزدی 

اسکار برای »مایکل کلیتون« و »در اتاق خواب« 
داشت. )گتی ایمیجز(

وزارت شرایط اضطراری روسیه 
اعلام کرد که گلوله باران شهر 
»بلگورود« در مرز این کشور و 

اوکراین موجب کشته شدن ۱۴ تن 
از جمله دو کودک و زخمی  شدن 

۱۰۸ تن دیگر شده است.
 )صدای آمریکا(
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اسرائیل از ۷ اکتبر تاکنون، ۴ 
هزار و ۸۶۰ فلسطینی را در کرانه 
باختری و قدس شرقی اشغالی 
بازداشت کرده است. )آناتولی(

 با شروع سال جدید میلادی ۲۰۲۴ و ورود به سال 
سرنوشت ساز انتخابات ریاست جمهوری در آمریکا، 
مردم این کشور خود را برای جدال انتخاباتی بین 
دو سیاستمدار قدرتمند از یک طرف و دو سیاست 

کشورداری مختلف از طرف دیگر آماده می کنند.
پرونده های جنایی و مدنی متعــدد دونالد ترامپ 
در دادگاه های مختلف آمریکا و جنگ تمام عیار او 
علیه آنچه خودش »محاکمــه توهمات« می نامد 
از هم اکنــون زمــان، انــرژی و منابع مالــی او را 
محدودتر کرده و امکان خــروج از این دالان های 
حقوقی را برایش دشــوارتر می کند. از طرف دیگر، 
سیاست های محتاطانه و برخی اوقات غیرملموس 
رئیس جمهوری جو بایدن فرصت و احتمال پیروزی 
دونالد ترامپ در مقابل جو بایدن را میسرتر می کند. 
دوران پراضطراب چهار ســاله ریاســت جمهوری 
دونالد ترامپ با خوشحالی طبقه مهاجر در آمریکا به 
اتمام رسید، زیرا از اولین روزهای زمامداری ترامپ 
مسئله مهاجرت، به ویژه مهاجران مسلمان، باعث 
اختلافات دینی، نژادی و ملیتی در آمریکا شده بود. 
او با تغییر عمدی قوانین مهاجرتی، انتصاب قضات 
طرفدار سیاســت هایش در دادگاه های مهاجرت و 
گماردن افراد وفادار به خــود در مقام های امنیتی 
و کشوری و دستور توقف پرونده های مهاجرتی به 

سفرای آمریکا در کشــورهای مختلف عملا باعث 
توقف مهاجرت به آمریکا شده بود. بسیاری از قضات 
یا از مقام خود استعفا دادند یا با عناوین متعددی از 
کار قضاوت برکنار شدند. مهاجرت به آمریکا متوقف 
شد، خانواده ها ازهم جدا شده و خشم زیاد در جامعه 

به وجود آمد.
دولت جو بایدن در روزهای اولیه ریاست جمهوری 
خود دســتورات اجرایی رئیس جمهوری قبلی را 
باطل کرد و درهای مهاجرت را بدون برنامه ریزی 
قبلی باز کرد. امروز پس از گذشــت ســه سال از 
زمامداری جو بایدن بیــش از دو میلیون و ۵۰۰ 
هزار مهاجر غیرقانونی وارد آمریکا شــده و بیش 
از ســه میلیون پرونده در دادگاه هــای مهاجرت 
آمریکا انباشته شده است. این رقم در پایان دوره 
ریاســت جمهوری باراک اوباما در سال ۲۰۱۶ به 
۵۳۰ هزار پرونده رسیده بود. طبق آمار اعلام شده 
اداره مرزبانی آمریکا تنها در ماه نوامبر گذشــته 
۲۵۰ هزار نفر در مرزهای جنوبی آمریکا شناسایی، 
دستگیر و پرونده برایشان تشکیل شده و به داخل 
خاک آمریکا پذیرفته شدند. بالاترین رقم مهاجران 
و پناهجویــان در یک روز در ماه دســامبر به ۱۲ 
هزار و ۵۰۰ نفر رسیده بود. در پایان دوره ریاست 
جمهوری دونالــد ترامپ در ژانویــه ۲۰۲۱ این 

رقم به یک میلیون و ۳۰۰هزار رســید.  بالاترین 
رقم مهاجــران و پناهجویان در ســال ۲۰۱۹ در 
زمان ریاســت جمهوری دونالد ترامپ ۸۶۰ هزار 
نفر بود. فقــدان برنامه ریزی در دولت بایدن باعث 
بسته شــدن تعدادی از مرزهای ورودی به آمریکا 
و ازدحام مهاجران در مرزها و شیوع بیماری های 

متعدد شده است.
با استخدام قضات بیشــتر در دولت بایدن اکنون 
تعداد قضــات دادگاه های مهاجــرت به ۶۸۲ در 
۷۲دادگاه رسیده و قرار است حداقل ۹۷۵ پرونده 
از طرف هر قاضی در سال به اتمام برسد. هر قاضی 

دادگاه مهاجــرت به طور متوســط دارای ۴۵۰۰ 
پرونده بوده که رسیدگی به آن ها بین ۴ الی ۶ سال 
طول می کشــد. تعداد افراد دارای پرونده دادگاه 
مهاجرت از تعداد جمعیت برخی از ایالات آمریکا 
بیشــتر اســت. در حالی که کنگره آمریکا درگیر 
جنگ حزبی بوده و ساختار جامعه آمریکا به شدت 
در حال تغییر است، دولت آمریکا با تخصیص یک 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار ســعی در استخدام 
قضات بیشــتر می کند. طبق قانون سال ۱۹۹۶، 
مهاجران غیرقانونی باید بازداشت شده و در مدت 
کمتر از ۴۲ روز پس از بازداشــت به پرونده آن ها 

رسیدگی شــود اما دولت بایدن از اجرای چنین 
قانونی سر باز می زند و پناهجویان را با تاریخ های 

یک یا دو سال حضور در دادگاه ها، آزاد می کند.
دعاوی حقوقی علیه دونالد ترامــپ در دادگاه ها و 
جنگ و مخالفت جمهوری خواهان با دولت بایدن 
برای مصالحه با هرنوع پیشــنهاد حل این مشکل 
اساســی از یک طرف و انتقال خودسرانه مهاجران 
از ایالت تگزاس به ایالات دموکــرات )طرفدار جو 
بایدن( باعــث نارضایتی مردم و سیاســتمداران و 
کاهش بودجه ســالانه آن ایالات شده و در برخی 
موارد مهاجران شــب ها را در کنار خیابان به صبح 
می رســانند. به نظر می رســد اتخاذ و ادامه چنین 
سیاســتی از طرف دولت بایــدن در نهایت کنگره 
آمریکا را مجبور بــه قبول برنامه عفــو نزدیک به 
۱۴میلیون فــرد غیرقانونی در آمریــکا کند. پس 
از امضای قانون عفــو افراد غیرقانونــی در آمریکا 
در ســال ۱۹۸۶، در زمان رونالد ریگان، چهلمین 
رئیس جمهوری آمریــکا، بیــش از ۳میلیون نفر 
توانســتند مقیم و در نهایت شهروند آمریکا شوند. 
کارشناســان طرح دعــاوی متعــدد و مختلف در 
اکثر دادگاه های ایالات متحده آمریکا و صحبت با 
قضات، دادستان ها و وکلای پرونده های گوناگون 
و پیشــنهاد عفو افراد غیرقانونی و تثبیت زندگی 
میلیون ها خانواده که طی سالیان متعدد ریشه در 
جامعه آمریکا دوانده اند و فرزندانی متولدشــده در 
خاک آمریکا دارند، معتقدند اخراج چنین افرادی 
غیرممکن، غیرعملی و غیرانســانی اســت. چنین 
اســتدلالی در جامعه آمریکا نیز احساس می شود. 

شاید زمان آن رسیده باشد تا رئیس جمهوری جو 
بایدن در سال آخر زمامداری خود جرات پیشنهاد 
عفو چنین افرادی را علنا مطرح کند تا شهروندان 
آمریکایی در انتخابــات نوامبر ۲۰۲۴ به طرفداران 

این پیشنهاد رای دهند.
گزارش های دیگر نشــان می دهد که بخشــی از 
شهروندان آمریکایی از هزینه گزافی که مهاجران 
غیرقانونی روی دست مالیات دهندگان آمریکایی 
می گذارند، ناراضی و عصبانی هستند. این طور که 
شواهد و قرائن نشــان می دهد، مالیات دهندگان 
آمریکایی باید ســالانه مبلــغ ۴۵۱ میلیارد دلار 
را تنهــا برای تخصیص مســکن و ســرپناه و نیز 
مراقب هــای پزشــکی و بهداشــتی از مهاجران 
غیرقانونــی تامین بکنند. این امــر در ایالت هایی 
که طی دو ســال اخیر به مقصدی برای مهاجران 
غیرقانونی تبدیل شده اند، بیش از دیگر ایالت های 
آمریکا احساس می شــود. معضل عبور غیرقانونی 
از مرزهای آمریکا همچنــان رکوردهای جدیدی 
را به ثبت می رساند و تنها در ماه دسامبر، بیش از 
۲۷۶ هزار برخورد مامــوران مرزی با مهاجران در 
مرزهای جنوبی کشــور ثبت شده است. البته این 
تمام ماجرا نیست و این میزان از تنش و درگیری را 
باید به تعداد درگیری های ثبت شده و ثبت نشده 
مهاجران با حاشیه نشینان شــهرهای مختلف، از 
جمله سیاه پوســتان، بیافزایم که روندی افزایشی 
دارد و خود به معضل تازه ای برای شــهرداری ها و 
فرنانداری ها بدل شده است. )ایندیپندنت و پرتال 

وزارت امنیت داخلی آمریکا(

مهاجرت، انتخابات و سرنوشت 1۴میلیون 
مهاجر غیرقانونی در آمریکا

  کیوسک

وال استریت ژورنال با عکسی از باران 
کاغذ رنگی در میدان تایمز نیویورک، 

مراسم تحویل سال نوی میلادی را 
پوشش خبری داد.

نیویورک پست، عکسی از رودی 
جولیانی مغموم چاپ کرده   که با حکم 
جدید دادگاه ورشکسته شده و برای 
گذران زندگی در رویای دریافت حقوق 
بازنشستگی است.

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و التعاون

تحویل سال نو و آغاز سال ۲۰۲۴

تحویل سال نو و آغاز سال ۲۰۲۴

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

تحویل سال نو و آغاز سال ۲۰۲۴

مسابقه فوتبال آمریکایی بین تیم های کاوبویز و لیونز
 اخبار کوتاه

  تجمع حامیان فلسطینیان در پایتخت آلمان که برای شب سال نوی میلادی برنامه ریزی شده بود، از سوی مقام های 
برلین »ممنوع« اعلام شد.  )دویچه وله(

 گزارش ها حاکی از آن است که حملات حوثی ها به کشتی های عبوری از دریای سرخ، هزینه های حمل و نقل دریایی 
را تا ۵۰ درصد افزایش داده است. )صدای آمریکا(

 هدایت الله بدری، رئیس بانک مرکزی افغانســتان که تحت کنترل طالبان قرار دارد، در جریان کنفرانســی در کابل 
مدعی شد که آن ها با عملی کردن سیاست های »معقول« پولی، ارزش پول افغانی را در برابر ارزهای خارجی ۲۶ درصد 

افزایش دادند. )ایندیپندنت(
  هلیکوپترهای نیروی دریایی آمریکا ســه کشــتی حوثی های یمن را که به روی آنها آتش گشــوده بودند به همراه 

سرنشینان شان منهدم کردند. )رادیو فرانسه(
  چین قصد دارد تا مبادلات و همکاری های بین المللی را در زمینه برداشــت و پیوند اعضای بدن در میان کشورهای 
عضو طرح کمربندوجاده گسترش دهد. نزدیک به دو دهه است که عمل برداشت اجباری اعضای بدن در این کشور انجام 

می شود و چین در نظر دارد که این تجارت پرسود را در دیگر نقاط دنیا نیز گسترش دهد.)اپوک تایمز(
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- اثری از اسماعیل فصیح- اثر موسیقایی 

آدام دولاهال
2- کبوتر صحرایی- اثری از نیمایوشیج- 

از وسایل آزمایشگاه
3- مرض ریوی-  از جنگ های صدر اسلام 

- جمع عیب- حرف انتخاب
4-  مرکز استان گیلان-  بر جوانان عیب 

نیست-  رفوزه- هلاک شدن
5- اجازه ورود دادن- پرسش از مکان

6- پایتخت فرانسه- درون- خوب 
7- گوشــواره- هوش و حافظــه- گریه 

بچه- رودی در فرانسه
8- نفس ســیگاری- دانــه نهانزایان- از 

کلمات شرط- دوش و کتف
9- پســوند حاصل  مصدر- امــر لازم و 

ضروری- چغندر پخته- پیشینیان
10- پیشتر- سلاح- نوعی روغن

11- دو رنگی- نوی آش
12- عاشق- ســفید آذری- یار و مونس- 

چین و چروک پوست
13- دست عرب- درآمدها- جزءکوچک 

یک ماده- درخت  زبان گنجشک
14- برنده نوبل ادبیات در ســال 1944 
میلادی- دســت را با آن می شویند- از 

میوه ها
15- از مرکبات- آمریکا را گویند

عمودي
 1- لات- سوخت ماشین های سنگین

2- شهری در استان  گیلان- از نبردهای 
کوروش  کبیر- علم غیراکتسابی

3-  بله روسی- شــادباش گفتن- گناه و 
جرم- کشنده بی صدا

4- پرنده ســعادت- رد پــا- بی چیزی و 
تنگدستی- فهرست غذا

5- نگهبان- شامل همه می شود- اندازه
6- شریک در غم و غصه- هویدا- کوتاهی 

کننده
7- توان- نمایشــنامه ای از ولتر- خدای 

مصری- شهری در سیستان و بلوچستان
8- منحنی گرافیکی- پر و مملو

9- به گلو فرو بردن- یار سوزن - پوشیده 
گویی- گشوده

10- از ماه های سریانی- نماد یک شرکت- 
پرده داری خانه کعبه

11- وســیله احتیاطی اضافــی- جنس 
مذکر- بهره و روزی

12- ضایع و بیهوده- نبرد و پیکار- پیش- 
شهری در فرانسه

13-  واحد ســطح- زبان مــردم تایلند- 
الهی- روییدنی سر

14- سبب- جوانمردی-  مقابل خاموش
15- ســوره 63 قرآن کریم- از شهرهای 

استان سمنان 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 تاول
 چونه
 گاما

 گویی
 لشکر
 مادح
 وعده
یکان

5 حرفي : 
 اتللو
 اوبوا

 آق قلا
 بن بست
 تشویق

 چرچیل
 حرم دل
 دوزخی

 رفتار

 زوایا
 زودپز

 گل گشت
 ناخنک
 وازدن

6 حرفي : 
 دلیجان
 ونکوور

 هات داگ
 یواشکی

7 حرفي : 
 آدمکش ها

 هیچکاره

8 حرفي : 
 تنگ چوگان
 دعوت نامه
 راهنمایی
کرتینیسم

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مرتضی کلیلی   قاب  

   قاب نوستالژی 1
بازی بسکتبال در مدرسه ای در تهران - سال 1377. 

)از صفحه علی ملیحی(

   قاب مشاهیر
 از راست: مهری، عبدالحسین میرزا فرمانفرما شاهزاده  قاجار و 

نخست وزیر ایران در دوران سلطنت احمدشاه قاجار  و بتول.  میرزا 
فرمانفرما دارای 24 پسر و 12 دختر بود.

   قاب  تاریخ 2
امین السلطان در مراسم نامزدی ادوارد کتابچی )پسر آنتوان کتابچی خان(

 - سال 1284 شمسی - پاریس. همسر کتابچی،  ماری نام دارد و خارجی است.)از 
صفحه ملانصرالدین(

 
  قاب 
تاریخ  1

 عالی قاپو 
در دوران 
قاجار. )از 
مجله نشنال 
جئوگرافیک(

   قاب نوستالژی 2
 زنجیر چرخ  نایاب شد!    در هفته اول دی ماه 13۵2 تهران دو بار بارش برف را تجربه 

کرد. لغزندگی شدید معابر و سرمای هوا باعث شد که رانندگان به دنبال زنجیر چرخ، 
لاستیک های یخ شکن و انواع ضد یخ باشند. روزنامه اطلاعات 8 دی 13۵2 در خبری قیمت 

انواع این اقلام را منتشر کرد. )اطلاعات آنلاین(

محمود ســریزدی| در آن بــازه زماني 
كه اينجانــب در شــهرداري قم خدمت 
مي كردم- از اوايل سال 1351 تا 1356- 
با شــخصيت هاي اجتماعي و سياســي 
به خصوص آيات عظام آشــنايي داشتم و 
افتخار ديدار با آن بزرگواران دست مي داد.

  آيت الله هاشمي رفسنجاني با مشاركت 
آقايان مصباح  توليــت و خليل رضايي در 
كار ساخت و ســاز و معاملات زمين بود. 
وقتي انقلاب شــد ميدان هفت تير فعلي 
به نام فرزندان آقــاي رضايي- رضايي ها- 
نامگذاري شــد كه بعدا تغيير كرد. يكي 
از برادران آقاي هاشمي كه جواني بسيار 
محجوب، نجيب و فروتــن بود و با يكي از 
نبائر آيت الله عظما اصفهاني ازدواج كرده 

بود، عهده دار معاونت فرمانداري قم بود.
ايشان- محمود هاشمي- به من گفت 
دفتر فني استانداري تهران درباره تفكيك 
يك قطعــه زمين تحــت مالكيت اخوي 
ســختگيري مي كند. از من خواست كه با 
تهران تماس بگيــرم و پادرمياني كنم. دو 
ســه روز بعد من به اتفاق مرحوم  آيت الله 
هاشمي راهي تهران شدم. آقاي هاشمي 
همان زمان هم به عنوان فــردي انقلابي 
شناخته مي شــد و كمتر با افراد معمولي 

رفت و آمد داشت.
 آقاي مهندس احمد ميرحكاك رئيس 
دفتر فني اســتانداري بود و از دوســتان 
من به حســاب مي آمد. با وســاطت من 
مســئله كه امري كاملا طبيعي و قانوني 
بود حل شــد و مرحوم آيت الله هاشمي از 

ما خداحافظي كردند و رفتند. چندي بعد 
مهندس ميرحكاك به استانداري زنجان 

منصوب شد.
 چندي از انقلاب مي گذشت، يك شب 
آقاي مهندس ميرحكاك به منزل ما آمد، 
در حالي كه عينك تيره به چشــم گذاشته 
بود و كلاه شاپو ســرش بود. پرسيدم اين 
چه ريختي اســت كه براي خودت درست 
كرده اي؟ پاســخ داد مگر خبر نداري من 
ممنوع الخروجم و حالا آمده ام ازت كمك 
بگيرم. تو كه اين همه ســال قم بوده اي با 
اين آقايان آشنايي نداري؟ پرسيدم به يك 
سوال من درست جواب بده. يادت هست با 
يك روحاني به دفتر كارت آمدم و سفارشش 
را كردم. گفت بله، يــادم مي آيد فاميلش 
بهرماني بود... گفتم آفرين، راستش را بگو 
آيا از ايشــان حق و حســاب گرفتي يا نه؟ 
پاسخ داد اولا روحانيون اهل حق و حساب 
دادن نيستند، ثانيا من اين كاره نيستم. ثالثا 
وقتي تو او را معرفي كــرده اي مگر ممكن 

است از او چيزي بخواهم.
 وقتــي فهميد آن روحانــي كه نامش 
بهرماني بود، حالا با نام رفســنجاني وزير 
كشور است، بسيار تعجب كرد. به اتفاق نزد 
آقاي هاشمي رفتيم. او به گرمي ميرحكاك 
را پذيرفت و اصرار داشت كه در ايران بماند 
و خدمت كند اما وقتي به او گفتم ما دايي 
او عبدالله رياضي رئيــس مجلس را اعدام 
كرده ايم اصرار نكرد كه بماند. دستور داد 
يادداشتي نوشتند و ايشان مهر و امضا كرد 

كه گذرنامه اش صادر شود.

پایگاه اطلاع رسانی  پژوهشکده تاریخ 
معاصر | با تأسيس  ساواک در سال 1335 
 شــکنجه در زندان های سياســی رژيم 
 پهلوی عريان تر و مدرن تر شد. در اين دوره 
شــکنجه های مدرن و صدمات بيشتر به 
بدن مورد توجه نظام سياسی قرار گرفت. 
اين روند هنگامی شــدت يافت که چند 
سال پس از تأسيس ســاواک، برای ايجاد 
هماهنگی ميان اضلاع ســرکوب، کميته 
مشــترک ضد خرابکاری ســاواک شکل 
گرفت.  عزت الله مطهری )شاهی( که خود 
يکی از شکنجه شدگان در اين دوره است، 

در خاطرات خود آورده است:
 »آويزان کــردن به صــورت وارونه و 
چرخاندن نيز در کار بود. دســتبند زدن 
صليبــی از همــه شــکنجه ها غير قابل 
تحمل تر بــود. در اين شــکنجه فرد را از 
مچ دست به ديوار صاف يا نرده ای آويزان 

می کردنــد که ســنگينی بــدن موجب 
کشيده شدن دست ها در طرفين و فشار 
طاقت فرسايی در مچ و آرنج و کتف می شد. 
آدم احساس می کرد که هر آن رگ هايش 
پاره خواهد شد. ادامه اين شکنجه و تحمل 
آن بيشتر از 20 دقيقه ممکن نبود؛ چرا که 
دست ها باد می کرد و حرکت خون کند و 
دست ها کبود می شد. بعد چهارپايه ای زير 
پای فرد می گذاشتند و از او می خواستند 
که حرف بزند؛ اگر به زبان می آمد که هيچ؛ 
اگر دم فرو می بست دوباره چهارپايه را از 
زير پايش می کشــيدند. يک سال بعد که 
مرا به ساختمان اصلی بازداشتگاه کميته 
آوردند چندين بــار از نرده های دور دايره 
آويزانم کردند و تا سرحد مرگ شکنجه ام 

دادند«. 
منبع: خاطرات عزت الله شاهی /   سازمان 
تبلیغات اسلامی، حوزه هنری، سوره مهر

حذف وعده های غذایی به کاهش 
وزن کمک می کند؟

   الهه جعفرزاده| بدن زمانی بهترين عملکرد را دارد که 
تغذيه مورد نياز خود را دريافت کند. تغذيه منظم به مثابه 
سوخت مورد نياز مغز برای بالا نگه داشتن سطح انرژی و 
تمرکز است. حذف وعده های غذايی با عواقب منفی برای 
سلامتی همراه است و هرگز سبب کاهش وزن نمی شود.    

1   اضطراب: حذف يک وعــده غذايی يا به طور کلی 
گرســنه ماندن طولانی مدت می توانــد تأثير جدی بر 
سلامت روان داشته باشــد.  حذف وعده صبحانه، خطر 
تجربه اســترس و افســردگی در نوجوانــان را افزايش 
می دهد. وقتی مدت طولانی گرسنه می مانيد، قند خون 
کاهش می يابد و به بدن ســيگنال می دهد که شــروع 
به توليد کورتيزول کند. در واقــع کورتيزول )هورمون 
استرس( برای کمک به تنظيم اين افت قند خون ترشح 
می شــود  اما نوعی واکنش استرســی را در بدن ايجاد 

می کند.  
2   افت انرژی: مغز مــا از گلوکز اســتفاده می کند 
و ترجيــح می دهــد ايــن مــاده را از طريــق مصرف 
کربوهيدرات ها دريافت کند. حذف يــک وعده غذايی 
نه تنها به معنای کاهش سوخت رسانی به مغز است، بلکه 
کالری کمتری نيز به بدن می رساند و سبب افت انرژی و 

احساس خستگی می شود.
3  عدم تشخیص احساس سیری و گرسنگی: بدن 
ما علائم سيری و گرسنگی را به صورت هورمون منتقل 
می کند. مثلًا زمانی که بدن غذای کافی داشــته باشد، 
هورمون »لپتين« ترشــح می شــود که مسئول کاهش 
اشتهاست. يا زمانی که بدن به مواد مغذی بيشتری نياز 
دارد، هورمون »گرلين« ترشح می کند که به شما هشدار 
دهد گرسنه هســتيد. اين هورمون ها به شما می گويند 
که چه زمانی به غذا نياز داريد و چه زمانی سير هستيد، 
وقتی به پيام آنها بی توجهــی کنيد، درک و عملکرد اين 
هورمون ها در طولانی مدت دچار مشــکل می شــود و 

می تواند عواقب زيادی برای سلامتی شما داشته باشد.
4   افزایش قند خون و چاقی:يکی از عواقب کاهش 
قند خون و ناديده گرفتن علائم گرسنگی و سيری، ايجاد 
هوس های غذايی مکرر، خصوصاً هوس کربوهيدرات های 
ساده و قند است. خوردن اين دو ماده در مواقع گرسنگی، 
شوکی از انرژی را به صورت ســريع و کوتاه به بدن وارد 
می کند؛ اين دقيقاً همان چيزی اســت کــه بدن به آن 
نياز دارد. تکرار اين روند در طولانی مدت سبب افزايش 
قند خون می شود. بد نيست بدانيد انرژی حاصل از قند 
مصنوعی و کربوهيدرات ساده ناپايدار است و به سرعت 
شما را دچار افت قند شــديد می کند.  از همين رو حذف 
وعده های غذايی به قصدِ کاهش وزن، ممکن اســت در 

واقع منجر به افزايش وزن شود.
5   اخلال در روند رشــد:حذف وعده های غذايی 
می تواند منجر به کمبود مواد مغذی در بدن شــود. مثلًا 
حذف وعده صبحانه به اين معناست که شما فرصت تغذيه 
با ده ها ماده مغذی ضروری، مانند: غلات کامل، ميوه ها، 
تخم مرغ، حبوبات و لبنيات  را از بدن می گيريد و در روند 

رشد اختلال ايجاد می کنيد.

ماجرايآقايهاشميبهرماني   سلامت

غیرقابلتحملترینشکنجه
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